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Αθήνα, σήµερα στις 12 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 13.37’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ειδική ηµερήσια διάταξη, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εσω-
τερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προ-
στασίας του Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Μετανάστευσης και Ασύλου, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών
και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 9-
2-2024 σχέδιο νόµου: «Παρεµβάσεις στον Ποινικό Κώδικα και τον
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας για την επιτάχυνση και την ποιοτική
αναβάθµιση της ποινικής δίκης-Εκσυγχρονισµός του νοµοθετι-
κού πλαισίου για την πρόληψη και την καταπολέµηση της ενδο-
οικογενειακής βίας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Εισερχόµαστε στην ειδική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118 του Κανονισµού της
Βουλής, της πρότασης του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-
ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Κοι-
νοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/ 24.6.1987) και Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/
10.4.1997), όπως ισχύουν».

Επί της προτάσεως του Προέδρου της Βουλής, προτείνω να
λάβουν τον λόγο οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές και οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, εάν τον επιθυµούν, για πέντε λεπτά.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Απόστο-

λος Βεσυρόπουλος για πέντε λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε παρέµβαση στον Κανονισµό

της Βουλής στοχεύει στην αναβάθµιση των κοινοβουλευτικών δια-
δικασιών και στην πιο εύρυθµη λειτουργία του κοινοβουλευτικού
έργου. Άλλωστε, το πολίτευµά µας στηρίζεται στη δηµοκρατία,

στον πλουραλισµό, στον διάλογο που διεξάγεται τόσο στη δηµό-
σια σφαίρα όσο και στο Κοινοβούλιο.

Οι τροποποιήσεις που προτείνονται για τον Κανονισµό της
Βουλής, όπως επεσήµανα και στην οµιλία µου στην αρµόδια επι-
τροπή, είναι στοχευµένες και αντανακλούν σε υπαρκτές ανάγκες
για την απρόσκοπτη λειτουργία του Κοινοβουλίου και τη βέλτιστη
δυνατότητα παραγωγής κοινοβουλευτικού έργου.

Ο κοινοβουλευτισµός, όπως γνωρίζετε, είναι απόλυτα συνυ-
φασµένος µε την αντιπροσωπευτική δηµοκρατία. Οι αποφάσεις
της Βουλής στηρίζονται στην αρχή της πλειοψηφίας, η οποία
αποτυπώθηκε πρόσφατα στη λαϊκή βούληση σε ό,τι αφορά στη
δύναµη των κοµµάτων, καθώς και στην Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη που απολαµβάνει της εµπιστοσύνης της πλειοψη-
φίας του ελληνικού λαού.

Οι αποφάσεις που λαµβάνονται στο Κοινοβούλιο είναι αποτέ-
λεσµα ανοιχτού, εποικοδοµητικού διαλόγου και στηρίζονται στην
αρχή της πλειοψηφίας, µια αρχή που αποτελεί εγγύηση δηµο-
κρατικής νοµιµοποίησης.

Η πρόταση τροποποίησης του Κανονισµού της Βουλής που
συζητάµε σήµερα, επιπλέον της περαιτέρω ενίσχυσης της δηµο-
κρατικής αρχής της πλειοψηφίας, επιφέρει προσαρµογές και στο
επιχειρησιακό πλαίσιο λειτουργίας του Κοινοβουλίου αναφορικά
µε τα ισχύοντα στον δηµόσιο τοµέα.

Ταυτόχρονα, όµως, η πρόταση αυτή εµπεριέχει και σηµαντικές
αλλαγές και καινοτοµίες που στοχεύουν στη δηµιουργία των ανα-
γκαίων προϋποθέσεων για την περαιτέρω ανάδειξη και προ-
αγωγή του κοινοβουλευτικού έργου.

Αναφέρθηκα πριν στη θεµελιακή αρχή του κοινοβουλευτισµού,
που ευθυγραµµίζεται πλήρως µε τη δηµοκρατική αρχή της κοι-
νοβουλευτικής Πλειοψηφίας.

Η αρχή αυτή αποτυπώνεται στο άρθρο 1 της πρόσφατης τρο-
ποποίησης του Κανονισµού της Βουλής. Σύµφωνα µε αυτό, προ-
τείνεται η αύξηση των µελών της Διάσκεψης των Προέδρων κατά
ένα µέλος µε την προσθήκη του Προέδρου της Ειδικής Μόνιµης
Επιτροπής Περιφερειών.

Όλοι γνωρίζουµε ότι το σύνολο των κοινοβουλευτικών οµάδων
που κατέχουν έδρες στο Κοινοβούλιο προέκυψε µέσα από τη
λαϊκή ψήφο. Η λήψη των αποφάσεων σε όλα τα συλλογικά όρ-
γανα της Βουλής, µεταξύ των οποίων και η Διάσκεψη των Προ-
έδρων, οφείλει να στηρίζεται στην αρχή της πλειοψηφίας και να
διασφαλίζεται η απόλυτη πλειοψηφία της οµάδας που διαθέτει
τη δύναµη των εδρών στη Βουλή.

Επισηµαίνω για µία ακόµα φορά ότι η απόλυτη πλειοψηφία των
εδρών στη Βουλή, όπως εκφράστηκε µε την πρόσφατη ετυµηγο-
ρία του ελληνικού λαού, είναι δεδοµένη και δεν επιδέχεται αµφι-
σβήτησης. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Στην πιο εύρυθµη λειτουργία του κοινοβουλευτικού έργου
στοχεύει και το άρθρο 2 της πρόσφατης τροποποίησης του Κα-
νονισµού της Βουλής. Σύµφωνα µε το άρθρο αυτό, λοιπόν, κα-
θιερώνεται πλέον η ενιαία αντιµετώπιση των συνεδριάσεων των
διαρκών επιτροπών σε σχέση µε τον Κανονισµό της Βουλής. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ενιαίους κανόνες για όλες τις Διαρ-
κείς Επιτροπές της Βουλής. Σε πρακτικό επίπεδο οι ακροάσεις
για κάθε υπό επεξεργασία νοµοσχέδιο ή πρόταση νόµου δεν θα
µπορούν να υπερβούν για κάθε πρόσωπο που έχει κληθεί τη µία
ώρα και συνολικά τις πέντε ώρες, οι οποίες θα εξαντλούνται υπο-
χρεωτικά σε µία µόνο συνεδρίαση. Είναι ιδιαίτερα σηµαντική η
ύπαρξη ενός ενιαίου κανονιστικού πλαισίου ως προς τη λειτουρ-
γία όλων των Διαρκών Επιτροπών της Βουλής.

Μια ακόµα ουσιαστική καινοτοµία στην κατεύθυνση προαγω-
γής του κοινοβουλευτικού έργου περιλαµβάνει το άρθρο 3, το
οποίο προβλέπει τη δηµιουργία Υποεπιτροπής Ορεινών Περιο-
χών και µιας αντίστοιχης Επιτροπής Νησιωτικών Επιτροπών που
θα ενταχθεί στη συνολική λειτουργία της Μόνιµης Επιτροπής Πε-
ριφερειών. Η Υποεπιτροπή Ορεινών Περιοχών θα µπορεί να επι-
κεντρώνεται στα ιδιαίτερα ζητήµατα που ανακύπτουν για τις
ορεινές περιοχές ενώ αντίστοιχα θα µπορεί να λειτουργεί και η
Υποεπιτροπή Νησιωτικών Περιοχών στο πεδίο ευθύνης της
οποίας θα βρίσκονται τα ζητήµατα που απασχολούν τα νησιά
µας. Με τις δύο αυτές υποεπιτροπές αναµένεται να ενισχυθεί η
εκπροσώπηση των ορεινών και των νησιωτικών περιοχών, να δι-
ευκολυνθεί η άµεση αντιµετώπιση των ζητηµάτων που ανακύ-
πτουν και να βελτιωθεί σηµαντικά η αποτελεσµατικότητα του
έργου που έως τώρα επιτελούσε η κοινή Υποεπιτροπή Νησιωτι-
κών Περιοχών και Ορεινών Περιοχών.

Ακόµα µια πράξη ουσιαστικής αναβάθµισης και αυξηµένης
προστασίας των δεδοµένων που σχετίζονται µε το Κοινοβούλιο
αποτελεί η καθιέρωση και ο ορισµός υπευθύνου ασφάλειας συ-
στηµάτων πληροφορικής και επικοινωνών µέσω του άρθρου 4,
όπως ισχύει ήδη και σε άλλες κοµβικές υπηρεσίες του δηµοσίου
τοµέα, προκειµένου να ενισχυθεί ο τοµέας της κυβερνοασφά-
λειας.

Όπως ανέφερα στην αρχή της οµιλίας µου, στην πρόταση τρο-
ποποίησης του Κανονισµού της Βουλής, περιλαµβάνονται και
ρυθµίσεις που προσαρµόζουν υπηρεσιακές λειτουργίες της Βου-
λής µε τα ισχύοντα στον δηµόσιο τοµέα.

Σε αυτή την κατεύθυνση περιλαµβάνονται ενδεικτικά τα εξής:
Πρώτον, η εναρµόνιση του ειδικού κανονισµού της Ειδικής

Υπηρεσίας Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατά-
στασης µε τα όσα ορίζονται στις διατάξεις του ν.5026/2023.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα- δύο λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
Δεύτερον, η εναρµόνιση της Βουλής µε τα ισχύοντα σε άλλες

υπηρεσίες του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα ως προς την αντιµε-
τώπιση τίτλων σπουδών αλλοδαπής µε αναγνώριση επαγγελµα-
τικής ισοδυναµίας, αλλά όχι ακαδηµαϊκής ισοτιµίας, σε σχέση µε
τους αντίστοιχους τίτλους σπουδών του δικού µας εκπαιδευτικού
συστήµατος. Οι συγκεκριµένοι τίτλοι θα γίνονται πλέον αποδε-
κτοί ως τυπικό προσόν διορισµού, αλλά και για τη βαθµολογική,
µισθολογική και τη γενικότερη υπηρεσιακή εξέλιξη των υπαλλή-
λων.

Τρίτον, η εναρµόνιση της Βουλής µε το προεδρικό διάταγµα
85/2022 για τον καθορισµό των προσόντων διορισµού σε φορείς
του δηµοσίου.

Τέταρτον, µία ουσιαστική νοµοτεχνική βελτίωση, για την ενερ-
γοποίηση του κινήτρου επίτευξης στόχων στήριξης του κοινο-
βουλευτικού έργου, της παραγράφου 1 του άρθρου 95 του
Κανονισµού της Βουλής. Η συγκεκριµένη διάταξη αποσυνδέεται
πλέον από την καταβολή της προσωπικής διαφοράς µε δεδοµένο
πλέον τα προβλεπόµενα στον ν.4940/2020 για το σύστηµα κινή-
τρων και ανταµοιβής των υπαλλήλων του δηµοσίου. Θα λαµβά-
νεται εφ’ εξής υπ’ όψιν, µεταξύ άλλων, ο όγκος του
κοινοβουλευτικού έργου, ο ρυθµός διεκπεραίωσής του, καθώς
και η εξοικονόµηση πόρων κατά την εκτέλεση του προϋπολογι-
σµού της Βουλής.

Και πέµπτον, η αποκατάσταση µιας ανισότητας µε τη µισθο-

λογική ενίσχυση των µόνιµων και ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου υπαλλήλων της Βουλής που έχουν διοριστεί ή µεταταγεί στη
Βουλή των Ελλήνων από την 1η Νοεµβρίου 2011 µε την καταβολή
προσωπικής διαφοράς, όπως συνέβη τον Απρίλιο του 2023 και
µε όλους τους υπαλλήλους και λειτουργούς στις υπηρεσίες του
δηµοσίου µε τα αντίστοιχα χαρακτηριστικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα και στην αρχή
της οµιλίας µου, η πρόταση τροποποίησης του Κανονισµού της
Βουλής απαντά σε υπαρκτές ανάγκες και στοχεύει στην ακόµα
πιο εύρυθµη λειτουργία του κοινοβουλευτικού έργου. Πληροί,
λοιπόν, όλες τις προϋποθέσεις ώστε να θεωρηθεί δεδοµένη η
στήριξη της πρότασης αυτής από την πλειοψηφία των συναδέλ-
φων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο

Γυµνάσιο Αγρινίου.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει η εισηγήτρια εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία και Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Όλγα Γερο-
βασίλη.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπαµε και στη συζήτηση στην αρ-
µόδια επιτροπή, είµαστε θετικοί επί της αρχής στη συζήτηση που
κάνουµε σήµερα για τις τροποποιήσεις, µε δεδοµένο ότι έρχον-
ται να ρυθµιστούν κάποια θέµατα που είναι ευνοϊκές ρυθµίσεις
για τους εργαζόµενους και που πραγµατικά συνιστούσαν αδικία
και βεβαίως, για την εναρµόνιση της Βουλής µε θέµατα τα οποία
ισχύουν στον δηµόσιο τοµέα και εναρµονίζονται µε βάση αυτό
και στη Βουλή.

Ωστόσο, έχουµε σοβαρή αντίδραση και καταψηφίζουµε το
άρθρο 1. Σας θυµίζω ότι στη συζήτηση που είχε γίνει στη Βουλή
την πρώτη φορά, δηλαδή τον Σεπτέµβριο του προηγουµένου
έτους, είχαµε δεχθεί το λογικό, δηλαδή το δικαίωµα της Πλει-
οψηφίας να διατηρεί πλειοψηφία και στη συνεδρίαση της Διά-
σκεψης των Προέδρων και το υπερψηφίσαµε. Στη συνέχεια,
όµως, µία από τις δράσεις της Κυβέρνησης ήταν η προσπάθεια
να αλλοιώσουν, να παρέµβουν σε ανεξάρτητη αρχή. Σας θυµίζω
ότι είχαν επιλεγεί τα µέλη της Ανεξάρτητης Αρχής της ΑΔΑΕ την
προηγούµενη ηµέρα που επρόκειτο να συνεδριάσει η ανεξάρ-
τητη αρχή, προκειµένου να αποφασίσει την επιβολή προστίµου
στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών για το σκάνδαλο των υπο-
κλοπών. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι η συγκεκριµένη τακτική τότε
ήταν ένα από τα πολλά βήµατα συγκάλυψης του σκανδάλου των
υποκλοπών και βέβαια, καταγγείλαµε τότε την απόφαση ως πρα-
ξικοπηµατική, διότι δεν υπήρχε η απαιτούµενη πλειοψηφία των
3/5 για µία τέτοια απόφαση. Για την ακρίβεια, υπήρχαν δεκαέξι
ψήφοι στα είκοσι επτά µέλη της Διάσκεψης των Προέδρων. Έγι-
ναν οι αλλαγές, βεβαίως, στην ΑΔΑΕ και στη συνέχεια, παρ’ όλο
που υπήρχε αντίδραση και από τον νοµικό κόσµο της χώρας και
έγκριτους νοµικούς, συνταγµατολόγους κ.λπ., προσπάθησε να
µας πείσει η Κυβέρνηση ότι το δεκαέξι είναι σχεδόν ίσο ή και µε-
γαλύτερο καµµιά φορά από το δεκαεπτά.

Εποµένως, καταλαβαίνετε ότι σήµερα όπου προστίθεται
ακόµα ένα µέλος –τι σηµαίνει;- σηµαίνει την παραδοχή της δικής
µας ένστασης σε εκείνη τη συνεδρίαση εκ µέρους της Κυβέρνη-
σης, δηλαδή ότι δεν υπάρχει η απαιτούµενη πλειοψηφία, άρα,
εκείνη η εκλογή είναι άκυρη; Και βεβαίως, δεν θα συναινέσουµε
σε µία τέτοια διαδικασία σήµερα για όλους αυτούς τους λόγους.

Άρα, καταψηφίζουµε το άρθρο 1.
Και άλλο ένα ζήτηµα που θέσαµε ήταν στο άρθρο 15, όπου κα-

ταργείται ο περιορισµός στο άρθρο 28 του ν.4354/2015, που
προβλέπει ότι οι αποδοχές απαγορεύεται να υπερβαίνουν τις
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εκάστοτε αποδοχές του γενικού γραµµατέα Υπουργείου. Έρχε-
ται η Βουλή και το καταργεί. Προφανώς και δεν θα συναινέ-
σουµε, διότι, εκτός του ότι δεν έχει ξαναγίνει στη Βουλή, βέβαια,
έχουµε δει στους φορείς του δηµοσίου στρατιές «γαλάζιων
golden boys» όπου όχι µόνο ξεπερνούν τις αποδοχές του γενικού
γραµµατέα, αλλά καθίστανται και προκλητικές οι αποδοχές τους.

Τώρα, άρθρα τα οποία έρχονται στον Κανονισµό να επιλύσουν
πραγµατικά προβλήµατα των εργαζοµένων και που οι ίδιοι οι ερ-
γαζόµενοι µάς τα έχουν θέσει και τα θεωρούµε δίκαια, προφα-
νώς και τα στηρίζουµε. Είµαστε θετικοί στο άρθρο 11, τη
δυνατότητα χορήγησης κινήτρου επίτευξης στόχων στήριξης
του κοινοβουλευτικού έργου µέσω της αποσύνδεσής του από
την καταβολή της προσωπικής διαφοράς.

Είµαστε θετικοί στο άρθρο 12, στη δυνατότητα µισθολογικής
εξέλιξης γιατρών ή και οδοντιάτρων.

Το άρθρο 13 προβλέπει την παγία να την έχουν και οι υπάλλη-
λοι του ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, εκτός από τους µό-
νιµους. Συµφωνούµε.

Με το άρθρο 14 χορηγείται η προσωπική διαφορά σε όσους
µόνιµους και ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπαλλήλους της
Βουλής δεν την παίρνουν. Στο σηµείο αυτό να επισηµάνω την
ανάγκη χορήγησης προσωπικής διαφοράς και αναδροµικά από
την 1η Απριλίου του 2023, όπως έγινε και µε το υπόλοιπο δηµόσιο
και το οποίο είναι και δίκαιο αίτηµα των υπαλλήλων της Βουλής.

Και βέβαια, ένα τέτοιο βήµα που εξοµαλύνει ανισότητες εντός
της Βουλής, µε στόχο να στηριχθούν οι ασθενέστεροι οικονο-
µικά, είναι και το αίτηµα των εργαζοµένων για θεσµοθέτηση αν-
τίστοιχου επιδόµατος εξοµάλυνσης για τους διακόσιους περίπου
υπαλλήλους ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου που δεν παίρ-
νουν την προσωπική διαφορά.

Επίσης, είµαστε θετικοί στο άρθρο 16 για τη χορήγηση εξόδων
κίνησης στους εργαζόµενους του Ιδρύµατος της Βουλής, όπως
συµβαίνει και µε τους άλλους υπαλλήλους.

Και στα υπόλοιπα άρθρα είµαστε θετικοί, στα 2, 3, 4, 5, 6, 7 και
9.

Ωστόσο, έχω να δηλώσω την επιφύλαξη και την ψήφισή µας
µε «παρών» στα άρθρα 8 και 10, αντιλαµβανόµενοι ότι ναι µεν
ό,τι ισχύει στο δηµόσιο έρχεται να ισχύσει και στη Βουλή, πλην
όµως, επειδή παραπέµπουν σε νόµο του 2022, στο προεδρικό
διάταγµα 85/2022, όπου η αντίθεσή µας είναι ισχυρή και σοβαρή,
δεν µπορούµε να τα στηρίξουµε.

Και τέλος, είµαστε και θετικοί στην τοποθέτηση του κ. Πιτσι-
δόπουλου ως προϊσταµένου του Γραφείου Τύπου της Κοινοβου-
λευτικής Πληροφόρησης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

την κ. Γεροβασίλη.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-

τος Αλλαγής, ο κ. Παναγιώτης Δουδωνής.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι και κατά την προηγούµενη συζήτηση των αλλαγών
στον Κανονισµό της Βουλής τονίσαµε, ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής, ότι είναι µία έκφραση και έκφανση της αυτονοµίας του
Κοινοβουλίου, που είναι µια αρχή η οποία διέπει όλα τα κοινο-
βουλευτικά πολιτεύµατα. Στην προηγούµενη, λοιπόν, συνε-
δρίαση µιλήσαµε αναλυτικά για τη σχέση της διάρθρωσης και
της σύνθεσης της Διάσκεψης των Προέδρων µε την τήρηση µε-
ταπλειοψηφικών εγγυήσεων του Συντάγµατος και ιδίως σε σχέση
µε το άρθρο 101Α, το οποίο αναφέρεται στις ανεξάρτητες αρχές
και στην πλειοψηφία των 3/5, που ήταν 4/5 πριν από την τελευ-
ταία συνταγµατική Αναθεώρηση.

Να σας υπενθυµίσω ότι εµείς ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής δεν
ψηφίσαµε τότε την αλλαγή στη σύνθεση της Διάσκεψης των
Προέδρων, παρ’ ότι αναγνωρίσαµε ότι η κυβέρνηση και η κυβερ-
νητική πλειοψηφία έχει κάθε δικαίωµα να έχει πλειοψηφία στη
Διάσκεψη και κατ’ αναλογία προς τα οριζόµενα στο άρθρο 31 για
τις Διαρκείς Επιτροπές, αλλά και κατά πάγια συνταγµατικά πρα-
κτική.

Και δεν το κάναµε αυτό, ακριβώς γιατί είπαµε ότι επειδή η
Βουλή είναι ένας ζωντανός οργανισµός και µπορεί να υπάρξουν
αυξοµειώσεις -µάλιστα υπάρχουν και εκκρεµείς δίκες που µπορεί

να αφορούν στη σύνθεση της παρούσας βουλευτικής περιόδου
του Κοινοβουλίου- θέλαµε µια πιο µόνιµη λύση, η οποία να έχει
να κάνει µε το γεγονός ότι ο Πρόεδρος υποχρεούται, αναλόγως
µε τις αλλαγές της σύνθεσης των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, να
διασφαλίζει µία πλειοψηφία ενός στη Διάσκεψη των Προέδρων.
Και λέµε το «ενός», γιατί καθώς άλλαξε η πλειοψηφία, η µετα-
πλειοψηφία µετά από την τελευταία συνταγµατική αναθεώρηση
από 4/5 σε 3/5, καταλαβαίνετε ότι το κατώφλι για την επίτευξη
της συναίνεσης κατεβαίνει πάρα πολύ. 

Όµως, αυτό που µας εξέπληξε δυσάρεστα ήταν ότι στις 28 Σε-
πτεµβρίου η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε µε πλειοψηφία
δεκαέξι στους είκοσι επτά για τον διορισµό µελών της ΑΔΑΕ και
αντικατάσταση µελών των οποίων η θητεία είχε λήξει. Κατ’ αρχάς
αυτό έχει να κάνει, όπως σας τόνισα και στην επιτροπή, µε πα-
ραβίαση στοιχειωδών κανόνων της αριθµητικής και της λογικής,
διότι το δεκαέξι στα είκοσι επτά δεν είναι 60%, αλλά 59,2%. Και,
όπως έχουµε πει πολλές φορές, στις ανθρωπιστικές επιστήµες
υπάρχει ένα περιθώριο εκτίµησης. Μπορεί κάποιος να επιχειρη-
µατολογήσει για έννοιες που θα µπορούσαµε να χαρακτηρί-
σουµε ως διαθετικές είτε στη µία είτε στην άλλη κατεύθυνση.
Όµως, όταν έχεις να κάνεις µε τους αριθµούς, οι αριθµοί είναι
αµείλικτοι και είναι ξεκάθαρο ότι δεν είναι δυνατόν το 59,2% να
συνιστά 60%. Όταν δε η πλειοψηφία έχει κατέβει από τα 4/5 στα
3/5, αυτό σηµαίνει ότι είναι πολύ πιο εύκολο να επιτευχθεί η συ-
ναίνεση. Και το να θεωρείς ότι τα 3/5 είναι το 59%, σηµαίνει ότι
περιφρονείς το Κοινοβούλιο και την ίδια τη µεταπλειοψηφική εγ-
γύηση που ορίζει το Σύνταγµα στο άρθρο 101Α. 

Μάλιστα, επειδή αυτή η πλειοψηφία προήλθε και µε τη σύµ-
πραξη του κόµµατος του κ. Βελόπουλου, το οποίο είχε συγκε-
κριµένα ζητήµατα τα οποία ήταν εκκρεµή, θεωρώ ότι δεν
περιποιεί καθόλου τιµή ούτε στη δηµοκρατία ούτε στη Νέα Δη-
µοκρατία ο τρόπος µε τον οποίο έγινε. 

Να υπενθυµίσω δε ότι την επόµενη ηµέρα από τη συνεδρίαση
της Διάσκεψης των Προέδρων είχε να συνεδριάσει η ΑΔΑΕ και
σύµφωνα µε πληροφορίες που είδαν το φως της δηµοσιότητας
στα έντυπα αλλά και στα ηλεκτρονικά µέσα, θα αποφάσιζε επι-
βολή προστίµου στην ΕΥΠ. Και αν έχει µείνει καµµία αµφιβολία
για το γεγονός ότι το ένα γεγονός, δηλαδή η µη ύπαρξη µετα-
πλειοψηφίας και ο εκβιασµός, αν θέλετε, αυτής της πλειοψηφίας
µε ποσοστό χαµηλότερο από αυτό που απαιτείτο είναι συνδεό-
µενο στενά µε την απόφαση της ΑΔΑΕ την επόµενη ηµέρα, έρ-
χεται στη 1.30’ το πρωί το ΦΕΚ που υπογράφει ο κ. Φλωρίδης να
το επιβεβαιώσει. Διότι εδώ δεν έχουµε να κάνουµε µε πολυεπί-
πεδο εκσυγχρονισµό, εδώ έχουµε να κάνουµε µε ξενύχτηδες. Και
υπάρχουν πολλοί λόγοι για τους οποίους ξενυχτά κάποιος, πολ-
λοί εκ των οποίων είναι ευχάριστοι, αλλά πάντως το να ξενυχτάει
κάποιος για να προσβάλει τη δηµοκρατία, το Κοινοβούλιο, τους
θεσµούς και τις ανεξάρτητες αρχές δεν είναι καλό σε κάθε περί-
πτωση.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ΦΕΚ, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια, επειδή αυτά δεν µένουν χωρίς κακή εντύπωση και
αρνητική εικόνα στην Ευρώπη, ήρθε τις προηγούµενες ηµέρες,
στις 7 Φεβρουαρίου, η απόφαση, το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου -το οποίο, επίσης, θα καταθέσω στα Πρακτικά- που
µέσα σε ένα σωρό άλλα πράγµατα που επισηµαίνει και είναι ιδι-
αιτέρως σοβαρά -και σας καλούµε να τα λάβετε υπ’ όψιν σας, αν
θέλετε να ονοµαζόµαστε ένα ορθά λειτουργούν κράτος δικαίου-
επισηµαίνει και την έλλειψη ανεξαρτησίας και εγγυήσεων στη λει-
τουργία της ΑΔΑΕ, το πρόβληµα της αµεροληψίας, καθώς και το
ότι δεν αφήνεται η αρχή να κάνει σωστά τη δουλειά της. 

Καταθέτω και το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να συνεχίσω για ενάµιση, ίσως
και ένα λεπτό. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς το άρθρο 1, όχι γιατί δεν σας αναγνω-
ρίζουµε το δικαίωµά σας να έχετε πλειοψηφία στη Διάσκεψη των
Προέδρων -προς Θεού!-, αλλά γιατί υπάρχει ένα πάρα πολύ κακό
προηγούµενο, το οποίο µάλιστα, σας το είχαµε επισηµάνει σε
σχέση µε την προηγούµενη συνεδρίαση για την αλλαγή του Κα-
νονισµού, δεν το ψηφίζουµε. Ψηφίζουµε αρνητικά σε αυτό.

Στα υπόλοιπα ζητήµατα, δηλαδή στα ζητήµατα που έχουν να
κάνουν µε θέµατα των υπαλλήλων της Βουλής, είµαστε απολύ-
τως θετικοί και σας καλούµε, κύριε Πρόεδρε, να επεκτείνετε, αν
θέλετε, την προστασία στους υπαλλήλους της Βουλής, τη µισθο-
λογική κιόλας προστασία, διότι οι υπάλληλοι της Βουλής, όπως
εσείς έχετε πει, έχουν ωράρια, αλλά και υποχρεώσεις που απαι-
τούνται από αυτούς που δεν µοιάζουν µε κανέναν άλλον υπάλ-
ληλο στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.

Και έρχοµαι και σε µία τελευταία παρατήρηση. Η δηµιουργία
χωριστών υποεπιτροπών νησιωτικότητας και ορεινότητας στο
πλαίσιο της Επιτροπής Περιφερειών είναι κάτι που πρέπει να χαι-
ρετιστεί. Η νησιωτικότητα και η ορεινότητα είναι δύο διαφορετικά
θέµατα και άρα, πρέπει να δίνεται ο χρόνος να εξετάζονται ξε-
χωριστά. Θέλω να σας επισηµάνω τους αγώνες που έχουµε κάνει
ως ΠΑΣΟΚ για τη νησιωτικότητα µε την ίδρυση και του Υπουρ-
γείου Αιγαίου, αλλά και µε άλλες σηµαντικές τοµές. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, εµείς είµαστε απολύτως θετικοί στην ίδρυση δύο
διαφορετικών υποεπιτροπών, για να υπάρχει ο χρόνος και η
άνεση να συζητούνται αυτά τα θέµατα. 

Και κλείνω λέγοντας ότι επειδή το είχαµε πει και στην προηγού-
µενη συνεδρίαση για την αλλαγή του Κανονισµού, οφείλουµε να
το ξαναπούµε και τώρα. Δεν είναι δυνατόν η Διάσκεψη των Προ-
έδρων να χρησιµοποιείται για να εκβιάζονται µεταπλειοψηφίες οι
οποίες δεν υπάρχουν. Δεν είναι δυνατόν η Βουλή να αποτελεί
µέρος µιας προσπάθειας κάµψης των αρχών του κράτους δικαίου
και της λειτουργίας των θεσµών της δηµοκρατίας που είναι και οι
ανεξάρτητες αρχές, ανεξάρτητες αρχές που κατοχυρώθηκαν µε
συνταγµατική και κοινοβουλευτική Πλειοψηφία του ΠΑΣΟΚ στη
συναινετική Αναθεώρηση του 2001 και έχετε απόλυτη υποχρέωση
να τηρείτε την ανεξαρτησία τους και την αµεροληψία τους. Και όχι
µόνο γιατί αυτό είναι ένα ζήτηµα δικαιωµάτων και θεσµών, αλλά
και γιατί, όπως επισηµάναµε και στην οµιλία για τον προϋπολογι-
σµό, είναι και ένα ζήτηµα λειτουργίας του κράτους και εν τέλει
δυσλειτουργούντες θεσµοί οδηγούν  σε ζητήµατα και σε σχέση
µε την ανάπτυξη και µε την προοπτική της χώρας, όπως έχει απο-
δείξει και το σχετικό πολύ σηµαντικό βιβλίο µε τίτλο: «Γιατί απο-
τυγχάνουν τα έθνη». Τα έθνη αποτυγχάνουν, όταν δεν υπάρχουν
θεσµοί που λειτουργούν. Πρέπει να εξασφαλίσετε τη λειτουργία
αυτών των θεσµών ή τουλάχιστον να µην εµποδίζετε τη λειτουργία
τους µε τέτοιου είδους τεχνάσµατα.

Η επί της αρχής ψήφος µας είναι θετική µε εξαίρεση το άρθρο
1.

Σας ευχαριστώ πολύ, να είστε καλά! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δουδωνή. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας κ. Αθανάσιος Παφίλης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τώρα µπαίνω στον πειρασµό να σχο-

λιάσω τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, όπως φυσικά και τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Για πες!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς, για παράδειγµα, το άρθρο 1

δεν το ψηφίζουµε για τον εξής απλό λόγο. Διότι η πλειοψηφία
που έχει η εκάστοτε κυβέρνηση, όπως και η σηµερινή, είναι πλα-
στή, γιατί έχει το 41% του ελληνικού λαού, που θα έπρεπε να έχει
εκατόν είκοσι τρεις Βουλευτές, αν δεν κάνω λάθος, και έχει εκα-
τόν πενήντα οκτώ. Αυτό σηµαίνει ότι οι πενήντα είναι κλεµµένοι.
Και είναι κλεµµένοι µε ένα εκλογικό σύστηµα που το φτιάχνετε
οι ίδιοι. Άρα, λοιπόν…

ΟΓΛΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Απλή
αναλογική, όµως, δεν ψήφισες. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καλά, αφήστε τώρα. Με απλή αναλο-
γική θα µπορούσατε µια χαρά να φτιάξετε τρικοµµατική κυβέρ-
νηση, για να µην πω τετρακοµµατική. Όµως, αυτό είναι άλλη
ιστορία και δεν είναι η ώρα για να το σχολιάσουµε. 

Εποµένως, για τι πράγµα µιλάµε τώρα; Για περί όνου σκιάς!
Αν δεν υπήρχε, δηλαδή, η ιστορία που έγινε τότε µε την ΑΔΑΕ,
θα το ψηφίζατε αναγνωρίζοντας στην πράξη ότι η κυβέρνηση
έχει πλειοψηφία. Εµείς λέµε ότι έχει τη µειοψηφία στον λαό. Και
αυτό δεν είναι κάτι που το βγάζουµε από το µυαλό µας, είναι
απλή αριθµητική. Με 41% δεν µπορεί να έχεις εκατόν πενήντα
οκτώ Βουλευτές. Πώς να γίνει, δηλαδή; Άρα, κλέβεις από τα υπό-
λοιπα κόµµατα και όπως και να διαµορφώνεται η ψήφος, γιατί
υπάρχουν πάρα πολλοί παράγοντες, στην πραγµατικότητα είναι
µια πλαστή πλειοψηφία που την καθορίζετε οι ίδιοι και γι’ αυτό
δεν συµφωνούµε. Στην πραγµατικότητα δεν υπάρχει πλειοψηφία
στον λαό και γι’ αυτό γιατί να υπάρχει πλειοψηφία και στις επι-
τροπές; 

Τώρα προχωράω λίγο γρήγορα. 
Εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» και θα εξηγήσω γιατί µιλώντας

συγκεκριµένα για όλα τα άρθρα. 
Στο δεύτερο άρθρο δεν συµφωνούµε. 
Στο τρίτο, που αφορά στις νησιωτικές και ορεινές περιοχές,

συµφωνούµε. Ορεινοί είµαστε κι εµείς, κύριε Τασούλα και µάλι-
στα πολύ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Για
εσάς το έκανα!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: …(δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Οκτακόσια µέτρα υψόµετρο! Βουνό

δεν είναι; Τι είναι; Εσείς τι είστε, δηλαδή;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ηµιορεινός είστε! 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν είναι ηµιορεινό!
Στο τέταρτο και στο πέµπτο άρθρο ψηφίζουµε «παρών», ενώ

το έκτο το καταψηφίζουµε. Και το καταψηφίζουµε πέρα από όλα
τα υπόλοιπα που λέει, για τον εξής λόγο: Στο άρθρο 3 λέει ότι
µπορεί ο υπεύθυνος προστασίας των δεδοµένων να είναι και
εξωτερικός συνεργάτης. 

Κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε, ακούστε το. Μη σας απασχολεί η
κ. Μπακογιάννη.

Λέω, λοιπόν, ότι εµείς καταψηφίζουµε γιατί δίνετε τη δυνατό-
τητα, πέρα από όλα τα υπόλοιπα, για τον υπεύθυνο προστασίας
των δεδοµένων να είναι και εξωτερικός συνεργάτης µε σύµβαση.
Δεν συµφωνούµε; Γιατί;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: «Εξωτερικός συνεργάτης» λέει εδώ.
Ξέρω κι εγώ; Γράµµατα ξέρω πάντως. Ίσα-ίσα, δηλαδή, τουλά-
χιστον να καταλαβαίνουµε αυτά.

Αυτά είναι σηµαντικά που µας κάνουν να είµαστε στο «παρών».
Τώρα, στα υπόλοιπα, για να µιλήσω λίγο γρήγορα, στα άρθρα

7, 8, 9 και 10 ψηφίζουµε «παρών», στα άρθρα 11, 12, 13 και 14
ψηφίζουµε «ναι».

Αναφορικά µε το άρθρο 14 θέλω να κάνω ένα σχόλιο. Οι ερ-
γαζόµενοι έχουν καταθέσει µία τροπολογία. Εµείς την υποστη-
ρίζουµε. Πρώτον, έχουν δίκιο για να ξεκινήσει από το 2023 και
όχι από το 2024. Γιατί τότε αποφασίστηκε και τα επιδόµατα –ό,τι
θα δοθεί τέλος πάντων, για να µη λέω πολλά λόγια- θα αρχίσουν
από το 2024; Γιατί; Πρέπει να δοθούν από το 2023 που ψηφί-
στηκε ο νόµος και εφαρµόστηκε στο ευρύτερο δηµόσιο.

Το δεύτερο είναι ότι ζητούν κάποιο επίδοµα που νοµίζουµε ότι
είναι λογικό και εµείς, τουλάχιστον, το υποστηρίζουµε.

Στο άρθρο 15 ψηφίζουµε «παρών» και στο άρθρο 16 ψηφί-
ζουµε «υπέρ» και είναι λογικό και έπρεπε να έχει δοθεί. Είναι θε-
τικό, δηλαδή, και δεν έχουµε καµµία αντίρρηση.

Ορίστε, τήρησα και τον χρόνο. Τον κρατώ για άλλα νοµοσχέ-
δια!

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Άξιος, άξιος! 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Άξιος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Πα-

φίλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
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στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και ένας εκ-
παιδευτικός συνοδός τους από το 6ο Γυµνάσιο Αγρινίου, δεύτερο
τµήµα. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης
κ. Μαρία Αθανασίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη σηµερινή συνε-

δρίαση της Ολοµέλειας της Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής
θα µου επιτρέψετε, παρακαλώ, να επισηµάνω ότι η σπουδαι-
ότητα του έργου το οποίο καλείται να επιτελέσει η Βουλή των
Ελλήνων επιτάσσει την ενιαία κωδικοποίηση των διάσπαρτων σε
διάφορα νοµοθετήµατα διατάξεων οι οποίες αφορούν στις δια-
δικασίες λειτουργίας της. Η διάσπαση αυτή δυσχεραίνει το έργο
της Βουλής και υφίσταται κίνδυνος να δηµιουργήσει παρερµη-
νείες και λάθη. 

Προχωρώντας ως προς το περιεχόµενο, µε την προτεινόµενη
τροποποίηση του άρθρου 1 αντιτιθέµεθα. Προτείνετε να αυξηθεί
κατά ένα µέλος ο αριθµός µελών της Διάσκεψης των Προέδρων.
Στα ήδη υπάρχοντα προστίθεται ο Πρόεδρος της Ειδικής Μόνι-
µης Επιτροπής Περιφερειών. Ο ισχύων Κανονισµός προβλέπει η
Διάσκεψη των Προέδρων να αποτελείται από τον Πρόεδρο και
τους διατελέσαντες Προέδρους της Βουλής εφόσον έχουν εκλε-
γεί Βουλευτές, τους Αντιπροέδρους της Βουλής, τους Προ-
έδρους των Διαρκών Επιτροπών, τον Πρόεδρο της Επιτροπής
Θεσµών και Διαφάνειας, τον Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονοµι-
κών της Βουλής, τον Πρόεδρο της Επιτροπής Βιβλιοθήκης της
Βουλής, τους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και
έναν Ανεξάρτητο Βουλευτή ως εκπρόσωπο των Ανεξάρτητων
εφόσον ο αριθµός αυτών είναι, τουλάχιστον, πέντε.

Επιπροσθέτως, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, επισηµαί-
νεται ότι µε την πρόσθεση ενός µέλους στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων επιτυγχάνεται η απόλυτη πλειοψηφία της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας που διαθέτει την απόλυτη πλειοψηφία
των εδρών στη Βουλή, δηλαδή τη δεδηλωµένη. Απ’ αυτό προκύ-
πτει η πρόθεση της Κυβέρνησης, του κατ’ εξοχήν οργάνου της
εκτελεστικής εξουσίας του πολιτεύµατος, να αποκτήσει µε αυτόν
τον τρόπο την πλειοψηφία και στη Διάσκεψη των Προέδρων –θε-
µελιώδες όργανο της νοµοθετικής εξουσίας- και µε αυτόν τον
τρόπο να αποκτήσει και τον έλεγχο των αποφάσεων που λαµβά-
νονται στο συλλογικό όργανο του Κοινοβουλίου, δηλαδή στη Διά-
σκεψη των Προέδρων µε το να ορίσει έναν Πρόεδρο Ειδικής
Μόνιµης Επιτροπής της αρέσκειάς της, το οποίο προφανώς και
επιδιώκει να είναι κοµµατικό στέλεχος της παράταξης.

Αυτή η πρόταση µάς βρίσκει αντίθετους, διότι αποτελεί άλλη
µία έκφραση παραβίασης της αρχής της διάκρισης των τριών
εξουσιών, της νοµοθετικής, της εκτελεστικής και της δικαστικής.
Εν προκειµένω, η εκτελεστική εξουσία επιχειρεί να παρέµβει
απροκάλυπτα στη βουλευτική εξουσία και επιδιώκει άµεσα να
την επηρεάζει. Αυτή η κυβερνητική απόπειρα οδηγεί σε παρα-
βίαση της αρχής της διάκρισης των τριών εξουσιών, υπονοµεύει
την ανεξαρτησία και το αυτοδύναµό τους και πλήττει τον κοινο-
βουλευτισµό στην ουσία του.

Είµαστε πλήρως αντίθετοι µε το περιεχόµενο αυτού του άρ-
θρου το οποίο αποτελεί µία µικρογραφία της πρόθεσης της Κυ-
βέρνησης να ελέγχει τα πάντα από το πρωθυπουργικό γραφείο
και να καταλύσει κάθε έννοια ανεξαρτησίας της λειτουργίας των
δύο άλλων εξουσιών.

Προχωρώντας στο άρθρο 3, προβλέπει τη σύσταση δύο υπο-
επιτροπών της επιτροπής περιφερειών, εκ των οποίων η µία είναι
η υποεπιτροπή νησιωτικών περιοχών και η άλλη η υποεπιτροπή
ορεινών επιτροπών. Με τη σύσταση αυτή η Κυβέρνηση αποσκο-
πεί κάθε επιτροπή να επιλαµβάνεται των θεµάτων που αφορούν
τις εκάστοτε περιοχές. Για να µην παραµείνει µόνο στα λόγια η
Κυβέρνηση, πρώτιστα οφείλει να πάρει αποτελεσµατικά µέτρα
ενίσχυσης των ορεινών και νησιωτικών περιοχών, µέτρα ενίσχυ-

σης της παραγωγής και της οικογένειας, της υγείας και της παι-
δείας, µέτρα αντιµετώπισης του δηµογραφικού προβλήµατος και
επίσης οφείλει να χορηγήσει κίνητρα για την πρωτογενή και δευ-
τερογενή παραγωγή, αν πράγµατι την ενδιαφέρει να κρατήσει ή
και να αυξήσει τον πληθυσµό στις περιοχές αυτές.

Η αστυφιλία, η κυβερνητική πολιτική εγκατάλειψης της περι-
φέρειας, η ώθηση του πληθυσµού στα αστικά κέντρα και η εγ-
κατάλειψη από την Κυβέρνηση του θεσµού της οικογένειας, µας
κάνουν απαισιόδοξους. Η Κυβέρνηση αποσκοπεί µόνο στην του-
ριστική ανάπτυξη των περιοχών αυτών, αδιαφορώντας για τον
τοµέα της παραγωγής, τόσο της πρωτογενούς όσο και της δευ-
τερογενούς, ο οποίος αποτελεί και τη θεµελιώδη βάση της ανά-
πτυξης κάθε τόπου.

Οπότε αναµένουµε να δούµε πρώτα τα ζητήµατα µε τα οποία
η Κυβέρνηση σκοπεύει να απασχολήσει τις νέες υποεπιτροπές
και εφόσον αποσκοπούν στην ενίσχυση του παραγωγικού ιστού
και οδηγούν σε ενίσχυση των νησιωτικών και ορεινών περιοχών
και οδηγούν στην αναγέννησή τους και στην αύξηση του πληθυ-
σµού τους, τότε εµείς ως Ελληνική Λύση θα είµαστε απολύτως
σύµφωνοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος, στο άρθρο 13 επισηµαίνουµε τα εξής: Ως προς το

άρθρο 143 παράγραφος 1 του Β’ Μέρους του Κανονισµού της
Βουλής, η πάγια προκαταβολή χρηµατικού ποσού είναι ποσό που
τίθεται στη διάθεση της υπηρεσίας της Βουλής µε χρηµατικό έν-
ταλµα για την άµεση αντιµετώπιση δαπανών, η πληρωµή των
οποίων λόγω της φύσεώς τους δεν µπορεί να αναβληθεί µέχρι
την ολοκλήρωση της διαδικασίας δικαιολογήσεώς τους.

Επίσης, µε κοινή απόφαση του Προέδρου της Βουλής και του
Υπουργείου Οικονοµικών, µπορεί να συσταθεί για τις δαπάνες
της Βουλής πάγια προκαταβολή. Από τον ορισµό που δίδετε, κα-
ταλαβαίνουµε ότι πρόκειται για χρηµατικό ποσό για αντιµετώπιση
δαπανών το οποίο δεν θα έχει περάσει στη διαδικασία δικαιολό-
γησής του. Αυτό το κονδύλιο θεωρούµε ότι θα πρέπει να το δια-
χειρίζεται µόνιµο προσωπικό και όχι προσωρινά απασχο-
λούµενοι, προς αποφυγή οικονοµικών ατασθαλιών και προς δια-
σφάλιση της διαφάνειας της διαχείρισης των διατιθέµενων οικο-
νοµικών κονδυλίων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία Αθανασίου.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Νέας Αριστεράς
κ. Δηµήτριος Τζανακόπουλος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην πολιτικολογούµε, νο-

µίζω ότι στο άρθρο 1 έχουν ακουστεί τα επιχειρήµατα. Και το επι-
χείρηµα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος έχει µία πολιτική βάση
αλλά και τα επιχειρήµατα που έχουν ακουστεί για τον τρόπο που
έχετε διαχειριστεί, κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς, την υπόθεση του
ορισµού των µελών της Ανεξάρτητης Αρχής για τη Διασφάλιση
του Απορρήτου των Επικοινωνιών. Δηµιουργεί ένα πολύ κακό προ-
ηγούµενο. Δηµιουργεί προβλήµατα σε ό,τι αφορά τη στοιχειώδη
εµπιστοσύνη που πρέπει να υπάρχει µεταξύ των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού πολιτεύµατος.

Σας λέω πάρα πολύ απλά ότι θα µπορούσαµε να εξαντλή-
σουµε τη νοµική επιχειρηµατολογία σε σχέση µε το αν οι δεκαέξι
στους είκοσι επτά είναι 3/5 ή δεν είναι 3/5. Έχουν ακουστεί τα
επιµέρους επιχειρήµατα. Παρ’ όλα αυτά, δεν είναι αυτό το κρί-
σιµο. Το κρίσιµο είναι το θέµα της στοιχειώδους πολιτικής εµπι-
στοσύνης που πρέπει να υφίσταται ειδικά σε τέτοιες περιπτώσεις
όπου χρειάζονται µεγαλύτερες της απόλυτης πλειοψηφίας πλει-
οψηφίες για να οριστούν µέλη ειδικά ανεξάρτητων αρχών, ειδικά
τόσο κρίσιµης ανεξάρτητης αρχής και ειδικά µέσα στη συνθήκη
που έχει δηµιουργηθεί, κύριε Πρόεδρε, µετά το σκάνδαλο των
υποκλοπών.

Με αυτή την έννοια, όποιον δρόµο και αν ακολουθήσει κανείς
οδηγεί στην καταψήφιση του άρθρου 1.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 2, νοµίζω ότι δεν υπάρχει λόγος να
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υπάρξει αυτός ο περιορισµός ο οποίος γίνεται στα ζητήµατα των
ακροάσεων των καλούµενων προσώπων. Δεν κατανοώ τη σκοπι-
µότητα του άρθρου αυτού. Με αυτή την έννοια εµείς ψηφίζουµε
«παρών». 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 3 δεν έχουµε αντίρρηση και το υπερ-
ψηφίζουµε.

Σε σχέση µε το ζήτηµα της ειδικής επιτροπής για την ασφάλεια
των συστηµάτων πληροφορικής στο άρθρο 4 και στο άρθρο 5
δεν έχουµε αντίρρηση.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 6, πράγµατι, νοµίζω ότι δεν υπάρχει
κανένας λόγος να υπάρχει δυνατότητα πρόσληψης εξωτερικού
συνεργάτη ως υπεύθυνου προστασίας δεδοµένων. Θα έπρεπε
να απαλειφθεί αυτό. Νοµίζω ότι κάλλιστα ένας υπάλληλος της
Βουλής µπορεί να οριστεί γι’ αυτήν τη δουλειά. Εποµένως το
άρθρο 6 θα το καταψηφίσουµε.

Άρθρα 7, 8 και 10: Σας είπα στη διάρκεια της συζήτησης στην
επιτροπή ότι γίνεται ευθεία αναφορά στο π.δ.85/2022, δηλαδή
στο γνωστό προεδρικό διάταγµα Κεραµέως, το οποίο επί της ου-
σίας εξισώνει τα κολέγια µε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.
Καταλαβαίνω ότι ενδεχοµένως συνάδελφοι της δηµοκρατικής
Αντιπολίτευσης δεν έχουν ιδιαίτερο πρόβληµα µε αυτό, δηλαδή
µε την ισοτίµηση των ιδιωτικών κολεγίων µε τα ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα. Εµείς από θέση αρχής λέµε ότι παρ’ ότι ανα-
γνωρίζουµε ότι είναι µια νοµοθεσία η οποία ισχύει στον υπόλοιπο
δηµόσιο τοµέα, η Βουλή των Ελλήνων έχει απόλυτη αυτονοµία
στον τρόπο µε τον οποίο διαχειρίζεται τα υπηρεσιακά της ζητή-
µατα, είναι και εριζόµενο αν υπάρχει δυνατότητα παρέµβασης
της δικαστικής εξουσίας στα υπηρεσιακά ζητήµατα, σε ζητήµατα
εργατικών διαφορών στη Βουλή των Ελλήνων. Με αυτήν την έν-
νοια τίποτα δεν σας αναγκάζει να προχωρήσετε σε αυτή την ισο-
τίµηση. Είναι πολιτική επιλογή η ισοτίµηση των κολεγίων µε τα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και προχωράτε σε αυτήν. Εµείς
δεν µπορούµε να συναινέσουµε σε αυτήν την επιλογή.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 9 είµαστε υπέρ.
Σε ό,τι αφορά δε τα άρθρα 13 και 14, πάγια αιτήµατα των ερ-

γαζοµένων στη Βουλή, τα υποστηρίζουµε θα τα υπερψηφίσουµε.
Νοµίζω όµως ότι πρέπει να επεκταθούν αυτές οι µισθολογικές
αυξήσεις και στους υπαλλήλους ορισµένου χρόνου, οι οποίοι αν-
τιστοίχως πιέζονται, αντίστοιχα καθήκοντα έχουν, αντίστοιχες ερ-
γασιακές δυσκολίες αντιµετωπίζουν. Σε κάθε περίπτωση
θεωρούµε θετικό το γεγονός ότι υπάρχουν τα άρθρα 13 και 14
που ρυθµίζουν ζητήµατα διεκδικήσεων των εργαζοµένων της
Βουλής  αρκετών ετών.

Στο άρθρο 15, δεν κατανοούµε ακριβώς τη σκοπιµότητα ή µάλ-
λον την κατανοούµε, αλλά δεν την αποδεχόµαστε. Θα ψηφί-
σουµε «παρών».

Στο άρθρο 16 για το Ίδρυµα της Βουλής θα ψηφίσουµε
«υπέρ». Νοµίζω ότι έχετε µία εικόνα της δικής µας πολιτικής το-
ποθέτησης.

Επί της αρχής του νοµοσχεδίου ακριβώς εξαιτίας, κύριε Πρό-
εδρε, της αναφοράς στο π.δ.85/2022 εµείς θα τοποθετηθούµε
µε «κατά».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Τζανακόπουλε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του κόµµατος Σπαρ-

τιάτες, ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε της

Βουλής, θα ξεκινήσω κάνοντας µία θλιβερή επισήµανση. Βρισκό-
µαστε σήµερα εδώ για να συζητήσουµε για την τροποποίηση δια-
τάξεων του Κανονισµού της Βουλής και η Βουλή είναι άδεια, δεν
υπάρχουν Βουλευτές. Αυτό θα πρέπει να µας προβληµατίσει.
Είναι µία γενική παρατήρηση. Θεωρώ ότι όταν συζητείται ένα
θέµα που αφορά τον Κανονισµό της Βουλής, µας αφορά όλους
και πρέπει να είµαστε παρόντες. Μπορεί να είµαι υπερβολικός,
µπορεί να είµαι κακός αλλά αυτή η άποψή µου. Αυτή η εικόνα
που δείχνει σήµερα η Βουλή δεν αρµόζει στο Σώµα του Κοινο-
βουλίου. Για εµάς θα έπρεπε να υπάρχει µία γενική συµµετοχή.

Και εµείς µε τη σειρά µας θα εκφράσουµε σοβαρότατες εν-
στάσεις και επιφυλάξεις για το άρθρο 1, όπου ουσιαστικά αυξά-

νεται κατά ένα µέλος ο αριθµός της Διάσκεψης των Προέδρων
και ειδικότερα προστίθεται ο Πρόεδρος της Ειδικής Μόνιµης Επι-
τροπής Περιφερειών, ώστε να διασφαλίζεται η απόλυτη πλειοψη-
φία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας που διαθέτει την απόλυτη
πλειοψηφία των εδρών στη Βουλή. Να πω ότι επειδή έχουµε το
θλιβερό προηγούµενο της ΑΔΑΕ, όσα συνέβησαν µε την ΑΔΑΕ,
εµείς είµαστε έντονα σκεπτικιστές και δεν θεωρούµε ότι πρέπει
η πλειοψηφία να λειτουργήσει ως ένα εφαλτήριο ουσιαστικά,
ώστε η Κυβέρνηση να αντικαθιστά τις ανεξάρτητες αρχές κατά
το δοκούν όπως αυτή επιθυµεί.

Έχουµε, λοιπόν, το θλιβερό προηγούµενο και ακόµα και σή-
µερα έχουµε πρόβληµα για το κατά πόσον υπήρξαν τα 4/5 ή δεν
υπήρξαν, αν το δεκαέξι ήταν δεκαέξι ή δεκαεφτά. Γενικώς όλοι
αυτοί οι προβληµατισµοί µάς οδηγούν στο να καταψηφίσουµε το
άρθρο 1. Θα προτιµούσαµε να µη χρησιµοποιείται η πλειοψηφία,
γιατί ναι µεν κέρδισε η Νέα Δηµοκρατία τις εκλογές µε 41%, αλλά
να θυµίσω ότι υπάρχει και το µπόνους των πενήντα εδρών. Οπότε
ουσιαστικά δεν είναι απόλυτη πλειοψηφία αυτή που υπάρχει στο
Κοινοβούλιο. Ναι µεν υπάρχει ένα ποσοστό, αλλά υπάρχει η προ-
σθήκη κάποιου µπόνους εδρών. Άρα να µην επικαλούµαστε συ-
νεχώς την απόλυτη πλειοψηφία γιατί εξασφαλίζεται από την
ενισχυµένη αναλογική, από τον εκλογικό νόµο. Εµείς µε αυτό το
σκεπτικό θα καταψηφίσουµε το άρθρο 1.

Όσον αφορά το άρθρο 2, δεν κατανοούµε τη σκοπιµότητά του
πώς εξυπηρετεί.

Είµαστε θετικοί στο άρθρο 3 για τη δηµιουργία δύο υποεπι-
τροπών, αλλά θέλουµε να δούµε µε τι θέµατα θα οριστούν αυτές
οι δύο υποεπιτροπές ορεινών και νησιωτικών περιοχών και εάν
χρησιµοποιηθούν κατάλληλα ή όχι. Με την ευκαιρία να πω ότι θα
πρέπει η Κυβέρνηση να εγκύψει σοβαρά στα προβλήµατα τόσο
των ορεινών όσο και των νησιωτικών περιοχών και όχι µόνο να
δηµιουργεί υποεπιτροπές. Να δούµε πώς ακριβώς θα αξιοποι-
ηθούν.

Στο άρθρο 4 είµαστε θετικοί.
Στο άρθρο 5 είµαστε θετικοί.
Στο άρθρο 6 έχουµε µια επιφύλαξη, θα ψηφίσουµε «παρών»,

διότι ακριβώς λέει για τον υπεύθυνο προστασίας δεδοµένων ο
οποίος µπορεί να είναι εξωτερικός συνεργάτης. Για ποιον λόγο
γίνεται αυτό; Δεν το θεωρούµε απαραίτητο να υπάρχει εξωτερι-
κός συνεργάτης. Να µας διευκρινίσετε τι εξωτερικό συνεργάτη
εννοείτε.

Είµαστε θετικοί σε κάποια άρθρα που αφορούν τους εργαζο-
µένους της Βουλής, στα άρθρα 12, 13, 14 και 16. Εµείς στηρί-
ζουµε τους εργαζοµένους της Βουλής, θεωρούµε δίκαια τα
αιτήµατά τους, τους ευχαριστούµε πάρα πολύ για τη βοήθεια
που µας δίνουν και γι’ αυτόν τον λόγο στηρίζουµε ό,τι στηρίζει
τους εργαζοµένους. Γι’ αυτόν τον λόγο θα υπερψηφίσουµε τα
άρθρα αυτά.

Στα υπόλοιπα άρθρα θα ψηφίσουµε «παρών».
Επί της αρχής θα ψηφίσουµε «παρών», διότι ναι µεν υπάρχουν

κάποιες θετικές διατάξεις όσον αφορά τους εργαζόµενους της
Βουλής, αλλά ειδικά το άρθρο 1 µας κάνει σκεπτικιστές. Δεν µπο-
ρούµε να επικαλούµαστε την πλειοψηφία για να µπορούµε κατά
το δοκούν να αλλάζουµε τις συνθέσεις των ανεξάρτητων αρχών
όπως έγινε µε την ΑΔΑΕ.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Δηµητριάδη.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του κόµµατος Νίκη, ο

κ. Τάσος Οικονοµόπουλος.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και στην επιτροπή ψηφί-

ζουµε «ναι» επί της αρχής. Διαφοροποιούµεθα και εµείς όπως
και όλες οι πτέρυγες στο άρθρο 1. Στα άλλα άρθρα θα ψηφί-
σουµε «ναι». Θα µου επιτρέψετε να κάνω κάποιες παρατηρήσεις
για να βοηθήσω, θέλω να πιστεύω, στην καλύτερη νοµοθέτηση.

Σχετικά µε το άρθρο 1, όπως επισηµάναµε και στην αρµόδια
επιτροπή κατά την επεξεργασία της τροποποίησης του Κανονι-
σµού, θα πρέπει να ψάξουµε πολύ πίσω στα Πρακτικά όλων ανε-
ξαιρέτως των επιτροπών, προκειµένου να εντοπίσουµε µία
διάταξη να τροποποιείται διαδοχικά σε δύο συνεχόµενες συνε-
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δριάσεις της ίδιας κοινοβουλευτικής περιόδου. Αυτό οφείλεται
στο γεγονός ότι αυτή καθαυτή η αιτιολόγηση δεν ευσταθεί, δη-
λαδή ότι τάχα στη Διάσκεψη των Προέδρων, πρέπει να έχει πλει-
οψηφία η πολυπληθέστερη Κοινοβουλευτική Οµάδα, όπως στην
Ολοµέλεια, δεδοµένου ότι ο προστιθέµενος Πρόεδρος δεν είναι
αδιστάκτως, βέβαιο, ότι θα συµφωνεί πάντα και σε όλα µε τους
λοιπούς Προέδρους που προέρχονται από την πολυπληθέστερη
Κοινοβουλευτική Οµάδα. Άλλωστε δεν προβλέπεται κάτι τέτοιο
από καµµία αρχή δικαίου ή διάταξη νόµου, καθώς οι Βουλευτές
ψηφίζουν κατά συνείδηση κατά το Σύνταγµα και κατά τον Κανο-
νισµό της Βουλής. Η αιτιολόγηση είναι εντελώς άστοχη αλλά και
αποκαλυπτική του τρόπου που σκέπτεται η Κυβέρνηση.

Σχετικά µε το άρθρο 4, ο υπεύθυνος ασφαλείας συστηµάτων
πληροφορικής και επικοινωνιών είναι απαραίτητο να υπάρχει και
έπρεπε να έχει θεσπιστεί νωρίτερα. Είναι όµως λανθασµένο το
ότι ζητείται απλώς πτυχίο πληροφορικής και δεκαετής εµπειρία
στο αντικείµενο αντί µεταπτυχιακών τίτλων και διδακτορικών τίτ-
λων.

Γιατί η ασφάλεια των πληροφορικών συστηµάτων της Βουλής
διαφέρει από την πληροφορική όσο η ειδικότητα ενός γιατρού
καρδιολόγου από τη γενική ιατρική και είναι γνωστό πως δεν το-
ποθετείται ένας γενικός γιατρός ως χειρουργός µε απόφαση του
προέδρου ενός νοσοκοµείου. Θα έπρεπε να υπάρχει αξιολογική
κλίµακα προσόντων, τα οποία θα περιλαµβάνουν συναφείς διδα-
κτορικές και µεταπτυχιακές σπουδές και σε περίπτωση που δεν
υπάρχουν αυτές, να προχωρά στο συναφές πτυχίο και την εµ-
πειρία. 

Λανθασµένη θεωρούµε επίσης και τη δυνατότητα να εκτελεί
παράλληλα καθήκοντα, επειδή η θέση αυτή θα είναι ήδη επιβα-
ρυµένη λόγω του φόρτου που θα έχει να διεκπεραιώσει. Εκτός
αυτού θα έχει και ελεγκτικό ρόλο, πράγµα που θα έρχεται σε
σύγκρουση µε πολλά από τα πιθανά παράλληλα καθήκοντα. 

Σε ό,τι αφορά στο άρθρο 5, το άρθρο 30γ’ του ισχύοντος Κα-
νονισµού του Β’ Μέρους, αφορά την Ειδική Υπηρεσία Επιτροπής
Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης. Οι προστιθέµε-
νες φράσεις της περίπτωσης α’ του άρθρου 5 της πρότασης
εξουσιοδοτούν την υπηρεσία αυτή στο να επικουρεί σχετικά µε
τον συντονισµό των ελέγχων αλλά και την προστασία των δεδο-
µένων προσωπικού χαρακτήρα. Δεν προβλέπεται εδώ κάποια εκ-
παίδευση ειδική στο θέµα των προσωπικών δεδοµένων µε
επίσηµη πιστοποίηση ούτε συµµετοχή θεσµικών παραγόντων,
παραδείγµατος χάριν της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δε-
δοµένων ή έστω του Υπευθύνου Προστασίας Δεδοµένων της
Βουλής. Αυτή είναι µια σηµαντική παράλειψη που θα δυσχεράνει
το έργο αυτής της υπηρεσίας και ενδεχοµένως να χρειαστεί και
νέα τροποποίηση για να διορθωθεί.

Στο ίδιο άρθρο της πρότασης µε την περίπτωση β’ προστίθεται
η φράση «,µετά από πρόταση του προϊσταµένου της», που
αφορά τον διορισµό γραµµατέα της επιτροπής, που θα λαµβά-
νεται µετά από πρόταση του προϊσταµένου της υπηρεσίας. Αυτό
δεν διορθώνει την έλλειψη περιγραφής προσόντων που ήδη
υπάρχει στο κείµενο. Ο προϊστάµενος µπορεί να προτείνει οποι-
ονδήποτε θεωρεί κατάλληλο. 

Στην περίπτωση γ’ του ιδίου άρθρου 5 της πρότασης παρατη-
ρούµε ότι προστίθενται δύο περιπτώσεις στην παράγραφο 2 του
άρθρου 30γ’ του Κανονισµού. Η µεν δ’ περίπτωση αφορά την τή-
ρηση βάσης δεδοµένων µε τους υποχρέους και τα σχετιζόµενα
µε αυτούς πρόσωπα, καθώς και τη συσχέτισή τους µε ελέγχους
και τις αποφάσεις της επιτροπής ελέγχου. Η αναγκαία αυτή τή-
ρηση της βάσης δεδοµένων πρέπει να συνδυάζεται µε εκπαί-
δευση των ατόµων που θα τη χειρίζονται από τη µια πλευρά και
από την άλλη πρέπει να τηρείται βάσει κάποιων κανόνων, όπως
προβλέπεται από τον Γενικό Κανονισµό Προστασίας Δεδοµένων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αυτό το σηµείο λείπει η εξειδικευµένη αντιµετώπιση του ζη-
τήµατος και ενδεχοµένως να γίνουν λάθη και προς τις δύο κα-
τευθύνσεις, είτε να µην εντοπιστούν σχετιζόµενοι µε υποχρέους
άρα και να µην είναι πλήρεις οι έλεγχοι είτε να παραµένουν για
πολύ καιρό σε µια βάση δεδοµένων ενώ δεν θα έπρεπε. Τέτοια
φαινόµενα δεν είναι σπάνια στη δηµόσια διοίκηση –τελειώνω,

κύριε Πρόεδρε- αλλά και στους ελεγκτικούς µηχανισµούς. 
Στο ίδιο άρθρο 30γ’ του Κανονισµού και στην ίδια παράγραφο

2β’ προβλέπεται και προφορική ανάθεση εργασιών, αλλά η πρα-
κτική αυτή αν και µπορεί να δικαιολογηθεί σε επείγουσες περι-
πτώσεις µόνο, δεν συνιστά χρηστή διοίκηση και πρέπει ακόµη κι
η προφορική εντολή να καταγράφεται όπως και το αποτέλεσµα
του ελέγχου.

Η επόµενη περίπτωση ε’ που προστίθεται στην παράγραφο 2
του άρθρου 30γ’ αφορά την ανάρτηση στην επίσηµη ιστοσελίδα
της Βουλής της ετήσιας έκθεσης της επιτροπής ελέγχου που θα
γίνεται από το τέλος Απριλίου για τρία χρόνια µόνο. Θα έπρεπε
να µένει διαρκώς στη δηµοσιότητα, γιατί η τριετία παραµονής
στη δηµοσιότητα προκαλεί τη σκέψη ότι εν όψει των εκλογών στο
τέλος της τετραετίας αποκρύπτονται στοιχεία από τον λαό για
το πρώτο έτος διακυβέρνησης ή αν έρθει ξανά το ίδιο κόµµα
µετά από τετραετία άλλου κόµµατος, δεν θα υπάρχει κανένα δη-
µόσιο στοιχείο από τους ελέγχους των υποχρέων κατά την προ-
ηγούµενη διακυβέρνησή του.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Οικονοµόπουλο. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Πλεύρης Ελευθε-

ρίας κ. Αλέξανδρος Καζαµίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πρόταση του Προέδρου της

Βουλής για την τροποποίηση του Κανονισµού της Βουλής περιέ-
χει τρία άρθρα για το Μέρος Α,’ που είναι το Κοινοβουλευτικό,
και δεκατρία άρθρα για το Μέρος Β’, που αφορά τις διοικητικές
παρεµβάσεις που προτείνει για τις υπηρεσίες και τους εργαζο-
µένους στη Βουλή. 

Τα τρία πρώτα άρθρα που αφορούν το Κοινοβουλευτικό
Μέρος µάς βρίσκουν να ερχόµαστε σε σοβαρή αντίθεση µε το
πρώτο άρθρο το οποίο αυξάνει τα µέλη της Διάσκεψης των Προ-
έδρων της Βουλής από είκοσι επτά, που είναι σήµερα, σε είκοσι
οκτώ συνολικά, µε την προσθήκη του Προέδρου της Επιτροπής
Περιφερειών που ανήκει στην Πλειοψηφία. Η αλλαγή αυτή αιτιο-
λογείται, σύµφωνα µε το σκεπτικό της πρότασης του Προέδρου
της Βουλής, ως εξής: για να διασφαλίζεται -λέει- η απόλυτη πλει-
οψηφία στη Διάσκεψη των Προέδρων της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας που έχει την πλειοψηφία στη Βουλή. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι τέτοια ανάγκη δεν υφίσταται,
διότι η απόλυτη πλειοψηφία στη Διάσκεψη των Προέδρων είναι
ήδη εξασφαλισµένη µε την παρούσα σύνθεσή της, που δίνει στην
Πλειοψηφία, δηλαδή στη Νέα Δηµοκρατία, δεκατέσσερα από τα
είκοσι επτά µέλη της Διάσκεψης των Προέδρων. Εποµένως, η
λογική της αιτιολόγησης, κατά τη γνώµη µας, είναι αβάσιµη. 

Ο λόγος για τον οποίο επιχειρείται ωστόσο αυτή η αλλαγή
είναι άλλος και, δυστυχώς, τον γνωρίσαµε στη διάρκεια των απα-
ράδεκτων χειρισµών που έγιναν στη Διάσκεψη των Προέδρων
της 28ης Σεπτεµβρίου 2023 για την αλλαγή της σύνθεσης της
Ανεξάρτητης Επιτροπής Διαφάνειας, της ΑΔΑΕ, λίγο πριν πραγ-
µατοποιηθεί η φερόµενη σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα του Τύπου
κρίσιµη συνεδρίασή της για τον ρόλο της ΕΥΠ στο σκάνδαλο των
παρακολουθήσεων. Τότε, αν θυµάστε, η νέα σύνθεση της ΑΔΑΕ
και του ΕΣΡ εγκρίθηκε χωρίς να εξασφαλιστούν τα απαιτούµενα
3/5 των ψήφων, που ορίζει το άρθρο 101 του Συντάγµατος, δη-
λαδή µε δεκαέξι εκ των είκοσι επτά µελών της Διάσκεψης των
Προέδρων, που ισοδυναµεί µε 2,9 και κάτι πέµπτα και όχι µε 3/5. 

Αυτό που επιχειρείται τώρα µε την προτεινόµενη αλλαγή είναι
να αυξηθεί η ήδη εξασφαλισµένη πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρα-
τίας στη Διάσκεψη των Προέδρων, ούτως ώστε να επιτυγχάνεται
πιο εύκολα η πλειοψηφία των 3/5, δηλαδή µε την προσθήκη δύο
µόνο ακόµη ψήφων και όχι τριών και να ελέγχει έτσι τη σύνθεση
των ανεξάρτητων αρχών αν εξασφαλίσει τη συναίνεση οποιουδή-
ποτε µικρού κόµµατος που εκπροσωπείται µε δύο ψήφους στη
Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής, όπως συνέβη τον περα-
σµένο Σεπτέµβριο. Ενώ τότε δεν είχαν επιτευχθεί τα 3/5, ενθαρ-
ρύνοντας έτσι και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να καταδικάσει την
απόφαση χειραγώγησης των ανεξαρτήτων αρχών από την ελλη-
νική Κυβέρνηση στο καταδικαστικό ψήφισµά του για την Ελλάδα
την περασµένη Τετάρτη, τώρα επιδιώκεται η αλλαγή του Κανονι-
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σµού της Βουλής για να µπορεί η Νέα Δηµοκρατία µε τη συναί-
νεση ενός µόνο µικρού κόµµατος να σχηµατίσει πλειοψηφία 3/5. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, θεωρεί τη ρύθµιση αυτή απαράδεκτη
διότι θα καταστήσει ακόµη πιο εύκολη τη χειραγώγηση των ανε-
ξάρτητων αρχών από την εκάστοτε πλειοψηφία, κάτι το οποίο,
βεβαίως, τις καθιστά ακόµη λιγότερο «ανεξάρτητες» απ’ ό,τι ήδη
είναι. 

Αναφορικά µε το άρθρο 2 της Πρότασης του Προέδρου δεν
βλέπουµε γιατί θα πρέπει να υπάρχει περιορισµός στον χρόνο
οµιλίας των φορέων στις επιτροπές. Η ακρόαση φορέων είναι
µια συµµετοχική διαδικασία της κοινωνίας κατά την οποία οι εν-
διαφερόµενοι φορείς καλούνται στην Βουλή να διατυπώσουν τις
απόψεις τους επί των συζητούµενων νοµοσχεδίων. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, ως κόµµα που προάγει τις αµεσοδηµο-
κρατικές διαδικασίες, θεωρεί ότι όσο µεγαλύτερη είναι η άµεση
συµµετοχή της κοινωνίας και των πολιτών στη νοµοθετική διαδι-
κασία τόσο πιο καλή νοµοθέτηση µπορούµε να έχουµε. Θα προ-
τιµούσαµε συνεπώς οι φορείς να έχουν απεριόριστο χρόνο στις
συζητήσεις των επιτροπών και γι’ αυτόν τον λόγο θα ψηφίσουµε
στο συγκεκριµένο άρθρο της πρότασης «παρών». 

Έρχοµαι τώρα στα άρθρα 4 έως 16 που αφορούν κάποιους
διορισµούς, τροποποιήσεις στα απαιτούµενα προσόντα υπαλλή-
λων, προσαρµογές στο µισθολόγιο και στα επιδόµατα των υπαλ-
λήλων της Βουλής, που αφορούν το Β’ Μέρος του Κανονισµού.
Εκεί θα θέλαµε να κάνουµε τέσσερις βασικές παρατηρήσεις. 

Πρώτον, θα θέλαµε να παρατηρήσουµε ότι πρέπει να αποφεύ-
γονται οι «φωτογραφικές» προκηρύξεις θέσεων. 

Δεύτερον, η δηµιουργία νέας θέσης -όπως εκείνη του άρθρου
4 της πρότασης του Προέδρου- για υπάλληλο µε ειδίκευση στην
ασφάλεια της πληροφορικής θα θέλαµε να καταλήξει σε διορι-
σµό ατόµου µε ειδίκευση στην κυβερνοασφάλεια και όχι µε γε-
νικά προσόντα στην πληροφορική.

Τρίτον, θα θέλαµε να µην απαλλάσσεται ο υπεύθυνος της προ-
στασίας δεδοµένων, όπως λέει το άρθρο 6 της πρότασης, από
την ευθύνη συµµόρφωσης της επιτροπής ελέγχου για τον γενικό
κανονισµό και για την προστασία δεδοµένων, αλλά να έχει και
αυτός ή αυτή ένα µερίδιο ευθύνης. 

Και τέταρτον, για το επίδοµα µεταπτυχιακών σπουδών θα θέ-
λαµε να µην καταργείται αυτό όπως συµβαίνει µε την πρόταση
του Προέδρου στο άρθρο 12 όσον αφορά τις αµοιβές και τα επι-
δόµατα των γιατρών και οδοντιάτρων της Βουλής. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι το κείµενο της πρό-
τασης υπήρξε ιδιαίτερα κουραστικό ως προς τον εντοπισµό των
σχετικών εδαφίων στα οποία προτείνονται οι αλλαγές. Αυτό οφεί-
λεται και στον διάσπαρτο χαρακτήρα κάποιων διατάξεων που
βρίσκονται σε νόµους οι οποίοι θα µπορούσαν να είχαν ενσωµα-
τωθεί στο Β’ Μέρος του Κανονισµού της Βουλής, αλλά και στον
τρόπο µε τον οποίο παρουσιάστηκε η πρόταση και η σύντοµη αι-
τιολογική της έκθεση. 

Για παράδειγµα, διαβάζω το άρθρο 14 της πρότασης τι λέει:
«Η ανωτέρω ρύθµιση δεν καταλαµβάνει όσους έχουν υπαχθεί
στην παράγραφο 5, στην παράγραφο 6 και στην παράγραφο 7
του άρθρου 164δ’ του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως
ισχύει (άρθρο 3 παράγραφος 4 περίπτωση α’ της 25-2-2019 από-
φασης της Ολοµέλειας της Βουλής, ΦΕΚ 37/Α/2019), καθώς και
το προσωπικό που υπηρετεί σε θέσεις των άρθρων 27 παράγρα-
φοι 1 και 4, 35 παράγραφος 2 εδάφια δ’ και ε’ και 85 παράγρα-
φος 1 και 3 του παρόντος». Έλεος δηλαδή!

Δυστυχώς, το κείµενο είναι γεµάτο κωδικούς επί κωδικών, απο-
κρυσταλλώνοντας σε όλο το µεγαλείο της τη γραφειοκρατική νο-
οτροπία του ελληνικού δηµοσίου, αλλά δείχνει και µια τάση
απόκρυψης και δηµιουργίας ασάφειας όχι πάντα δηµιουργικής
πρέπει να πω. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θα ψηφίσει «κατά» επί της αρχής. Είµα-
στε, βεβαίως, υπέρ των αιτηµάτων των υπαλλήλων της Βουλής
και θα στηρίξουµε τα άρθρα που βελτιώνουν τις συνθήκες των
εργαζοµένων στη Βουλή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καζαµία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γενικό Λύκειο Τρίπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Δεν υπάρχει άλλος οµιλητής. Δεν έχει ζητηθεί ο λόγος από
άλλον συνάδελφο. 

Άρα, θα κλείσουµε τη σηµερινή συζήτηση µε την τοποθέτηση
του Προέδρου της Βουλής κ. Κωνσταντίνου Τασούλα, τον οποίο
και καλώ στο Βήµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα προχωρούµε στη συζήτηση
και ψήφιση διατάξεων που αφορούν στο Α’ και στο Β’ µέρος του
Κανονισµού της Βουλής. Το πρώτο µέρος αφορά στη λειτουργία
του κοινοβουλευτισµού, το δεύτερο µέρος αφορά στη διοικητική
οργάνωση της Βουλής ως διοικητικής µονάδας η οποία έχει
πάρα πολλές ευθύνες και πάρα πολλή δουλειά να επιτελέσει.

Αντιλαµβάνοµαι αυτό που είπε ο κ. Καζαµίας ότι ενίοτε πράγ-
µατι, υπάρχει µια διατύπωση η οποία για έναν εξωτικό, για έναν
ο οποίος δεν είναι εξοικειωµένος µε τις γραφειοκρατικές ή νο-
µοτεχνικές διατυπώσεις, φαίνεται σαν ένα ατέλειωτο κατεβατό
µερικές φορές. Ωστόσο, επειδή κάναµε µια προσπάθεια να κω-
δικοποιήσουµε αυτές τις διατάξεις, υπάρχει µια δυσκολία να στα-
θεροποιηθεί ο Κανονισµός σε κείµενο, διότι κατά καιρούς και η
κυβέρνηση, αλλά και η Βουλή προβαίνουν σε αλλαγές που σχε-
τίζονται µε αυτό το κείµενο, το οποίο έχει µια διαρκή εξέλιξη.

Αίφνης παρατηρήσατε ότι πρόσφατα σε νοµοσχέδιο της Κυ-
βέρνησης και όχι σε θέµα Κανονισµού της Βουλής θεσπίστηκε
µια νέα ανεξάρτητη αρχή, όχι από αυτές που προβλέπει το Σύν-
ταγµα αλλά µια άλλη αρχή και όταν σε αυτές τις αρχές γίνεται
συνήθ πρόβλεψη ως προς τη διοίκησή τους ή ως προς τα όργανα
διοίκησής τους να εµπλέκεται η Βουλή, είτε µε τη Διάσκεψη των
Προέδρων είτε µε την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, πάλι
εµείς για να το εφαρµόσουµε αυτό δεν αρκεί η νοµοθέτηση εδώ
κατά τη συνήθη διαδικασία αλλά λόγω ακριβώς της αυτονοµίας
του Σώµατος της Βουλής πρέπει να το βάλουµε στον Κανονισµό.

Όταν γίνεται µια ρύθµιση που αφορά στους δηµοσίους υπαλ-
λήλους και η οποία δεν µπορεί φυσικά να εξαιρέσει τους υπαλ-
λήλους της Βουλής, δεν εφαρµόζεται αυτοµάτως εν ονόµατι της
αυτονοµίας της Βουλής. Πρέπει να το περάσουµε κι εµείς στον
Κανονισµό. 

Οπότε, αντιλαµβάνεται κανείς ότι αυτή η ανάγκη µιας διαρ-
κούς ροής δυσκολεύει και την κωδικοποίηση αλλά και τη σταθε-
ροποίηση του κειµένου σε ένα εύληπτο βιβλίο το οποίο θα το
έχετε όλοι στα χέρια σας, όπως είναι ας πούµε το Σύνταγµα και
το οποίο αλλάζει κάθε έξι, επτά, δέκα χρόνια. Εδώ έχουµε µια
άλλη ροή.

Ήθελα πριν συµπεράνω και καταλήξω στην πρόταση, έχοντας
ακούσει τις κυρίες και τους κυρίους εισηγητές, να πω κάτι που
αφορά στη Βουλή όχι στενά τη σηµερινή µας συνεδρίαση, αλλά
έχει να κάνει µε τη Βουλή, έχει να κάνει µε το προσωπικό της
Βουλής, έχει να κάνει µε τους υπαλλήλους µας, µε τη Γενική Δι-
εύθυνση Οικονοµικών και Διοικητικής Υποστήριξης.

Στις 12 Δεκεµβρίου 2023 το Ελεγκτικό Συνέδριο και συγκεκρι-
µένα η Υπηρεσία Επιτρόπου στον τοµέα Βουλής και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, υπέβαλε την έκθεση κατασταλτικού ελέγχου δα-
πανών της Βουλής οικονοµικού έτους 2022. Είναι µια έκθεση η
οποία γίνεται κάθε χρόνο, ελέγχεται ένα µεγάλο δείγµα των συ-
νολικών δαπανών της Βουλής και βγαίνουν κάποια συµπερά-
σµατα, τα οποία λένε ότι έγιναν κανονικώς οι δαπάνες ή ότι
είχαµε κάποιες προβληµατικές δαπάνες, οι οποίες είναι καλό να
µην επαναληφθούν ή να διορθωθούν.

Εν προκειµένω, για το 2022 διαβάζω τα συµπεράσµατα του
Ελεγκτικού Συνεδρίου: «Σε συνέχεια των ανωτέρω και αφού ολο-
κληρώθηκε ο δειγµατοληπτικός της εξόφλησης δαπανών έλεγ-
χος», εννοεί τα απολογιστικά στοιχεία, όχι προληπτικά,
«διαπιστώθηκε ότι η διαδικασία κατάρτισης και υλοποίησης του
προϋπολογισµού είναι σύµφωνη µε το υφιστάµενο νοµοθετικό
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πλαίσιο. Εχώρησαν νοµίµως και κανονικώς οι πληρωµές των εν-
τελλοµένων δαπανών».

Είναι µια έκθεση η οποία προφανώς δείχνει ότι και η δική µου
εµπιστοσύνη προς τα στελέχη της Βουλής, αλλά και η δική σας
προς τους ανθρώπους που διαχειρίζονται τα οικονοµικά της Βου-
λής είναι δικαιολογηµένη και νοµίζω πως αξίζει να αναφερθεί σε
µια δηµόσια συνεδρίαση –το είπα και στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων- ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο το οποίο ελέγχει εξονυχιστικά
και απολογιστικά τις δαπάνες µας προέβη σε αυτή τη διαπί-
στωση, ότι δηλαδή το 2022, που είναι το τελευταίο έτος που
ελέγχθηκε, οι δαπάνες µας έγιναν κανονικώς και νοµίµως.

Πάµε τώρα στο θέµα της ηµερησίας διατάξεως. 
Ήθελα να σας πω ότι αυτά τα άρθρα τα οποία αλλάζουµε, 3

και 13 –το 17ο αφορά την έναρξη ισχύος του Κανονισµού, αφού
δηµοσιευτεί στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως-, δεν είναι κάτι
το συναρπαστικό ούτε χρειάζεται να κάνουµε κάτι το εντελώς
ανατρεπτικό των όσων ισχύουν, στην πραγµατικότητα εφαρµό-
ζουµε απαιτήσεις της κοινής λογικής, της κοινής πείρας, αλλά
και νοµοθετικές πρωτοβουλίες, οι οποίες πάρθηκαν για άλλους
υπαλλήλους στον υπόλοιπο δηµόσιο τοµέα και για λόγους ισότι-
µης µεταχείρισης, πρέπει να εφαρµοστούν και για τους υπαλλή-
λους της Βουλής. 

Δεν κάνουµε κάποια εξαιρετική µεταχείριση των υπαλλήλων
της Βουλής οι οποίοι, οφείλω να πω, έχουν δεχθεί στο παρελθόν
άδικα πυρά και άδικη κριτική περί δήθεν µιας κλειστής κάστας η
οποία απολαύει συγκλονιστικών προνοµίων. Δεν πρόκειται περί
αυτού. Οι υπάλληλοι της Βουλής βρίσκονται εδώ για να µας υπη-
ρετούν, υπηρετούν τον κοινοβουλευτισµό, µε ωράρια τα οποία
δεν σχετίζονται µε το υπόλοιπο δηµόσιο. Η Βουλή λειτουργεί
µέχρι πέρατος των συνεδριάσεων.

Αυτό που σας είπα πρωτύτερα για το Ελεγκτικό Συνέδριο απο-
δεικνύει µε τον πιο αυστηρό και πιο αντικειµενικό τρόπο πώς δια-
χειριζόµαστε µε τη δική τους βοήθεια και µε τις δικές τους
υποδείξεις τον προϋπολογισµό των 143 - 145 εκατοµµυρίων
ευρώ ετησίως.

Πάµε τώρα στο κοινοβουλευτικό µέρος. 
Υπάρχει διάταξη στον Κανονισµό της Βουλής η 31 παρ.5 που

µιλά για τις επιτροπές, ειδικότερα για τις διαρκείς επιτροπές, και
λέει ότι η σύνθεσή τους δεν πρέπει και δεν µπορεί να θίγει την
απόλυτη πλειοψηφία του κόµµατος που έχει την πλειοψηφία.
(CB)

Επίσης και η κοινοβουλευτική πρακτική λέει ότι στη Διάσκεψη
των Προέδρων, η οποία αποφασίζει τη ροή των κοινοβουλευτι-
κών και νοµοθετικών εργασιών της Βουλής, και εκεί πρέπει να
έχει τουλάχιστον την απόλυτη πλειοψηφία των 50%+1 το κόµµα
που έχει την πλειοψηφία στην Ολοµέλεια. 

Υπήρξαν περιπτώσεις, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
που στο παρελθόν –και όχι στο παρελθόν προπολεµικώς ή προ-
δικτατορικώς, αλλά στο παρελθόν πριν έξι - επτά χρόνια- η Διά-
σκεψη των Προέδρων είχε είκοσι ένα µέλη, δώδεκα της
πλειοψηφίας, εννιά της µειοψηφίας. Μετά είχε δώδεκα - δέκα.
Δεν ήταν δηλαδή ακριβώς 50%+1, ήταν παραπάνω, διότι έτσι
είχε αποφασίσει η τροποποίηση του Κανονισµού της Βουλής. Κι
αυτό γινόταν γιατί η αρχική διάταξη που προβλέπει τη σύνθεση
της Διασκέψεως των Προέδρων δηλαδή η 13 παρ.1 η αρχική διά-
ταξη που προβλέπει αξιώµατα που προσωποποιούνται εν συνε-
χεία, δεν µπορεί να προσαρµοστεί προκαταβολικά µε το
αποτέλεσµα των εκλογών. 

Δεν µπορεί µια διάταξη, η οποία εγράφη πριν από τριαντα-
πέντε χρόνια να προβλέπει ότι έχουµε τώρα εννιά κόµµατα και
ενδεχοµένως και αριθµό ανεξαρτήτων, οι οποίοι ενδέχεται σύν-
τοµα να λάβουν και αυτοί µέρος µε εκπρόσωπό τους στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Εάν είχαµε αφήσει την αρχική διάταξη και
είχαν γίνει και εξελίξεις που έχουν να κάνουν µε τη δυνατότητα
να έχουν όλα τα κόµµατα Αντιπρόεδρο της Βουλής και να έχουµε
αύριο και πέντε ανεξάρτητους, τότε η πλειοψηφία στη Βουλή θα
ήταν θλιβερή -µαθηµατικά, όχι ψυχολογικά- µειοψηφία στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Θα ήταν δηλαδή περίπου η αντιπολίτευση
δεκαεπτά και η συµπολίτευση δώδεκα. 

Θέλω να πω δηλαδή ότι εδώ επιστρατεύει κανείς και τις δια-
τάξεις του Κανονισµού και την κοινοβουλευτική πρακτική και αυ-

τοδεσµεύεται το Σώµα µε αυτές τις αποφάσεις να είναι µόνο
50%+1 και όχι όπως στο παρελθόν ήταν συν τρία ή συν δύο,
χωρίς τότε να λέµε διάφορες κριτικές.

Το θέµα του πώς κρίνει κάποιος την επιλογή του ΕΣΡ και της
ΑΔΑΕ δεν έχει σχέση µε το αν θα ψηφίσει ή όχι το άρθρο 1.
Όπως και ο επικεφαλής της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βου-
λής εξήγησε στην Επιτροπή Κανονισµού και όπως κι εγώ κατ’
επανάληψη έχω πει, ο Κανονισµός µας προβλέπει τι γίνεται όταν
υπάρχει κλάσµα. Διότι και πάλι, όταν λέµε 3/5 σε µια πρόβλεψη
ή 4/5 πριν λίγα χρόνια, πάλι δεν µπορούµε να προβλέψουµε τη
σύνθεση της Διάσκεψης και να πέφτουν τα 3/5 σε ακέραιο
αριθµό χωρίς κλάσµα. 

Γι’ αυτό υπάρχουν και οι διατάξεις που λένε, όπως το άρθρο
74 του Κανονισµού, «όπου το Σύνταγµα ή ο Κανονισµός ορίζουν
ποσοστό Βουλευτών, είτε για την υποβολή αίτησης ή πρότασης,
είτε για τη λήψη απόφασης, είτε για οποιονδήποτε άλλο σκοπό,
το ποσοστό αυτό υπολογίζεται µε βάση τον συνολικό αριθµό των
Βουλευτών της Ολοµέλειας ή του τµήµατος και παραλείπεται το
κλάσµα». Παραλείπεται το κλάσµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: «Παραλείπεται» τι σηµαίνει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): «Πα-

ραλείπεται» σηµαίνει αγνοείται.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα το 16,2 γίνεται 16.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Τζανακόπουλε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Όταν

παραλείπεται, σηµαίνει ότι φεύγει από την εικόνα. Άρα όταν είναι
16,2 και παραλείπεται το 0,2, δεν γίνεται 17, γίνεται 16.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ακριβώς αυτό λέω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Γι’

αυτό και στην απόφαση εκείνη κρίναµε ότι το 16,2 στρογγυλο-
ποιείται στο 16. Μάλιστα εµείς δεν εφαρµόζουµε απολύτως το
«παραλείπεται το κλάσµα», γιατί αν ήταν 16,9 ή 16,8 –’’ανάθεµα’’
τώρα κι αν κάποιοι µας παρακολουθούν  µπορούν απολύτως να
το αντιληφθούν αν δεν είναι εξοικειωµένοι µε τα της Βουλής,
αλλά οφείλω να το εξηγήσω για όσους είναι σχολαστικοί και θέ-
λουν απόλυτη ακεραιότητα στην εξήγηση- ή 16,7 ή 16,6 ή 16,5,
τότε η πρακτική που ακολουθούµε πάει στο 17. Όταν είναι κάτω
από το µισό, πάει στον µικρότερο αριθµό. Αυτή είναι η στρογγυ-
λοποίηση, που την καταλαβαίνουν κι οι µαθητές του δηµοτικού. 

Δεν είναι επινόηση εκείνης της συνεδριάσεως η εφαρµογή
αυτής της αρχής, είναι άρθρο 74 του Κανονισµού και έχει γίνει
και στο παρελθόν τρεις τουλάχιστον φορές, όπου τα 4/5 τότε
ήταν 18,4 και δεν είπε κανείς να πάει στο 19, πήγε στο 18. Κανείς
δεν διαµαρτυρήθηκε, κανείς δεν είπε τίποτα. Αυτό ακολουθή-
σαµε και δεν θελήσαµε να κάνουµε κάτι διαφορετικό. 

Οπότε, πρώτον, δεν έχει σχέση το ένα µε το άλλο, δεν έχει
σχέση δηλαδή το 50%+1 µε το πώς κρίνει κανείς εκείνη την από-
φαση και δεύτερον, κι εκείνη η απόφαση είναι σύµφωνη µε το
πώς η Βουλή παίρνει αυτές τις αποφάσεις, και µε βάση τον Κα-
νονισµό της και µε βάση την πρακτική της. Αν δεν συµφωνούµε
µε αυτές τις αποφάσεις είναι εντελώς διαφορετικό, αλλά όχι ότι
έπρεπε το 16,2 να λογαριαστεί ως 17.

Επίσης ήθελα να πω ότι δεν είµαστε τώρα µε συν ένα της Νέας
Δηµοκρατίας και τώρα γίνεται συν δύο στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων. Τώρα είναι δεκατέσσερα - δεκατέσσερα, ισοπαλία, και
παίρνουµε αποφάσεις κατά πλειοψηφία επειδή θεωρείται η
ψήφος του Προέδρου ως κατατείνουσα στο να γέρνει η ζυγαριά
υπέρ αυτού που ψηφίζει. Αλλά αυτό δεν συνιστά πραγµατική
πλειοψηφία και τώρα το δεκατέσσερα - δεκατέσσερα γίνεται δε-
καπέντε - δεκατέσσερα. Δεν είναι δηλαδή δεκαπέντε - δεκατέσ-
σερα και γίνεται δεκαέξι - δεκατέσσερα. Άρα µε τον Πρόεδρο
της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Περιφερειών γίνεται δεκαπέντε
- δεκατέσσερα. Τελειώνουµε και σε αυτό.

Στο άρθρο 2 ήθελα να πω ότι το τέσσερις ώρες το κάνουµε
πέντε. Το λέω για τα Πρακτικά και το λέω και γι’ αυτό που θα
στείλουµε στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Οι ακροάσεις φο-
ρέων δεν είναι µια δευτερεύουσα διαδικασία, ώστε να αντιµετω-
πίζεται από πλευράς µεταχείρισης και διαχείρισης ως µια
δευτερεύουσα διαδικασία. Είναι µια σηµαντική διαδικασία λει-
τουργίας των Διαρκών Επιτροπών και πρέπει στο σύνολό της η

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]ΣΤ’ - 12 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10101



αντιµετώπιση της ακροάσεως των φορέων να έχει όλα τα δεδο-
µένα που έχουν και οι υπόλοιπες συνεδριάσεις των Διαρκών Επι-
τροπών. 

Φυσικά δεν µπορούµε να πούµε ότι απεριόριστα ακούγονται
οι φορείς, γιατί το απεριόριστα σηµαίνει χωρίς τελειωµό. Υπάρχει
πάντα ένα όριο, το εναρµονίζουµε µε το όριο που προβλέπει το
άρθρο 90 παράγραφος 4 του Συντάγµατος για όλες τις συνε-
δριάσεις των Διαρκών Επιτροπών και αυτό.

Η άλλη διάταξη έχει να κάνει µε την Επιτροπή Περιφερειών, η
οποία τώρα έχει µία υποεπιτροπή, η οποία έχει διπλό αντικείµενο,
τις ορεινές και τις νησιωτικές. Ζητείται από την επιτροπή αυτή
οµόφωνα να σπάσουν οι υποεπιτροπές λόγω ελλείψεως συνά-
φειας και να γίνουν δύο υποεπιτροπές, µία για τα ορεινά, µία για
τα νησιωτικά µέρη της χώρας. 

Πάµε τώρα στο Β’ Μέρος, που έχει να κάνει κυρίως µε την ευ-
θυγράµµιση του Κανονισµού της Βουλής µε προγενέστερες νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες, οι οποίες δεν µπορεί να αγνοηθούν
από τη Βουλή, είτε γιατί θεσπίζουν κανόνες οι οποίοι πρέπει να
υιοθετηθούν είτε γιατί λαµβάνουν µέριµνα για τους δηµοσίους
υπαλλήλους, που  δεν µπορεί να µην εφαρµοστεί και για τους δι-
κούς µας υπαλλήλους. 

Το άρθρο 4 των προτεινοµένων αλλαγών µιλάει για τη δυνα-
τότητα να έχουµε και εµείς έναν υπεύθυνο ασφαλείας συστηµά-
των και κυβερνοασφάλειας. Αυτός δεν είναι ένας εξωτερικός
συνεργάτης. Είναι υπάλληλος της Βουλής. Γιατί άκουσα να λένε
κάποιο συνάδελφοι ότι δεν το ψηφίζουµε γιατί θα είναι εξωτερι-
κός συνεργάτης. Υπάρχει ρητή πρόβλεψη ότι αυτός θα είναι
υπάλληλος της Βουλής. Η δε παράλληλη άσκηση υπαλληλικών
καθηκόντων δεν είναι υποχρεωτική. Είναι µία δυνατότητα, η
οποία παρέχεται ανάλογα µε το φορτίο που τελικά θα επωµιστεί
αυτή η νέα αρµοδιότητα.

Το άρθρο 5 έχει να κάνει µε τα προσωπικά δεδοµένα και µε το
πόθεν έσχες. Το άρθρο 5, λοιπόν, έχει να κάνει µε µία άλλη ευ-
θυγράµµιση, µε µία άλλη εναρµόνιση του Κανονισµού µας µε τον
ν.5026/2023 και µε αυτή τη διάταξη επικαιροποιείται η πρόβλεψη
του Κανονισµού για θέµατα που έχουν σχέση µε τις δηλώσεις
περιουσιακής κατάστασης σύµφωνα µε τον νόµο, όπως και µε
το άρθρο 6 εναρµονίζεται ο Ειδικός Κανονισµός της Ειδικής Υπη-
ρεσίας Πόθεν Έσχες της Βουλής µε τις προβλέψεις αυτού του
ν.5026/2023

Με το άρθρο 7 έχουµε µία άλλη ευθυγράµµιση. Ευθυγραµµί-
ζεται η Βουλή των Ελλήνων µε τις υπόλοιπες υπηρεσίες του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα, σχετικά µε τους τίτλους σπουδών
αλλοδαπής µε αναγνώριση επαγγελµατικής ισοδυναµίας αλλά
όχι ακαδηµαϊκής ισοτιµίας. Εδώ δηλαδή θεωρούµε και εµείς
όπως και στο υπόλοιπο δηµόσιο ότι οι υπάλληλοι οι οποίοι έχουν
από την ειδική υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας πάρει επαγ-
γελµατική ισοτιµία για πανεπιστηµιακό τίτλο, λογαριάζονται ως
ΠΕ και όχι ως λυκείου, όπως µέχρι τώρα. Και δεν µπορούσε αυτό
να έχει δύο µέτρα και δύο σταθµά για τους υπαλλήλους του δη-
µοσίου και αλλιώς για αυτές τις λίγες δεκάδες υπαλλήλους που
είναι στη Βουλή.

Το άρθρο 8 προβλέπει ότι αυτή η αντιµετώπιση, του να λογα-
ριάζεται δηλαδή πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης όποιος έχει
επαγγελµατική ισοτιµία, δεν ισχύει µόνο για αυτούς τους υπαλ-
λήλους που έχουν αυτό το καθεστώς αλλά ισχύει και για τους
επιστηµονικούς συνεργάτες των Βουλευτών. Όταν δηλαδή ένας
συνάδελφος θέλει να επιλέξει για επιστηµονικό συνεργάτη κά-
ποιον ο οποίος έχει επαγγελµατική πανεπιστηµιακή ισοτιµία από
το Υπουργείο Παιδείας, αυτό να λογαριάζεται ως ΠΕ.

Το άρθρο 9 αφορά την αποτύπωση των τυπικών προσόντων
του κλάδου ΠΕ Οδοντιάτρων. Ρυθµίζουµε ένα θέµα µιας οδον-
τιάτρου που είναι στη Βουλή και τώρα θα µπορεί να ασκεί τα κα-
θήκοντά της ως γιατρός. 

Το θέµα του άρθρου 10 αφορά την εισαγωγή στην Βουλή των
προβλέψεων του προεδρικού διατάγµατος 85/2022 «Καθορισµός
προσόντων διορισµού σε φορείς του δηµοσίου». Η ορολογία του
προσοντολογίου και του κλαδολογίου έρχεται και στη Βουλή και
οι προβλέψεις του µέσω του Κανονισµού µας.

Με το άρθρο 11 έχουµε και εµείς την αλλαγή εκείνη που πρέ-
πει να γίνει στον Κανονισµό της Βουλής ώστε να ενεργοποιηθεί

εν συνεχεία µε άλλες αποφάσεις το κίνητρο επίτευξης στόχων
και στήριξης του κοινοβουλευτικού έργου. Ένα κίνητρο το οποίο
έχει ήδη θεσπιστεί στο δηµόσιο µε τον ν.4940/2022. Αλλά για να
το εφαρµόσουµε, πρέπει να ψηφίσουµε αυτή τη διάταξη.

Με το άρθρο 12 επανακαθορίζεται ο βασικός µισθός των για-
τρών και των οδοντιάτρων κατ’ αναλογίαν προς τα ισχύοντα µε
τους οµολόγους τους του ΕΣΥ. Στην πραγµατικότητα υπάρχει
µία εξέλιξη στους δικούς µας γιατρούς ούτως ώστε να µην είναι
καθηλωµένοι µόνο στον βαθµό του  Επιµελητού Ά

Με το άρθρο 13 η διαχείριση της πάγιας προκαταβολής µπο-
ρεί να ανατίθεται σε ευρύτερη γκάµα υπαλλήλων όχι µόνο σε µό-
νιµους, αλλά και σε ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου. 

Και το άρθρο 14 αφορά στην εφαρµογή άρθρων του
ν.5042/2023 και του ν.5043/2023 ώστε να υπάρχει η αντίστοιχη
µισθολογική –µην φανταστείτε τίποτε το συναρπαστικό- ενίσχυση
των µονίµων και ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπαλλήλων
της Βουλής που έχουν διοριστεί ή µεταταγεί από 1-11-2011 και
µετά. Είναι ακριβώς ό,τι γίνεται και στο δηµόσιο µε βάση τους
δύο νόµους που σας είπα και µε βάση µία εγκύκλιο που βγήκε
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους στις 20-12-2023..

Είπαµε ότι δεν είναι προνοµιούχοι οι υπάλληλοι της Βουλής,
αλλά δεν σηµαίνει ότι πρέπει να είναι τιµωρηµένοι εν σχέσει µε
το τι ισχύει στο υπόλοιπο δηµόσιο.

Με το άρθρο 15 οριοθετούνται εκ νέου οι αποδοχές του συν-
τονιστή του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή
µε ένα όριο που µπαίνει. Στην πραγµατικότητα µπορεί να πάρει
δαπάνες κίνησης και υπερωρίες αυτός ο συνεργάτης µας εδώ,
όπως όλοι.

Και τέλος µε το άρθρο 16 φροντίζουµε να µην υπάρχουν και
δύο ταχύτητες και στα δικά µας εσωτερικά θέµατα, δηλαδή, να
µπορούν να παίρνουν δαπάνες κίνησης και οι υπάλληλοι του
Ιδρύµατος της Βουλής για τον Κοινοβουλευτισµό και τη Δηµο-
κρατία, όπως παίρνουν όλοι οι υπόλοιποι υπάλληλοι της Βουλής. 

Αυτές είναι οι διατάξεις που ήθελα να σας προτείνω. Και να
παρακαλέσω εν συνεχεία, τώρα που έκλεισε η συνεδρίαση µε τη
δική µου οµιλία…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχω ζητήσει και εγώ τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Εί-
χαµε ανακοινώσει ότι θα είµαι τελευταίος, κυρία Κωνσταντοπού-
λου. Δεν το είχατε ζητήσει όταν ήσασταν πριν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ήµουν στη συνεδρίαση για τα οµόφυλα ζευγάρια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Σύµ-
φωνοι. Ήσασταν και προηγουµένως εδώ και δεν ζητήσατε τον
λόγο και συνηθίζεται ο Πρόεδρος της Βουλής να µιλάει τελευ-
ταίος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να µην µιλήσω δηλαδή; Αυτό…(δεν ακούστηκε)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Όχι,
θέλω να µιλήσετε, αλλά συνηθίζεται να µιλάει τελευταίος ο Πρό-
εδρος της Βουλής. Αυτό είναι το κακό. Επιτρέψτε µου να σας θυ-
µίσω ότι είµαι Πρόεδρος Βουλής και εγώ. Σεβάστηκα, άκουσα
όλους και έπρεπε να το κλείσω. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχω ζητήσει τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ναι,
αλλά έχει αποφασιστεί ότι κλείνω εγώ.

Παρακαλώ, λοιπόν, να προχωρήσουµε και να γίνει η ψηφοφο-
ρία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, τον
κύριο Πρόεδρο.

Είχα ήδη προαναγγείλει, κυρία Κωνσταντοπούλου, ότι κλεί-
νουµε τη συνεδρίαση –ήταν εδώ ο κ. Καζαµίας- µε την οµιλία του
Προέδρου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι κατάφωρη παραβίαση του Κανονισµού. Το ξέρετε
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της προτά-
σεως του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων: «Για την
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τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος
Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/ 24.6.1987) και Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51
Α’/ 10.4.1997), όπως ισχύουν».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου της προτάσεως του Προέδρου της Βουλής και η ψή-
φισή τους θα γίνει χωριστά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι µοναδικό προηγούµενο από το Βήµα της Βουλής
να προεδρεύει ο Πρόεδρος της Βουλής, εκτός από το να απα-
γορεύει σε Αρχηγό κόµµατος την οµιλία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας επισηµαίνω ότι η
ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή της προτάσεως, δεκαέξι
άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο καθώς και το σύνολο.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
Ενηµερώνω όσους συναδέλφους περιµένουν για τον κοινο-

βουλευτικό έλεγχο ότι θα υπάρξει µια µικρή καθυστέρηση. Ο κοι-
νοβουλευτικός έλεγχος θα ξεκινήσει περίπου στις 15.15’.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριανταεπτά µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γενικό Λύκειο Τρίπολης
δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την
ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής
ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
- Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24.06.1987) και Μέρος

Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.04.1997), όπως ισχύουν

Επί της αρχής ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 2 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 4 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 9 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
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Άρθρο 12 ως έχει ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 13 ως έχει ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 14 ως έχει ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 16 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του συνόλου ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, η πρόταση
του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων: «Για την τροποποίηση
διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Κοινοβουλευτικό
(ΦΕΚ 106 Α’/ 24.6.1987) και Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/ 10.4.1997),
όπως ισχύουν», έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής - Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24.06.1987) και
Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.04.1997), όπως ισχύουν

Άρθρο 1

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 13 του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Κοινοβουλευτικό), µετά τη φράση «τον Πρόεδρο της
Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Έρευνας και Τεχνολογίας» προστί-
θεται η φράση «, τον Πρόεδρο της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
Περιφερειών». 

Άρθρο 2

Η παράγραφος 8 του άρθρου 38 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Κοινοβουλευτικό) αναδιατυπώνεται ως εξής:

«8. Oι ακρoάσεις για κάθε υπό επεξεργασία νοµοσχέδιo ή πρό-
ταση νόµoυ δεν µπoρoύν να υπερβoύν για κάθε καλούµενο πρό-
σωπο τη µία ώρα και συνoλικά τις πέντε ώρες και εξαντλoύνται
υπoχρεωτικά σε µία µόνo συνεδρίαση».

Άρθρο 3

Το τρίτο εδάφιο του στοιχείου στ’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 43Α του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινοβουλευτικό)
αναδιατυπώνεται ως εξής:

«Στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Περιφερειών συνιστώνται δύο
υποεπιτροπές, ως εξής: α. Υποεπιτροπή Νησιωτικών Περιοχών.
β. Υποεπιτροπή Ορεινών Περιοχών. Κάθε υποεπιτροπή αποτελεί-
ται από το ένα τρίτο (1/3) του αριθµού των Βουλευτών της επι-
τροπής.

ΙΙ. ΜΕΡΟΣ Β’

Άρθρο 4

Μετά το πέµπτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 25 του
Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, προστίθενται
εδάφια ως εξής:

«Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής ορίζεται ένας (1)
υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ µε τουλάχιστον δεκαετή εµπει-
ρία στο γνωστικό αντικείµενο της πληροφορικής ή της επιστήµης
των υπολογιστών ως Υπεύθυνος Ασφάλειας Συστηµάτων Πλη-
ροφορικής και Επικοινωνιών (Υ.Α.Σ.Π.Ε.) µε τον αναπληρωτή του.
Ο Υ.Α.Σ.Π.Ε. δύναται να ασκεί και άλλα υπαλληλικά καθήκοντα,
εφόσον δεν προκαλείται σύγκρουση συµφερόντων. Σχετικά µε
τα καθήκοντα του Υπεύθυνου Ασφάλειας Συστηµάτων Πληροφο-
ρικής και Επικοινωνιών (Υ.Α.Σ.Π.Ε.), τα οποία είναι ασυµβίβαστα
µε αυτά του     Υπεύθυνου Προστασίας Δεδοµένων (Υ.Π.Δ.) του
άρθρου 37 του Γ.Κ.Π.Δ. και των άρθρων 7 και 8 του ν. 4624/2019
(Α’137), ισχύουν κατ’ αναλογίαν τα οριζόµενα στο άρθρο 19 του
ν. 4961/2022 (Α’146).»

Άρθρο 5

Στο άρθρο 30Γ του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως
ισχύει:

α) Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 1 τίθεται
κόµµα και προστίθεται φράση ως εξής:  «, η οποία επικουρεί για
τον συντονισµό των ελέγχων της και για την προστασία των δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα των υπόχρεων την Επιτροπή
Ελέγχου». 

β) Στο τέλος του δεύτερου εδαφίου της παραγράφου 1 τίθεται

κόµµα και προστίθεται φράση ως εξής: «, µετά από πρόταση του
Προϊσταµένου της». 

γ) Στην παράγραφο 2 προστίθενται περιπτώσεις δ) και ε) ως
εξής:

«δ) Τηρεί σε ηλεκτρονική µορφή και ενηµερώνει βάση δεδο-
µένων, των υπόχρεων, οι οποίοι ελέγχονται υποχρεωτικά, των
σχετιζόµενων µε αυτούς προσώπων, των δηλώσεων περιουσια-
κής κατάστασης και των χρόνων δηµοσιοποίησής τους, καθώς
και συσχέτισής τους µε τους ελέγχους και τις αποφάσεις της
Επιτροπής Ελέγχου.  

ε) Επιµελείται την ανάρτηση στην επίσηµη ιστοσελίδα της Βου-
λής της Έκθεσης των Πεπραγµένων της Επιτροπής Ελέγχου,
που υποβάλλεται κάθε έτος µέχρι την 31η Μαρτίου στην Ειδική
Μόνιµη Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας και στους Υπουργούς
Οικονοµικών και Δικαιοσύνης, το αργότερο έναν (1) µήνα µετά
την υποβολή της και τη διατήρηση της ανάρτησης για τρία (3)
έτη.»

δ) Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 4 αναδιατυπώνεται
ως εξής: «Τα λοιπά θέµατα λειτουργίας της Ειδικής Υπηρεσίας
ρυθµίζονται µε Κανονισµό Λειτουργίας που εκδίδεται από την
Επιτροπή Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης και εγ-
κρίνεται από την Ολοµέλεια της Βουλής, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 4γ του άρθρου 45 του ν. 5026/2023.»

Άρθρο 6

1. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 1 του Ειδικού Κα-
νονισµού της Ειδικής Υπηρεσίας της Επιτροπής Ελέγχου Δηλώ-
σεων Περιουσιακής Κατάστασης (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3 - ΦΕΚ Α
122/30.06.2016 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως
ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής: 

«Ο Προϊστάµενος της Ειδικής Υπηρεσίας ορίζεται ως συντονι-
στής ελέγχων. Όταν αυτός απουσιάζει, ελλείπει ή κωλύεται, ανα-
πληρώνεται από τον προϊστάµενο του Τµήµατος Ελέγχου
Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης της περ. α’ της παρ. 1 του
παρόντος. Γραµµατέας της Επιτροπής Ελέγχου ορίζεται, µε από-
φαση του Προέδρου της Επιτροπής, υπάλληλος που υπηρετεί
στην Ειδική Υπηρεσία, υστέρα από πρόταση του Προϊσταµένου
της.»

2. Μετά το τέλος του άρθρου 1 του Ειδικού Κανονισµού της
Ειδικής Υπηρεσίας της Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων Περιου-
σιακής Κατάστασης (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3 – ΦΕΚ Α 122/30.06.2016 του
Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, προστίθενται
νέα άρθρα 2 και 3 αναριθµούνται τα επόµενα:

«Άρθρο 2
Αρµοδιότητες Προϊσταµένου Ειδικής Υπηρεσίας

1. Οι αρµοδιότητες του Προϊσταµένου της Ειδικής Υπηρεσίας
είναι, ιδίως: 

α) Η διοικητική εποπτεία, ο συντονισµός όλων των τµηµάτων
και υπαλλήλων της Ειδικής Υπηρεσίας, καθώς και η επικοινωνία
µε οποιαδήποτε αρχή, όργανο ελέγχου ή φορέα.  

β) Η εισήγηση και η επίτευξη των ετήσιων στόχων της Επιτρο-
πής Ελέγχου και η διασφάλιση της συµµόρφωσης προς τους κα-
νόνες προστασίας προσωπικών δεδοµένων, σε επικοινωνία µε
τον εκάστοτε Υπεύθυνο Προστασίας Δεδοµένων. 

γ) Ο ορισµός εκ µέρους της Επιτροπής Ελέγχου των αρµόδιων
για τον έλεγχο και τα δικαιώµατα πρόσβασης που αυτοί έχουν
επί των στοιχείων της ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων του ηλε-
κτρονικού συστήµατος. 

δ) Η εποπτεία της προόδου των ελεγκτικών πράξεων που ανα-
τίθενται από την Επιτροπή Ελέγχου σε ορκωτούς ελεγκτές.

ε) Η δυνατότητα όπως προβαίνει µε απόφαση της Επιτροπής
Ελέγχου ή του Προέδρου της, στον καθορισµό ελεγκτικών πρά-
ξεων που µπορεί να ανατίθενται από αυτόν σε ορκωτούς ελεγ-
κτές και ειδικούς επιστήµονες. Προς τον ίδιο σκοπό, αφού
προηγηθεί, σχετική ενηµέρωση της Επιτροπής Ελέγχου, µπορεί
να ζητά τη συνδροµή οποιασδήποτε δηµόσιας ελεγκτικής αρχής,
προσδιορίζοντας το αντικείµενο της συνδροµής αυτής. 

στ) Η υπογραφή πρωτοκόλλου συνεργασίας εκ µέρους της
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Επιτροπής Ελέγχου µε τα ειδικά ελεγκτικά όργανα του άρθρου
27 του ν. 5026/2023 και τη Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης ως Φορέα Λειτουργίας Πληροφοριακών Συ-
στηµάτων, στο οποίο καθορίζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµογής,
οι ρόλοι των εµπλεκόµενων φορέων, καθώς και οι όροι και οι
προϋποθέσεις συνεργασίας τους.   

ζ) Η διευθέτηση και επίλυση ζητηµάτων που σχετίζονται µε τη
στοχοθεσία και τον τρόπο συνεργασίας των ειδικών ελεγκτικών
οργάνων για την επίτευξη των γενικών στόχων της Επιτροπής
Ελέγχου.  

Άρθρο 3
Υπεύθυνος Προστασίας Δεδοµένων

1. Ο Υπεύθυνος Προστασίας Δεδοµένων (ΥΠΔ) της Επιτροπής
Ελέγχου ορίζεται µε απόφαση του Προέδρου της Επιτροπής
Ελέγχου βάσει επαγγελµατικών προσόντων και ιδίως των εξειδι-
κευµένων γνώσεων και της εµπειρίας του στο δίκαιο της προστα-
σίας δεδοµένων, σύµφωνα µε τον Γενικό Κανονισµό για την
Προστασία Δεδοµένων (ΓΚΠΔ) και τα άρθρα 6 έως 8 του
ν. 4624/2019 (Α’ 137).

2. Ως Υπεύθυνος Προστασίας Δεδοµένων (ΥΠΔ) ορίζεται
υπάλληλος της Βουλής των Ελλήνων, µε οποιαδήποτε σχέση ερ-
γασίας, αποσπασµένος ή εξωτερικός συνεργάτης βάσει σύµβα-
σης παροχής υπηρεσιών µε τη Βουλή των Ελλήνων. Η θητεία του
Υπεύθυνου Προστασίας Δεδοµένων (ΥΠΔ), που αναφέρεται
απευθείας στον Πρόεδρο της Επιτροπής Ελέγχου είναι τριετής
και µπορεί να ανανεώνεται χωρίς περιορισµό. Πρόωρη λήξη της
θητείας του Υπεύθυνου Προστασίας Δεδοµένων (ΥΠΔ) επιτρέ-
πεται µε απόφαση της Επιτροπής Ελέγχου για λόγους αδυναµίας
εκπλήρωσης των καθηκόντων του. Ο ρόλος του Υπεύθυνου Προ-
στασίας Δεδοµένων (ΥΠΔ) είναι συµβουλευτικός και δεν φέρει
προσωπική ευθύνη για τη µη συµµόρφωση της Επιτροπής Ελέγ-
χου µε τον ΓΚΠΔ και δεσµεύεται από την τήρηση του απορρήτου
ή της εµπιστευτικότητας σχετικά µε την εκτέλεση των καθηκόν-
των του, σύµφωνα µε το ενωσιακό δίκαιο ή τις οικείες εθνικές
ρυθµίσεις.

3. Ο Υπεύθυνος Προστασίας Δεδοµένων (ΥΠΔ) δεν λαµβάνει
εντολές κατά την άσκηση των καθηκόντων του και αναφέρεται
απευθείας στον Πρόεδρο της Επιτροπής Ελέγχου. Ο Συντονι-
στής ελέγχων και εν γένει η ειδική υπηρεσία της παρ. 9 του άρ-
θρου 25 του ν. 5026/2023 της οποίας προΐσταται, υποστηρίζουν
τον Υπεύθυνο Προστασίας Δεδοµένων (ΥΠΔ) κατά την εκτέλεση
των καθηκόντων του, παρέχοντάς του τους απαραίτητους πό-
ρους για τον σκοπό αυτόν.»

3. Μετά το τέλος του άρθρου 3 του Ειδικού Κανονισµού της
Ειδικής Υπηρεσίας της Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων Περιου-
σιακής Κατάστασης (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3 - ΦΕΚ Α’ 122/30.06.2016 του
Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, το οποίο µε την
παρούσα αναριθµείται σε άρθρο 5, προστίθεται νέα παράγρα-
φος 5 ως εξής:

«5. Η διαδικασία ελέγχου είναι εµπιστευτική και τα στοιχεία
του ελέγχου δεν δηµοσιοποιούνται. Απαγορεύεται η κοινοποίησή
τους µε οποιονδήποτε τρόπο ή µέσον, εκτός εάν άλλως ορίζεται
στον νόµο ή τον Κανονισµό της Βουλής, σε κάθε περίπτωση,
µετά από έγκριση του Προέδρου της Βουλής. Κάθε παράβαση
της απαγόρευσης αυτής ελέγχεται πειθαρχικά και επισύρει ποινή
για παράβαση καθήκοντος, η οποία µπορεί να συνίσταται και
στην απόλυση του υπαιτίου. Κατά την εκτέλεση των καθηκόντων
τους, το προσωπικό της ειδικής υπηρεσίας, καθώς και τα πρό-
σωπα της παρ. 2 του άρθρου 31 του ν. 5026/2023 υποχρεούνται
να τηρούν τις αρχές της αντικειµενικότητας και της αµερολη-
ψίας, να απέχουν από την εξέταση υποθέσεων για τις οποίες
υπάρχει πιθανότητα σύγκρουσης συµφερόντων ή στις οποίες εµ-
πλέκονται πρόσωπα συγγενικά ή οικεία, καθώς και να τηρούν
εχεµύθεια για πληροφορίες των οποίων λαµβάνουν γνώση κατά
την άσκηση των καθηκόντων τους. 

Η υποχρέωση αυτή διατηρείται και µετά την αποχώρησή τους,
από την Ειδική Υπηρεσία, από την Επιτροπή Ελέγχου ή την εκτέ-
λεση των καθηκόντων τους όσον αφορά τα πρόσωπα της παρ. 2
του άρθρου 31 του                                 ν. 5026/2023.»

Άρθρο 7

Στο άρθρο 37 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως
ισχύει,  προστίθενται παράγραφοι 6, 7 και 8 ως εξής:

«6. Για την κάλυψη των θέσεων του παρόντος Κανονισµού γί-
νονται αποδεκτοί και οι τίτλοι του άρθρου 7 του π.δ. 85/2022 «Κα-
θορισµός προσόντων διορισµού  σε φορείς του Δηµοσίου
(Προσοντολόγιο - Κλαδολόγιο)»      (Α’ 232).

7. Οι διατάξεις του άρθρου 7 του προαναφερόµενου προεδρι-
κού διατάγµατος εφαρµόζονται αναλόγως και για αυτοτελείς µε-
ταπτυχιακούς τίτλους και διδακτορικά διπλώµατα της αλλοδαπής
που έχουν αποκτηθεί µετά τη λήψη του πτυχίου τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης, προκειµένου να λαµβάνονται υπόψη για την βαθµο-
λογική, µισθολογική και εν γένει υπηρεσιακή κατάσταση/εξέλιξη
των κατά το άρθρο 32 του παρόντος Κανονισµού υπαλλήλων,
όπως εκάστοτε προβλέπεται από τις διατάξεις αυτού ή των κατ’
εξουσιοδότηση του αποφάσεων του Προέδρου της Βουλής. 

8. Οι παράγραφοι 6 και 7 του παρόντος δεν έχουν εφαρµογή
στην περίπτωση κάλυψης ή υπηρεσιακής εξέλιξης θέσεων Ειδι-
κού Επιστηµονικού Προσωπικού (ΕΕΠ).»

Άρθρο 8

1. Το εδάφιο 1 της παραγράφου 3 του άρθρου 1 της κατά την
ΚΒ’ Συνεδρίαση της 15.11.1982 (ΦΕΚ Α’137) απόφασης Ολοµέ-
λειας της Βουλής αναδιατυπώνεται ως εξής:

«Τα καθήκοντα του Επιστηµονικού Συνεργάτη καθορίζονται
από τον εργοδότη - βουλευτή αποκλειστικά για την υποβοήθηση
του κοινοβουλευτικού έργου του.»

2. Μετά την παράγραφο 1 του άρθρου 2 της κατά την ΚΒ’ Συ-
νεδρίαση της 15.11.1982 (ΦΕΚ Α’137) απόφασης Ολοµέλειας της
Βουλής προστίθεται νέα παράγραφος 2 και αναριθµούνται αντι-
στοίχως οι επόµενες παράγραφοι: 

«2.  Ως προσόντα πρόσληψης των επιστηµονικών συνεργατών
γίνονται επίσης αποδεκτά πτυχίο ή δίπλωµα Α.Ε.Ι. ή µεταπτυ-
χιακό δίπλωµα ειδίκευσης ή διδακτορικό δίπλωµα που έχει ανα-
γνωριστεί, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παράγραφο 1 του
άρθρου 7 του π.δ. 85/2022 «Καθορισµός προσόντων διορισµού
σε φορείς του Δηµοσίου (Προσοντολόγιο - Κλαδολόγιο)» (Α’
232).

Άρθρο 9

Στο τέλος του άρθρου 50 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος
Β’ ΦΕΚ 51/Α/1997), όπως ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής: 

«Για τον διορισµό στον εισαγωγικό βαθµό απαιτούνται: 
α) πτυχίο ή δίπλωµα οδοντιατρικής Πανεπιστηµιακού Ιδρύµα-

τος της ηµεδαπής ή ισότιµο σχολών της αλλοδαπής κατά τα προ-
βλεπόµενα στον παρόντα Κανονισµό,

β) άδεια άσκησης οδοντιατρικού επαγγέλµατος ή βεβαίωση
ότι πληρούνται όλες οι νόµιµες προϋποθέσεις για την άσκηση
του, που έχει αποκτηθεί τουλάχιστον προ τριετίας,

γ) βεβαίωση ιδιότητας µέλους Οδοντιατρικού Συλλόγου, και 
δ) άριστη γνώση µίας τουλάχιστον ξένης γλώσσας που ορίζε-

ται κάθε φορά, ανάλογα µε τις υπηρεσιακές ανάγκες, µε την προ-
κήρυξη για την πλήρωση των θέσεων.»

Άρθρο 10

Όπου στον παρόντα Κανονισµό της Βουλής (Μέρος Β’), όπως
ισχύει, και τους Ειδικούς Κανονισµούς του άρθρου 100 του Κα-
νονισµού αυτού, όπως ισχύουν, αναγράφεται η φράση «π.δ.
50/2001 «Καθορισµός των προσόντων διορισµού σε θέσεις φο-
ρέων του δηµοσίου τοµέα» (Α’39)» ή «άρθρο 28 του π.δ. 50/2001
«Προσόντα διορισµού σε θέσεις φορέων του δηµοσίου τοµέα»
(ΦΕΚ 39 Α’)» ή «π.δ. 50/2001 (ΦΕΚ Α’39), αυτές αντικαθίστανται
από τη φράση «π.δ. 85/2022 «Καθορισµός προσόντων διορισµού
σε φορείς του Δηµοσίου (Προσοντολόγιο - Κλαδολόγιο)»
(Α’232).»
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Άρθρο 11

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 94  του Κανονι-
σµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, µετά τη φράση «του
ν. 4354/2015 (ΦΕΚ Α’ 176)» προστίθεται η φράση «, όπως
ισχύει,».

2. Το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 164Δ
του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, καταργεί-
ται.

Άρθρο 12

1. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 94 του
Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως εξής: 

«Στους ιατρούς και τους οδοντιάτρους της Βουλής καταβάλ-
λεται, ο βασικός µισθός του Επιµελητή Α’ του Ε.Σ.Υ, όπως κάθε
φορά ισχύει, αναλόγως προς τα έτη δηµόσιας υπηρεσίας τους
και, εφόσον έχουν οκταετή δηµόσια υπηρεσία ως ιατροί - οδον-
τίατροι, συνεχίζουν την εξέλιξή τους στα αντίστοιχα µισθολογικά
κλιµάκια της επόµενης ανώτερης ιεραρχικής βαθµίδας του Επι-
µελητή Α’ των ιατρών του Ε.Σ.Υ.».

2. Για τον καθορισµό και την κατάταξη των υπηρετούντων ια-
τρών και οδοντιάτρων της Βουλής στα µισθολογικά κλιµάκια της
προηγούµενης παραγράφου εκδίδεται διαπιστωτική πράξη της
Προϊσταµένης της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών και Διοικη-
τικής Υποστήριξης της Βουλής.  

3. Η έναρξη ισχύος των παρ. 1 και 2 του παρόντος άρχεται από
1.1.2024.

Άρθρο 13

Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 144 του Κα-
νονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, µετά τη φράση
«σε µόνιµο» προστίθεται η φράση «ή σε ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου».

Άρθρο 14

1. Στο άρθρο 164Δ του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β),
όπως ισχύει, η παράγραφος 8 αναριθµείται σε 9 και προστίθεται
νέα παράγραφος 8 ως εξής: 

«8. Η διάταξη του άρθρου 64 του ν. 5042/2023 εφαρµόζεται
αναλόγως,  από 01.01.2024, στους µόνιµους υπαλλήλους και
στους υπαλλήλους ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου που
έχουν διορισθεί ή µεταταχθεί µετά την 1.11.2011 στη Βουλή των
Ελλήνων έως και την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόντος
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

2. Η ανωτέρω ρύθµιση δεν καταλαµβάνει όσους έχουν υπαχθεί
στην παρ. 5, στην παρ. 6 και στην παρ. 7 του άρθρου 164Δ του
Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει (άρθρο 3 παρ.
4 περ. α’ της από 25.2.2019 απόφασης της Ολοµέλειας της Βου-
λής, ΦΕΚ 37/Α/2019), καθώς και το προσωπικό που υπηρετεί σε
θέσεις των άρθρων 27 παράγραφοι 1 και 4, 35 παράγραφος 3
εδάφια δ’ και ε’ και 85 παράγραφοι 1 και 3 του παρόντος Κανο-
νισµού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου.

Άρθρο 15

Στην παράγραφο 3 του άρθρου 2 του Ειδικού Κανονισµού του
Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή ΠΑΡΑΡ-
ΤΗΜΑ 1 - ΦΕΚ Α’ 122/30.06.2016 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’), όπως ισχύει, αντικαθίσταται η φράση «µε την επιφύ-
λαξη του ορίου του άρθρου 28 παρ. 1 του ν. 4354/2015, όπως
κάθε φορά ισχύει, το οποίο εφαρµόζεται αναλόγως» από τη
φράση «µη δυνάµενες να υπερβαίνουν το σύνολο των αποδοχών
του Γενικού Γραµµατέα της Βουλής».

Άρθρο 16 

Στο άρθρο 29 του Οργανισµού του Ιδρύµατος της Βουλής για
τον Κοινοβουλευτισµό και τη Δηµοκρατία (ΦΕΚ 31Α’/26.02.2019),
όπως ισχύει, προστίθεται παράγραφος 5 ως εξής:

«5. Σε περιπτώσεις απασχόλησης προσωπικού πέραν του συ-
νήθους για την εξυπηρέτηση ιδιαίτερων αναγκών του Ιδρύµατος
κατά τις περιόδους διοργάνωσης απογευµατινών εκθέσεων, εκ-
δηλώσεων και εκπαιδευτικών προγραµµάτων, µε αιτιολογηµένη
απόφαση του Προέδρου της Βουλής δύνανται να καθορίζονται
περιπτώσεις, στις οποίες, εφόσον πραγµατοποιούνται µετακινή-
σεις, καταβάλλονται δαπάνες κίνησης, αναλόγως και προς τα
οριζόµενα στην παρ. 3 του άρθρου 95 και στην περ. β) της παρ.
4 του άρθρου 164Δ του  Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’),
όπως ισχύουν. Με την απόφαση αυτή καθορίζονται οι κατηγορίες
των δικαιούχων, καθώς και οι όροι και προϋποθέσεις καταβολής
των τυχόν δαπανών κίνησης, καθώς και η διαδικασία πιστοποί-
ησης της πραγµατοποίησής τους.»

Άρθρο 17

Η ισχύς των διατάξεων της παρούσας αρχίζει από τη δηµοσί-
ευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται
διαφορετικά στις επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,.................................2024

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ. ΤΑΣΟΥΛΑΣ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο της παραπάνω πρότασης.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Διακόπτουµε τη συνεδρίαση για τις 15.15’,και θα συνεχίσουµε

µε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

10108 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.  
Εισερχό�αστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής:

«Με την παρούσα σας ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου τη Δευτέρα 12 Φεβρουαρίου 2024 ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Οι υπ. αριθµόν 658/30-1-2024, 665/1-2-2024 και 673/5-2-2024
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υγείας κ.
Σπυρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη, η µε αριθµό 675/5-2-2024 επί-
καιρη ερώτηση θα απαντηθεί από την Υπουργό Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας κ. Σοφία Ζαχαράκη, η µε αριθµό
672/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Χρήστο Στυλιανίδη, οι µε
αριθµό 661/30-1-2024 και 679/52-2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα
απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών κ . Θεοχάρη Θεοχάρη, οι µε αριθµό 676/5-2-2024 και
678/5-2-2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη, η ερώτηση µε
αριθµό 681/5-2-2024 θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου, η
ερώτηση µε αριθµό 657/30-1-2024 θα απαντηθεί από τον Υφυ-
πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιο Σταµε-
νίτη, η επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 666/1-2-2024 θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας κ. Ευάγγελο Τουρνά, η µε αριθµό 667/2-2-2024 επίκαιρη
ερώτηση που απευθύνεται προς την Υπουργό Εσωτερικών κ.
Νίκη Κεραµέως δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας.»

Θα ξεκινήσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 661/30-1-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Kίνηµα Αλλαγής» κ. Ελένης
Βατσινά προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Επείγουσα ανάγκη παρέµβασης για τις προθεσµίες εγ-
κατάστασης και τις καταχρηστικές χρεώσεις συναλλαγών µέσω
POS».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Θεοχάρης Θεοχάρης.

Ορίστε, κυρία Βατσινά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για το
ερώτηµά σας.

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για τον
λόγο.

Κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα που θέτω για συζήτηση σήµερα το
επανέφερα µε τροποποίηση. Για πρώτη φορά το υπέβαλα στα
τέλη Γενάρη µε το αίτηµα της παράτασης για την απόκτηση των
POS. Με ικανοποίηση είδα λίγες ηµέρες µετά ότι λάβατε υπ’ όψιν
το αίτηµα των φορέων για την παράταση αυτή.

Έρχοµαι, λοιπόν, σήµερα που υπάρχει ήδη η κοινή υπουργική
απόφαση σε ισχύ, να σας θέσω τα ακόλουθα: Ανάµεσα στα
µέτρα που ψηφίστηκαν για την πάταξη της φοροδιαφυγής είναι
η υποχρεωτική εγκατάσταση των POS σε ορισµένους κλάδους
από 1-1-2024. Το µέτρο αυτό ως ΠΑΣΟΚ αναγνωρίσαµε ότι θα
µπορούσε να συνδράµει προς αυτή την κατεύθυνση, αν, βε-
βαίως, δεν αφορούσε ορισµένους κλάδους όπου το POS δεν
µπορεί στην πράξη να χρησιµοποιηθεί και αν, βεβαίως, συνο-
δεύεται από ελέγχους και από οριοθέτηση των χρεώσεων που
επιβάλλουν οι τράπεζες προς τους επαγγελµατίες.

Ήδη δώσατε παράταση ενός µήνα, µέχρι την 29-2-2024, για
την απόκτηση και την εγκατάσταση των POS στους επαγγελµα-
τίες που δεν έχουν κατορθώσει να ξεπεράσουν γραφειοκρατικές
δυσκολίες των τραπεζών. Οι τράπεζες κλείνουν την πόρτα σε
επαγγελµατίες που έχουν οφειλές και τους καθιστούν αυθαίρετα
φορολογικούς παραβάτες. Παράλληλα, ορισµένες τράπεζες
απαιτούν συµβατική δέσµευση τριετίας προς τους επαγγελµα-
τίες για απόκτηση τερµατικού, γεγονός που αποτελεί υπέρµετρη
συµβατική δέσµευση, αντίθετη µε το καθεστώς της ελεύθερης

αγοράς. Σε άλλες περιπτώσεις, για την απόκτηση των POS οι
τράπεζες απαιτούν ο συναλλασσόµενος να έχει ορισµένο τζίρο,
ενώ στις περισσότερες, αν όχι σε όλες τις περιπτώσεις, οι τρά-
πεζες προβαίνουν σε πολύ µεγάλες χρεώσεις ανά συναλλαγή και
ανά µήνα.

Σε αυτά µην ξεχνάµε και το γεγονός ότι το τερµατικό συνδέε-
ται µε τον επαγγελµατικό λογαριασµό, άρα, οι επιλογές των
επαγγελµατιών, ιδίως των µικρών επιχειρήσεων, περιορίζονται
συχνά σε µία µόλις τράπεζα και αυτό διότι έχουν επαγγελµατικό
λογαριασµό σε µία µόνο τράπεζα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Είναι, λοιπόν, γεγονός ότι ορισµένες επιχειρήσεις βρίσκονται
σε αδυναµία απόκτησης POS ή σε µονόδροµο να το αποκτήσουν
µε όρους πραγµατικά καταχρηστικούς –τελειώνω, κυρία Πρό-
εδρε- και αντίθετους στα συναλλακτικά ήθη.

Και ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, αν θα προχωρήσετε σε λήψη
επιπλέον µέτρων για την υποχρεωτική εγκατάσταση POS πέραν
της 29-2-2024 και αν θα προβείτε σε νοµοθετική οριοθέτηση της
παράνοµης και καταχρηστικής συµπεριφοράς των τραπεζών ως
προς τις χρεώσεις στις συναλλαγές µέσω POS.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τα επόµενα τρία λεπτά.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Να οριοθετήσουµε σιγά σιγά όλα τα θέµατα τα οποία θέσατε,
κυρία συνάδελφε.

Πράγµατι, αναγνωρίσατε και εσείς ότι η Κυβέρνηση αυτή παίρ-
νει µέτρα στα οποία συµφωνεί και το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ -και αυτό
είναι ευχάριστο- µέτρα ουσιαστικά για την καταπολέµηση της
φοροδιαφυγής. Ένα από αυτά –ένα από µια φαρέτρα, από ένα
πλέγµα µέτρων- είναι η επέκταση του POS σε όλους τους κλά-
δους που έχουν λιανική. Τι θέλουµε να πετύχουµε µε αυτό; Θέ-
λουµε να πετύχουµε να υπάρχει πάντοτε η δυνατότητα στον
πελάτη να πληρώσει µέσω ηλεκτρονικών µεθόδων, χωρίς δηλαδή
τη χρήση των µετρητών, µε δεδοµένο ότι όλες οι µελέτες µάς
λένε ότι υπάρχει άµεση, ευθεία διασύνδεση µεταξύ της αύξησης
της χρήσης των ηλεκτρονικών συναλλαγών και της µείωσης της
παραοικονοµίας. Τελευταία δεδοµένα έχουµε από τη µελέτη του
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου για τη χώρα µας, που δείχνει
πως από το 30% του 2013 η παραοικονοµία έχει µειωθεί στο 16%
το 2021, πέραν και των άλλων µέτρων που έχουν υλοποιηθεί όλο
αυτό το διάστηµα και λόγω της µείωσης της χρήσης των µετρη-
τών. Σε αυτό, λοιπόν, τον δρόµο θα κινηθούµε αταλάντευτα.

Τώρα τα θέµατα που  έχουν τεθεί σεσχέση, πρώτον, µε τον
χρόνο κ.λπ.. Ο χρόνος ο οποίος δόθηκε, αυτή η παράταση του
ενός µηνός και µε δεδοµένο ότι υπάρχει η δυνατότητα όταν κά-
ποιος έχει κλείσει ραντεβού, έχει πληρώσει για να πάρει POS,
αλλά αυτό δεν έχει ακόµη εγκατασταθεί ουσιαστικά, να µπορεί
να αποδείξει ότι έχει κάνει αυτό το αίτηµα για το POS και θα έχει
την εγκατάσταση µέσα στον Μάρτιο. Συνεπώς δίνουµε τον κα-
τάλληλο χρόνο για την εγκατάσταση όλων αυτών των µηχανηµά-
των.

Υπάρχει επάρκεια στην αγορά και δεν υπάρχει κανένας λόγος
ανησυχίας. Εάν κάποιος δεν έχει σπεύσει να ολοκληρώσει αυτή
τη διαδικασία, πρέπει να το κάνει τώρα. Αυτό είναι ένα µήνυµα
που πρέπει να περάσει σε όλους τους υπόχρεους, όσοι είναι
αυτοί, διότι η Κυβέρνηση δεν πρόκειται να δώσει δεύτερο περι-
θώριο. Από εκεί και πέρα, είναι γνωστά τα πρόστιµα και οι κυρώ-
σεις και ο καθένας θα αντιµετωπίσει τον ελεγκτικό µηχανισµό,
όπως αυτός αποφασίσει να πορευτεί. Αυτό είναι το ένα. 

Το δεύτερο που θέτετε είναι οι καταχρηστικές, όπως τις ονο-
µάσατε, πρακτικές σε σχέση µε τις αρνήσεις ή όχι. Κοιτάξτε, το
αν κάποιες εταιρείες ζητάνε παραπάνω χρόνια συµβόλαια ή όχι,
αυτό είναι κάτι που δεν απαγορεύεται από την αρχή του αντα-
γωνισµού. Υπάρχουν αρκετές επιλογές. Είναι πέντε οι µεγάλες
εταιρείες και περίπου δεκαοκτώ, είκοσι συνολικά οι εταιρείες που
υπάρχουν στην αγορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω και θα συνεχίσω στη δευτερολογία
µου. 

Είναι, λοιπόν, αρκετές οι εταιρείες αυτή τη στιγµή και υπάρ-
χουν οι δυνατότητες σε κάποιον να απευθυνθεί σε αυτές, ώστε
εάν οι εµπορικοί όροι οι οποίοι παρέχονται δεν αρέσουν, προφα-
νώς να µπορεί να επιλέξει κάποιους οι οποίοι δεν έχουν αυτούς
τους όρους. Αυτό είναι το ένα.

Το δεύτερο που θέτετε, αλλά θα επανέλθω πιο πολύ στη δευ-
τερολογία µου, είναι θέµατα που έχουν σχέση µε τις χρεώσεις,
κάτι που είναι πολύ σηµαντικό. Αρκεί να πω µόνο µια λέξη τώρα
και στη δευτερολογία θα το αναπτύξω. Αυτή η Κυβέρνηση έχει
ουσιαστικά προωθήσει και το IRIS ως µία εναλλακτική για τις άµε-
σες πληρωµές και ήδη ο ανταγωνισµός που αυτό δηµιουργεί -
θυµίζω ότι στην απόφαση που υπογράψαµε για την επέκταση του
POS, για πρώτη φορά συνυπέγραψα εγώ µε τον Υπουργό Ανά-
πτυξης κ. Σκρέκα- τέθηκε και το IRIS ως υποχρέωση και µε αυτόν
τον τρόπο µπορούµε να έχουµε ουσιαστικά αποτελέσµατα ελέγ-
χου των χρεώσεων των τραπεζών και των acquirers. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Βατσινά, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µε την απάντησή σας αντιλαµβάνοµαι το αυ-

τονόητο, ότι δηλαδή η Κυβέρνησή σας στέκεται αδύναµη µπρο-
στά στις αυθαιρεσίες των τραπεζών, ακόµα και για τις
καθηµερινές συναλλαγές των πολιτών. Είναι γεγονός ότι µιλάµε
για χρεώσεις σε καθηµερινές συναλλαγές που παλιά δεν είχαν
κανένα κόστος. Και θα σας διαβάσω σήµερα ορισµένες χρεώ-
σεις. Η µεταφορά χρηµάτων κοστίζει µέχρι 5 ευρώ, η καταβολή
ενοικίου 3 ως 4,5 ευρώ, η πληρωµή λογαριασµών κοινής ωφέ-
λειας 40 λεπτά, η απόκτηση τερµατικού κοστίζει µέχρι και 270
ευρώ συν ΦΠΑ και η προµήθεια ανά συναλλαγή κυµαίνεται από
0,8%-1%, χωρίς ανώτατο όριο. Σε αυτά να προσθέσουµε ότι
υπάρχει και το κόστος συντήρησης του εξοπλισµού, ενώ στον
χορό µπαίνουν σιγά σιγά και οι χρεώσεις για τις συναλλαγές
µέσω IRIS, όπως είπατε, που φτάνουν το µέγιστο ποσό των 5
ευρώ, ενώ είχατε δεσµευτεί ότι θα έχουν µηδενικό κόστος.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι µε τη συγκεκριµένη πολιτική των
τραπεζών, η οποία µας λέτε ότι θα συνεχιστεί έτσι χωρίς ουσια-
στική οριοθέτηση, θα ανθίσει το φαινόµενο της αποφυγής χρή-
σης των τερµατικών. Ήδη -και δυστυχώς είναι φυσικό
επακόλουθο- παρατηρούνται φαινόµενα µε µικρές επιχειρήσεις
που προσπαθούν καθηµερινά σε οικονοµικά είδη να αποτρέψουν
τον πελάτη να τα πληρώσει µέσω κάρτας.

Το προηγούµενο έτος έκλεισε µε την αποφασιστική και αµε-
τακίνητη στάση της Κυβέρνησης να πατάξει τη φοροδιαφυγή,
κάτι που είναι µονόδροµος. Στο µέτρο που εξισώσατε τον επαγ-
γελµατικό κόσµο στο ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα, θέσαµε από
την αρχή ως ΠΑΣΟΚ την αντίδρασή µας και είπαµε ότι το µόνο
που θα συµβεί είναι η οικονοµική εξάντληση όσων έχουν πραγ-
µατικά µικρό κύκλο εργασιών. Σίγουρα δεν θα σταµατήσει, αλλά
θα επεκταθεί η φοροδιαφυγή.

Και δεν πέρασαν ούτε δύο µήνες από την ψήφιση του φορο-
λογικού νοµοσχεδίου, και τα σηµερινά δεδοµένα είναι απογοη-
τευτικά. Οι εµπορικοί σύλλογοι σας κρούουν τον κώδωνα του
κινδύνου. Έχουµε τις υψηλότερες χρεώσεις στην Ευρώπη στην
εκκαθάριση καρτών. Δεν έχουµε έναν πραγµατικά ακατάσχετο
λογαριασµό για κάθε επιχείρηση που ανεξάρτητα από τις οφει-
λές της θα διασυνδέεται µε το τερµατικό και θα µπορεί να λει-
τουργήσει και για λόγους επιβίωσης, αλλά και για λόγους
αποπληρωµής αυτών των οφειλών, κύριε Υπουργέ. 

Η οικονοµία σήµερα δεν λειτουργεί σε καθεστώς κανονικότη-
τας, αλλά σε καθεστώς ωρολογιακής βόµβας και οι τράπεζες δυ-
ναµιτίζουν την ιδιαίτερα δύσκολη περίοδο της οικονοµίας και τη
δυναµιτίζουν αυθαιρετώντας. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να κλείσω λέγοντας ότι η αυθαιρε-
σία γεννιέται εκεί που ο νόµος δίνει το περιθώριο της αυθαιρε-
σίας. Να µη δηµιουργείτε, λοιπόν, την υποχρέωση µόνο στους
επαγγελµατίες να συµµορφωθούν σε ασφυκτικές προθεσµίες.
Να µη δηµιουργείτε την υποχρέωση της διασύνδεσης του POS
µε τις ταµειακές όταν δεν υπάρχουν οι τεχνικοί για τη διασύν-

δεση αυτή, αλλά να δηµιουργείτε την υποχρέωση και στις τρά-
πεζες να εξυπηρετούν τις συναλλαγές και όχι να αισχροκερδούν
από αυτές. Να µη νοµοθετείτε µε τη µατιά σας στραµµένη στο
πώς θα γίνει το κράτος φοροεισπράκτορας και οι τράπεζες θα
εισπράττουν µέχρι και 5 ευρώ από το POS, αλλά να νοµοθετείτε
µε τη µατιά σας στραµµένη στο δίκαιο και στο βιώσιµο για την
ελληνική κοινωνία, για την ελληνική επιχείρηση, γιατί στην ελλη-
νική επιχείρηση, κύριε Υπουργέ, στηρίζεται η ελληνική οικονοµία,
η εργασία, αλλά και όλη η ελληνική οικογένεια. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Θεοχάρη, έχετε

τον λόγο να ολοκληρώσετε την απάντησή σας. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τώρα, πάει πολύ να ακούµε µαθήµατα από τη µεριά του

ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής για το αν η Νέα Δηµοκρατία στηρί-
ζει την ελληνική επιχειρηµατικότητα, την ελληνική επιχείρηση. Η
Νέα Δηµοκρατία είναι το κόµµα το οποίο έχει φέρει αυτά τα απο-
τελέσµατα που έχει φέρει στην οικονοµία, ακριβώς επειδή η φι-
λοσοφία µας είναι η φιλοσοφία της στήριξης της
επιχειρηµατικότητας. Ακριβώς επειδή για µας το κέρδος και η
επιχειρηµατικότητα δεν είναι λέξεις απαγορευµένες, δεν είναι λέ-
ξεις ταµπού, δεν είναι αρνητικές έννοιες όπως ενδεχοµένως να
ήταν τα προηγούµενα χρόνια. Και είναι καλό ότι ο ελληνικός λαός
συµφωνεί µε εµάς και γι’ αυτόν τον λόγο συνεχίζει και εµπιστεύε-
ται όλο και περισσότερο τη Νέα Δηµοκρατία. 

Τώρα, σε σχέση µε τις προµήθειες µπερδέψαµε πάρα πολλά
πράγµατα και γι’ αυτό πρέπει λίγο να τα ξεδιαλύνουµε. Βλέπω
ότι κάνατε παρόµοια λάθη -δεν θέλω να χρησιµοποιήσω τη λέξη
«γκάφα»- µε τον συνάδελφό σας, τον κ. Γερουλάνο, µε αυτά που
µας έλεγε προηγουµένως.

Τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Πρώτον, αναφέρατε το κόστος
µεταφοράς των χρηµάτων. Ακριβώς αυτό είπαµε από την πρώτη
στιγµή. Μέσω του συστήµατος IRIS το κόστος µεταφοράς µηδε-
νίζεται για τον πολίτη. Αυτός ο οποίος πληρώνει µια υπηρεσία,
αυτός ο οποίος µεταφέρει χρήµατα είτε για το ενοίκιο που ανα-
φέρατε, είτε για κάποιον άλλον λόγο σε κάποιον συµπολίτη του
δεν έχει κανένα κόστος. Και αυτό ισχύει και για την πληρωµή
επαγγελµατικών υπηρεσιών.

Από εκεί και πέρα δεν πρέπει να λαϊκίζουµε. Όλα αυτά τα συ-
στήµατα έχουν κόστη. Κάποιος πρέπει να τα πληρώσει. Είναι
προφανές. Το κόστος είσπραξης είναι ένα κόστος συντήρησης
όλων αυτών των συστηµάτων, είναι κόστος αποζηµίωσης σε πε-
ριπτώσεις απάτης, είναι το κόστος των λαθών το οποίο γίνεται
και κάποιοι το επωµίζονται. Δεν πρέπει να λέµε ότι όλα αυτά µπο-
ρούν να είναι δωρεάν και να υποσχόµαστε εµείς ή να λέµε ότι
είναι δουλειά της Κυβέρνησης ή της Αντιπολίτευσης ή του Κοι-
νοβουλίου ευρύτερα να ελέγχει την τιµολογιακή πολιτική αυτών
των τραπεζών. Έχουµε θεσµούς. Υπάρχει η Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού και ξέρετε ότι κάνει καλά τη δουλειά της. Για πρώτη φορά
η Επιτροπή Ανταγωνισµού µε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
αφέθηκε πραγµατικά ελεύθερη να συνεχίσει και να κάνει τη δου-
λειά της. Επέβαλε πρόστιµο σχεδόν 42 εκατοµµυρίων στις τρά-
πεζες για αθέµιτες πρακτικές. 

Βεβαίως, θα έχουµε και περαιτέρω αξιοποίηση κοινοτικών οδη-
γιών, όπως η πρόσφατα ψηφισθείσα οδηγία η οποία θα ενεργο-
ποιηθεί για τις άµεσες πληρωµές και για τη χρέωσή τους που δεν
µπορεί να είναι µεγάλη σε σχέση µε τις µεταφορές. Αυτές όλες
αξιοποιούνται και θα αξιοποιούνται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κλείνοντας, θα λέγαµε ότι το µόνο πράγµα που µπορεί να µει-
ώσει ουσιαστικά τις τιµές είναι ο ανταγωνισµός. Αυτό το οποίο
έκανε η Κυβέρνηση µε την ενεργοποίηση του IRIS έχει ήδη ενι-
σχύσει τον ανταγωνισµό. Βλέπουµε στο IRIS χρεώσεις από 0,3%
για τον έµπορο µέχρι 1%. Άρα, βλέπουµε πολύ χαµηλές χρεώ-
σεις. 

Από εκεί και πέρα θα εξετάσουµε για τις µικρές συναλλαγές
αν υπάρχουν βέλτιστες άλλες πρακτικές τις οποίες µπορούµε να
αντιγράψουµε από άλλες χώρες και εδώ θα είµαστε να δούµε -
µε µελέτες όµως κατάλληλες και στοχευµένες- αν κάποιες από
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αυτές τις πρακτικές µπορούν να βοηθήσουν. 
Όµως σε πρώτη ανάγνωση αυτό που βλέπουµε είναι ότι και

στις κάρτες του εξωτερικού η χώρα µας δεν είναι εκτός του ευ-
ρωπαϊκού µέσου όρου. Δεν είναι οι χρεώσεις οι χειρότερες στην
Ευρώπη, όπως για κάποιον λόγο διακινείται, το αντίθετο θα
έλεγα. Επίσης βλέπουµε ότι εκεί που υπάρχει µεγαλύτερος αν-
ταγωνισµός, περισσότερες τράπεζες, περισσότερες επιλογές,
τότε φυσικά και οι χρεώσεις είναι χαµηλότερες. 

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο θα κινηθούµε και ήδη βλέπουµε
αποτελέσµατα και θα συνεχίσουµε φυσικά, ώστε να έχουµε
ακόµα καλύτερα αποτελέσµατα και στο πεδίο των χρεώσεων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η όγδοη µε

αριθµό 679/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Ηλείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Οι τράπεζες ευηµερούν
χωρίς να επιτελούν το πιστωτικό τους έργο»

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Εµείς σίγουρα δεν έχουµε ποινικοποιήσει την έννοια του κέρ-

δους, αλλά είναι βέβαιο ότι δεν έχουµε αποθεώσει την έννοια του
προκλητικού κέρδους των µεγάλων επιχειρήσεων, όπως έχει
κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση. Αυτό είναι το µόνο σίγουρο.

Κύριε Υπουργέ, παρά τη µειωµένη πιστωτική επέκταση του
2023, οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες που ελέγχουν το 97% της
αγοράς, µια και είπατε για ανταγωνισµό πριν, εµφάνισαν καθαρά
κέρδη πάνω από 3 δισεκατοµµύρια τη χρονιά που πέρασε. Και
αυτό βεβαίως γιατί τα έσοδα από τόκους ξεπέρασαν τα 7 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Και τα έσοδα αυτά δεν προέκυψαν γιατί έδωσαν
περισσότερα δάνεια, αλλά λόγω της αύξησης των επιτοκίων από
τα υφιστάµενα δάνεια στο συντριπτικό ποσοστό και βεβαίως είναι
και κέρδη από προµήθειες που ξεπέρασαν το 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ, παρά τη γνωστή απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού η
οποία ήρθε στο τέλος της τετραετίας της Κυβέρνησής σας. Όλο
αυτό το διάστηµα είχαµε τα κέρδη του 1,5 δισεκατοµµυρίου του
2023 και τα προηγούµενα χρόνια ανάλογα κέρδη. 

Η Ελλάδα παραµένει στις τελευταίες θέσεις της Ευρωζώνης
στο επιτόκιο καταθέσεων σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις και από
την άλλη είναι υψηλότερο στην Ελλάδα σε σχέση µε την Ευρω-
ζώνη το επιτόκιο χορηγήσεων, µε την απόκλιση µάλιστα να ξε-
περνά το 43% στα καταναλωτικά δάνεια, 11,02% έναντι 7,7% τον
Δεκέµβριο 2023, για να µιλάµε µε συγκεκριµένα νούµερα. 

Μάλιστα προκαλεί εντύπωση το γεγονός -σε µας τουλάχιστον,
δεν ξέρω σε εσάς, γιατί δεν βλέπω καµµία αντίδραση- ότι, ενώ
µειώνεται η πιστωτική επέκταση το 2023, µεγάλο µέρος των δα-
νείων αφορούν σε δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης και στο πρό-
γραµµα «Σπίτι µου», τη στιγµή που ο δείκτης απόδοσης ιδίων
κεφαλαίων επιδεινώνεται, οι τράπεζες -τουλάχιστον έτσι διαβά-
ζουµε- ετοιµάζονται να διανείµουν µέρισµα, ενώ η κερδοφορία
τους δεν στηρίζεται σε λειτουργία που στηρίζει την ελληνική οι-
κονοµία. Και αυτό γιατί; Διότι πάνω από το 90% των επιχειρήσεων
είναι αποκλεισµένες από τη ρευστότητα των τραπεζών σε κάθε
µορφή.

Δύο ερωτήµατα: 
Πρώτον, ποιες πρωτοβουλίες θα αναλάβετε -αν θα αναλάβετε-

ώστε να διευκολυνθεί επιτέλους η πρόσβαση των ελληνικών επι-
χειρήσεων στην τραπεζική ρευστότητα και να µειωθούν οι τρα-
πεζικές χρεώσεις, σε συνέχεια της απόφασης της Επιτροπής
Ανταγωνισµού;

Δεύτερον, στο πνεύµα αυτής της απόφασης προτίθεστε ή να
ζητήσετε παρέµβαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού ή να κάνετε
και εσείς έρευνα για να διερευνηθεί το ενδεχόµενο αντιανταγω-
νιστικής πρακτικής στη λειτουργία των τραπεζών, τόσο όσον
αφορά τα επιτόκια χορηγήσεων, όσο και καταθέσεων. Ευχαρι-
στώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Κατρίνη, εσείς δεν αποθεώνετε το κέρδος. Καλό θα ήταν
να αποθεώσετε και τα γεγονότα, την πραγµατικότητα, διότι κυ-
νηγάτε ανεµόµυλους συνεχώς, τους οποίους τους βαφτίζετε ιπ-
πότες και δεν είναι αυτή πρακτική η οποία µπορεί να σας φέρει
ένα ουσιαστικό αποτέλεσµα στον κοινοβουλευτικό σας έλεγχο ή
στις άλλες λειτουργίες σας χάριν του ελληνικού λαού.

Όταν µιλούσατε για υπερκέρδη αφορολόγητα, η Κυβέρνηση
φορολόγησε τα υπερκέρδη των εταιρειών ενέργειας. Όταν λέ-
γατε ότι δεν πρόκειται να φορολογήσουµε τα διυλιστήρια, η Κυ-
βέρνηση φορολόγησε τα διυλιστήρια. Αυτό είναι λογικό να το
κάνετε προ του γεγονότος. Το θέµα είναι ότι συνεχίσατε να κά-
νετε την ίδια κριτική και αφού φορολογήθηκαν και αφού πληρώ-
θηκαν αυτές οι έκτακτες εισφορές όλων αυτών των µεγάλων
επιχειρήσεων. Συνεπώς, καλό θα είναι να έχουµε επαφή µε την
πραγµατικότητα και να µην συνεχίζουµε να κάνουµε κριτική µόνο
χάριν µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων. 

Η εποπτεία που κάνει το Υπουργείο Οικονοµικών, η Τράπεζα
της Ελλάδος, έχει σχέση µε τη σταθερότητα του χρηµατοπιστω-
τικού συστήµατος, την ευρωστία των τραπεζών και τη δυνατό-
τητά τους να διασφαλιστούν οι καταθέσεις του ελληνικού λαού
φυσικά και η σταθερότητα συνολικά της εθνικής µας οικονοµίας.
Τα ζητήµατα, που έχουν σχέση µε τον ανταγωνισµό είναι ουσια-
στικά. Υπάρχει η ανεξάρτητη Επιτροπή Ανταγωνισµού, η οποία -
το είπατε και εσείς- επιλήφθηκε αυτών των θεµάτων και στο
πλαίσιο της απόφασής της -η οποία απόφασή της παρακολου-
θείται από την ίδια την Επιτροπή Ανταγωνισµού- έγιναν αποδε-
κτές οι προτάσεις διευθέτησης των εταιρειών, και της Πειραιώς,
και της Εθνικής, και της Alpha, και της Eurobank, αλλά και της
Attica, αλλά και εν συνόλω της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών. 

Στη διαδικασία της διευθέτησης, λοιπόν, προβλέπονται µια
σειρά από µειώσεις των προµηθειών που επιβάλλουν οι τράπεζες
κατά την ανάληψη των µετρητών κ.λπ.. Την ξέρετε την απόφαση,
οπότε δεν υπάρχει λόγος να την περιγράψουµε. Άρα όσον
αφορά το αν γίνονται ενέργειες και δράσεις, αυτές είναι υπαρ-
κτές.

Περιέγραψα προηγουµένως -είναι ευτυχής συγκυρία που οι
ερωτήσεις που κάνατε µε τη συνάδελφό σας, την κ. Βατσινά από
το Ηράκλειο, είναι σε ένα πεδίο του χρηµατοπιστωτικού τοµέα
και έτσι έχουν συνάφεια- ότι µόνο ο ανταγωνισµός µπορεί να µει-
ώσει τις χρεώσεις -και όχι µόνο βέβαια. Ο ανταγωνισµός αρχικά,
τον οποίο εµείς επιτείνουµε µε τον ν.5072, που ήταν και είναι µια
σταθερή, διακηρυγµένη επιλογή της ηγεσίας του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, διευρύνοντας τις δυνατότητες των δανειοληπτών να
πάρουν δάνεια και από άλλα ιδρύµατα µη τραπεζικού χαρα-
κτήρα. Διότι µόνο έτσι, όταν αυξήσουµε τον ανταγωνισµό, θα
µπορέσουµε αυτά τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα, που είναι
αναγκαστικά στη χώρα µας λίγα και συγκεντρωµένα ακριβώς
λόγω της δεκαετούς κρίσης η οποία οδήγησε µια σειρά από αυτά
τα ιδρύµατα να κλείσουν ή να συγχωνευθούν, και συνεπώς µε τέ-
τοιου είδους µεθόδους µπορούµε να αυξήσουµε τον ανταγωνι-
σµό και να µειώσουµε είτε το κόστος του δανεισµού είτε την
αύξηση των επιτοκίων.

Όµως όλα αυτά τα εργαλεία που η Κυβέρνηση δηµιουργεί
είναι εργαλεία στα χέρια των πολιτών. Εάν οι πολίτες, που έχουν
πια τη δυνατότητα µετά τις αποφάσεις της Κυβέρνησης να επεν-
δύσουν σε έντοκα γραµµάτια, σε οµόλογα αφορολόγητα, δεν
παίρνουν τα χρήµατά τους από τις καταθέσεις όπου παίρνουν
ελάχιστο, πολύ µικρό επιτόκιο, και να τα βάλουν σε αυτού του
είδους τα εργαλεία στα οποία τα επιτόκια είναι άνω του 3%,
3,5%, κοντά στο 4%, τότε προφανώς δεν δηµιουργείται και η
πίεση στα τραπεζικά ιδρύµατα να αυξήσουν τα επιτόκιά τους.
Αυτή τη στιγµή τα τραπεζικά ιδρύµατα σε σχέση µε τις χορηγή-
σεις έχουν επαρκή ρευστότητα και γι’ αυτό συνεχίζουν έτσι. 

Όµως ένας δεύτερος τρόπος που βοηθά η Κυβέρνηση -και
κλείνω µε αυτό για να σας αφήσω να αναπτύξετε τη δευτερολο-
γία σας- είναι προφανώς και το γεγονός ότι µε τη συνεπή δηµο-
σιονοµική της πολιτική κατακτήσαµε την επενδυτική βαθµίδα και
το ξέρουµε πολύ καλά. Έχω εδώ ένα άρθρο από 2 Φεβρουαρίου
2024 όπου φαίνεται, µε τα στοιχεία τα τελευταία της Ελληνικής
Ένωσης Τραπεζών και της Τράπεζας της Ελλάδος, να κλείνει η
«ψαλίδα» µεταξύ δανείων και καταθέσεων, όχι από την πλευρά
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των καταθέσεων αλλά κυρίως από την πλευρά των δανείων, ως
αποτέλεσµα της επενδυτικής βαθµίδας η οποία επέτρεψε στις
ίδιες τις τράπεζες να µειώσουν το κόστος του χρήµατος και φαί-
νεται ότι αυτό περνάει και στον τελικό καταναλωτή. 

Αυτό µπορώ να το καταθέσω για τα Πρακτικά, για να είναι γνω-
στά και δεδοµένα στον ελληνικό λαό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κατρίνη, έχετε
τον λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, πραγµατικά µε ξεπερνά το γεγονός ότι ο αρ-

µόδιος Υπουργός για το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα µάς έκανε
µία αρίθµηση της φορολόγησης των υπερκερδών για την ενέρ-
γεια και για τα καύσιµα -αυτά είναι κοινοτικές οδηγίες- και δεν
είπε µία κουβέντα αν η Κυβέρνηση που εκπροσωπεί προτίθεται
να φορολογήσει τα υπερκέρδη των τραπεζών που, όπως τεκµη-
ριωµένα ανέφερα, δεν προέρχονται από αυξηµένη επέκταση,
αλλά από αύξηση επιτοκίων και από προµήθειες τραπεζών. Αυτή
είναι η πρώτη παρατήρηση. 

Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι επικαλεστήκατε την έρευνα
της Επιτροπής Ανταγωνισµού για το θέµα των προµηθειών. Εγώ
ερωτώ, αφού η επιτροπή έκανε τόσο καλά τη δουλειά της, γιατί
διώξατε τον κ. Λιανό, ο οποίος έκανε και έρευνα για τα απορρυ-
παντικά που επιβάλατε πρόστιµα, ο οποίος έκανε έρευνα και για
τα σχολικά δεν επιβάλατε πρόστιµα, ο οποίος έκανε έρευνα και
για το βρεφικό γάλα που επιβάλατε πρόστιµα; Αφού λοιπόν τα
έκανε τόσο καλά και σήµερα τον εξάρετε εδώ στην Ολοµέλεια,
γιατί τον διώξετε από αυτή τη θέση; Είναι ρητορική ερώτηση,
είναι γνωστοί οι λόγοι. 

Καµµία κουβέντα από τον Υπουργό για την απουσία πιστωτι-
κής επέκτασης. Εννέα στις δέκα επιχειρήσεις είναι εκτός τραπε-
ζικού συστήµατος. Εδώ µιλάνε τα νούµερα, κυρία Πρόεδρε.
Προσέξτε, είκοσι χιλιάδες πεντακόσιες εβδοµήντα πέντε αιτήσεις
στο Ταµείο Ανάκαµψης, έχουν εγκριθεί διακόσια σαράντα οκτώ
σχέδια που έχουν απορροφήσει το 50% των δανείων. Προσέξτε,
είκοσι χιλιάδες πεντακόσιες εβδοµήντα πέντε αιτήσεις και δια-
κόσιες σαράντα οκτώ που έχουν εγκριθεί έχουν πάρει τα µισά
χρήµατα. Και από αυτά, το 53% είναι µεγάλες επιχειρήσεις πάνω
από διακόσια πενήντα άτοµα.

Άρα για να µην πω ποιες εταιρείες έχουν πάρει τα χρήµατα,
είναι γνωστοί κολοσσοί ενεργειακοί, τεχνικές εταιρείες, φίλοι της
Κυβέρνησης που έχουν πάρει τη µερίδα του λέοντος στο Ταµείο
Ανάκαµψης και έρχεται ο Υπουργός, τουλάχιστον στην πρωτο-
λογία του -ελπίζω να πείτε κάτι στη δευτερολογία- και δεν λέει
κουβέντα τι θα κάνουµε, αν θα αυξήσουµε την πιστωτική επέ-
κταση στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Ο Υπουργός δεν είπε κουβέντα αν προτίθεται η Κυβέρνηση να
µειώσει τις προµήθειες και τις χρεώσεις των τραπεζών. Υπάρχει
µια απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, όχι της Κυβέρνησης,
που λέει για την ανάληψη µετρητών από ΑΤΜ άλλης τράπεζας,
που είναι το γνωστό πρόστιµο 42 εκατοµµυρίων, µόνο µία τρά-
πεζα έχει αναρτήσει µέχρι σήµερα στον ιστότοπό της ότι έχει και-
νούργια πολιτική χρεώσεων και η Κυβέρνηση περί άλλων
τυρβάζει. Λέει: «Θα δούµε τι θα κάνουν οι τράπεζες». Όλα λοιπόν
τα αφήνουν στην ευχέρεια των τραπεζών, οι προµήθειες θα
υπάρχουν.

Δεν απάντησε ο Υπουργός εάν προτίθεται σε αυτή την τραπε-
ζική πραγµατικότητα που ελέγχει το 97% της αγοράς να διερευ-
νήσει την καρτελοποίηση σε σχέση µε το ύψος του επιτοκίου
χορηγήσεων και καταθέσεων, που είπα πριν µε στοιχεία ότι είναι
το χαµηλότερο από τα χαµηλότερα στις καταθέσεις και από τα
υψηλότερα στις χορηγήσεις. 

Εδώ τα νούµερα του 2023 δείχνουν ότι οι τράπεζες όχι µόνο
δεν δίνουν δάνεια, αλλά έχει µειωθεί ο ρυθµός πιστωτικής επέ-
κτασης και όσα δάνεια δόθηκαν ήταν είτε στο Ταµείο Ανάκαµψης
µε χαµηλό επιτόκιο που διάλεξαν οι τράπεζες πού θα τα δώσουν

είτε στο πρόγραµµα «Σπίτι µου» που επίσης ήταν χαµηλό το επι-
τόκιο και εγγυηµένο από το ελληνικό δηµόσιο. 

Καµµία κουβέντα και γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ. Καµµία κου-
βέντα αν θα πάρετε επιτέλους απόφαση µετά από πέντε χρόνια
διακυβέρνησης να προστατέψετε από τις χρεώσεις. Δεν το λέµε
εµείς, το λέει Επιτροπή Ανταγωνισµού. Έκανε έρευνα για µια
χρέωση και επέβαλε πρόστιµο 42 εκατοµµυρίων. Υπάρχουν δε-
κάδες χρεώσεις, τις οποίες αυτή τη στιγµή πληρώνουν οι πολί-
τες. Πείτε µας αν θα κάνετε κάτι.

Και τέλος, επειδή ωραίο είναι αυτό που λέτε για τους εναλλα-
κτικούς τρόπους χρηµατοδότησης, το κάναµε και µε τις µικρο-
πιστώσεις, είδαµε τα αποτελέσµατα, ψηφίσατε και τους servicers
να δίνουν δάνεια, θα δούµε τα αποτελέσµατα. Εµείς λέµε νού-
µερα, δεν µιλάµε µε εξαγγελίες. 

Όσον αφορά το τραπεζικό σύστηµα που είπατε ότι είναι, όσον
αφορά την επενδυτική βαθµίδα της χώρας, αναβαθµισµένο,
κύριε Υπουργέ, εγώ θα διαβάσω -και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε-
τη µελέτη της «Standard & Poor’s» που είπε πριν από έναν µήνα
ότι η κερδοφορία των τραπεζών βασίζεται στα υψηλότερα επι-
τοκιακά περιθώρια -το αναφέραµε-, στα ισχυρά έσοδα από προ-
µήθειες και στο χαµηλότερο κόστος κινδύνου -εγγύηση του
δηµοσίου- και βεβαίως, στη βελτιωµένη λειτουργική αποτελεσµα-
τικότητα, δηλαδή το κλείσιµο των καταστηµάτων και του δικτύου. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα για το τραπεζικό σύστηµα, την
οποία δεν τη λέµε εµείς, τη λέει η «Standard & Poor’s», όπως επί-
σης µιλάει για αδύναµη ποιότητα κεφαλαίου, κύριε Υπουργέ. Και
ξέρετε πολύ καλά ότι το 50% της κεφαλαιακής επάρκειας του
τραπεζικού συστήµατος για το οποίο έχει παραδοθεί η Κυβέρ-
νησή σας και µάλιστα ο Πρωθυπουργός πριν από δύο µέρες είπε
ότι δεν έχουµε δάνεια και πρέπει να δούµε τι πρέπει να κάνουµε
–αν είναι δυνατόν ο Πρωθυπουργός της χώρας να κάνει διαπι-
στώσεις και τον τροχονόµο- το 50% της επάρκειας, τουλάχιστον
όσον αφορά το CTA1, βασίζεται στην αναβαλλόµενη φορολογική
απαίτηση.

Άρα εδώ και τώρα πάρτε θέση: Είστε αποφασισµένοι να δώ-
σετε τη δυνατότητα στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις να έχουν
πρόσβαση στις τράπεζες, ναι ή όχι; Είστε αποφασισµένοι να προ-
στατέψετε τους καταναλωτές από τις υπέρογκες προµήθειες
που η Επιτροπή Ανταγωνισµού µόνο σε µία περίπτωση αναγνώ-
ρισε και επέβαλε πρόστιµο; 

Αν είστε, εδώ και τώρα, ιδού πεδίο δόξης λαµπρόν και αν τολ-
µήσετε να το κάνετε, εµείς θα είµαστε οι πρώτοι που θα βγούµε
και θα πούµε συγχαρητήρια, όχι στην Κυβέρνηση, αλλά στην ελ-
ληνική πολιτεία, που βάζει όρους και κανόνες στη λειτουργία του
τραπεζικού συστήµατος υπέρ της ελληνικής οικονοµίας και υπέρ
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Θεοχάρη, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο να ολοκληρώσετε την απάντηση. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ και πάλι, κυρία Πρό-
εδρε. 

Στην προσπάθειά του ο κ. Κατρίνης να κατηγορήσει την Κυ-
βέρνηση, µάς βαράει και από δεξιά, µας βαράει και από αρι-
στερά. Είναι πρόβληµα ότι είναι πολύ αδύναµες οι τράπεζες, ότι
δεν έχουν κεφαλαιακή επάρκεια, ότι δεν µπορούν να σταθούν
στα πόδια τους και συγχρόνως είναι πρόβληµα το ότι προσπα-
θούν να έχουν ένα επιχειρηµατικό µοντέλο, το οποίο ουσιαστικά
θα τους δώσει τα κέρδη ώστε να µπορέσουν να ενισχύσουν αυτή
την κεφαλαιακή τους επάρκεια. Τις θέλετε τις τράπεζες να λει-
τουργούν ή δεν τις θέλετε; Δηλαδή δεν γίνεται και τα δύο να τα
θέλετε. 

Και να σας πω και κάτι, κύριε Κατρίνη; Εµείς µειώσαµε τον
φόρο στα οµόλογα. Για ποιον τον µειώσαµε; Για τους πολίτες.
Για ποιον άλλον; Για τις επιχειρήσεις. Για ποιον δεν τον µει-
ώσαµε; Για τις τράπεζες. Αυτή η Κυβέρνηση εξαίρεσε τις τράπε-
ζες από τη µείωση της φορολογίας των οµολόγων και οι
τράπεζες είναι οι µόνοι οργανισµοί οι οποίοι είναι υποχρεωµένοι
να πληρώνουν φόρο. Αυτή είναι η πολιτική της Κυβέρνησης. Έτσι
αποδεικνύεται, µε λόγια, αν θέλουµε να εξαιρέσουµε τις τράπε-
ζες από τη φορολογία ή όχι. 
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Και ξαναλέω, ο µόνος τρόπος να µειώσεις είναι ο ανταγωνι-
σµός. Δεν υπάρχει άλλος τρόπος να πιέσεις στην πραγµατικό-
τητα. Δεν γίνεται µε διοικητικά µέτρα ούτε µε αγορανοµικά µέτρα
για το περιθώριο κέρδους ή το περιθώριο επιτοκίου. Όµως ο ελ-
ληνικός λαός -και εδώ πρέπει να προτρέψουµε τον Έλληνα πο-
λίτη- πρέπει να αξιοποιήσει τα εργαλεία που του δίνονται, να
αξιοποιήσει τις εναλλακτικές τοποθετήσεις, ώστε οι τράπεζες να
τον χρειάζονται για τις καταθέσεις και να αρχίσουν να αυξάνουν
τα επιτόκιά τους για να φέρουν τα κεφάλαια πίσω. 

Βεβαίως είδαµε µια πρώτη ροή από καταθέσεις πέρσι, 5 δισ.
περίπου, σε επενδύσεις εντόκων γραµµατίων και οµολόγων.
Αυτή πρέπει να συνεχιστεί ακόµη περισσότερο για να νιώσουν
τη θέληση του ελληνικού λαού οι τράπεζες να πάρει µεγαλύτε-
ρες αποδόσεις. Και εµείς και οι πολίτες πρέπει να µιλάµε µε πρά-
ξεις και όχι µε λόγια. 

Το ίδιο κάνουµε και από τη µεριά των δανείων. Από τη µεριά
των δανείων είπατε ότι θα δούµε πώς θα προχωρήσει αυτό. Βε-
βαίως, θα το δούµε. Η Κυβέρνηση όµως και η βούλησή της είναι
δεδοµένη και διακηρυγµένη. Ψηφίσαµε τον νόµο, ώστε να υπάρ-
χουν και εναλλακτικοί οργανισµοί παροχής αυτού του είδους των
δανείων, και στη στεγαστική πίστη και όχι µονοπώλιο. Και δεν
είναι τυχαίο, το άρθρο που κατέθεσα δείχνει καθαρά ότι στη στε-
γαστική πίστη έχει αρχίσει και κατεβαίνει το µέσο επιτόκιο. Αυτό
είναι ενθαρρυντικό, είναι σηµαντικό και είµαστε σίγουροι πως σε
αυτόν τον τοµέα θα προχωρήσει προς τη θετική κατεύθυνση. 

Τώρα, κλείνοντας να πω ότι στην πραγµατικότητα µέσα από
την ερώτησή σας φάνηκε και το γεγονός ότι η Κυβέρνηση σε
αυτές τις δύσκολες εποχές και για τις τράπεζες, καθώς και αυτές
ολοκληρώνουν την προσαρµογή τους µετά τη δεκαετή κρίση, η
Κυβέρνηση είναι αυτή που στηρίζει τις επιχειρήσεις. Διότι και µε
το ΕΣΠΑ -καλά στο προηγούµενο είχαµε µε µόχλευση 15 δισ.
ευρώ στις επιχειρήσεις- αλλά και από το πρόγραµµα «Ανταγωνι-
στικότητα 2021-2027» του ΕΣΠΑ έχουµε 4 δισ. ευρώ και επιπλέον
πόρους 1 δισ. ευρώ από τα υπόλοιπα τοµεακά και περιφερειακά
προγράµµατα, που θα πάνε στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, την
Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα η οποία έχει δώσει περισσότερα
από σαράντα πέντε χιλιάδες δάνεια ύψους 9,45 δισ., εκ των
οποίων σχεδόν όλα έχουν εκταµιευτεί, 9,27 δισ., µια σειρά από
εργαλεία στο ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ για το Ταµείο Επιχειρηµατικότητας για εγ-
γυήσεις, για δάνεια, αντίστοιχα στο Ταµείο Δίκαιης Αναπτυξιακής
Μετάβασης εγγυήσεις και δάνεια µε µια σειρά από πόρους και
φυσικά το Ταµείο Ανάκαµψης που αναφέρατε και εσείς.

Αυτά που γίνονται αυτή τη στιγµή για να στηρίξουν τις επιχει-
ρήσεις, καθώς οι τράπεζες βρίσκονται στο τελευταίο στάδιο της
προσαρµογής τους, µετά τη δύσκολη δεκαετή κρίση, ξαναλέω,
η οποία τις έφερε σε πάρα πολύ δύσκολη θέση, είναι ακριβώς τα
δάνεια, το «Σπίτι µου», τα προγράµµατα της Κυβέρνησης, του
Ταµείου Ανάκαµψης, τα οποία είναι εδώ και στηρίζουν την ελλη-
νική επιχειρηµατικότητα, στηρίζουν τη µικροµεσαία επιχείρηση.

Φυσικά, εµείς δεν θέλουµε να δίνονται αυτά τα δάνεια -θα
κλείσω µε µια υπόνοια που αφήσατε- µε πολιτικά κριτήρια. Δεν
ξέρω αν αυτό που επαγγέλλεστε, κύριε Κατρίνη, είναι αν έλθει
το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ και κυβερνήσει δεν θα δίνονται τα δάνεια µε
υπογραφή των τραπεζών, µε τραπεζικά κριτήρια -σε «όποιον ήθε-
λαν», αναφέρατε εσείς- αλλά θα τα δίνετε εσείς. Σας εύχοµαι να
γίνετε Υπουργός και να υπογράφετε τα δάνεια του κόσµου, να
έρχεται στο πολιτικό σας γραφείο αν θέλει κάποιος να δανειστεί. 

Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα. Είναι λογικές του παρελθόν-
τος. Είναι λογικές που έρχονται από το χθες και πολύ λυπάµαι
που τα ακούµε εδώ σήµερα εν έτει 2024. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεχίζουµε µε τη συ-

ζήτηση της ένατης µε αριθµό 672/5-2-2024 επίκαιρης ερώτησης
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κερκύρας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αλεξάνδρου Αυ-
λωνίτη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
µε θέµα: «Ναυάγιο της Πύλου. Αιτίες και παραλείψεις που οδή-
γησαν στο τραγικό ναυάγιο».

Κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ τον κύριο

Υπουργό που ήρθε να απαντήσει στην ερώτηση αυτή.

Κυρία Πρόεδρε, όποιος παρακολουθεί την εξέλιξη της Εξετα-
στικής Επιτροπής για τη διερεύνηση του εγκλήµατος στα Τέµπη
πραγµατικά αντιλαµβάνεται πόσο µεγάλες ευθύνες έχει το ελλη-
νικό δηµόσιο εκεί και πόσο φορτισµένος ψυχικά µπορεί να βγει
µέσα από αυτή τη διαδικασία. Και αναρωτιέµαι τώρα που περί-
µενα να µου δώσετε τον λόγο τι ακριβώς φόρτιση πρέπει να έχει
ένας άνθρωπος -άνθρωπος, χωρίς καµµία ιδιότητα- όταν λίγα
µίλια από την Πύλο χάθηκαν εξακόσια πενήντα άνθρωποι σε ένα
ναυάγιο. 

Θυµάµαι ότι η δήλωση του Πρωθυπουργού της χώρας µας σε
µία συνέντευξη στο BBC ήταν αυτολεξεί η εξής: «Στο µοιραίο
σκάφος αρνήθηκαν να δεχτούν τη βοήθεια που τους πρόσφερε
το Ελληνικό Λιµενικό». Αυτό σηµαίνει ότι η ελληνική πολιτεία προ-
σέτρεξε να τους βοηθήσει να µη χαθούν στα νερά της Μεσο-
γείου Θάλασσας, του Ιονίου Πελάγους θα έλεγα. Και προσέξτε,
ένας εκ των µαρτύρων λέει: «Μας έδεσαν µε σκοινί και ξεκίνησαν
να µας τραβούν, αλλά το σκοινί κόπηκε. Ήθελαν να µας περά-
σουν στα ιταλικά νερά. Κόπηκε την πρώτη φορά και προσπάθη-
σαν δεύτερη φορά να µας δέσουν µε σκοινί, αλλά ξεκίνησαν να
κινούνται γρήγορα και απότοµα. Το πλοίο τότε έγειρε έντονα
προς τα αριστερά. Φωνάζαµε σταµατήστε, αλλά δεν µας άκου-
σαν και συνέχισαν να µας τραβάνε. Τότε το πλοίο πήρε την ανά-
ποδη κλίση και έγειρε έντονα προς τα δεξιά. Και τότε
βουλιάξαµε. Εγώ που ήµουν στο κατάστρωµα βρέθηκα ξαφνικά
κάτω από το πλοίο. Κατάφερα να βγω στην επιφάνεια του νερού
και έψαξα κατευθείαν να βρω την Ελληνική Ακτοφυλακή γιατί θυ-
µόµουν πόσο κοντά µας ήταν και είδα ότι είχαν ήδη αποµακρυν-
θεί. Έφευγαν. Φωνάζαµε να µας βοηθήσουν, αλλά είχαν ήδη
φύγει». Αυτές οι δύο απόψεις µετρήθηκαν και µετρούνται κάθε
µέρα στη ζωή και στους θεσµούς µας. 

Η δικαστική εξουσία έχει ενεργήσει, κατά την αρµοδιότητά
της, ερευνώντας από ποινική άποψη το θέµα. Συνέλαβε τους
εννιά δουλεµπόρους. Εµείς, το κράτος µας, το Υπουργείο Ναυ-
τιλίας, το Λιµενικό Σώµα, η Ελληνική Ακτοφυλακή µέχρι σήµερα
έκανε µια έρευνα για να διαπιστώσει εάν υπάρχει κάποια ευθύνη,
έστω και πειθαρχική, σε αυτούς που διαχειρίστηκαν το ναυάγιο
της Πύλου, που εξακόσια πενήντα άτοµα είναι στον βυθό της θά-
λασσας; 

Προσέξτε. Η FRONTEX, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, πιο συγ-
κεκριµένα ο Συνήγορος του Πολίτη έχει αποστείλει τρεις επιστο-
λές, κυρία Πρόεδρε, προς το Υπουργείο Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής και δεν έλαβε καµµία απάντηση που ζη-
τούσε ο Συνήγορος του Πολίτη, ένας ανεξάρτητος θεσµός, να
κάνει έρευνα για το τι ακριβώς συνέβη εκεί και να απαντηθούν
αυτές οι δύο αντιτιθέµενες απόψεις που ανέφερα προηγούµενα,
του Πρωθυπουργού της πατρίδας µας και των διασωθέντων, που
αυτοί έζησαν, έπεσαν µέσα στη θάλασσα. Δεν έχει γίνει µέχρι σή-
µερα. 

Υποβάλαµε την 1η Αυγούστου 2023 ερώτηση προς το Υπουρ-
γείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και φυσικά στο Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής. Η απάντηση ξέρετε ποια ήταν; Μας
ανέφερε για το δικαστικό µέρος της υπόθεσης και για τις ενέρ-
γειες που έκανε το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής µετά τη βύθιση του σκάφους, όχι πριν και κατά τη βύθιση
του σκάφους. Πέντε µέρες ήταν στα νερά και έπλεε αυτό το σα-
πιοκάραβο. Πέντε µέρες! Και κανένας θεσµός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του κόσµου δεν παρενέβη. 

Ρωτάµε, λοιπόν, σήµερα, κυρία Πρόεδρε, να µας πει ο Υπουρ-
γός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής το εξής απλό. Τι έκαναν
οι υπ’ αυτόν υπηρεσίες, το Λιµενικό Σώµα και η Ελληνική Ακτο-
φυλακή πριν, κατά το συµβάν και µετά το συµβάν. Και προσδιο-
ρίζουµε το πριν και κατά το συµβάν. Να απαντήσουν στον
Συνήγορο του Πολίτη δια της απαντήσεως στη δικιά µου ερώ-
τηση, να απαντήσουν στον ελληνικό λαό τι έκαναν κι αν αυτά που
λένε οι διασωθέντες είναι αλήθεια ή είναι αλήθεια αυτό που είπε
στο BBC ο Πρωθυπουργός της πατρίδας µας, ότι δεν ζήτησαν
καν βοήθεια επτακόσιοι πενήντα άνθρωποι που πάλευαν µε τα
κύµατα πέντε ολόκληρες µέρες. Κι ενώ έχουµε την τεχνική δυ-
νατότητα µε τον δορυφόρο να βλέπουµε τα πάντα, περίµενε η
Ελληνική Ακτοφυλακή να πει -προσέξτε- ο δουλέµπορος καπε-
τάνιος να ζητηθεί βοήθεια. 
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Αυτά ζητάµε σήµερα να µας απαντήσει ο Υπουργός Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής και θα επανέλθω στη δευτεροµιλία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Στυλιανίδη,
έχετε τον λόγο να απαντήσετε για την πρωτολογία σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, άκουσα την επιχειρηµατολογία του συ-
ναδέλφου. Θα του απαντήσω όπως εγώ πιστεύω. Θέλω, όµως,
να τον ενηµερώσω, επειδή πρέπει να το πω στην ελληνική Βουλή,
προσωπικά -και συγγνώµη που δίνω προσωπικό τόνο- ήµουν για
πάρα πολλά χρόνια Επίτροπος Ανθρωπιστικής Βοήθειας και Δια-
χείρισης Κρίσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και πιστεύω έχει κα-
ταγραφεί το όνοµά µου ως ένας άνθρωπος που βοήθησε πάρα
πολλούς πρόσφυγες σε όλο τον κόσµο για να σωθούν. Και το
διεκδικώ αυτό το πράγµα, µε όλη τη σεµνότητα που µε διακρί-
νει.

Ξεκινώ µε κάποιες σκέψεις που όσο κι αν φαίνονται αυτονόη-
τες στην πολιτική είναι καλό να επαναλαµβάνονται, γιατί πρέπει
να αποδεικνύουµε και τα αυτονόητα. Έχει ξαναειπωθεί από το
Υπουργείο, πριν από µένα, ότι το ναυάγιο της 14ης Ιουνίου του
2023 δεν υπάρχει αµφιβολία ότι αποτελεί ένα τραγικότατο περι-
στατικό, µεγάλης, παγκόσµιας κλίµακας, το οποίο προκάλεσε ιδι-
αίτερη θλίψη σε ολόκληρο τον ελληνικό λαό, αλλά πιστεύω θα
είναι και κάτι µε το οποίο θα απασχολήσει όλη η κοινότητα η αν-
θρωπιστική για να δίνει λύσεις. 

Έχω διαχειριστεί ανάλογα περιστατικά και στην Αφρική, κύριε
Αυλωνίτη. Όµως, έχω ισχυρή άποψη, ως ένας άνθρωπος που
διαχειρίστηκε κρίσεις και ξέρω τι σηµαίνει επιχειρησιακή ευθύνη
και πόσο σκληρά είναι τα διλήµµατα των επιχειρήσεων αυτών τη
δύσκολη στιγµή. Δεν είναι εύκολα αυτά τα διλήµµατα. Πιστεύω
ακράδαντα ότι αυτές οι περιπτώσεις δεν προσφέρονται για πο-
λιτική εκµετάλλευση. Το έστειλα και σε κάποιους παλιούς µου
συναδέλφους στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και κάποιοι αποχώ-
ρησαν από αυτή τη συζήτηση στην Ευρωβουλή. 

Αν θυµάστε, το περιστατικό συνέβη την περίοδο της υπηρε-
σιακής κυβέρνησης. Το κράτος, βέβαια, έχει συνέχεια και είµα-
στε εδώ για να διευκρινίσουµε ό,τι χρειάζεται. Αυτό το απόλυτο
δικαίωµα που έχει ο καθένας να εγείρει τέτοια ζητήµατα, είτε
στην Αντιπολίτευση είτε οπουδήποτε αλλού, πιστεύω ότι είναι
χρήσιµο να ασκείται µε αυξηµένη σύνεση και πολύ διεξοδική µε-
λέτη και να µην δίνονται αφορµές για άδικες και επιβλαβείς κα-
τηγορίες. Αναφέροµαι στο Λιµενικό Σώµα και δεν λέω στην
Ελλάδα, αλλά στο εξωτερικό, κάποιοι βρήκαν ευκαιρία για να
στοχεύσουν. Είναι λάθος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Το ελληνικό Λιµενικό Σώµα αποτελεί τον φύλακα-άγγελο στη
θάλασσα και κάθε άνθρωπο που βρίσκεται στην περιοχή, είτε
πρόσφυγας είτε µετανάστης.

Βλέπω ότι έχω ξεπεράσει τα τρία λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε µια µικρή

ανοχή, κύριε Υπουργέ, αλλά θα παρακαλούσα κατά το δυνατόν
µικρότερη διάρκεια η πρώτη σας τοποθέτηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής): Θα καταθέσω τα στοιχεία από το ελληνικό Λιµε-
νικό Σώµα, το οποίο έχει ασχοληθεί µε πεντακόσια ενενήντα έξι
χιλιάδες άτοµα που κινδύνευαν και πόσοι έχουν σωθεί, τουλάχι-
στον τριάντα χιλιάδες περιστατικά και έχουν συλληφθεί τρεις χι-
λιάδες διακινητές.

Θέλω να πω µόνο αυτό. Μετά από αυτό το περιστατικό η Ελ-
λάδα -και ήµουν παρών, έτυχε να ήµουν Υπουργός- όπου κάποιοι
στο εξωτερικό επιχείρησαν να διασύρουν το όνοµα της χώρας
και του Λιµενικού Σώµατος και πολύ ίσως ο Πρωθυπουργός είπε
την αλήθεια, η χώρα εξελέγη και πάλι στο IMO, πρώτη σε έναν
οργανισµό που ορίζει τα διεθνή standards και τον τρόπο διεξα-
γωγής της θαλάσσιας έρευνας και διάσωσης. Νοµίζω αυτό λέει
πολλά. Είναι παγκόσµια αναγνώριση ότι η Ελλάδα τηρεί αυτά τα
standards και τα τήρησε και στην Πύλο.

Στο συγκεκριµένο ναυάγιο η ελληνική πολιτεία κινήθηκε υπεύ-
θυνα, όπως προβλέπεται και στην περίπτωση διερεύνησης και

της αρωγής. Λέω τέσσερα δεδοµένα. Το κεντρικό Λιµεναρχείο
Καλαµάτας ολοκλήρωσε την προανάκριση της υπόθεσης µε την
υποβολή φακέλου και ως αποτέλεσµα ήταν η σύλληψη εννέα δια-
κινητών. Διενεργείται παράλληλα προκαταρκτική εξέταση για
τυχόν ευθύνες στελεχών του Λιµενικού Σώµατος, σύµφωνα µε
παραγγελία της Εισαγγελίας Ναυτοδικείου Πειραιά. Να σηµει-
ώσω ότι µε αυτήν τη δικογραφία έχει συσχετιστεί και σχετική µή-
νυση µε το ίδιο αντικείµενο διερεύνησης. Ο Συνήγορος του
Πολίτη µε την ιδιότητα του εθνικού µηχανισµού διερεύνησης διε-
νεργεί ανεξάρτητη έρευνα. Το Λιµενικό Σώµα -και το βρήκα όταν
ήµουν Υπουργός και το είδα και εγώ- διευκρίνισε µε έγγραφό του
προς τον Συνήγορο του Πολίτη τους λόγους που δεν εκκίνησε
δική του διαδικασία πειθαρχικής διερεύνησης. Γιατί τα στοιχεία
που είχαν από τα συγκεκριµένα γεγονότα, δεν συνιστούσαν πρά-
ξεις ή παραλείψεις στελεχών του Λιµενικού Σώµατος που θα δι-
καιολογούσαν τέτοια.

Σας λέω και από το Βήµα της Βουλής ως Υπουργός, αλλά και
οι υπηρεσίες του Λιµενικού Σώµατος δεν µας εµποδίζουν να εκ-
κινήσουµε πειθαρχική διαδικασία ανά πάσα στιγµή σε τυχόν µελ-
λοντική ανάδειξη νεότερων στοιχείων σχετικά µε την υπόθεση,
αλλά µε σωστή ποινική διαδικασία, µε σωστή δικαστική διαδικα-
σία, όχι µε φήµες.

Επαναλαµβάνω ότι αυτή η χώρα, η οποία κέρδισε την πρώτη
θέση στο IMO, µετά από αυτό το περιστατικό που ορίζει τα διε-
θνή standards «search and rescue» νοµίζω αποδεικνύει και τη διε-
θνή αναγνώριση µετά από αυτό το περιστατικό, το οποίο ήταν
τραγικό για όλους µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Αυλωνίτη, έχετε

τα επόµενα τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κάθε

φορά που συζητάµε τέτοιου είδους ζητήµατα σε επίπεδο Βου-
λής, πάντοτε µας λέτε και µας κατηγορείτε ότι είναι η πολιτική
σκοπιµότητα. Ήθελα να ήξερα, δηλαδή, εδώ που ήρθαµε εµείς
ως Βουλευτές δεν έχουµε το δικαίωµα να ψάξουµε γιατί πνίγη-
καν εξακόσιοι πενήντα άνθρωποι και µας λέτε ότι το κάνουµε για
πολιτική σκοπιµότητα; Δεν είναι προσβολή στην ανθρώπινη ον-
τότητά µας;

Πείτε µου σας παρακαλώ, εγώ που είµαι τοµεάρχης ναυτιλίας
και νησιωτικής πολιτικής, όπως και εσείς Υπουργός, έχουµε πε-
τάξει έξω την ανθρώπινη ιδιότητα; Δεν έχουµε συναισθήµατα;

Εξακόσιοι πενήντα, λοιπόν, άνθρωποι -το λέω για δεύτερη
φορά- είναι µέσα στον βυθό της θάλασσας και το µόνο που σας
ζητάω σήµερα µε την ερώτηση αυτή δεν είναι για την ποινική εξέ-
λιξη της υπόθεσης, που είναι αλλουνού παπά ευαγγέλιο -είναι
στην ανεξάρτητη δικαιοσύνη-, σας ζήτησα αν εσείς ως Υπουργός
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής έχετε δώσει εντολή στις
υπηρεσίες σας να διερευνήσουν πειθαρχικά το συγκεκριµένο γε-
γονός. Μάλιστα σας ανέφερα δύο αντιτιθέµενες θέσεις. Ήρθατε
σήµερα να µου πείτε ότι -αυτό που είπε ο κ. Μητσοτάκης στη συ-
νέντευξή του BBC- όλα αυτά που λέγατε ότι σας ζητούσαν νερό
και τους δώσατε νερό; Εδώ τα πάντα βοούν ότι προσπάθησαν
να τραβήξουν το πλοίο αυτό µε ένα σκοινί προς τα ιταλικά νερά
και τους άφησαν όταν βυθίστηκε και εξαφανίστηκε το πλοίο του
Λιµενικού Σώµατος. Αυτά δεν πρέπει να τα διερευνήσετε; Να τα
θεωρήσετε ότι αυτά που λέω είναι ψέµατα. Κάντε, λοιπόν, ένα
πόρισµα και πείτε ότι όλα αυτά που λέω εγώ, που λένε οι διασω-
θέντες, που λέει ο Συνήγορος του Πολίτη, που λέει το Ευρωκοι-
νοβούλιο προχθές µε τριακόσιους τριάντα υπέρ και διακόσιους
πενήντα τέσσερις κατά που έχει εντάξει ακόµα και το ναυάγιο
της Πύλου. Δεν µιλάµε για κάτι ασήµαντο πολιτικά. Μιλάµε για
εξακόσιες πενήντα ανθρώπινες ψυχές. Πώς να σας το δώσω να
το καταλάβετε;

Έχει µείνει και ξεχνιέται και περνάει ο καιρός και το πολιτικό
σύστηµα πλήττεται βάναυσα. Δεν έχω δικαίωµα, λοιπόν, να µι-
λήσω; Δεν έχουµε δικαίωµα οι Έλληνες Βουλευτές να µιλάµε
εδώ µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο και θα µας λέτε συνεχώς την
ίδια κατηγορία ότι το κάνουµε για πολιτική σκοπιµότητα; Τότε
ποιος είναι ο ρόλος του πολιτικού; Να πάµε να φύγουµε από
εδώ!

Να σας πω κάτι άλλο. Διερευνήσατε ποτέ τι έχουν γίνει τα κι-

10114 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νητά τηλέφωνα; Διερευνήσατε την ευθύνη ότι δεν έγινε βιντεο-
σκόπηση, γιατί ήταν χαλασµένο το συγκεκριµένο µηχάνηµα στις
δικές σας υπηρεσίες; Και µας λέτε ότι εµείς είµαστε αντίθετοι µε
το Λιµενικό Σώµα, το οποίο ηρωικά δουλεύει κάτω από αντίξοες
συνθήκες και πράγµατι διασώζει χιλιάδες ανθρώπων; Έχει συλ-
λάβει εκατοντάδες δουλεµπόρων.

Υπό αυτήν την έννοια -τελειώνω, γιατί ο χρόνος δεν περισσεύει
σε ένα τόσο σοβαρό θέµα-, πείτε µου σας παρακαλώ, θεωρείτε
ασήµαντο το Ευρωκοινοβούλιο όταν λέει ότι και για την Πύλο
υπάρχουν ολιγωρίες της Κυβέρνησης; Βλέπετε λίγο που τριακό-
σιοι πενήντα δύο ακαδηµαϊκοί σε ολόκληρο τον κόσµο σας κα-
τηγορούν; Βλέπετε ανόητη την FRONTEX που σας λέει ότι έχετε
ευθύνες; Τελικά ποιοι είναι αυτοί που κανονίζουν τις τύχες των
λαών σε διεθνές και ευρωπαϊκό επίπεδο; Τους αγνοούµε όλους
και είναι δάκτυλος του ΣΥΡΙΖΑ που έχει δύο Ευρωβουλευτές στο
Ευρωκοινοβούλιο; Ε, νοµίζω ότι πλέον έχει ξεφύγει από κάθε λο-
γική ένα τέτοιου είδους επιχείρηµα.

Σας καλώ, λοιπόν, στη δευτερολογία σας να µας πείτε, πότε
διατάξατε πειθαρχικό έλεγχο; Και αν διατάξατε, σε πόσο χρονικό
διάστηµα θα ολοκληρωθεί, έτσι ώστε να ξέρουµε τις ενέργειες
του πολιτικού προϊσταµένου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής που προΐσταται πολιτικά του Λιµενικού Σώ-
µατος; Πείτε µας ξεκάθαρα εδώ. Γι’ αυτό γίνεται η επίκαιρη
ερώτηση, για να είµαστε τετ α τετ, να ξέρουµε τι λέτε, όχι µε
απάντηση σε µια απλή ερώτηση, όπως κάνατε τις προηγούµενες
φορές. Και δεν µιλάω για εσάς, γιατί εσείς είστε µεταγενέστερος
Υπουργός, µην σας ρίξω τις ευθύνες όλες. Αλλά πρέπει να απαν-
τήσετε. 

Τελειώνοντας, για τρίτη φορά, απαντήστε µου στη συγκεκρι-
µένη επίκαιρη ερώτηση, συγκεκριµένα όµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ο κ. Στυλιανίδης.
Έχετε τρία λεπτά, κύριε Στυλιανίδη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Δεν αρνήθηκα σε κανέναν να κάνει πολιτική κριτική. Αυτό που
αρνήθηκα και δεν δέχοµαι -και γι’ αυτό επικαλέστηκα και την
προηγούµενή µου ιδιότητα ως Επίτροπος Ανθρωπιστικής Βοή-
θειας σε όλη την Ευρώπη για όλον τον κόσµο- είναι ότι δεν δι-
καιούται κανείς να µονοπωλεί αυτήν την ευαισθησία. Και εδώ δεν
δέχοµαι απέναντι στο πρόσωπό µου να µονοπωλείται από άλλον.
Έχω πολύ µεγάλη ευαισθησία και το έχω αποδείξει στην πράξη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Το δέχοµαι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-

κής Πολιτικής): Που σηµαίνει ότι εσείς τη δουλειά σας και εγώ
τη δουλειά µου.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ωραία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-

κής Πολιτικής): Είπα και επαναλαµβάνω, υπάρχουν τρεις διαδι-
κασίες σε εξέλιξη. Τις περιµένουµε. Αν προκύψει οτιδήποτε,
είµαστε έτοιµοι να ξεκινήσουµε τις διαδικασίες. Αυτό σηµαίνει
σοβαρότητα για ένα τόσο ευαίσθητο θέµα. Για εµένα αυτή είναι
σοβαρότητα. Περιµένω όλες τις δικαστικές διαδικασίες, ναυτο-
δικείο, Συνήγορος του Πολίτη και αν προκύψει και µας πουν «ξέ-
ρετε, το Λιµενικό Σώµα δεν έκανε καλά τη δουλειά του», ναι, να
ξεκινήσουµε πειθαρχική διαδικασία.

Γιατί δεν περιµένετε και εσείς αυτό το πράγµα; Γιατί δεν περι-
µένετε και υποβάλετε αυτήν την ερώτηση τώρα, ενώ ξέρετε ότι
υπάρχουν πολιτικές σκοπιµότητες σε κάποια στοιχεία και σε κά-
ποιες οµάδες του Ευρωκοινοβουλίου; Ήµουν Ευρωβουλευτής,
ήµουν Επίτροπος και ξέρω ότι πολλές τέτοιες συζητήσεις ξεκι-
νούν από σκοπιµότητες.

Σας καλώ να περιµένετε τη δικαστική διαδικασία στα τρία επί-
πεδα και να κουβεντιάσουµε ξανά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Μόνο που µιλάτε σε

δικηγόρο και πάνε παράλληλα αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε Αυ-

λωνίτη.
Προχωρούµε στην επόµενη ερώτηση που είναι η όγδοη µε

αριθµό 676/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Ανε-

ξάρτητου Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Αποσπάσεις Ιατρών του
424 Γενικού Στρατιωτικού Νοσοκοµείου Εκπαιδεύσεως (ΓΣΝΕ)».

Κύριε Χουρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, όπως θα ξέρετε εξακολουθεί από τον Μάιο

να υφίσταται ένα πρόβληµα και ένα θέµα που δεν έχει λάβει τη
δηµοσιότητα που του χρήζει και αυτό αφορά την υποχρεωτική
µετακίνηση, έστω ως προσωρινή απόσπαση, ιατρικού προσωπι-
κού από τα στρατιωτικά νοσοκοµεία προς νοσοκοµεία του ΕΣΥ
της περιφέρειας και αναφέροµαι συγκεκριµένα στις εντολές που
γίνονται για µετακίνηση ιατρών στην Ξάνθη, στις Σέρρες και στη
Δράµα. Αυτό όπως, θα ξέρετε δεν ικανοποιεί την εύρυθµη λει-
τουργία των στρατιωτικών νοσοκοµείων. Δηµιουργεί πλείστα όσα
προβλήµατα στα νοσοκοµεία, από τα οποία εξέρχονται οι ιατροί
ενώ ταυτόχρονα δεν θεραπεύει και το πρόβληµα στα νοσοκοµεία
στα οποία µετακινούνται. 

Ένα βασικό ζήτηµα που προκύπτει είναι το γεγονός ότι όταν
κάποιος πηγαίνει σε ένα νοσοκοµείο ως επισκέπτης, ιατρός µε-
τακινούµενος για λίγες ηµέρες µία φορά ή για κάποιες µέρες τον
µήνα δεν γνωρίζει τους ασθενείς. Μέχρι να προλάβει να µάθει
τον φάκελο του καθενός φεύγει ξανά µε αποτέλεσµα όσο και αν
θα ήθελε η ιατρική φροντίδα υγείας που παρέχεται να είναι µει-
ωµένη. Είστε καταρτισµένος νοµικός, είναι σαν να φέρουµε έναν
άλλον νοµικό στο γραφείο σας και να πρέπει να πάρει τις δικο-
γραφίες και να τις δει δύο µέρες, µετά να έρθει ένας άλλος για
τις επόµενες δύο µέρες. Αντιλαµβάνεστε ποια είναι η ασυνέχεια
σε ό,τι αφορά τη φροντίδα αυτών των ασθενών. 

Παράλληλα δε οι γιατροί οι οποίοι φεύγουν από το στρατιω-
τικό νοσοκοµείο εν προκειµένω το 424 της Θεσσαλονίκης, αφή-
νουν πίσω τους κενά τα οποία µεταφράζονται σε ακύρωση των
τακτικών εξωτερικών ιατρείων. Η παθολογική κλινική επί παρα-
δείγµατι έχει τακτικό εξωτερικό ιατρείο λιπιδίων, ένα εξειδικευ-
µένο ιατρείο διαβήτη, γεωγραφικής ιατρικής και το τυπικό
παθολογικό µε άνω των πεντακοσίων επισκεπτών ασθενών τον
µήνα, γεγονός το οποίο σηµαίνει ότι όταν µετακινούνται οι για-
τροί που στελεχώνουν αυτά τα ιατρεία, τα ραντεβού ακυρώνον-
ται. Τα νούµερα που δείχνουν την παθολογική του 424 ως πλήρη
ή υπερπλήρη µε είκοσι δύο γιατρούς δεν αντιστοιχούν στην
πραγµατικότητα, δεδοµένου ότι κάποιοι λόγω του βαθµού τους
δεν µπορούν να µετακινηθούν αφ’ ενός και αφ’ ετέρου κάποιοι
άλλοι λόγω ειδικών ιατρικών καταστάσεων είναι σε λεγόµενη
«ελαφρά υπηρεσία», άρα ούτε κάνουν εφηµερίες ούτε µπορούν
να αποσπαστούν. 

Δεν θα µακρολογήσω στην πρωτολογία µου. Το ερώτηµα είναι
αν έχετε πραγµατική εικόνα των ανθρώπων που υπηρετούν σε
αυτές τις κλινικές, ώστε να µπορούν να φύγουν για άλλα νοσο-
κοµεία. Αν έχετε εικόνα µέχρι πότε θα συνεχιστούν αυτές οι απο-
σπάσεις που ήδη µετρούν εννέα µήνες και µε ποιον τρόπο θα
διασφαλίσετε την ποιότητα της ζωής και την υγεία του στρατιω-
τικού προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τα επόµενα τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, για να απαντήσω ευθέως και χωρίς περι-

στροφές στο ερώτηµά σας θα σας πω ότι προφανώς οι Ένοπλες
Δυνάµεις δεν έχουν κάποιο περίσσευµα όσον αφορά το προσω-
πικό τους, πόσω δε µάλλον δεν περισσεύουν και γιατροί. Αυτό
που σίγουρα µπορώ να πω είναι ότι στις Ένοπλες Δυνάµεις τα
στελέχη, άνδρες και γυναίκες, περισσεύει το αίσθηµα ευθύνης.
Με την ίδια όµως επιτυχία και αποτελεσµατικότητα που προασπί-
ζονται την εθνική ακεραιότητα και τα δίκαια της πατρίδας µας
έχουµε δει πολλές φορές ότι το προσωπικό των Ενόπλων Δυνά-
µεων στέκεται στο πλάι της κοινωνίας και νοµίζω είναι ένα πολύ
µεγάλο, αν θέλετε εγχείρηµα, το οποίο έχει φέρει εις πέρας όλα
αυτά τα χρόνια το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, είτε
αφορά το ιατρικό προσωπικό είτε πολλές φορές σε περιπτώσεις
πολιτικής προστασίας. 

Εν προκειµένω µάλιστα, υπάρχει ένα κρίσιµο ερώτηµα στο
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οποίο έχει κληθεί η πολιτική και στρατιωτική ηγεσία των Ενόπλων
Δυνάµεων να απαντήσει. Και αυτό είναι µε ποιο τρόπο µπορούν
να συµβάλουν και σε ποιο βαθµό τα στελέχη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, έτσι ώστε οι συµπολίτες µας να έχουν το έννοµο αγαθό
της εξειδικευµένης ιατρικής περίθαλψης σε περιπτώσεις που για
διάφορους λόγους δεν µπορεί ο υπόλοιπος κρατικός µηχανισµός
να το παρέχει. Και µάλιστα αν το δει κανείς από αυτό το πρίσµα,
θα αντιληφθεί ότι δεν υπάρχουν στρατιωτικοί και µη στρατιωτι-
κοί. Οι γιατροί όλοι υπηρετούν το ίδιο αγαθό, δηλαδή την προ-
σφορά προς τον συνάνθρωπό τους. Και προφανώς για να
φθάσουµε στο σηµείο όπου θα πρέπει να αποσπαστούν όπως
πολύ σωστά αναφέρατε επί εννέα µήνες -βέβαια γίνονται ανανε-
ώσεις, δεν είναι εννέα µήνες συνεχόµενα-, στρατιωτικοί γιατροί
στα Νοσοκοµεία της Ξάνθης και της Δράµας και των Σερρών,
προφανώς υπάρχουν κάποιοι σοβαροί λόγοι. Μιλάµε για παρα-
µεθόριες περιοχές και αντιλαµβάνεστε και τους λόγους. 

Θα σας πω µόνο ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία τα οποία έχω
συλλέξει από το 2020 µέχρι και σήµερα έχουν προκηρυχθεί δώ-
δεκα θέσεις ειδικότητας παθολογίας εκ των οποίων δυστυχώς οι
έντεκα απέβησαν άγονες ή παραιτήθηκαν για διάφορους λόγους
µόλις ανέλαβαν και τον Οκτώβριο του 2023 οι εφηµερίες στο Νο-
σοκοµείο Ξάνθης καλύπτονταν χάρις µόνο σε στρατιωτικό γιατρό
ο οποίος είχε αποσπαστεί και τον οποίο είχαν διαθέσει οι Ένο-
πλες Δυνάµεις µε µια µετακίνηση από το νοσοκοµείο προφανώς
συν έναν άλλο γιατρό από το πολιτικό νοσοκοµείο. Στη Δράµα,
δυστυχώς η διάθεση στρατιωτικού γιατρού παθολόγου, χωρίς
του οποίου τη συνδροµή η παθολογική κλινική θα οδηγούνταν
σε αναστολή λειτουργίας. Όσον αφορά µάλιστα στους αναισθη-
σιολόγους από το 2020 µέχρι και σήµερα έχουν προκηρυχθεί συ-
νολικά επτά θέσεις εκ των οποίων οι έξι απέβησαν άγονες. 

Αυτά είναι τα πραγµατικά δεδοµένα, κύριε συνάδελφε, και βε-
βαίως αντιλαµβάνεστε ότι γι’ αυτό τον λόγο έχουν κληθεί και οι
Ένοπλες Δυνάµεις να συµβάλουν σε αυτό το µέγιστο κοινωνικό
έργο. Και νοµίζω ότι και εσείς ως ένας εξαιρετικός γιατρός αντι-
λαµβάνεστε ότι η διάθεση των στρατιωτικών γιατρών γίνεται για
την κάλυψη επειγουσών αναγκών των νοσοκοµείων. 

Απαραίτητη όµως προϋπόθεση και θέλω σε αυτό να σταθούµε
είναι ότι προκειµένου να εγκριθεί η όποια συνδροµή στελέχους
των Ενόπλων Δυνάµεων είναι η συνέχιση της απρόσκοπτης και
χωρίς προβλήµατα λειτουργίας του νοσοκοµείου από το οποίο
αποσπάται έστω και αυτό το µικρό χρονικό διάστηµα. Εποµένως,
όλοι αυτοί οι οποίοι διατέθηκαν έστω και αυτό το µικρό χρονικό
διάστηµα –δεν είναι ο ίδιος γιατρός που αποσπάται κάθε φορά-
είναι για λόγους όπως είπα να καλύψει από τη µια επείγουσες
ανάγκες και από την άλλη χωρίς να δηµιουργεί προβλήµατα στη
λειτουργία του νοσοκοµείου. Διαφορετικά προφανώς και δεν θα
έχει διατεθεί εν προκειµένω το 424. 

Κλείνοντας σε ό,τι αφορά τα Νοσοκοµεία Ξάνθης, Σερρών και
Δράµας να σας ενηµερώσω ότι η σχετική διάθεση είναι µέχρι
τέλος του Μαρτίου του 2024 και βεβαίως τότε σε συνεργασία και
µε το Υπουργείο Υγείας και εφόσον υπάρχουν ανάγκες θα επα-
ναξιολογηθεί η κατάσταση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χουρδάκη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Κεφαλογιάννη, σας ευχαριστώ

πολύ. 
Αντιλαµβάνοµαι ότι ενδεχοµένως είναι λίγο άχαρος ο ρόλος

να πρέπει εσείς να δικαιολογηθείτε για το Υπουργείο Υγείας για
τα κενά που υπάρχουν στο Υπουργείο Υγείας, για την αστοχία
στην κάλυψη των κενών αυτών. Έχω µιλήσει από το Βήµα της
Βουλής αρκετές φορές, λέγοντας ότι σε αυτές τις περιπτώσεις
των παραµεθόριων περιοχών πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν το εν-
δεχόµενο να υπάρχει άλλη αµοιβή ή ένα πρόσθετο «µπόνους»
στην αµοιβή για να µπορέσουν να στελεχωθούν αυτές οι θέσεις
και άρα να µην χρειάζεται να αποστελεχώνονται και να αποψιλώ-
νονται άλλοι φορείς. 

Θέλω επίσης να σας θυµίσω ότι αυτή η µετακίνηση µπορεί να
γίνει και από άλλα νοσοκοµεία του ΕΣΥ και της Θεσσαλονίκης.
Δεν γίνεται εξίσου. Αυτό βέβαια δεν σηµαίνει ότι αν αυτοί µετα-
κινούνταν τα πράγµατα θα ήταν καλά αν έφευγαν από το «Ιππο-

κράτειο» ή από το «ΑΧΕΠΑ» και ούτε πρέπει για να λυθεί ένα πρό-
βληµα να στρέφουµε τη µια κατηγορία εργαζοµένων ή συναδέλ-
φους ενάντια στην άλλη. 

Το βασικό ερώτηµα που τίθεται εδώ, κύριε Κεφαλογιάννη γιατί
εσείς είστε στο Υπουργείο Άµυνας και είµαι βέβαιος ότι το έχετε
σε πρώτη προτεραιότητα, είναι πώς θα σιγουρευτείτε και πώς θα
είµαστε βέβαιοι ότι η υγεία των πολιτών στην Ξάνθη, στη Δράµα,
στις Σέρρες δεν έρχεται πιο µπροστά από την υγεία των πολιτών
του στρατιωτικού προσωπικού και των οικογενειών τους στο 424.
Επίσης δεν είµαι καθόλου σίγουρος αν όλοι αυτοί οι πόροι που
µέσα από τον ΕΟΠΥΥ δεν έχουν καταλήξει στα στρατιωτικά νο-
σοκοµεία και αν κατέληγαν θα υπήρχαν άλλοι στα στρατιωτικά
νοσοκοµεία είναι σε αυτά που έχετε σκοπό να συζητήσετε µε το
Υπουργείο Υγείας.

Σε κάθε περίπτωση θα περίµενα από το Υπουργείο Υγείας να
φροντίσει πρώτα, να το πω λαϊκά, τα του οίκου του πριν αρχίσει
να προβαίνει στο να καλύπτει κενά τρίτων. Εκτός των άλλων ένα
πολύ σηµαντικό πρόβληµα που προκύπτει από αυτές τις µετακι-
νήσεις, κύριε Κεφαλογιάννη, είναι το γεγονός ότι –και σας λέω
ένα παράδειγµα µε το τι ισχύει στη Δράµα- ζητήθηκε από τη δι-
οικήτρια του νοσοκοµείου οι εφηµερίες των στρατιωτικών για-
τρών να γίνονται Τετάρτη και Σάββατο. Δεν προβλέπεται για την
Κυριακή διανυκτέρευση. Άρα πρέπει ο στρατιωτικός γιατρός ξη-
µερώνοντας την Κυριακή από εφηµερία να οδηγήσει πίσω µόνος
του. Θυµάστε το καλοκαίρι που υπήρχαν αντίστοιχα ατυχήµατα
και θάνατοι ιατρικού προσωπικού, επιστρέφοντας από νησιωτι-
κές περιοχές και αυτό δηµιουργεί µια ανασφάλεια. 

Εκτός δε των άλλων, και θα το ξέρετε, στις χειρουργικές ειδι-
κότητες έχουν υπάρξει ήδη πέντε παραιτήσεις ιατρών στο 424
και όχι µόνο. Αυτό δηµιουργεί και µια πολύ µεγάλη απώλεια
πόρων που έχουν επενδυθεί σε αυτούς και το λέω διότι οι στρα-
τιωτικοί γιατροί µπαίνουν µε πανελλήνιες εξετάσεις µεν, αµέσως
όµως θεωρούνται στρατιωτικό προσωπικό. Και άρα αν ένας
φύγει πριν τη συνταξιοδότησή του, ουσιαστικά τον έχουµε εκ-
παιδεύσει, τον έχουµε καταρτίσει και χάνουµε όλα αυτά τα οποία
εµείς ως φορολογούµενοι επενδύσαµε στο πρόσωπό του. 

Ταυτόχρονα δε να ξέρετε ότι δίνονται ή δόθηκαν σαν αποζη-
µίωση άνω των 80 εκατοµµυρίων για µια υποθαλάσσια που δεν
έγινε στη Θεσσαλονίκη, άλλα 80 εκατοµµύρια µε τις µετοχές που
δώσαµε και πήραµε την «AEGEAN», 30 εκατοµµύρια µε την κο-
στολόγηση της 717 σύµβασης που δεν έγινε, 2 εκατοµµύρια τον
µήνα -κοντά στα 80- στον ανάδοχο για τα µη διόδια στον κόµβο
Βαρυµπόµπης και στον Άγιο Στέφανο. Όλα αυτά αθροίζουν άνω
των 400 εκατοµµυρίων τα οποία αν χρηµατοδοτούσαν σωστά το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας δεν θα ήσασταν τώρα εσείς σε αυτή τη
θέση να πρέπει να δικαιολογηθείτε.

Τελειώνοντας, και ξέροντας ότι δεν πρέπει να υποβαθµιστεί η
υγεία ούτε του στρατιωτικού προσωπικού και των οικογενειών
τους, ούτε των Ελλήνων πολιτών που δεν ανήκουν στο στρατιω-
τικό προσωπικό, αναρωτιέµαι ποιες ενέργειες θα πράξετε προ-
κειµένου να µην µπαίνει το στρατιωτικό προσωπικό σε δεύτερη
µοίρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κεφαλογιάννη,
έχετε τον λόγο για να ολοκληρώσετε την απάντησή σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θα προσπαθήσω να απαντήσω στο σύνολο
των ερωτηµάτων τα οποία θέσατε. Είναι πραγµατικά ενδιαφέ-
ροντα τα ερωτήµατα γιατί νοµίζω ότι είναι αρκετά σηµαντικό να
διευκρινιστούν κάποια πράγµατα.

Κατ’ αρχάς, ο συγκεκριµένος τρόπος διάθεσης των γιατρών
από τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, για να το ξεκαθαρίσουµε αυτό,
παρ’ όλο που καλύπτουν έκτακτες ανάγκες, είναι ένας νόµιµος
τρόπος, ένας τρόπος ο οποίος προβλέπεται σύµφωνα µε το θε-
σµικό και νοµοθετικό πλαίσιο.

Προφανώς δεν είµαι αρµόδιος να σας απαντήσω µε ποιον
τρόπο το Υπουργείο Υγείας –όπως επισηµάνατε κι εσείς- θα κα-
λύψει τα πολλά κενά που υπάρχουν στα διάφορα νοσοκοµεία της
χώρας. Αυτό το οποίο όµως µπορώ να σας πω είναι ότι -προφα-
νώς το γνωρίζετε- σε περιοχές για παράδειγµα όπου δεν υπάρχει
κάποιο στρατιωτικό νοσοκοµείο -και αναφέροµαι στα στελέχη
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των Ενόπλων Δυνάµεων- η κάλυψη γίνεται και από πολιτικά νο-
σοκοµεία. Εποµένως, δεν υπάρχει στέλεχος των Ενόπλων Δυνά-
µεων το οποίο να µην έχει και πρόσβαση σε κάποιο νοσοκοµείο
της χώρας είτε είναι στρατιωτικό, είτε είναι πολιτικό. Όταν µάλι-
στα το προσωπικό και οι οικογένειες εκείνων οι οποίοι υπηρετούν
στην ανατολική Μακεδονία και τη Θράκη εξυπηρετούνται σε ένα
δευτεροβάθµιο επίπεδο από τα πολιτικά νοσοκοµεία, καταλαβαί-
νετε ότι και αυτά τα νοσοκοµεία το να λειτουργούν στοιχειωδώς
και να µπορούν να καλύπτουν τις ανάγκες τους, έστω και µε
στρατιωτικό προσωπικό από στρατιωτικά νοσοκοµεία, είναι κάτι
το οποίο εν τέλει ενδιαφέρει πολύ και τις ίδιες τις οικογένειες
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Είναι συνεπώς σωστό να επισηµάνουµε –γιατί αναφερθήκατε
και σε παραιτήσεις γι’ αυτό θέλω να δώσω τα στοιχεία- ότι σύµ-
φωνα µε τα επίσηµα στοιχεία που έχω από 1ης -1-24 έχουµε τέσ-
σερις παραιτήσεις από το 424, εκ των οποίων ο ένας ήταν βέβαια
για λόγους αποστρατείας και οι άλλοι τρεις ήταν γιατροί άνευ ει-
δικότητας.

Προφανώς οι λόγοι για τους οποίους παραιτούνται οι στρα-
τιωτικοί γιατροί είναι άλλοι, δεν είναι οι µετακινήσεις, και µάλιστα
είναι και πιο δοµικοί. Γι’ αυτόν τον λόγο σε µια νοµοθετική ρύθ-
µιση την οποία ετοιµάζουµε στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας θα
υπάρχουν συγκεκριµένοι τρόποι και κίνητρα προκειµένου να το
αποτρέπουµε αυτό στο µέλλον. Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δεν
είναι ο λόγος οι µετακινήσεις που έγιναν το τελευταίο διάστηµα.
Είναι κάτι το οποίο θα αντιµετωπιστεί.

Σε κάθε περίπτωση, αντιλαµβάνοµαι κι εγώ ότι υπάρχει µια
προσωρινή διατάραξη και του ατοµικού αλλά και του οικογενει-
ακού βίου µε αυτές τις µετακινήσεις. Θα ήθελα στο σηµείο αυτό
πραγµατικά να ευχαριστήσω όλους και όλες οι οποίοι συµβάλ-
λουν σε αυτό το πολύ κρίσιµο κοινωνικό έργο που σας περιέ-
γραψα προηγουµένως.

Είναι βεβαίως πρόδηλο ότι οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας καλύπτουν όλα τα έξοδα µετακίνησης και
διαµονής στις περιπτώσεις όπου µετακινείται το προσωπικό των
Ενόπλων Δυνάµεων.

Σήµερα µου δίνεται η ευκαιρία να ανακοινώσω και από το
Βήµα αυτό και ένα επιπλέον µέτρο το οποίο λαµβάνουµε και το
οποίο θα αφορά ένα ποσό έξτρα ενός επιδόµατος 1.800 ευρώ
που θα καλύπτει αυτές τις περιπτώσεις ακριβώς αναγνωρίζοντας
τη µεγάλη προσπάθεια την οποία κάνουν τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Αυτό θα έρθει στην επόµενη νοµοθετική ρύθ-
µιση τις επόµενες ηµέρες και θα µπορούν να το λαµβάνουν οι
γιατροί οι οποίοι µετακινούνται από στρατιωτικό νοσοκοµείο σε
πολιτικό. Το έχουµε συµφωνήσει τόσο µε το Υπουργείο Υγείας
όσο µε το Υπουργείο Οικονοµικών.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ανά µήνα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ανά µήνα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Θα ακολουθήσει η έκτη, µε αριθµό 678/5-2-2024, επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Γεωργίου Ρούντα προς τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Συµφωνία µε τις ΗΠΑ για παράδοση
Στρατιωτικού Υλικού στην Ουκρανία».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Κεφαλογιάν-
νης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αποτελεί συνήθεια της Κυβέρνησης να ενεργεί

στο παρασκήνιο και για πολύ σηµαντικά θέµατα που αφορούν
την εθνική µας ασφάλεια µε αποτέλεσµα να µην ενηµερώνεται
τόσο η Βουλή, όσο και ο ελληνικός λαός. Διαρρέει σε πολλά
µέσα ενηµέρωσης ότι κατά την πρόσφατη επίσκεψη του Αµερι-
κανού Υπουργού Εξωτερικών στην Κρήτη, 6-1-24, συµφωνήθηκε
µε τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη η Ελλάδα να µετα-
φέρει εξοπλισµό στην Ουκρανία µε αντάλλαγµα ένα πακέτο βοή-
θειας 200 εκατοµµυρίων δολαρίων, χωρίς βέβαια να αναφέρεται
αν το ποσό αυτό αφορά δωρεά παρωχηµένων συστηµάτων ή όχι.

Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι η πληροφορία ότι θα δοθούν και
όλα τα αντιαεροπορικά συστήµατα ρωσικής προελεύσεως, αί-
τηµα άλλωστε που έχει διατυπωθεί και στο παρελθόν από τις

ΗΠΑ. Δηλαδή, µιλάµε για τα αντιαεροπορικά συστήµατα S-300,
TOR-M1 και OSA-K, τα οποία παρά την παλαιότητά τους έχουν
υψηλή επιχειρησιακή αξία και φυσικά θα αφήσουν τεράστιο κενό
στην ελληνική αεράµυνα. Πραγµατικά απορούµε εάν είναι σύµ-
φωνη η νέα ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων µε κάτι τέτοιο. 

Επίσης, όπως αναφέρει ο δηµοσιογράφος Ανδρέας Κολλιό-
πουλος, στην ιστοσελίδα Ολυµπία, σε αποθήκες πυροµαχικών
στην Κόρινθο παρατηρείται µεγάλη κινητικότητα εδώ και αρκετό
διάστηµα µε δεκάδες στρατιωτικά φορτηγά µε ουκρανικές πινα-
κίδες τα οποία φορτώνουν υλικό και φεύγουν προς άγνωστη κα-
τεύθυνση. Τελικά πόσα πυροµαχικά θα δώσουµε; 

Όταν, λοιπόν, η εγχώρια αµυντική µας βιοµηχανία έχει σκοπί-
µως απαξιωθεί και αντιµετωπίζουµε µια Τουρκία µε αλµατώδη
ανάπτυξη στην τεχνολογία UAVs, η οποία αναµένεται να αποκτή-
σει και να αναβαθµίσει εκατόν δέκα εννέα αεροσκάφη F-16V,
τότε πραγµατικά αδυνατούµε να κατανοήσουµε οποιαδήποτε λο-
γική στην υλοποίηση της εξωτερικής µας πολιτικής και της σχε-
δίασης της εθνικής µας άµυνας. Δύο µόνο απαντήσεις µας είναι
πιθανές, υποτέλεια ή ανικανότητα. 

Ερωτάστε, κύριε Υπουργέ: Τι ακριβώς στρατιωτικό υλικό έχει
συµφωνηθεί µε τις ΗΠΑ να παραδώσουµε στην Ουκρανία; Με
ποιον τρόπο και µε ποιο χρονοδιάγραµµα θα αντικατασταθεί;
Και, δεύτερον, µε ποια εξουσιοδότηση προβαίνει η Κυβέρνηση
σε ενέργειες που την καθιστούν χώρα εχθρική προς τη Ρωσία,
µε κίνδυνο την εµπλοκή της σε αντίποινα τα οποία µπορεί να είναι
και στρατιωτικά; Δεν οφείλει να το γνωρίζει αυτό ο ελληνικός
λαός; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κεφαλογιάννη,

έχετε τον λόγο για την πρώτη τοποθέτησή σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Θα µου

επιτρέψετε, όµως, να σας πω ότι κινείστε από λανθασµένες πα-
ραδοχές, οι οποίες σας οδηγούν και σε λανθασµένα συµπερά-
σµατα. 

Έχω εξηγήσει και άλλες φορές, στο πλαίσιο του κοινοβουλευ-
τικού διαλόγου, ότι το πιο βασικό λάθος που κάνουν πολλοί συ-
νάδελφοι -το έχω ακούσει και από το κόµµα σας- είναι να
συνδέεται τη θέση της Κυβέρνησης, όσον αφορά το ζήτηµα του
πολέµου στην Ουκρανία, µε την επιχειρησιακή ετοιµότητα των
Ενόπλων Δυνάµεων. Νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο, και το έχουµε
πει από την αρχή, ότι η Ελλάδα ήταν και παραµένει στο πλευρό
του ουκρανικού λαού, πιστή στις αρχές για σεβασµό της διε-
θνούς νοµιµότητας και βεβαίως της εδαφικής ακεραιότητας
όλων των κρατών και οποιουδήποτε αναθεωρητισµού. Νοµίζω
ότι αντιλαµβάνεστε τους λόγους.

Η στάση µας από την αρχή ήταν µια στάση αρχών και ως τέ-
τοια ενδυναµώνει βεβαίως και την αλληλεγγύη µε τους συµµά-
χους µας εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εντός του ΝΑΤΟ.
Από αυτή τη σκοπιά θα πρέπει να δούµε αυτό στο οποίο αναφερ-
θήκατε στην ερώτησή σας, δηλαδή κατά πόσο αυτή η αλληλεγ-
γύη µπορεί να µετουσιωθεί τόσο σε πολιτική στήριξη, όσο και σε
στρατιωτική, ακόµη και ανθρωπιστική. 

Τι κάνει, κύριε συνάδελφε, η χώρα µας; Τίποτα παραπάνω και
τίποτα λιγότερο από ό,τι κάνουν και άλλα κράτη-µέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ, στα οποία είµαστε µέλος. Δηλαδή
µια συντονισµένη προσπάθεια είτε ανθρωπιστική είτε στρατιωτι-
κού τύπου προς την Ουκρανία, προκειµένου να προασπίσει τα
κυριαρχικά της δικαιώµατα και την εδαφική της ακεραιότητα. 

Πάµε, όµως, και στα επιχειρησιακά ζητήµατα. Κάθε ενέργεια
στην οποία προβαίνουν οι Ένοπλες Δυνάµεις και η οποία αφορά
είτε την απόσυρση είτε τη µετακίνηση είτε ακόµα και την αναδιά-
ταξη δυνάµεων και µέσων γίνεται πάντα µε γνώµονα την αναβάθ-
µιση των επιχειρησιακών δυνατοτήτων και καθόλου, βεβαίως, την
αποδυνάµωσή τους. 

Γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί ξέρω ότι είστε εξαίρετος νοµικός,
ότι όταν ένα υλικό αποσύρεται για οποιονδήποτε λόγο, έχει ήδη
αξιολογηθεί από τις αρµόδιες υπηρεσίες των επιτελείων, από τις
αντίστοιχες διευθύνσεις και τους κλάδους, έχει χαρακτηριστεί
ως µη επιχειρησιακά αναγκαίος στρατιωτικός εξοπλισµός και
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µόνο υπό αυτή την αναγκαία και απαραίτητη προϋπόθεση προ-
χωράµε σε απόσυρση ή παραχώρηση στρατιωτικού εξοπλισµού. 

Συνεπώς κανένα από τα οπλικά συστήµατα ή εξοπλισµός, το
οποίο έχει διατεθεί γι’ αυτόν τον σκοπό, δεν ήταν αναγκαίο επι-
χειρησιακά, όσον αφορά τα επιτελεία τα οποία έχουν κρίνει
αυτόν τον σκοπό. Σε κάθε περίπτωση, πρόκειται για στρατιωτικό
υλικό για το οποίο η χώρα µας ταυτόχρονα αποζηµιώνεται από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Άρα, αποσύρουµε ένα µη επιχειρησιακά
αναγκαίο στρατιωτικό εξοπλισµό και µε τα χρήµατα τα οποία
λαµβάνουµε -αντιλαµβάνεστε- ότι τα επανεπενδύουµε στην
εθνική µας άµυνα. Με αυτόν τον τρόπο, στην ουσία επαυξάνουµε
και την αποτρεπτική µας ισχύ. Όσον αφορά τώρα τον ακριβή εξο-
πλισµό και οπλισµό, αντιλαµβάνεστε ότι στη συγκεκριµένη Αί-
θουσα δεν µπορώ να αναφερθώ, νοµίζω ότι θα µε συγχωρήσετε
κι εσείς. 

Από εκεί και πέρα, σε κάποια άλλα ζητήµατα θα αναφερθώ στη
δευτερολογία µου, για να µην καταχρώµαι τον χρόνο. Εποµένως,
θα είµαι στη διάθεσή σας να απαντήσω στα ερωτήµατα.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ρούντα, έχετε

τον λόγο για τα επόµενα τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, αν και δεν απαντάτε ευθέως εντούτοις, χαί-

ροµαι γιατί επιβεβαιώνετε αυτά, τα οποία σας λέµε, ότι όντως
φεύγει στρατιωτικό υλικό εκτός Ελλάδος, αυτή τη στιγµή. 

Ειλικρινά πραγµατικά απορώ: Έχει καταλάβει η Κυβέρνηση τις
ευθύνες τις οποίες έχει; Γιατί, εάν τις είχε καταλάβει λογικά δεν
θα έπρεπε να κοιµάται ποτέ κανένα βράδυ ήσυχη. Γιατί, αυτή η
πολιτική, την οποία εφαρµόζετε, θα µας στιγµατίσει µάλλον και
θα µας στιγµατίσει µε τον χειρότερο τρόπο σε µια ενδεχόµενη
πολεµική κρίση εναντίον της Ελλάδος µας. 

Ξέρετε, επιβεβαιώνονται και οι µαρτυρίες κατοίκων, που είναι
αυτόπτες µάρτυρες και στην Κόρινθο και στα Γιάννενα και στη
Λάρισα και σε άλλες περιοχές αυτή τη στιγµή της Ελλάδος, τις
οποίες ενδεχοµένως δεν θα τις µάθουµε και ποτέ, ότι όντως οχή-
µατα µεταφέρουν στρατιωτικό υλικό από ελληνικές αποθήκες
προς άγνωστη κατεύθυνση. 

Επειδή είπατε ότι το στρατιωτικό υλικό το οποίο φεύγει, φεύγει
µε την αιτιολογία ότι δήθεν δεν είναι επιχειρησιακά αναγκαίο και
άρα και προφανώς γι’ αυτόν τον λόγο δεν το χρειαζόµαστε, θα
σας πω ότι αυτή η λογική δεν στέκει και είναι άκρως επικίνδυνη.
Είναι επικίνδυνη, γιατί πρώτον, έχετε καταστρέψει την Ελληνική
Αµυντική Βιοµηχανία. Δεύτερον, δεν έχετε φροντίσει να υπάρ-
χουν γραµµές παραγωγής πυροµαχικών. Και τρίτον, αυτή την
στιγµή δεν έχουµε αναλάβει κανένα -απολύτως κανένα- υποκα-
τασκευαστικό έργο, έστω και για µία βίδα, σε αυτές τις συµβά-
σεις των πολλών δισεκατοµµυρίων για τα «Ραφάλ», για τις
«Μπελαρά» και προφανώς το ίδιο θα γίνει και για τα F-35. 

Άραγε, γιατί δεν έχετε προχωρήσει σε καµµία σοβαρή πρωτο-
βουλία να δηµιουργηθούν ελληνικά µη επανδρωµένα οχήµατα
και αναγκάζετε αυτή την στιγµή τον ελληνικό λαό να πληρώσει
από την τσέπη του εκατοµµύρια, για να νοικιάσουµε ή για να αγο-
ράσουµε από το εξωτερικό τέτοια αµυντικά συστήµατα;

Θα έπρεπε, αυτά τα πολλά εκατοµµύρια που πληρώνει µε
πολύ κόπο ο ελληνικός λαός, να τα αξιοποιήσετε σε έρευνα και
σε ανάπτυξη για να δηµιουργηθούν ελληνικά µη επανδρωµένα
οχήµατα. Απορώ γιατί αδιαφορείτε γι’ αυτό το γεγονός. Έχουµε
εξαιρετικά καταρτισµένους Έλληνες επιστήµονες και θα έπρεπε
να τους αξιοποιείτε.

Τολµάτε να λέτε ότι δίνουµε σε τρίτους πολεµικό υλικό, χωρίς
να µας λέτε συγχρόνως και τον τελικό χρήστη, τον οποίο προ-
φανώς πολύ καλά τον γνωρίζετε. Ξέρετε, δεν µας περισσεύει το
πολεµικό υλικό, το οποίο στέλνετε, γιατί δυστυχώς έχουµε πλήρη
εξάρτηση από τρίτες χώρες. Και έχουµε πλήρη εξάρτηση από
τρίτες χώρες, γιατί αυτή είναι η πολιτική της κοµµατοκρατίας, η
οποία µας έφερε εδώ τόσα χρόνια.

Σας διαψεύδουν και τα ίδια τα δηµοσιεύµατα, όπως έκανε πρό-
σφατα ο Ζελένσκι στο «Χ» -πρώην twitter- ο οποίος ανέφερε ότι
συζήτησε µε τον κ. Μητσοτάκη για τις αµυντικές ανάγκες της Ου-
κρανίας και το πολύ γνωστό Περιοδικό Forbes. Έχω τα δηµοσι-
εύµατα, τα οποία θα σας θα καταθέσω.

Γιατί αποδυναµώνετε την αεράµυνα και άρα και την αµυντική
ικανότητα της χώρας; Είναι ενέργειες -γενικά οι ενέργειες σας-
οι οποίες µπορεί να µας φέρουν σε περισσότερο δυσµενή θέση
έναντι της Ρωσίας και το οποίο ενδεχοµένως µπορεί να έχει
απρόβλεπτες συνέπειες. 

Αποδυναµώνετε, δυστυχώς, µε την πολιτική σας την εθνική
άµυνα της χώρας. Την ίδια στιγµή -ακόµα και τώρα που µιλάµε
εδώ- η Τουρκία µε το επεκτατικό και αναθεωρητικό δόγµα της
«γαλάζιας πατρίδας» εξακολουθεί να µας απειλεί µε πόλεµο µε
το Casus Belli, συνεχίζει την παράνοµη εισβολή και κατοχή στην
Κύπρο, συνεχίζει να διεκδικεί µε το παράνοµο τούρκο-λιβυκό
µνηµόνιο χώρο της δυνητικής ελληνικής ΑΟΖ στην Ανατολική Με-
σόγειο και φυσικά, συνεχίζει να θέτει θέµα αποστρατιωτικοποί-
ησης των νησιών του Αιγαίου, όπως πρόσφατα δήλωσε ο
Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Χακάν Φιντάν. 

Σας ζητάµε πραγµατικά να δεσµευτείτε, ενώπιον της ελληνικής
Βουλής, ότι δεν πρόκειται να φύγει οποιοδήποτε αντιαεροπορικό
σύστηµα εκτός της Ελλάδος. Τολµάει να το κάνει αυτό η Κυβέρ-
νησή σας ή θα πει για άλλη µια φορά ψέµατα, όπως έγινε µε τα
BMP-1 την προηγούµενη φορά; Και µάλιστα, τα αποσύρατε από
τα ελληνικά νησιά µαζί µε τα συστήµατά τους, χωρίς να τα αντι-
καταστήσετε, όπως είπατε στην πρωτολογία σας. 

Τελικά, αυτά τα οποία αποδεικνύονται, είναι τα εξής. Πρώτον,
δεν έχετε ανοιχτή διπλωµατία στην πολιτική σας. Δεύτερον, δεν
κάνετε ουσιαστική συζήτηση µε τα κόµµατα της Βουλής και απλά
µας ενηµερώνετε εκ των υστέρων για τις πράξεις σας. Τρίτον,
δεν έχετε ενεργοποιήσει ακόµα το Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής, το οποίο είναι µια συνταγµατική δέσµευση και το
οποίο σας πρότεινε και σας το επεσήµανε να το κάνετε η Νίκη, η
ίδια η πολιτική µας παράταξη.

Είναι φανερό, λοιπόν, ότι ενεργείτε κατόπιν ξένων πιέσεων
χωρίς να έχετε απολύτως κανένα συγκεκριµένο εθνικό στρατη-
γικό πλαίσιο. Δεν έχετε συγκεκριµένη εθνική στρατηγική πολιτική
για την εθνική άµυνα. Η µόνη συγκεκριµένη εθνική στρατηγική
πολιτική, την οποία έχετε και αποδεικνύεται στην πραγµατικό-
τητα είναι για τα δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ, τα οποία και απαρέγ-
κλιτα εφαρµόζετε και µε αυταρχικό τρόπο τα επιβάλλετε στον
ελληνικό λαό. Είστε απολύτως επικίνδυνοι και ακατάλληλοι για
την Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κεφαλογιάννη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε συνάδελφε, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι σε κά-
ποια από αυτά τα ζητήµατα, τα οποία αναφερθήκατε, δεν είστε
καλά ενηµερωµένος και να σας πω ότι καµµία απόλυση ή καµµία
απόσυρση υλικού από τις Ένοπλες Δυνάµεις δεν γίνεται χωρίς
να ενηµερωθεί η Βουλή και µάλιστα εκ των προτέρων.

Ξέρετε πολύ καλά ότι όλες αυτές οι συζητήσεις γίνονται βε-
βαίως πίσω από κλειστές πόρτες, γιατί είναι απόρρητο στην Επι-
τροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και εξ όσων γνωρίζω όλα τα
κόµµατα συµµετέχουν εκεί. Άρα, γνωρίζετε πολύ καλά όλο αυτό
το διάστηµα τι έχει φύγει και τι δεν έχει φύγει από τη χώρα. Άρα,
σε καµµία περίπτωση δεν µπορώ να υιοθετήσω αυτή τη στιγµή
δηµοσιεύµατα, τα οποία προφανώς δεν ανταποκρίνονται στην
πραγµατικότητα. 

Τώρα ότι γίνεται -σας το επαναλαµβάνω- είναι χαρακτηρισµένο
από τα γενικά επιτελεία. Αυτό γίνεται διαχρονικά, όχι µόνον επί
αυτής της Κυβέρνησης και επί της προηγούµενης κυβέρνησης
και όλων ως µη επιχειρησιακά αναγκαίο υλικό. Μόνο τότε, εφό-
σον χαρακτηριστεί αυτό το υλικό ως µη επιχειρησιακά αναγκαίο,
το οποίο δεν θα το κρίνει η πολιτική ηγεσία, υπάρχουν τα επιτε-
λεία τα οποία θα το κρίνουν, οι αρµόδιοι, έχουµε τη δυνατότητα
αυτά να τα πουλήσουµε έτσι ώστε να έχουµε και επιπλέον έσοδα.

Ξέρετε πολύ καλά ότι επίσης ακολουθούµε µία πολύ συγκε-
κριµένη εθνική στρατηγική όσον αφορά τα ζητήµατα των Ενό-
πλων Δυνάµεων και µάλιστα όταν είχαµε να αντιµετωπίσουµε
τεράστιες ελλείψεις µέσα από µία δεκαετή οικονοµική κρίση, που
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δυστυχώς µας πήγε πίσω όσον αφορά την επάρκεια των οπλικών
συστηµάτων στις Ένοπλες Δυνάµεις. Καταφέραµε τα τελευταία
χρόνια να το καλύψουµε. Βλέπετε ότι έχουµε θετικά νέα στον
τοµέα αυτό. Έχουµε φτάσει στο σηµείο να τολµώ να πω αυτή τη
στιγµή ότι και από αέρος και από θαλάσσης έχουµε αρχίσει και
ανακτούµε την υπεροχή µε τις παραλαβές των σύγχρονων οπλι-
κών συστηµάτων. Και βεβαίως όλα αυτά γίνονται στη βάση ενός
µακρόπνοου σχεδιασµού, ο οποίος, όµως, σέβεται και τα δηµο-
σιονοµικά περιθώρια, τα οποία υπάρχουν. Δεν µπορούµε να κά-
νουµε αλόγιστη σπατάλη όσον αφορά την αγορά εξοπλιστικών
προγραµµάτων. Το κάνουµε µε βάση τις ανάγκες των επιτελείων,
όπως αυτές παρουσιάζονται στην πολιτική ηγεσία και εµείς στη
συνέχεια το παρουσιάζουµε στη Βουλή διά της αρµόδιας επιτρο-
πής και βεβαίως βάσει ενός πολύ συγκεκριµένου σχεδιασµού σε
σχέση µε αυτό το οποίο θέλουµε να επιτύχουµε. 

Να θυµίσω, επίσης, ότι είχαµε πολύ σηµαντικές επιτυχίες και
στο διπλωµατικό επίπεδο, γιατί πολλές από αυτές τις στρατιωτι-
κές συµφωνίες συνοδεύονταν από αµυντικού τύπου συµφωνίες
µε υπερδυνάµεις παγκοσµίως, όπως είναι η Γαλλία. Όταν υπο-
γράψαµε µε τη Γαλλία τα εξοπλιστικά προγράµµατα είτε για τις
«Μπελαρά» είτε για τα «Ραφάλ» µπήκε ένας όρος πρωτόγνωρος
για χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί αµοιβαίας αµυντικής
γραµµής. Τουλάχιστον αυτό αναγνωρίζεται ως µεγάλη επιτυχία
της χώρας µας ότι µπορεί, δηλαδή, σε περίπτωση που κάποιος
αυτή τη στιγµή αµφισβητήσει την ακεραιότητα της πατρίδος µας,
τα δίκαια της πατρίδας, τα κυριαρχικά δικαιώµατα έχουµε τη
σύµµαχη χώρα Γαλλία δίπλα µας. Δεν υπάρχει πουθενά αλλού
τέτοιος όρος σε οποιαδήποτε άλλη σύµβαση έχει κάνει η Γαλλία
µε οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Άρα, προ-
φανώς και αυτό είναι απότοκος µιας πολύ συγκεκριµένης στρα-
τηγικής που έχουµε τόσο στο διπλωµατικό όσο και στο τοπικό
επίπεδο. 

Τώρα -και ολοκληρώνω µε αυτό- οι ενέργειες στη χώρα µας για
την ενίσχυση των ενόπλων δυνάµεων της Ουκρανίας µε στρατιω-
τικό υλικό είναι και καθόλα νόµιµες σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο.
Προφανώς δεν µπορούν να ερµηνευτούν ως χρήση βίας κατά τις
αρχές και τα οριζόµενα από το Διεθνές Δίκαιο ούτε και βεβαίως
και ως συµµετοχή του κράτους σε διεθνή ένοπλη σύρραξη. 

Άρα, σε κάθε περίπτωση από τη µία, όπως περιέγραψα προ-
ηγουµένως και στην πρωτολογία µου, έχουµε ακολουθήσει ακρι-
βώς αυτό το οποίο κάνουν και άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του ΝΑΤΟ, έχουµε ενηµερώσει όλα τα αρµόδια όρ-
γανα της Βουλής -επαναλαµβάνω- σε κλειστού τύπου συζητή-
σεις. Έχουν ενηµερωθεί, λοιπόν, όλοι οι αρµόδιοι φορείς και από
εκεί και πέρα προφανώς ο σχεδιασµός είναι µε βάση αυτά τα
οποία µας εισηγούνται τα επιτελεία και όχι αυτό το οποίο µπορεί
να αποφασίζει η εκάστοτε πολιτική ηγεσία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 675/5-2-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεανώς
Φωτίου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
µε θέµα: «O νόµος της αναδοχής και υιοθεσίας καταστρατηγείται
συστηµατικά, ο θεσµός της αναδοχής υποβαθµίζεται και ακυρώ-
νεται στην πράξη η αποϊδρυµατοποίηση».

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ευχαριστώ που είσαστε εδώ σήµερα. Ξέρω ότι

η ερώτησή µου σας ενδιαφέρει. Έχει τρεις άξονες η ερώτηση
που σας κάνω. Ο πρώτος άξονας αφορά τις καταγγελίες που
έχουµε ότι καταστρατηγείται η ψηφιακή πλατφόρµα του
www.anynet.gr, που λειτουργεί από τον Απρίλιο του 2019 και η
οποία υλοποιεί ψηφιακά τον εµβληµατικό νόµο για την αναδοχή
και υιοθεσία, που είχα φέρει εγώ στη Βουλή το 2018 µε την κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τότε.

Έχουµε, δηλαδή, καταγγελίες ότι δεν ακολουθείται η ψηφιακή
εφαρµογή για την αναδοχή, κατά την οποία ως γνωστόν παιδιά
και γονείς κατ’ αρχάς εγγράφονται στα ψηφιακά µητρώα και
µετά ακολουθεί το ταίριασµά τους ανεξαρτήτως τόπου διαµονής,
είτε των γονέων είτε των παιδιών. Μας καταγγέλλεται συγκεκρι-

µένα ότι οι γονείς απευθύνονται κατευθείαν στα ιδρύµατα που
τους συµβουλεύουν να διαλέξουν ένα παιδί ως άτυποι ανάδοχοι
και να το πάρουν σπίτι τους, ελπίζοντας ότι κάποτε θα το υιοθε-
τήσουν. Δηλαδή, επαναφορά στο παλιό φαύλο καθεστώς. Έχετε
εσείς τέτοιες καταγγελίες; Τι λέει πάνω σε αυτό το Ανώτατο Συµ-
βούλιο Αναδοχής και Υιοθεσίας; 

Ο δεύτερος άξονας αφορά την υποβάθµιση από την Κυβέρ-
νησή σας του θεσµού της αναδοχής. Αυτή η υποβάθµιση γίνεται
µε νέες νοµοθετήσεις που κάνετε. Για παράδειγµα, δώσατε την
άδεια και το επίδοµα µητρότητας σε ανάδοχες µητέρες που ερ-
γάζονται στο δηµόσιο και παίρνουν ανάδοχο παιδί έως οκτώ ετών
και δεν το δώσατε στις αντίστοιχες ανάδοχες µητέρες του ιδιω-
τικού τοµέα, αλλά µόνο στις θετές µητέρες που υιοθετούν και
αυτές παιδιά έως οκτώ χρονών. Γιατί αυτή η διάκριση; 

Τρίτος άξονας. Τροποποιείτε επί τα χείρω τις πολιτικές για την
αναδοχή ανάπηρων παιδιών που είναι πράξη υπέρτατου αλτρουι-
σµού. Εδώ έχουµε δύο περιπτώσεις: Πρώτον, προχωρήσατε
πρόσφατα σε απαράδεκτες περικοπές παροχών που δίνονταν επί
δεκαετίες στους ανάδοχους γονείς από τα κέντρα κοινωνικής
προστασίας των περιφερειών που εξαρτιούνται αποκλειστικά
από εσάς και τα οποία σταµάτησαν να καταβάλλουν στους ανα-
δόχους το κόστος θεραπειών, φαρµάκων, εξετάσεων, ιατρικών
βοηθηµάτων, συνεδρίων αποκατάστασης, φυσικοθεραπειών, λο-
γοθεραπειών κ.λπ.. Επίσης έγινε περικοπή της υποστήριξης της
µαθησιακής διαδικασίας των αναδεχόµενων παιδιών, αναγκάζον-
τας τους γονείς τους να τα καλύπτουν από ίδιους πόρους. Δεύ-
τερον, δεν ενεργοποιείτε την λειτουργία του επαγγελµατία
ανάδοχου γονέα, αφού εδώ και έναν χρόνο -τον Φεβρουάριο, δη-
λαδή, του 2023- βγάλατε την ΚΥΑ που σας είχαµε αφήσει έτοιµη
από το 2019 και ακόµη, απ’ ό,τι ξέρουµε, δεν έχει ενεργοποιηθεί. 

Και ερωτώ: Θα ελέγξετε τι συµβαίνει στις δοµές παιδικής προ-
στασίας αρµοδιότητάς σας, δηµόσιες και ιδιωτικές; Και αν τη-
ρούν ή όχι τον νόµο της αναδοχής και υιοθεσίας και εφαρµόζουν
το ψηφιακό ταίριασµα µέσω της πλατφόρµας www.anynet.gr;

Δεύτερον, θα ενισχύσετε τον θεσµό αναδοχής επεκτείνοντας
και στις ανάδοχες µητέρες εργαζόµενες στον ιδιωτικό τοµέα τις
παροχές µητρότητας του δηµοσίου; Θα υλοποιήσετε επιτέλους
τον θεσµό του επαγγελµατία αναδόχου; Θα ξανά δώσετε στους
αναδόχους γονείς αναπήρων παιδιών τη δαπάνη θεραπειών, βοη-
θηµάτων κ.λπ., µέσω ψυχοκοινωνικής και µαθησιακής στήριξης
που απαιτούνται;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Ζαχαράκη,

έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Κυρία Φωτίου, ευχαριστώ για τη σηµερινή ερώτηση
και ναι, υποχρέωσή µου ήταν να είµαι εδώ και να απαντήσω. Άλ-
λαξα το πρόγραµµα γιατί ήθελα να είµαι η ίδια παρούσα. Την
προηγούµενη βδοµάδα και τον «Προσωπικό Βοηθό» ήµουνα
εκτός και ήταν πραγµατικά ανελαστικές οι υποχρεώσεις, αλλά
θα είµαι εδώ όταν και όποτε χρειάζεται. 

Θίγετε ένα ζήτηµα το οποίο ούτως ή άλλως είναι και στην καρ-
διά της κοινωνικής πολιτικής. Η ίδια το νοµοθετήσατε και θυµάστε
ότι το 2018 ότι στήριξε και η Νέα Δηµοκρατία το συγκεκριµένο νο-
µοθετικό πλαίσιο, γιατί πιστεύουµε πραγµατικά σε µία διέξοδο που
έχουν τα παιδιά τα οποία βρέθηκαν στη λογική της παιδικής προ-
στασίας, σε µία οικογένεια. Δεν υπάρχει κάτι πιο ιδανικό από αυτό
το κοµµάτι της στοργής, ένα περιβάλλον µε ασφάλεια και φρον-
τίδα έξω από τα ιδρύµατα, µέσα στο οικογενειακό περιβάλλον.

Προµετωπίδα, λοιπόν, αυτής της πολιτικής προφανώς είναι η
πλατφόρµα www.anynet.gr. Ξέρετε πολύ καλά τα απτά αποτελέ-
σµατα αφού η ίδια τη θεσπίσατε. Αλλά η αλήθεια είναι ότι έχει
επικυρωθεί και έχει αναβαθµιστεί και κατά την περίοδο της δια-
κυβέρνησης πολύ ουσιαστικά, υποχρεώνοντας όλες τις µονάδες
να καταγράψουν στο Εθνικό Μητρώο Ανηλίκων, σύντοµα, σε ανε-
λαστικά χρονικά περιθώρια. Και δεν υπάρχει περιθώριο διαφυγής
από αυτό. Επίσης, έχουµε και την υποχρεωτικότητα της εγγρα-
φής των υποψηφίων στα Εθνικά Μητρώα Υποψηφίων Αναδόχων
και Υποψηφίων Θετών Γονέων. Αυτό -επαναλαµβάνω- είναι το
ίδιο το οποίο αναγνώρισε και η ίδια η παράταξή µας όταν ήταν
αξιωµατική αντιπολίτευση το 2018. 
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Και βέβαια, επειδή µιλάµε για παρεµβάσεις και βελτίωση, θυ-
µίζω σε όσες και όσους µας παρακολουθούν -απαραίτητη διαδι-
κασία λογοδοσίας η σηµερινή- ότι αναβαθµίσαµε το
πληροφοριακό σύστηµα www.anynet.gr τον Σεπτέµβριο και αυτό
µε τις προτάσεις των ίδιων των κοινωνικών λειτουργών και στο
ΕΚΑ, που είχαν εντοπίσει ότι ήταν σηµαντικές συγκεκριµένες δι-
ευκρινίσεις οι οποίες έπρεπε να δοθούν. 

Και εδώ µιλάµε για απτά αποτελέσµατα. Ας τα καταγράψουµε,
λοιπόν. Το 2022 πραγµατοποιήθηκαν εκατόν εβδοµήντα υιοθε-
σίες, ενώ το 2023 πραγµατοποιήθηκαν εκατόν ενενήντα τέσσερις
υιοθεσίες. Ανάδοχες -επειδή δίνετε ιδιαίτερη έµφαση σήµερα
στις αναδοχές και καλά κάνετε-: Το 2022 πραγµατοποιήθηκαν
πενήντα δύο αναδοχές, το 2023 ενενήντα τέσσερις αναδοχές.
Μια αντίστιξη, λοιπόν, ανάµεσα στην αιτίαση ότι πάει επί τα χείρω
ο θεσµός της αναδοχής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Έχουµε µια πολύ σηµαντική, αξιοσηµείωτη µείωση στον
αριθµό των παιδιών τα οποία βρίσκονται φιλοξενουµενα µέσα
στα κέντρα παιδικής προστασίας, κατά εκατόν είκοσι οκτώ παιδιά
µέσα στον τελευταίο χρόνο. Πλέον χίλια διακόσια εξήντα πέντε
παιδιά, ανήλικα, βρίσκονται στα κέντρα παιδικής προστασίας, σε
αυτό το οποίο είναι το σκληρό περιβάλλον του ιδρύµατος και
αυτός είναι πολύ σηµαντικός αριθµός που έχει αποµειωθεί, αφού
η αύξηση της υιοθεσίας κατά 14% και η θεαµατική αύξηση στις
αποδοχές κατά 80% είναι ενθαρρυντικές και είναι αποτέλεσµα
µιας συνεπούς και συνεχούς πορείας η οποία φαίνεται ότι έχει
µια διακυβερνητική και µια διακοµµατική διάσταση. 

Επαναλαµβάνω και το αφήνω -σίγουρα θα απαντηθούν και τα
δεύτερα κοµµάτια- ότι η αναβάθµιση του πληροφοριακού συστή-
µατος θα παίξει πάρα πολύ σηµαντικό ρόλο και η επιτάχυνση των
συνδέσεων επίσης, αλλά εγώ θα βάλω και κάτι άλλο, το κοµµάτι
των κοινωνικών λειτουργών. Η ανάγκη αύξησης, δηλαδή, του
αριθµού των κοινωνικών λειτουργών σε όλα τα επίπεδα ως προς
το κοµµάτι αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Θα χρησιµοποιήσω λίγο χρόνο τώρα και θα έχω λιγότερο στη
δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε. 

Εδώ ξεκαθαρίζω ότι δεν ήρθαµε ούτε για να εξωραΐσουµε µια
κατάσταση, ούτε να θριαµβολογήσουµε και ούτε ότι όλα είναι
καλά καµωµένα, αλλά έχει γίνει σοβαρή δουλειά -κι εδώ δεν πρέ-
πει να υποτιµήσουµε τη δουλειά κανενός- και στο πεδίο της επι-
τάχυνσης των συνδέσεων και στο πεδίο των κοινωνικών
λειτουργών και τις καινοτόµες πολιτικές που υλοποιούµε πάντα
σε βάση των εισηγήσεων των κοινωνικών λειτουργών. 

Και βέβαια σε αυτή την προσπάθεια, τους θέλουµε όλους στο
πλευρό µας. Μεριµνήσαµε να ενεργοποιήσουµε το ΕΣΑΝΥ,
Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής Υιοθεσίας, µε διάταξη η οποία είναι
προσαρµοσµένη στα νέα δεδοµένα του Υπουργείου Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας, µε εξαίρετους επιστήµονες που µπο-
ρούν να παράξουν σπουδαίο γνωµοδοτικό έργο. 

Και βέβαια εδώ µένω σε κάτι το οποίο για µένα είναι πολύ ση-
µαντικό σήµερα. Αναφέρεστε σε καταγγελίες, σε καταγγελίες
ουσιαστικά παρέκβασης και παρέκκλισης από το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα, θέλω να µας τις φέρετε. Θέλω να µας πείτε ποιες είναι,
διότι σε εµάς δεν έχει έρθει καταγγελία. Αν υπάρχει έστω και µία
παρέκκλιση από το ηλεκτρονικό σύστηµα, πέραν της επείγουσας
διαδικασίας αναδοχής, που ξέρετε ότι υπάρχει ούτως η άλλως,
παρακαλώ να µας την πείτε και θα διερευνηθεί. 

Αλλά πραγµατικά στον βωµό οποιασδήποτε, αν θέλετε, αντέγ-
κλησης που δεν έχει να κάνει µε προσωπικά στοιχεία, αλλά έχει
να κάνει µόνο µε το κοµµάτι του ενδιαφέροντος που όλοι έχουµε
για το κοµµάτι της αναδοχής, σας καλώ να µας φέρετε όλες τις
καταγγελίες, γιατί είναι ένα θέµα για εµάς που κινείται σε όρους
απολύτου διαφάνειας. Είναι σοβαρό. Δεν µπορεί να µείνει στο
απυρόβλητο και δεν µπορεί να µείνει στο κενό. Περιµένω, λοιπόν.
Καταγράψτε τις, φέρτε τις και πραγµατικά όλα αυτά θα διερευ-
νηθούν στον απόλυτο βαθµό και εγγράφως µετά θα λάβετε και
απάντηση ως προς αυτό. 

Έρχοµαι και για τις περιπτώσεις επείγουσας αναδοχής, γιατί

υπάρχουν και αυτές. Δεν ξέρω αν αναφέρεστε στο πλαίσιο αυτό,
για να αναφερθώ στην επείγουσα αναδοχή. Σας ενδιαφέρει να
κάνω µια δηµόσια αναφορά σε αυτό; Ωραία. 

Τα τελευταία δύο χρόνια, µε συνεργασία των φορέων που χει-
ρίζονται τις αιτήσεις αναδοχής των κοινωνικών υπηρεσιών και
των νοσοκοµείων, αλλά κυρίως των εισαγγελικών αρχών, έχουν
υλοποιηθεί πάνω από ογδόντα πέντε περιπτώσεις επείγουσας
αναδοχής ανηλίκων σε υποψήφιους αναδόχους γονείς που όλες,
όµως, είναι εγγεγραµµένες στο Εθνικό Μητρώο και κάποιες εξ
αυτών έχουν ολοκληρωθεί. 

Σήµερα είναι σε ισχύ εξήντα οκτώ περιπτώσεις επείγουσας
αναδοχής ανηλίκων, κατόπιν σχετικής εισαγγελικής -επαναλαµ-
βάνω- απόφασης τοποθέτησης σε υποψήφιους αναδόχους γο-
νείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,
έχετε και δευτερολογία. Μην το ξεχνάτε. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ναι, βέβαια. Απλά έλεγα ότι θα κάνω χρήση του
πρώτου χρόνου και βέβαια σε ενάµισι λεπτό µετά, σύντοµα και
κωδικοποιηµένα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Διπλασιάσατε,
όµως, τον χρόνο της πρωτολογίας σας.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ήταν σηµαντικό το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Φυσικά και είναι. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Θα επανέρθω, κυρία Φωτίου, και για τον δεύτερο
πυλώνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρία Υπουργέ, κατάλαβα ότι δεν σας έχει

έρθει καµµία καταγγελία απ’ αυτά που λέω και αυτά που ξέρω.
Αντίθετα, λέτε ότι λειτουργεί µια χαρά ο θεσµός και µάλιστα αυ-
ξάνονται και οι αναδοχές. Σωστά;

Ενώ µας είπατε µόλις ότι αυτή τη στιγµή στα ιδρύµατα της
χώρας, ιδιωτικά και δηµόσια, υπάρχουν µόνο χίλια διακόσια
εξήντα πέντε παιδιά, δεν κατάλαβα γιατί στην κατεπείγουσα ανα-
δοχή που δίνεται από τον εισαγγελέα δεν βρίσκει θέση για τα
παιδιά και τα δίνει αλλού. Γιατί; Αφού µας είπατε µόλις ότι τα
ιδρύµατα σχεδόν άδειασαν, αν κατάλαβα καλά. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Δεν άδειασαν. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Επίσης, θέλω να µου πείτε πόσα παιδιά
έχετε για υιοθεσία. Είναι λάθος αυτό που ξέρω, ότι είναι όλα και
όλα εκατό; 

Επίσης, να µου πείτε γιατί οι γονείς οι οποίοι θέλουνε να γίνουν
θετοί γονείς και περιµένουν χρόνια γι’ αυτό δεν έχουν πληροφό-
ρηση από εσάς ότι «προφανώς, κύριοί µου, δεν έχουµε παιδιά
για υιοθεσία και έχουµε µόνο παιδιά για αναδοχή». Αυτό γιατί δεν
το κάνετε; Ή το κάνετε και δεν το πήρα είδηση εγώ. Γιατί οι γο-
νείς που έρχονται σε µένα µου παραπονιούνται ότι περιµένουν
χρόνια για να γίνουν θετοί γονείς. 

Μου λέτε ότι αντίθετα τα στοιχεία που µου δίνετε δείχνουν ότι
ενισχύθηκε ο θεσµός της αναδοχής τον τελευταίο χρόνο. Σωστά;
Τα στοιχεία που µας έδωσε ο κ. Σταµάτης επάνω στον γάµο για
τα οµόφυλα ζευγάρια µιλάνε για τεράστια αύξηση των αριθµών
στους άντρες αναδόχους. Το έχετε ερευνήσει αυτό; 

Θέλω να πω τώρα κάτι ακόµη. Σας ρώτησα. Είναι αλήθεια ή
δεν είναι ότι δηµιουργείτε συνθήκες ανισοτιµίας ανάµεσα στις
ανάδοχες γυναίκες του ιδιωτικού τοµέα, οι οποίες δεν εξοµοι-
ώνονται µε τις αντίστοιχες του δηµοσίου; Και µάλιστα, υπάρχει
µια διάκριση ανάµεσα σε αυτές και τις γυναίκες οι οποίες γίνον-
ται θετές, τις θετές γυναίκες δηλαδή. 

Σας ρώτησα επίσης τι θα γίνει µε τους ανάδοχους γονείς που
τους κόπηκαν τα χρήµατα για τη δαπάνη θεραπειών, βοηθηµά-
των, µέσων ψυχοκοινωνικής και µαθησιακής στήριξης. 

Σας ρώτησα, έχετε ενηµερώσει ότι η αναδοχή δεν είναι υπο-
κατάστατο της υιοθεσίας και ότι όλα τα παιδιά πρέπει να έχουν
επαφή µε τον βιολογικό τους γονιό, όσα είναι στην αναδοχή;
Αυτό γίνεται για τα παιδιά που δίνετε στην κατεπείγουσα ανα-
δοχή; Σας ρωτώ ευθέως. Γιατί µας καταγγέλλουν αρκετές περι-
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πτώσεις όπου µε συµβουλές δικηγόρων οι ανάδοχοι γονείς δεν
φέρνουν σε επαφή το παιδί µε τον βιολογικό γονιό, αλλά, παρά
το συµφωνητικό που υπογράφουν, καταφεύγουν στα δικαστήρια
ζητώντας από τον δικαστή να τους δώσει την επιµέλεια του παι-
διού, ακόµη και αν ο βιολογικός γονιός έχει ανακάµψει από τα
προβλήµατα και µπορεί να πάρει το παιδί του. 

Επιπλέον, είχατε βγάλει πριν από έναν χρόνο ακριβώς, στις 28
Φεβρουαρίου του 2023, επιτέλους την ΚΥΑ για τους επαγγελµα-
τίες αναδόχους, την οποία καλωσορίσαµε, παρ’ όλο που σας την
είχαµε αφήσει έτοιµη προς υπογραφή από το 2019. Τι έχει γίνει
έναν χρόνο τώρα; Πόσες επαγγελµατικές αναδοχές έχουν γίνει
στο διάστηµα µέχρι σήµερα; Πόσοι έχουν γραφτεί στο µητρώο
των επαγγελµατιών αναδόχων; Γιατί στη «Διαύγεια» στον ΟΠΕΚΑ
δεν έχουµε βρει πουθενά καταβολή αµοιβής επαγγελµατία ανα-
δόχου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Φωτίου, ολο-
κληρώστε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ. 
Θέλω να ξέρω τι θα κάνετε µε την ανισοτιµία αναδόχων µητέ-

ρων προς θετών και εάν θα καλύψετε τους αναδόχους γονείς και
αν αυτό ισχύει και αναδροµικά. Και αν θα καλυφθεί και το διά-
στηµα που δεν είχατε υπογράψει τη σχετική απόφαση. Και βέ-
βαια, αν θα υπογράψετε αυτόµατα την ανανέωση αυτών των
παροχών κάθε χρόνο, ώστε να µη δηµιουργείται κενό στην απο-
ζηµίωση των γονέων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Φωτίου, κα-

ταλαβαίνω την αγωνία σας να πάρετε απαντήσεις σε όλα αυτά
τα ερωτήµατα που θέσατε, όµως, γνωρίζετε πολύ καλά, και εσείς
όπως και όλοι εδώ στην Αίθουσα, και ως παλιά πλέον κοινοβου-
λευτικός, ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις συνοδεύονται από συγκε-
κριµένες ερωτήσεις. Και στις συγκεκριµένες αυτές ερωτήσεις
καλείται το εκάστοτε Υπουργείο, ο Υπουργός, να απαντήσει. Εάν
τώρα εσείς στις δεκαπέντε ερωτήσεις -δεν ξέρω πόσες ερωτή-
σεις είναι, έχασα τον αριθµό- που υποβάλατε περιµένετε απάν-
τηση, η Υπουργός ενδεχοµένως να χρειαστεί τον τριπλάσιο
χρόνο από ό,τι χρησιµοποίησε στην πρωτολογία της. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην το παίρνετε ως

µοµφή. Το λέω για να το ακούσουν και οι συνάδελφοι που θα
ακολουθήσουν µετά, αλλά και γενικότερα. 

Είναι µια συγκεκριµένη διαδικασία. Η Υπουργός -ο κάθε
Υπουργός- µπορεί να έχει την καλή προαίρεση να απαντήσει σε
όλα αυτά. Αλλά, ο χρόνος δεν είναι ανεξάντλητος. Γι’ αυτό, µε
βάση τον Κανονισµό, έχουµε συγκεκριµένο χρόνο οµιλίας, µε την
ανοχή πάντα του Προεδρείου βεβαίως, για τον επερωτώντα Βου-
λευτή και τον εκάστοτε Υπουργό που απαντά. Όµως, δεν είναι
δυνατόν αυτό το πράγµα. Δεν είναι κοινοβουλευτικός έλεγχος
αυτός. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σας διαβεβαιώ ότι οι ερω-
τήσεις είναι τρεις όλες και όλες. Μην ανησυχείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα θα δώσουµε
τον λόγο στην Υπουργό για τη δευτερολογία της.

Κυρία Υπουργέ, παρακαλώ. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Με εµπιστεύεται η κυρία Φωτίου ότι µπορώ να απαν-
τήσω περιεκτικά. Δεν το έχω αποδείξει πολλές φορές, αλλά
µπορώ. 

Πρώτον. Ήδη επεξεργάζοµαι διάταξη για να καλύψουµε και
το κοµµάτι των αναδόχων. Είναι κενό πράγµατι αυτό στο µετα-
γενέθλιο αυτό κοµµάτι το επίδοµα της άδειας ανατροφής. Το
έχουµε δει το κενό και σύντοµα θα είµαστε, νοµίζω, σε θέση νο-
µοθετικά να δώσουµε λύση. Είναι πολύ σηµαντική εκκρεµότητα
και νοµίζω ότι ούτως ή άλλως βάζει και αυτό το κοµµάτι της δι-
καιοσύνης µεταξύ των θετών γονέων και των αναδόχων γονέων. 

Όσον αφορά τα χρήµατα, για να είµαι πολύ ακριβής, δεν υπάρ-
χει ποσό το οποίο είναι σε κέντρο πρόνοιας της Περιφέρειας Ατ-
τικής. Και στην Αττική θα καταβληθούν τα χρήµατα. Το διοικητικό
αυτό κενό θα καλυφθεί. Έχω δει τους γονείς και τους έδωσα τη
δέσµευση -ξέρω ότι κι εσείς έχετε κάνει επικοινωνίες- αυτά τα
ποσά τα οποία ήδη έχουν επιβαρυνθεί, και που έχει αναλάβει και

το κράτος ότι πρέπει να τα πάρουν, ότι θα τα πάρουν. Είχαµε ένα
διοικητικό κώλυµα το οποίο το ξεπερνάµε -να το ξέρετε- πολύ
συνεκτικά και πολύ επίµονα. 

Στο άλλο κοµµάτι που είπατε για το αν υπάρχουν κάποιες νο-
µικές ατραποί που κάποιοι να παρεµβαίνουν, θυµίζω ότι δεν µπο-
ρεί να γίνει καµµία κίνηση χωρίς την εισαγγελική παραγγελία και
µόνο όταν κριθεί ότι το περιβάλλον είναι ακατάλληλο για το παιδί.
Όχι δηλαδή διά ασήµαντη αφορµή ξαφνικά να αφαιρείται το
παιδί από το οικογενειακό περιβάλλον. 

Στόχευση όλων -αυτή είναι η κατεύθυνση που δίνουµε- είναι
να εξαντλείται η προσπάθεια να υπάρχει επανένωση. Τι πιο ση-
µαντικό, όταν µια οικογένεια έχει «αναπνεύσει» ξανά, να µπορέ-
σει να επανέλθει το παιδί; Άρα να ξέρετε ότι η γραµµή µας ότι
είναι συγκεκριµένη και αυστηρή ως προς αυτό το κοµµάτι, µόνο
στη δυνατότητα και συνεργασία µε τους εισαγγελείς, όταν δεν
υπάρχει πλέον καµµία δυνατότητα επαναφοράς λόγω ακαταλλη-
λότητας περιβάλλοντος, τότε µόνο να δίνεται αυτή η δυνατότητα
η αναδοχή να µετατρέπεται στο κοµµάτι της υιοθεσίας. 

Άρα έχουµε τρία συγκεκριµένα πράγµατα. Πρώτον, το θέµα
των χρηµάτων. Δεύτερον, το ζήτηµα της ισότητας του επιδόµα-
τος µεταξύ αναδόχου και θετού γονέα, το οποίο θα λυθεί νοµο-
θετικά. Και τρίτον, αυτό το οποίο είπατε. 

Επαναλαµβάνω ότι ειδικά για το ζήτηµα της διαφάνειας και της
δικαιοσύνης στο θέµα της αναδοχής - υιοθεσίας δεν χωράει κα-
νένα πισωγύρισµα. Νοµίζω ότι σύντοµα θα µπορούµε να κάνουµε
και πιο συγκεκριµένες δεσµεύσεις, πέραν αυτών που κάνατε
εσείς και που έκανε η Δόµνα Μιχαηλίδου, την επικαιροποίηση και
την αναβάθµιση του πληροφοριακού συστήµατος. 

Πράγµατι, τα παιδιά τα οποία έχουν ΑΣΟΑ είναι λίγα, είναι
εκατό δέκα τέσσερα. Είναι µικρός ο αριθµός. Και υπάρχουν πάρα
πολύ µεγάλες αναµονές. Επικοινωνούν όµως και ενηµερώνονται
µε το αντίστοιχο τµήµα και του τµήµατος υιοθεσίας αναδοχής
του Υπουργείου και µε το ΕΚΚΑ. Αυτό µπορεί να γίνει µε µεγα-
λύτερη διάκριση. Έρχονται και σε εµάς πάρα πολλοί άνθρωποι
και λέµε ότι «εµείς δεν έχουµε καµµία παρέµβαση στο κοµµάτι,
µπορούµε να σας πούµε πού βρίσκεται». 

Θα σας πω τι βλέπω, κυρία Φωτίου, και σε αυτό έχουµε σκοπό
να κάνουµε πράγµατα. Λείπουν πολλοί κοινωνικοί λειτουργοί. Είναι
ένα ζήτηµα το οποίο σε περιφέρειες είναι φλέγον. Το θέτω πάντα
σε Β’ βαθµό αυτοδιοίκησης όταν µιλάω, ότι όταν είναι να προσλά-
βουµε κάποιους ανθρώπους πρέπει να δώσουµε έµφαση στο θέµα
των κοινωνικών λειτουργών, γιατί είναι µια αλυσίδα παραγόντων,
ειδικά στο κοµµάτι της επίσπευσης αναδοχής και υιοθεσίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 666/1-2-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Άρτας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Όλγας Γεροβασίλη προς τον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Θα µο-
νιµοποιηθούν οι οκτακόσιοι εβδοµήντα έξι πυροσβέστες που
προσλήφθηκαν ως πενταετούς υποχρέωσης το 2019; Θα ανανε-
ωθούν οι εποχικοί; Ή θα αφήσετε το Πυροσβεστικό Σώµα να µεί-
νει µε χιλιάδες κενά εν µέσω αντιπυρικής περιόδου;». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς. 

Κυρία Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ, προφανώς συνοµολογούµε όλοι -εννοώ οι πο-

λιτικές δυνάµεις αλλά και η κοινωνία- πως το Πυροσβεστικό
Σώµα είναι το πιο νευραλγικό σώµα στην αντιµετώπιση της κλι-
µατικής κρίσης. Και προφανώς αυτό φέρνει και µία ιστορία από
πριν, την περίοδο των µνηµονίων, των σκληρών περιορισµών που
αφαιρέθηκαν δυνάµεις από το Πυροσβεστικό Σώµα στην πραγ-
µατικότητα. Και στη συνέχεια ήµασταν στην κυβέρνηση. Έγινε
µια τεράστια προσπάθεια τότε µε διαπραγµατεύσεις να εξαιρέ-
σουµε µονιµοποιήσεις πυροσβεστών από τους κανόνες -ίσχυαν
οι κανόνες προσλήψεων αποχωρήσεων- και να µπορέσουµε να
ενισχύσουµε το Σώµα.
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Και πραγµατικά τότε µε έναν τρόπο, µε αυτόν τον δύσκολο
δρόµο τέλος πάντων, µονιµοποιήσαµε δυόµισι χιλιάδες πυροσβέ-
στες, προσλάβαµε άλλους οχτακόσιους εβδοµήντα έξι πυροσβέ-
στες πενταετούς υποχρέωσης, δώσαµε παράταση σε χίλιους
διακόσιους σαράντα πέντε εποχικούς, προσλάβαµε και επιπλέον
εποχικούς. Εν πάση περιπτώσει έγινε τότε µια σηµαντική προ-
σπάθεια, χωρίς να σηµαίνει ότι και αυτό αρκούσε. 

Σήµερα λοιπόν µε την οικονοµία, όπως ισχυρίζεται το κυβερ-
νητικό επιτελείο, να ανθίζει και χωρίς περιορισµούς, τα οργανικά
κενά είναι περίπου τρεις χιλιάδες. Και θα είχατε ακόµη χίλια κενά
οργανικά, αν δεν είχα κάνει τη σηµερινή επίκαιρη ερώτηση νο-
µίζω. Διότι θα έπρεπε να έχουν µονιµοποιηθεί µε βάση τις δυνα-
τότητες και τη νοµοθεσία οχτακόσιοι εβδοµήντα έξι
πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης από 2 Δεκεµβρίου του
2023 και να έχουν ενταχθεί στο µόνιµο προσωπικό. Ωστόσο δεν
προχωρήσατε τη διαδικασία.

Στην 1η του Φεβρουαρίου έκανα την επίκαιρη ερώτηση που συ-
ζητάµε σήµερα και βγήκε η σχετική διαταγή µονιµοποίησης µόλις
την προηγούµενη εβδοµάδα στις 7 Φλεβάρη. Το καλωσορίζουµε
βεβαίως έστω και καθυστερηµένα. Άλλαξε, κύριε Πρόεδρε, η συ-
ζήτησή µας διότι εν τω µεταξύ υπήρξε µία υπουργική απόφαση.
Ωστόσο και σε αυτό δώσατε µόνο τέσσερις εργάσιµες ηµέρες
προθεσµία για να κάνουν οι πυροσβέστες την κίνηση να ενταχ-
θούν στο µόνιµο προσωπικό. Η προθεσµία λήγει αύριο. 

Πόσοι πυροσβέστες έκαναν µέχρι σήµερα αίτηµα να ενταχ-
θούν στο µόνιµο προσωπικό; Και επιπλέον είστε διατεθειµένος
να δώσετε µια παράταση σε αυτό; Διότι δεν νοµίζω ότι θα προ-
λάβουν οι οκτακόσιοι εβδοµήντα έξι µε βάση και την απόφασή
σας, να ολοκληρώσουν τις διαδικασίες και έρχεται και η αντιπυ-
ρική που έτσι κι αλλιώς είναι καθυστερηµένο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Γεροβασίλη, από την

πρώτη στιγµή που δηµιουργήθηκε το Υπουργείο Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας θέσαµε ως πρώτη προτεραιότητα
την ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώµατος, που όπως και εσείς
είπατε, αποτελεί τον κυρίαρχο επιχειρησιακό βραχίονα της πο-
λιτικής προστασίας. Γι’ αυτόν τον σκοπό ζητήσαµε από το Σώµα
τη σύνταξη εµπεριστατωµένης µελέτης που θα αποτυπώνει τις
πραγµατικές ανάγκες σε υπηρεσίες και προσωπικό ανά την επι-
κράτεια. 

Η µελέτη αυτή κατέληξε στην ανάγκη αύξησης της οργανικής
δύναµης κατά τρεις χιλιάδες εξακόσια τριάντα άτοµα, η οποία
επικυρώθηκε µε προεδρικό διάταγµα το Νοέµβριο του 2022 και
από τότε ξεκινήσαµε στο πλαίσιο ενός στρατηγικού σχεδιασµού
τη µεθοδική και σταδιακή κάλυψη των αναγκών προσλαµβάνον-
τας κατ’ έτος το προσωπικό που απαιτείται.

Ήδη για το 2024 έχουν δροµολογηθεί οι προσλήψεις εννιακο-
σίων ενενήντα ατόµων µεταξύ των οποίων και εξακοσίων πενήντα
δασοκοµάντο, οι οποίοι πρόκειται να προστεθούν στους πεντα-
κόσιους που προσλήφθηκαν το 2022 και θα καλύψουν δεκαέξι
ειδικές µονάδες δασικών επιχειρήσεων ανά την επικράτεια. 

Η προσπάθεια αυτή βέβαια θα συνεχιστεί και τα επόµενα χρό-
νια σύµφωνα πάντα µε τον επιχειρησιακό σχεδιασµό και τις προ-
τάσεις του Πυροσβεστικού Σώµατος για την κάλυψη της νέας
οροφής δυνάµεων των δεκαεπτά χιλιάδων τριακοσίων ογδόντα
επτά ατόµων.

Στο σηµείο αυτό να σας ενηµερώσω ότι µε την προηγούµενη
οργανική δύναµη του ν.4662/2020 ο αριθµός του προσωπικού
του Πυροσβεστικού Σώµατος έφτανε τα δεκατρείς χιλιάδες δια-
κόσια πενήντα επτά άτοµα. Το 2023 ο αριθµός αυτός ανέβηκε
στα δεκατέσσερις χιλιάδες εκατόν εξήντα δύο άτοµα, ενώ για το
2024 θα φτάσει τα δεκαπέντε χιλιάδες εκατό άτοµα. Δηλαδή µι-
λάµε για µία αύξηση κατά χίλια εννιακόσια άτοµα την τελευταία
τριετία. 

Αναφορικά τώρα µε τους πυροσβέστες πενταετούς υποχρέω-
σης υπενθυµίζω ότι το 2011 επί διακυβέρνησης ΠΑΣΟΚ µε το
ν.3938/2011 συστάθηκε αυτή η ιδιαίτερη κατηγορία προσωπικού,

η οποία κατέλαβε τέσσερις χιλιάδες οργανικές θέσεις πενταε-
τούς θητείας. Οι προσλήψεις αυτές έγιναν µε προχειρότητα,
χωρίς µελέτη και χωρίς κριτήρια γεγονός που δηµιούργησε πυ-
ροσβέστες διαφορετικών ταχυτήτων, µε διαφορετικό µισθολό-
γιο, διαφορετικό φορέα ασφάλισης και διαφορετική χρησιµο-
ποίηση στην εργασία. 

Αναφορικά τώρα µε τους οκτακόσιους εβδοµήντα έξι τους
οποίους προσλάβατε εσείς ως αρµόδια Υπουργός Προστασίας
του Πολίτη το 2019 σας ενηµερώνω -και πάνω στα ερωτήµατα
τα οποία θέσατε- ότι ο πραγµατικός τους αριθµός σήµερα είναι
επτακόσια τριάντα εννέα άτοµα από τους οποίους οι εξήντα
τρεις καταλαµβάνουν οργανικές θέσεις, ενώ οι υπόλοιποι εξακό-
σιοι εβδοµήντα έξι προσωποπαγείς θέσεις. Για τους εν λόγω πυ-
ροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης από τις αρχές του
περασµένου Νοεµβρίου έχουν ξεκινήσει οι απαραίτητες ενέρ-
γειες για την ανανέωση των συµβάσεων τους σύµφωνα µε το
ν.3938/2011 όπως τον τροποποιήσατε µε τον ν.4455/2017. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Συγκεκριµένα έχουν ξεκινήσει διεργασίες µε τους συναρµόδι-

ους φορείς του Υπουργείου µας αλλά και του Υπουργείου Εσω-
τερικών µε σκοπό την έγκαιρη ολοκλήρωση των απαιτούµενων
ενεργειών. Ήδη έχει αποσταλεί, όπως ενηµερωθήκατε, σχετική
διαταγή του αρχηγού που αφορά στην υποβολή σχετικών αιτή-
σεων εκ µέρους των ενδιαφεροµένων.

Αναφορικά τώρα µε τους συµβασιούχους εποχικούς πυροσβέ-
στες σας ενηµερώνω ότι το 2023 είχαν προσληφθεί δύο χιλιάδες
τετρακόσιοι εβδοµήντα ένα πυροσβέστες εποχικής απασχόλη-
σης, των οποίων η θητεία έληξε στις 31 Οκτωβρίου του 2023.
Από αυτούς οι χίλιοι επτακόσιοι τριάντα έχουν δικαίωµα ανανέ-
ωσης της σύµβασής τους και την φετινή χρονιά, ενώ για τους
υπόλοιπους επτακόσιους σαράντα ένα που έχει λήξει αυτό το δι-
καίωµα το 2023, προωθούµε σχετική νοµοθετική διάταξη στο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου µας που αφορά στην κρατική αρωγή
µε σκοπό την ανανέωση της σύµβασής τους για το 2024. 

Στόχος µας µε όλα αυτά είναι η έγκαιρη ολοκλήρωση των δια-
δικασιών που αφορούν σε αυτές τις δύο κατηγορίες προσωπικού
και σε κάθε περίπτωση πριν από την έναρξη της επερχόµενης
αντιπυρικής περιόδου. Γενικότερα δε σας ενηµερώνω ότι εργα-
ζόµαστε για την επίλυση των χρόνιων προβληµάτων που αντιµε-
τωπίζει το Πυροσβεστικό Σώµα µε τελικό στόχο την ενίσχυση του
για την καλύτερη και αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση των επι-
πτώσεων της κλιµατικής κρίσης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Γεροβασίλη.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Όπως

είπατε και εσείς, προέκυψε από τη µελέτη τα τρεις χιλιάδες ορ-
γανικά κενά και απ’ ότι βλέπω και από τα νούµερα που µου πα-
ραθέσατε πριν, προφανώς υπάρχει µία σχετική βελτίωση, πλην
όµως δεν καλύπτεται το σύνολο των αναγκών έτσι κι αλλιώς και
µε βάση την µελέτη την οποία εκπονήσατε. 

Επίσης θα συµφωνήσω µαζί σας ότι διαφορετικές µορφές
απασχόλησης µέσα στο ίδιο Σώµα, όπως οι πενταετείς, οι συµ-
βασιούχοι, οι εποχικοί κ.λπ., προφανώς και δεν ανταποκρίνεται
σε ένα σύγχρονο µοντέλο πολιτικής προστασίας και δεν δίνει και
τις δυνατότητες στο Σώµα να οργανώσει και να εκπαιδεύσει και
αντιστοίχως το προσωπικό. Ωστόσο η εµπειρία των ανθρώπων -
και αυτούς που εργάστηκαν µε πενταετή υποχρέωση και έγινε
αργότερα η µονιµοποίηση ακριβώς λόγω και της σηµαντικής εµ-
πειρίας την οποία είχαν- δεν αντικαθίσταται εύκολα. Και όπως ξέ-
ρετε, δεν µπορούµε να ανταποκριθούµε µε την εποχικότητα
όπως παλιά δηλαδή Μάιος - Οκτώβριος. Προφανώς τα φαινό-
µενα είναι πιο έντονα, είναι διαφορετικά και σχεδόν ολόκληρο
τον χρόνο. Και αυτό θα έπρεπε να το δείτε διαφορετικά. Διότι η
εποχικότητα παλιά µε τις πυρκαγιές του καλοκαιριού, έχει τελει-
ώσει αυτό. Έχουµε πληµµύρες, έχουµε φυσικές καταστροφές
πολλαπλών ειδών. 

Δράττοµαι της αφορµής που είστε εδώ κύριε Υπουργέ, δια-
βλέπω ότι υπάρχουν καθυστερήσεις ακόµα και στη µίσθωση των
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εναέριων µέσων από την NSPA. Ο µήνας δηλαδή είναι Φεβρουά-
ριος. Αυτά θα έπρεπε ήδη να είναι ολοκληρωµένα. Κάνατε µια
προσωρινή σύµβαση για δύο εναέρια µε µία εταιρία. Ωστόσο σας
θυµίζω το διαγωνισµό που είχατε τη δυνατότητα µέχρι και το
2023 να κινηθείτε µε τη σύµβαση που είχε γίνει επί των ηµερών
µου ως Υπουργός, µε την έννοια ότι ήταν τρία χρόνια συν δύο η
προαίρεση. Βεβαίως τα αυξήσατε επιπλέον, δεν χρησιµοποι-
ήσατε µόνο αυτά. Αλλά η κύρια σύµβαση µε την NSPA νοµίζω
ότι έχει καθυστερήσει.

Κλείνω -µόνο σε αυτό θέλω να αναφερθώ- λέγοντας ότι ο πε-
ρίφηµος νόµος τον οποίον ψηφίσατε για την αναµόρφωση της
πολιτικής προστασίας, τον οποίον βάλατε σε αναστολή από τον
Μάιο του 2020 και δεν εφαρµόζεται, µε δική σας απόφαση βε-
βαίως, έχει δηµιουργήσει ένα τεράστιο πρόβληµα συντονισµού
και αρµοδιοτήτων στην πολιτική προστασία. Αυτό δεν είναι για
την ερώτηση σήµερα. Το καταθέτω επιπλέον. Δεν ζητάω την
απάντησή σας σήµερα. Ωστόσο νοµίζω ότι τα ζητήµατα είναι
φλέγοντα, επείγοντα και θα πρέπει µε έναν συνολικό τρόπο να
αντιµετωπιστούν. 

Εµείς είχαµε προτείνει την Εθνική Αρχή Πολιτικής Προστα-
σίας, διότι το ζήτηµα είναι πολύ παραπάνω από ένα Υπουργείο.
Εσείς επιλέξατε τη µεταρρύθµιση του Υπουργείου. Θεωρούµε
ότι δεν θα είναι αποτελεσµατικό για τα επόµενα χρόνια, όχι γιατί
θα ευθύνεται ο Υπουργός ή ο εκάστοτε πολιτικός προϊστάµενος,
αλλά γιατί το σχέδιο δεν είναι αυτό που απαιτείται στις µέρες
µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτα απ’ όλα όσον αφορά την ενίσχυση του Πυροσβεστικού

Σώµατος, εγώ σας είπα προηγουµένως ότι καταβάλλουµε µια µε-
γάλη προσπάθεια να το ενισχύσουµε σε ανθρώπινο δυναµικό και
ήδη έχουµε αυξήσει σε σχέση µε το 2020 τον αριθµό από δεκα-
τρείς χιλιάδες τετρακόσιοι και θα φτάσουµε φέτος στους δεκα-
πέντε χιλιάδες εκατό. Έχουµε µια γενναία αύξηση, µια σηµαντική
αύξηση, αλλά για να κάνουµε αυτή την ενίσχυση του Πυροσβε-
στικού Σώµατος προσπαθούµε αυτό να γίνει και ουσιαστικά µε
αξιοκρατικά αλλά και µε κριτήρια τα οποία θα εγγυώνται ότι το
προσωπικό που προσλαµβάνουµε µπορεί να κάνει τη δουλειά. 

Τι κάνουµε λοιπόν; Θα σας θυµίσω ότι µε τον ν.3938 που προσ-
λήφθηκαν τα τέσσερις χιλιάδες άτοµα τότε, µπήκαν στο σώµα
εποχικοί πυροσβέστες που υπηρετούσαν κατά εξάµηνα από το
2003. Αυτοί λοιπόν µπήκαν στο σώµα και εντάχθηκαν χωρίς κα-
νένα κριτήριο, χωρίς ιατρικές ή ψυχοτεχνικές εξετάσεις και βέ-
βαια χωρίς αθλητικές δοκιµασίες. Και όχι µόνο αυτό, αλλά χωρίς
όρια ηλικίας. Μπήκαν άνθρωποι µέχρι και πενήντα έξι ετών. 

Αυτό βέβαια, όπως καταλαβαίνετε, έχει ανεβάσει σήµερα τον
µέσο όρο ηλικίας του Πυροσβεστικού Σώµατος στα πενήντα έτη.
Είναι πολύ δύσκολο να δουλέψεις µε µέσο όρο ηλικίας σε µια µά-
χιµη υπηρεσία, µε µάχιµους πυροσβέστες, τους οποίους χρει-
άζεται να ρίχνεις στη φωτιά. Θα σας πω απλά ότι υπάρχει ένας
σηµαντικός αριθµός άνω των εξήντα ετών, που είναι και το κα-
ταληκτικό όριο ηλικίας, γιατί µε την τότε διάταξη, τον ν.3938 δεν
προβλεπόταν ούτε οροφή, ηλικία αποστρατείας, απόλυσης. Άρα
λοιπόν αυτή τη στιγµή έχουµε και ανθρώπους που υπηρετούν
στο Πυροσβεστικό Σώµα και είναι άνω των εβδοµήντα ετών. 

Αυτά όλα προσπαθούµε να επιλύσουµε εµείς σε συνεννόηση
µε αυτούς τους ανθρώπους για το συµφέρον το δικό τους αλλά
και για το συµφέρον της υπηρεσίας και είµαστε σε συνεννόηση
µε τα συναρµόδια Υπουργεία. Θα επαναλάβω και πάλι ότι γι’ αυ-
τούς τους ανθρώπους προσπαθούµε να επιλύσουµε τα προβλή-
µατά τους.

Θα ήθελα να πω και για τους εποχικούς, τους οποίους αναφέ-
ρατε προηγουµένως, ότι φροντίζουµε να ανανεώσουµε τη σύµ-
βασή τους, η οποία έληξε πέρυσι, και βέβαια εκτιµούµε την
προσφορά τους, την αξία τους, την εµπειρία τους και το ότι προ-
έρχονται από τις ειδικές δυνάµεις των Ενόπλων Δυνάµεων και γι’
αυτό ακριβώς προσπαθούµε αυτοί που προσλαµβάνουµε, οι πεν-
τακόσιοι δασοκοµάντο, οι πρώτοι που πήραµε, και οι εξακόσιοι

πενήντα που παίρνουµε φέτος να προέρχονται από τη δεξαµενή
των εποχικών µοριοδοτώντας τους.

Όµως, σε αντιδιαστολή µε αυτό που γινόταν στο παρελθόν και
επί ΠΑΣΟΚ και επί ΣΥΡΙΖΑ, που δεν έµπαιναν καθόλου κριτήρια,
ούτε ηλικιακά ούτε αθλητικά από δοκιµασίες και ούτω καθεξής,
εµείς προσπαθούµε να βάλουµε και αθλητικές δοκιµασίες, έτσι
ώστε να αξιολογήσουµε και να πάρουµε τους καλύτερους, αλλά
βάζουµε και ηλικιακά κριτήρια, µε στόχο να ενδυναµώσουµε το
Πυροσβεστικό Σώµα και να µειώσουµε τον µέσο όρο ηλικίας. 

Κλείνοντας, στο τελευταίο που είπατε όσον αφορά τα εναέρια
µέσα, ξέρετε πολύ καλά ότι έχουµε καταβάλει µια µεγάλη προ-
σπάθεια τα τελευταία χρόνια να ενισχυθούµε. Διαθέτουµε τον
µεγαλύτερο στόλο. Έχουµε τα παλιά, τα εθνικά, τα οποία µας
βοηθούν σηµαντικά, αλλά όµως είναι παλιά. Άρα λοιπόν στηρι-
ζόµαστε πολύ στον διαγωνισµό της NSPA. Πέρυσι είχαµε σα-
ράντα εννιά εναέρια, φέτος στοχεύουµε σε πενήντα τρία
εναέρια, που µαζί µε τον εθνικό στόλο θα φτάσουµε τα ενενήντα.
Ήδη ο διαγωνισµός είχε ξεκινήσει από τον Νοέµβριο. Ήδη ολο-
κληρώνεται και περιµένουµε τις προσφορές. 

Άρα εντός των επόµενων ηµερών θα έχουµε τις οικονοµικές
προσφορές για να δούµε κατά πόσον θα τις αξιολογήσουµε, θα
τις εκτιµήσουµε και θα καταλήξουµε σε µια υπογραφή σύµβα-
σης, έτσι ώστε να µπούµε προετοιµασµένοι µε τον εναέριο
στόλο, τον οποίο χρειαζόµαστε κατά την αντιπυρική περίοδο. 

Να ξέρετε, κυρία Γεροβασίλη, ότι εµείς δουλεύουµε και προ-
σπαθούµε να υλοποιήσουµε τις προτάσεις του Πυροσβεστικού
Σώµατος. Αυτό που βγάζει µέσα από µελέτες το Πυροσβεστικό
Σώµα, που είναι υποχρεωµένο και το περνάει µέσα από το συµ-
βούλιο επιτελικού σχεδιασµού, αυτές τις προτάσεις προσπα-
θούµε να υλοποιήσουµε, έτσι ώστε να το ενισχύσουµε πραγµα-
τικά. Διότι όπως το αντιλαµβάνεστε κι εσείς, το αντιλαµβανόµα-
στε και όλοι, ότι η κλιµατική κρίση τρέχει, µας έχει προσπεράσει
µε µεγάλη ταχύτητα και είναι ανάγκη και εµείς να επιταχύνουµε,
να ενισχύσουµε το Πυροσβεστικό Σώµα, για να µπορεί να αντι-
µετωπίζει τις επιπτώσεις αυτής της κλιµατικής κρίσης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

προς το Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και οι Βουλευτές του κόµ-
µατός του κατέθεσαν στις 12-2-2024 πρόταση νόµου: «Υγιή συ-
νεργατικά σχήµατα και λοιπές διατάξεις - Τροποποίηση
διατάξεων του νόµου 4673 (ΦΕΚ Α’ 52/11-3-2020) “Αγροτικοί Συ-
νεταιρισµοί και λοιπές διατάξεις”».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Προχωρούµε τώρα στην τέταρτη µε αριθµό 665/1-2-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χανίων της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Παύλου Πολάκη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Απών ο
ΕΟΔΥ από τη δίκη για τις είκοσι δύο παράνοµες προσλήψεις στο
ΚΕΕΛΠΝΟ».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωρ-
γιάδης.

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Γεωργιάδη, στις 15 Ιανουαρίου ξεκίνησε

η δίκη του υποψήφιου Βουλευτή και συνεργάτη σας Σταµάτη
Πουλή και άλλων στελεχών του πρώην ΚΕΕΛΠΝΟ, της κ. Θεοφι-
λάτου, του κ. Παπαδηµητρίου, της κ. Πολύζου, για την υπόθεση
των είκοσι δύο παράνοµων προσλήψεων επί της πρώτης θητείας
σας στο Υπουργείο Υγείας, µε κατηγορίες που αντιµετωπίζουν,
µετά από το παραπεµπτικό βούλευµα αριθµός 117 του 2022 του
Συµβουλίου Πληµµελειοδικών Αθηνών, για κακουργηµατική
πράξη απιστίας. 

Απ’ ό,τι διαπιστώσαµε και απ’ όσα έχουν δει το φως της δηµο-
σιότητας στις 18 Δεκεµβρίου του 2023 -προσέξτε- συνεδριάζει
το διοικητικό συµβούλιο του ΕΟΔΥ, του Εθνικού Οργανισµού Δη-
µόσιας Υγείας, του διαδόχου του ΚΕΕΛΠΝΟ, που αποφάσισε
οµόφωνα τότε να υποβάλει δήλωση για παράσταση πολιτικής
αγωγής για την υποστήριξη της κατηγορίας και µάλιστα εισηγεί-
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ται η νοµική υπηρεσία και λέει ότι έχει έννοµο συµφέρον να πα-
ρασταθεί προς υποστήριξη της κατηγορίας στην ως άνω ποινική
υπόθεση ως νοµιµοποιούµενος ενεργητικός κατά τον Αστικό Κώ-
δικα για την αποζηµίωση και αποκατάσταση της βλάβης, την
οποία υπέστη ο οργανισµός από τις παράνοµες αυτές προσλή-
ψεις και την πληρωµή τους κ.τ.λ.. Και λέει ότι πρέπει να εκπρο-
σωπηθεί ενώπιον του τριµελούς, εξουσιοδοτεί τον πρόεδρο να
βρει µετά από προσφορά δικηγόρο κ.τ.λ.. 

Αυτή είναι η εισήγηση, ψηφίζεται οµόφωνα από το διοικητικό
συµβούλιο. Λίγες ηµέρες µετά δίνεται, στις 27-12-2023, πάλι µε
απόφαση, στον κ. Τριανταφύλλου, Αναπληρωτή Καθηγητή Ποι-
νικού Δικαίου της Νοµικής του ΕΚΠΑ, η εντολή να παρασταθεί
γι’ αυτή τη δίκη στο δικαστήριο και αρχές της χρονιάς αναλαµ-
βάνετε εσείς Υπουργός, στις 4 του µήνα νοµίζω. 

Στις 8 του µήνα ξέρουµε και έχει δηµοσιευτεί ότι είχατε συνάν-
τηση µε τον πρόεδρο και τον διευθύνοντα σύµβουλο του ΕΟΔΥ,
τον κ. Χατζηχριστοδούλου, Καθηγητή στο Πανεπιστηµίου Θεσ-
σαλίας, και τον κ. Ορφανό Στυλιανό, διευθύνοντα σύµβουλο. Στις
8 του µήνα έγινε αυτή η συνάντηση. Είδε το φως της δηµοσιότη-
τας, σας ενηµέρωσαν για τον κορωνοϊό απ’ ό,τι είδα κ.λπ.. 

Όλως τυχαίως, στις 12 του µήνα τότε, τέσσερις µέρες µετά,
σε έκτακτη συνεδρίαση, τρεις µέρες πριν ξεκινήσει το δικαστήριο
-15 ήταν να ξεκινήσει- έρχεται και µε µια µνηµειώδη εισήγηση
της κ. Φωτεινής Αποστολοπούλου, προϊσταµένης του αυτοτε-
λούς τµήµατος της νοµικής υπηρεσίας του ΚΕΕΛΠΝΟ, η οποία
λέει τα εξής -τα λέω γρήγορα- ότι βρήκα, λέει, τυχαία στο αρχείο
µου µία εισήγηση ενός δικηγόρου, του κ. Γουλιέλµου, η οποία
ανευρέθη εκ των υστέρων, που ήταν, λέει, από 14-1-2021.
Υπήρχε, λέει, αυτή και δεν την είχαν βρει, λέει. Ο δικηγόρος Γου-
λιέλµος είναι ένας που είχε αναλάβει και µια οµάδα, νοµίζω στη
Θεσσαλονίκη, είναι τέτοιος ο κύριος αυτός. 

Λέει και το εξής τροµερό σκεπτικό. «Επειδή», λέει, «µπορεί να
αθωωθούν στο δικαστήριο και τότε θα στραφούν εναντίον του
διοικητικού συµβουλίου του ΚΕΕΛΠΝΟ να πάρουµε απόφαση να
µην παρασταθεί, όπως ρητά αναφέρεται στο Αστικό Δίκαιο στον
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας ότι πρέπει να το κάνει το ΚΕΕΛΠΝΟ,
για να υπερασπίζει τα συµφέροντα του». Να µην παρασταθεί λέει
στο δικαστήριο και ακυρώνει την παράσταση πολιτικής αγωγής
στη δίκη που ξεκίναγε τρεις µέρες µετά. 

Εγώ έχω να σας κάνω δύο ερωτήσεις κατ’ αρχάς. Έφαγα λίγο
χρόνο. Προφανώς θα τον αξιοποιήσετε και εσείς γιατί έχουµε να
πούµε και άλλα µετά. Πώς επιτρέπετε να γίνεται αυτό το πράγµα;
Οργανισµός που εποπτεύετε, να µην παρίσταται σε δίκη για να
διαφυλάξει τα συµφέροντά του; Και δεύτερον έχετε καµµία
σχέση µε αυτή την ακύρωση της απόφασης; Γιατί πάνε οι ηµε-
ροµηνίες έτσι: στις 4 αναλάβατε, στις 8 για το ΔΣ του ΚΕΕΛΠΝΟ,
στις 12 αλλάζουν την απόφαση και στις 15 ξεκινά η δίκη. Θα µε-
ταφέρω κάποια πράγµατα µε επιφύλαξη. Όχι τόσο µ’ επιφύλαξη.
Είχε υπάρξει κάποια δηµοσιότητα παλιότερα όταν ήταν ο κ. Αρ-
κουµανέας πρόεδρος του ΚΕΕΛΠΝΟ στον οποίον πάλι είχατε
απευθυνθεί ξανά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, ολοκληρώ-
στε, κύριε Πολάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω. Έχετε δίκιο. 
Είχε αρνηθεί να µην προχωρήσει την υπόθεση, να µην κατα-

θέσει πάλι γι’ αυτή την ίδια υπόθεση. Έχει κι άλλη µετά. Γιατί
υπάρχει και δεύτερη δίκη η οποία αναβλήθηκε. Πήγε τον Απρίλη.
Είναι γι’ άλλες εβδοµήντα επτά προσλήψεις οι οποίες έρχονται
και σε συνέχεια της απόφασης µε τον Χατζάκη παλιότερα που
είχε καταδικαστεί κ.τ.λ.. Λοιπόν αυτά κατ’ αρχάς και επιφυλάσ-
σοµαι για τα υπόλοιπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’
αρχάς, κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώ-
τηση. Ευχαριστώ για την ερώτηση, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα µου
επιτρέψει την ευκαιρία µε ηρεµία να εξηγήσω στον ελληνικό λαό
γιατί κάποια µέρα σε αυτή την Αίθουσα παραφέρθηκα τόσο πολύ
ίσως την πιο κακή στιγµή της κοινοβουλευτικής µου διαδροµής
στα δεκαεπτά έτη που ο ελληνικός λαός µε εκλέγει συνεχώς Βου-
λευτή του. Ήταν η µέρα που τσακώθηκα µε τον τότε Αναπλη-

ρωτή Υπουργό Υγείας του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Πολάκη, όταν κατηγόρησε
την σύζυγό µου, την κ. Ευγενία Μανωλίδου, ότι βρήκε τα χαρτά-
κια µε τα ρουσφέτια της. Εγώ έγινα έξαλλος διότι ήξερα ότι η
σύζυγός µου ουδέποτε είχε ποτέ ασχοληθεί µε το ΚΕΕΛΠΝΟ ή
οτιδήποτε που αφορά τη δική µου καριέρα. Μετά από αρκετό
διάστηµα συνάντησα και την υπεύθυνη για αυτά τα χαρτάκια. Την
ανέβασα και σε φωτογραφία προχθές, αν µε παρακολουθείτε,
κύριε Πολάκη. Ήταν η κ. Ζαχαρούλα Μανωλίδου, υπεύθυνη
προσλήψεων του ΚΕΕΛΠΝΟ. Ο κ. Πολάκης µε τη µεγάλη του ευ-
φυΐα βρήκε τα χαρτάκια της κ. Ζαχαρούλας Μανωλίδου και κα-
τηγόρησε τη δική µου σύζυγο, την Ευγενία Μανωλίδου. 

Πάµε στο προκείµενο. Κύριε Πολάκη, πιστεύω ότι θα πρέπει,
όσο σκληρή και αν είναι η πολιτική µας αντιπαράθεση, οι άνθρω-
ποι στην πολιτική να έχουν µία αξιοπρέπεια, µία γενναιότητα και
µία συνείδηση. Έχετε κατηγορήσει τον κ. Σταµάτη Πουλή, βε-
βαίως συνεργάτη µου, το δεξί µου χέρι στο Ταµείο Ανάκαµψης,
την κ. Ανδρονίκη Θεοφιλάτου, βεβαίως συνεργάτη µου, το δεξί
µου χέρι και αυτή.  Γιατί ο κ. Πουλής και η κ. Θεοφιλάτου είναι
στο Υπουργείο µου συνεργάτες µου; Να σας πω γιατί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Γιατί είναι οι δύο µοναδικοί υπάλληλοι του
ελληνικού κράτους που απολύθηκαν µε απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου του ΚΕΕΛΠΝΟ κατ’ εντολήν του κ. Πολάκη επί τη
ασκήσει διώξεως. Προσέξτε. Ρώτησα ειδικό καθηγητή του Ερ-
γατικού Δικαίου πριν έρθω εδώ σήµερα αν υπάρχει έστω µία πε-
ρίπτωση στο ελληνικό δηµόσιο που διοικητικό συµβούλιο έχει
απολύσει εργαζόµενο για άσκηση διώξεως. Είναι αυτοί οι δυο
υπάλληλοι. Και θεώρησα προφανώς ότι είχα απολύτως ηθική
υποχρέωση στους δύο ανθρώπους που απολύθηκαν. Ο ένας µά-
λιστα είναι Πρόεδρος του Συλλόγου Εργαζοµένων του ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ. Είναι ο µόνος συνδικαλιστής που έχει απολυθεί στην
ιστορία της µεταπολίτευσης για άσκηση διώξεως -από τον Πο-
λάκη, που το παίζει κι εργατοπατέρας- που έγινε κατόπιν µηνυ-
τήριας αναφοράς του Πολάκη. 

Αν έχετε, κύριε Πολάκη, να µας δείξετε δύο άλλους υπαλλή-
λους, έναν, µισό, που έχει απολυθεί από το ελληνικό δηµόσιο για
άσκηση διώξεως, θέλω να µου το αναφαίρετε να το ερευνήσω.
Έχετε το θλιβερό προνόµιο να είστε ο µοναδικός άνθρωπος στην
Ελλάδα που έχει απολύσει δύο εργαζόµενους επειδή τους µισεί.
Τόσο κακός είστε. Αλλά η κακία σας δεν αποδεικνύεται µόνο στο
πόσο µισάνθρωπα φερθήκατε σ’ αυτούς τους ανθρώπους και τε-
λικά µε δικαστική απόφαση που ακυρώνει την απόλυσή τους
µέχρι την τελεσίδικη απόφαση του δικαστηρίου. Το δικαστήριο
σας έστειλε ήδη ένα ράπισµα. 

Δεν είχατε στην πρωτολογία σας -περίµενα πραγµατικά να δω-
στοιχειώδη ανθρώπινη γενναιότητα. Κάποτε είχατε στεναχωρηθεί
που σας είχα παροµοιάσει µε τον Ραν Ταν Πλαν, εν είδει χιούµορ
στην Αίθουσα. Δεν έχετε ούτε τη στοιχειώδη ενσυναίσθηση ενός
κυνός. Γιατί; Ο κ. Πουλής κατηγορήθηκε από εσάς για τα εξής αδι-
κήµατα µέχρι σήµερα. Για υπεξαίρεση. Κηρύχθηκε αθώος. Για
ψευδές πόθεν έσχες. Κηρύχθηκε αθώος. Για απιστία για τη σίτιση.
Είναι οι λεγόµενες φακές. Κηρύχθηκε αθώος. Και όχι µόνο, κηρύχ-
θηκε αθώος, αλλά έχει καταδικάσει κι εσάς να τον πληρώσετε
4.000 ευρώ για συκοφαντική δυσφήµιση. Για τα επικοινωνιακά του
ΚΕΕΛΠΝΟ, θα καταθέσω στη δευτερολογία µου το βούλευµα. Να
διαβάσετε το βούλευµα. Θυµάστε για κάτι που έλεγε, βελόνα και
κλωστή και διάφοροι δηµοσιογράφοι γνωστοί κ.λπ.; Αθώος και γι’
αυτό ο Πουλής. 

Η κ. Θεοφιλάτου. Συνέργεια σε ψευδές πόθεν έσχες. Κηρύχ-
θηκε αθώα. Από εσάς κατηγορήθηκε. Απιστία για τα επικοινω-
νιακά. Κηρύχθηκε αθώα διά βουλεύµατος. Απιστία για τα
επικοινωνιακά, 2014 - 2016. Κηρύχθηκε αθώα διά βουλεύµατος.
Απιστία για τις µελέτες του ΚΕΕΛΠΝΟ. Κηρύχθηκε αθώα διά βου-
λεύµατος. Ψευδής βεβαίωση εγγράφων. Κηρύχθηκε αθώα διά
βουλεύµατος. Και αυτή η δίκη που έχει αποµείνει είναι η τελευ-
ταία δίκη που έχει αποµείνει γι’ αυτούς τους ανθρώπους. 

Και ερωτώ, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ανθρώπινα, αν έχετε
κάποιο ίχνος ανθρωπιάς µέσα σ’ αυτό το πρωτόγονο µίσος. Το
γεγονός ότι έχετε κατηγορήσει δύο ανθρώπους για δέκα αδική-
µατα και έχει έρθει η ελληνική δικαιοσύνη κι έχει πει δέκα φορές
«αθώοι» σας έχει δηµιουργήσει µια εύλογη ανησυχία µήπως κά-
νατε λάθος; Σας έχει δηµιουργήσει κάποιες τύψεις ότι µπορεί να
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απολύσατε  δύο ανθρώπους από µίσος για µένα και να προσπα-
θείτε να καταστρέψετε τις ζωές τους χωρίς να έπρεπε; Έχετε
κάποια δεύτερη σκέψη ό,τι µπορεί να µην είναι όλοι οι δικαστές
που τους έχουν κηρύξει αθώους, πιασµένοι από αυτούς που θέ-
λετε να απολύσετε αλλά είναι πραγµατικοί έντιµοι δικαστές και
να είναι πράγµατι αθώοι; Γιατί κάθε άλλος άνθρωπος στη θέση
σας, έχοντας στις έντεκα κατηγορίες δέκα αθωωτικές αποφάσεις
που έχουν πάρει ήδη αυτοί οι άνθρωποι, θα είχε έστω µία δεύ-
τερη σκέψη. Το γεγονός ότι δεν έχετε, δείχνει την κακία του χα-
ρακτήρα σας. Εγώ σας θεωρώ τον πιο κακό άνθρωπο στην
ελληνική πολιτική σκηνή. Πρωτόγονη κακία µέσα σας. Μίσος
πρωτόγονο. Ξέρετε γιατί; Γιατί αντιλαµβάνεστε την πολιτική µόνο
µε όρους εχθρού και φίλου. Καθόλου µε όρους συναδέλφου και
πολιτικού αντιπάλου. Σε άλλες εποχές εµένα προφανώς θα µε
είχατε σφάξει αν είχατε τη δυνατότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µην
περνάµε σε υπερβολές. Σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μα,
είναι προφανές αυτό. 

Έρχοµαι λοιπόν και κλείνω, για να απαντήσω και στο ερώτηµα. 
Πράγµατι ο ΕΟΔΥ στις 18 Δεκέµβρη είχε πάρει την απόφαση

να παρασταθεί. Όµως στα τέλη Νοεµβρίου είχε παραιτηθεί η
προηγούµενη νοµική υπηρεσία του ΚΕΕΛΠΝΟ. Είχαν αναλάβει
οι καινούργιοι δικηγόροι. Οι καινούργιοι δικηγόροι, αφού ανέλα-
βαν και έκαναν, πράγµατι, την εισήγησή που είπατε, πριν πάω
εγώ στο Υπουργείο Υγείας, είχαν ανακαλύψει τη γνωµοδότηση
του κ. Γουλιέλµου. Εγώ δεν τον ξέρω τον άνθρωπο. Με αυτό που
είπατε «δικηγόρος οµάδων», «τέτοιος είναι», δεν καταλαβαίνω τι
εννοείτε ακριβώς. Η γνωµοδότηση του κ. Γουλιέλµου δεν παραγ-
γέλθηκε από εµένα. Παραγγέλθηκε επί εποχής Αρκουµανέα.
Τώρα αυτά που είπατε ότι είχα πει στον Αρκουµανέα να µην πα-
ρασταθεί κι αυτός αποφάσισε να παρασταθεί, δεν ξέρω πού τα
βρήκατε. Από το µυαλό σας θα τα βγάλατε! 

Τι είπαν, λοιπόν, οι δικηγόροι; Παιδιά, ακούστε. Όταν έχουµε
µία γνωµοδότηση που έχουµε παραγγείλει εµείς ως διοικητικό
συµβούλιο και λέει ότι οι προσλήψεις ήταν νόµιµες, εάν παρ’ ότι
έχει βγει η γνωµοδότηση πάµε στο δικαστήριο και πούµε ότι ήταν
παράνοµες οι προσλήψεις και αυτοί αθωωθούν -έτσι πιστεύω ότι
θα γίνει- όταν θα βρούµε και τις άλλες δέκα αθωωτικές αποφά-
σεις, που έχουν αθωωθεί ήδη, όλα τα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου θα είναι υποκείµενα σε αστικές αγωγές αποζηµιώσεως
για συκοφαντική δυσφήµιση από αυτούς τους ανθρώπους. Και
τι έκανε το Διοικητικό Συµβούλιο του ΚΕΕΛΠΝΟ; Ρώτησε έναν
από τους καλύτερους καθηγητές στην Ελλάδα, τον κ. Τριαντα-
φύλλου, για το τι πρέπει να κάνουν. Ακούστε τι είπε η γνωµοδό-
τηση του κ. Τριανταφύλλου, εγνωσµένου κύρους καθηγητής
Ποινικού και Αστικού Δικαίου. «Δώδεκα Ιανουαρίου 2024, τόσο η
παράλειψη παράστασης, όσο και η παραίτηση από το δικαίωµα
παράστασης δεν οδηγούν στην απόσβεση των αστικών αξιώ-
σεων του ζηµιωθέντος και συγκεκριµένα η παράλειψη παράστα-
σης του ΕΟΔΥ προς τις … κατηγορίες κατά των ανωτέρω
κατηγορουµένων δεν οδηγεί στην απόσβεση των αστικών αξιώ-
σεών του. 

Δηλαδή, τι τους είπε ο κύριος καθηγητής; Είναι λεπτά νοµικά
γράµµατα αυτά, κύριε Πολάκη. Τους είπε: «Εάν παρασταθείτε,
κινδυνεύετε µετά να καταδικαστείτε σε αγωγή. Εάν δεν παρα-
σταθείτε, δεν χάνετε απολύτως τίποτα και αν καταδικαστούν,
µπορείτε να πάτε να τους ζητήσετε αποζηµίωση». Άρα τους ει-
σηγήθηκε να µην παρασταθούν. 

Και, ναι, όλα αυτά είναι άσχετα µε τη δική µου ανάληψη του
Υπουργείου Υγείας. Άλλωστε, τη συνάντησή µου µε το Διοικητικό
Συµβούλιο του ΕΟΔΥ, κύριε συνάδελφε, τη µάθατε από τη δη-
µόσια ανάρτηση που έκανε το Υπουργείο Υγείας. Λέτε να έστηνα
συνωµοσία και να την ανέβαζα και στο Twitter; 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Πο-
λάκη, έχετε τον λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Χειροκροτάτε, κύριε Πλεύρη; 
Θα ζητήσω κι εγώ µια ανοχή, για να µπορέσω να απαντήσω σε

κάποια πράγµατα. 

Κατ’ αρχάς, θα υπερβώ τους χαρακτηρισµούς που τεχνηέντως
και προκλητικώς κάνατε για να µην πάει η µπάλα στην εξέδρα.
Όχι γιατί δεν µπορώ να απαντήσω στο ίδιο µήκος κύµατος, αλλά
γιατί δεν θέλω και γιατί δεν αξίζει. Γιατί όπως λέει και µια πολύ
παλιά κρητική µαντινάδα, «ποτέ του χοίρου το µαλλί δε γίνεται
µετάξι κι ο µουζωµένος δεν µπορεί τη µούρη του ν’ αλλάξει». Αν
καταλαβαίνεις τι θα πει αυτό το πράγµα.

Πρώτον, το χαρτί µε τους διορισµούς έχει κατατεθεί επισήµως
στην Εισαγγελία Διαφθοράς τότε. Συµπεριλήφθηκε όχι µόνο εκεί
αλλά και στα πρακτικά της Βουλής στην εξεταστική επιτροπή και
είχε δίπλα αυτό το χαρτί και που επιβεβαιώθηκε µέχρι τελευταίας
λεπτοµέρειας και από την εξεταστική επιτροπή και από το κλιµά-
κιο ελέγχου και από το βούλευµα το διπλό που τους οδήγησε
στο δικαστήριο, ότι οι δεκαοκτώ από τους είκοσι δύο διορισµούς
που ήταν υποτιθέµενοι ειδικοί συνεργάτες και ειδικών προσόν-
των, ήταν απόφοιτοι λυκείου και απασχολήθηκαν στο γραφείου
Τύπου σας στο Υπουργείο την περίοδο που ήσασταν Υπουργός.
Και µάλιστα -ακούστε µε, µην κουνάτε το κεφάλι, κι εγώ έκανα
Υπουργός- αν θέλατε µπορούσατε να αποσπάσετε χίλιους πεν-
τακόσιους δεκατρείς. Να αποσπάσετε. Όχι να βάλετε το ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ χωρίς προκήρυξη, χωρίς καµµία πραγµατική εισήγηση,
αλλά µε πλαστογραφηµένα πρακτικά και του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του ΚΕΕΛΠΝΟ, τα οποία τροποποιήθηκαν όπως απέ-
δειξε η Διεύθυνση Εγκληµατολογικών Ερευνών το 2015 και
µπήκαν στη θέση τους το 2016 και πλαστογραφηµένο από τον κ.
Πουλή αυτό που έλεγε ότι ήταν στη δοµή οροθετικών και δού-
λευαν εκεί. Γιατί αυτό έλεγαν, ότι είναι στη δοµή οροθετικών.
Πλαστογραφηµένο και αυτό το πρακτικό, από τη Διεύθυνση Εγ-
κληµατολογικών Ερευνών που λέει πότε δηµιουργήθηκε, έναν
χρόνο µετά από τότε που το εισηγήθηκε τον Σεπτέµβριο του
2014 αντί για τον Νοέµβριο του 2013 που υποτίθεται έγινε η ει-
σήγηση. Μιλάµε για τέτοια πράγµατα που έχουν αποδειχθεί.
Υπάρχουν, λοιπόν, όλοι αυτοί οι οποίοι ήταν ΔΕ, ρουσφέτια σας.
Είχατε τελειώσει τους µετακλητούς που είχατε και πήρατε άλ-
λους είκοσι παραπάνω µε αυτό τον τρόπο. Θα τα πω και στο δι-
καστήριο αύριο-µεθαύριο που δέχτηκε να καταθέσω. Θα ξαναπώ
όλα. Περιγράφονται όλα. Κι όχι, κύριε Γεωργιάδη, δεν ήταν όπως
είπατε την άλλη την κ. Μανωλίδου. Αυτό που έγραφε εκείνο το
χαρτί έλεγε Ευγενία Μανωλίδου, Άδωνι και από Παπακώστα είναι
η πρόταση για να προσληφθεί η κ. Κουρκουνάκη Δέσποινα ΔΕ
Διοικητικός. Αυτή είναι. Ένα αυτό.

Πάµε παρακάτω. Έχω πάρα πολλή αξιοπρέπεια, κύριε Γεωρ-
γιάδη. Και ξέρετε ποια είναι η µεγάλη µας διαφορά εµάς τους
δύο. Εσείς κλείσατε επτά νοσοκοµεία. Εγώ άνοιξα τρία. Εγώ πέ-
ρασα δίπλα από έναν ποταµό χρήµατος και τη χέρα µου δεν την
άπλωσα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μπα;
Πού το ξέρουµε αυτό; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ξέρω πολύ καλά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εσύ

το λες!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ξέρω πολύ καλά και κοιτάω τους πάντες

στα µάτια. 
Και επειδή -ακούστε- σας προλαβαίνω τώρα γιατί υπολογίζω

τι θα πείτε, εγώ σας κάνω την εξής πρόκληση, κύριε Γεωργιάδη.
Κι αν έχετε τη δύναµη -για να µην πω κάποια άλλη λέξη- δεχθείτε
την. Θα µε κατηγορήσετε για το γνωστό σενάριο -γιατί αυτό θα
πείτε µετά για να θολώσετε αυτό εδώ- ότι εγώ τα έχω «πιάσει»
από τον σεκιουριτά του ΚΕΕΛΠΝΟ. 

Όταν θα απαγγελθεί κατηγορία σε µένα, λοιπόν, κύριε Γεωρ-
γιάδη, όπως σ’ εσάς δεν απαγγέλθηκε γιατί έγιναν δύο εκλογές
το 2015 γι’ αυτό το πράγµα, εκτός από την απιστία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Πο-
λάκη, ολοκληρώστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μισό λεπτό και θα τελειώσουµε.
Εγώ σας λέω το εξής. Να πάµε µαζί σε έναν συµβολαιογράφο

και να υπογράψουµε ότι εγώ παραιτούµαι της παραγραφής, πα-
ραιτείστε κι εσείς της παραγραφής και πάµε στο δικαστήριο εγώ
κατηγορώντας σας γι’ αυτή την ιστορία κι εσείς κατηγορώντας
εµένα για την άλλη ιστορία µε τον σεκιουριτά. Να δούµε ποιος
έχει τα κότσια να κοιτάξει τους πάντες στα µάτια.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτά δεν αφορούν,
όµως, την επίκαιρη ερώτηση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μισό λεπτό. Μίλησε εξίµισι λεπτά. Είπε
τόσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πρέπει να µιλήσετε
κι εσείς άλλα τόσα;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ακούστε µε τώρα.
Δεν είναι δέκα οι υποθέσεις που έχουν αθωωθεί. Γιατί λέτε και

ψέµατα. Ξέρεις, το χειρότερο πράγµα είναι να πεις µερικές αλή-
θειες ανακατεµένες µε πολλά ψέµατα. Για παράδειγµα, όταν στη
δικαστική απόφαση που µε καταδίκασε, υποτίθεται, ο κ. Πουλής
για την εξύβριση -που τον είχα βρίσει όντως- αποδέχτηκε το δι-
καστήριο ότι όλα όσα έλεγα σε σχέση µε τις δοµές των διαµερι-
σµάτων και τη σίτιση και τα υπόλοιπα και τις επισκευές ήταν
αλήθεια και δεν υπήρχε καµµία συκοφαντία. Δεύτερον, το ίδιο
έγινε και µε τον κ. Κουρτάκη, µε αντίστοιχες ιστορίες που είχε
δηµοσιεύσει και µε τις διαφηµιστικές δαπάνες, που εκεί δέχτηκαν
ότι και αυτά ήταν αλήθεια. Τα πάντα ήταν αλήθεια.

Και να ξέρετε κάτι άλλο. Ναι, είµαι πολύ κακός, κύριε Γεωρ-
γιάδη. Είµαι πάρα πολύ κακός άνθρωπος. Αυτό µπορούν να το
επιβεβαιώσουν χιλιάδες ασθενείς σε όλη τη χώρα. Και σήµερα
µε πήρε ένας τηλέφωνο και µου λέει «ευχαριστώ γι’ αυτό που
έκαµες για τον αδερφό µου». Και ούτε που το θυµόµουνα. Εσάς
πόσοι σας έχουν πάρει τηλέφωνο να σας ευχαριστήσουν για
κάτι; Γιατί εµένα µε παίρνουν κάθε µέρα χιλιάδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Πο-
λάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εσείς, κύριε Γεωργιάδη, δεν είστε κακός.
Είστε διεφθαρµένος. Και δεν είσαστε αθώος. Είσαστε αρχειοθε-
τηµένος. Και όλα σε αυτή τη ζωή, όσο κι αν καθυστερούν, στο
τέλος η αλήθεια πάντα θα υπάρξει. Γιατί κάποιοι θα αντέξουµε.
Και πείτε στην κυρία από πίσω σας να µην κάνει αυτούς τους
µορφασµούς. Δεν κάνει. Να σέβεστε τον χώρο που βρίσκεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε εδώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εσάς µιλάω. Δεν ξέρω και ποια είστε. Αυ-

τούς τους µορφασµούς να µην τους κάνετε, κυρία µου. Δεν είστε
παράγοντας του Κοινοβουλίου. Στοιχειώδης σεβασµός του
χώρου που βρίσκεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πολάκη, ολο-
κληρώσατε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτή είναι η αλήθεια, κύριε Γεωργιάδη.
Και περιµένω, για να σταµατήσει η όλη αυτή µπουρδολογία περί
του σεκιουριτά του ΚΕΕΛΠΝΟ, διότι για να πω κι αυτό και να τε-
λειώσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, κύριε Πολάκη.
Σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έχει σηµασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε

πάρα πολύ. Έχετε ξεφύγει και οι δύο. Είµαστε σε κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Λαµπρούλη, επειδή σήµερα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, θα ακούσετε

το Προεδρείο.
Είµαστε σε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Ξέρετε τη διαδικασία.

Είστε παλιοί και οι δύο. Αφορά συγκεκριµένη ερώτηση ή συγκε-
κριµένα ερωτήµατα που έχουν διατυπωθεί και πάνω σε αυτά γί-
νεται η συζήτηση. Τώρα, αν εσείς οι δύο θέλετε να παίξετε, να
µην πω λέξη, έξω από αυτή την Αίθουσα και όχι στη διαδικασία
του κοινοβουλευτικού ελέγχου και να ανταλλάζετε εκατέρωθεν
υβριστικές εκφράσεις. Να περιοριστούµε στην ερώτηση.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είναι για ανθρώπους που έκαναν τη δου-
λειά τους. Διότι εγώ είµαι ο άνθρωπος που έδιωξε τους εργολά-
βους από εβδοµήντα επτά νοσοκοµεία. Ο κ. Γεωργιάδης είναι
αυτός που θα τους ξαναγυρίσει. Είχε τάξει σε αυτές που εργά-
ζονταν στο «Σωτηρία» και στον «Άγιο Σάββα» ότι θα παρατείνον-
ταν η θητεία τους µέχρι το 30 Ιουνίου και σήµερα µαθαίνουν ότι
είναι απολυµένες.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν συνεννοούµα-
στε, κύριε Πολάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν µπορεί να κατηγορείτε εσείς εµένα
που έδιωξα τους εργολάβους ότι «έπιασα» εγώ λεφτά. Άλλοι τα

«πιάσανε» και άλλοι θα τα «ξαναπιάσουν» τώρα που θα διπλασιά-
σουν το κόστος. Η σίτιση στο «Θριάσιο» από 375.000 θα πάει
1.600.000, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
θερµή παράκληση, έχετε τρία λεπτά µε µια πολύ µικρή ανοχή.
Υπάρχουν και άλλοι Υπουργοί που περιµένουν, όπως υπάρχουν
και συνάδελφοι που περιµένουν. Δεν µπορεί να γίνεται αυτό. Ας
περιοριστούµε στα της ερώτησης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’
αρχάς, ως προς τα πραγµατικά περιστατικά της εν εξελίξει δίκης
θα µου επιτρέψετε να µην πω απολύτως τίποτα, παρά µόνο να
ενηµερώσω το Σώµα ότι τίποτα από όσα λέει ο κ. Πολάκης δεν
έχει αποδειχθεί, γιατί τώρα είµαστε στο δικαστήριο. Εγώ έχω εµ-
πιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη. Χαίροµαι που θα κατα-
θέσω, να µην έχετε να λέτε µετά ότι σας φιµώσαµε κιόλας. Έχω
ζητήσει να εξεταστώ και κατ’ αντιπαράσταση µαζί σας, εφόσον
θα έρθετε να καταθέσετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το δέχοµαι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα

ό,τι αφορά σε όσα είπατε για την υπόθεση, εγώ εµπιστεύοµαι
την ελληνική δικαιοσύνη. Εσείς προφανώς όχι.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εγώ δέχοµαι την κατ’ αντιπαράσταση
εξέταση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Γιατί
µε ξαναείπατε αρχειοθετηµένο, επειδή δεν γνωρίζετε ότι η αρ-
χειοθέτηση είναι ανώτερη της αθώωσης. Αρχειοθέτηση σηµαίνει
ότι η εισαγγελέας κ. Τουλουπάκη, που µε είχε τέσσερα χρόνια
υπό έρευνα, η φίλη σας, δεν βρήκε ούτε αποχρώσες ενδείξεις
για να µου ασκήσει δίωξη. Αυτό θα πει αρχειοθέτηση.

Αντιθέτως, ο κ. Λοβέρδος αθωώθηκε µετά τη δίωξη δέκα
µηδέν. Ούτε από αυτόν δεν έχετε ζητήσει συγγνώµη. Τέτοιος
είναι ο πραγµατικός σας σεβασµός στην ελληνική δικαιοσύνη.
Άρα για την υπόθεση αυτή θα τα πούµε στο δικαστήριο.

Τώρα, όµως, οφείλω να ενηµερώσω το Σώµα για κάποιο τρικ
που κάνατε, έξυπνο µεν, αλλά ευτυχώς είµαι εδώ. Είπατε «να πα-
ραιτηθείτε εσείς από την παραγραφή και να παραιτηθώ και εγώ
για να πάµε να δικαστούµε». Δεν έχετε καµµία παραγραφή, κύριε
Πολάκη. Εγώ δεν σας κατηγορώ για απιστία για να έχετε παρα-
γραφεί. Σας κατηγορώ ότι πήρατε λεφτά. Αυτό είναι ξέπλυµα
µαύρου χρήµατος και δεν έχετε καµµία παραγραφή για να πα-
ραιτηθείτε. Άρα ό,τι είπατε είναι σόου.

Πάµε τώρα να εξηγήσουµε γιατί πήρατε λεφτά, επειδή το παί-
ζετε και πολύ αθώος. Ενηµερώνω το Σώµα και θα καταθέσω στα
Πρακτικά την αίτηση της Επιτροπής Αρχής και Διαφάνειας του
ελληνικού κράτους. Έψαξε όλο το ΚΕΕΛΠΝΟ όλη την περίοδο
ΚΕΕΛΠΝΟ. Έβγαλε την περίοδο Αδώνιδος Γεωργιάδου τζάµι!
Δεν βρήκε το παραµικρό. Τι βρήκε, όµως; Βρήκε µια σειρά τιµο-
λογίων -που θα τα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής, κύριε
Πρόεδρε, κατ’ εντολήν του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας για
τον µήνα Μάρτιο ’17, σύνολο εξτρά τόσες χιλιάδες ευρώ, έξτρα
φύλαξη κατ’ εντολήν του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας τόσες
χιλιάδες ευρώ, έξτρα φρούρηση κατ’ εντολήν του Υπουργού
Υγείας Αναπληρωτή τόσες χιλιάδες ευρώ, έξοδα κατ’ εντολήν
του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας τόσες χιλιάδες ευρώ. Το
ακόµα καλύτερο: έχετε χρεώσει σε τιµολόγια, έχετε πληρώσει
φύλαξη ταυτόχρονα του γραφείου του Αναπληρωτή Υπουργού
και του Υφυπουργού Υγείας από την εταιρεία φύλαξης. Σηµει-
ώστε ότι δεν είχατε Υφυπουργό Υγείας. Έχετε πληρώσει 50.000
ευρώ για να φυλάνε ένα γραφείο ενός ανθρώπου που δεν
υπήρχε. 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-

ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ποιο είναι το επιχείρηµα σας τώρα; «Μα, αυτή την εταιρεία τη
βρήκα στο ΚΕΕΛΠΝΟ γιατί την είχε και ο Λοβέρδος και ο Γεωρ-
γιάδης και ο Βορίδης και πριν από τον Λοβέρδο». Ψεύδεστε στο
εξής: 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και εγώ την έδιωξα.
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι.
Και σε αυτό ψεύδεστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και τη βρήκα και την έδιωξα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ούτε

τη βρήκατε, ούτε τη διώξατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ, ολοκληρώστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Να

ξέρει, λοιπόν, το Σώµα, η εταιρεία υπήρχε στο ΚΕΕΛΠΝΟ πράγ-
µατι, αλλά το τέλος του 2005 η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ αποφάσισε
να εντάξει το ΚΕΕΛΠΝΟ στο δηµόσιο λογιστικό. Από την ώρα
που εντάξατε το ΚΕΕΛΠΝΟ στο δηµόσιο λογιστικό ήσασταν υπο-
χρεωµένοι να τη διώξετε την ίδια µέρα και να κάνετε διαγωνισµό.
Δεν κάνατε. Βγήκε δικαστική απόφαση να τη διώξετε. Δεν τη διώ-
ξατε. Έκανε µήνυση κατά της εταιρείας ο πρόεδρος των εργα-
ζοµένων τότε, Σταµάτης Πουλής και αντί να διώξετε την εταιρεία,
απολύσατε τον Πουλή.

Και ακούστε και το καλύτερο γιατί δεν θυµάστε καλά. Εδώ έχω
την κατάθεση µιας τροπολογίας που κάνατε το 2018. Θυµίζω
απλώς για να σας φρεσκάρω τη µνήµη, ήταν νοµιµοποίηση δα-
πανών των νοσοκοµείων, κάτι που κάνει σταθερά το Υπουργείο
Υγείας. Για πρώτη και µοναδική φορά στην ιστορία όµως είχατε
βάλει και ιδιωτικού δικαίου. Εµείς πάντα όταν φέρνουµε νοµιµο-
ποιήσεις των δηµοσίου δικαίου, δηλαδή των νοσοκοµείων. Εσείς
βάλατε και του ιδιωτικού δικαίου και σας ξέφυγε κάτω η λέξη
«ΚΕΕΛΠΝΟ». Όταν το πήρε είδηση τότε η Νέα Δηµοκρατία και
έγινε φασαρία, απεσύρθη η τροπολογία. Αν είχε περάσει αυτή η
τροπολογία, οι πληρωµές που έχετε κάνει στην εταιρεία που κα-
τέθεσα προηγουµένως που είναι πάνω από 2 εκατοµµύρια ευρώ
-και θα τα καταθέσω στα Πρακτικά- και είναι όλες παράνοµες…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν είναι οκτώ;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Οι

παράνοµες είναι τα 2 εκατοµµύρια, που βρήκε η Εθνική Αρχή
Διαφάνειας, που είπε ότι είναι εικονικά τιµολόγια.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-
ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ακούστε, λοιπόν, πώς δένει η ιστορία για τον αθώο Πολάκη,
που δεν έχει βάλει το δάχτυλό του στο µέλι, που δείχνει τους
υπολοίπους και µάλιστα τους κατηγορεί για διαφθορά. Αν, κύριε
Πολάκη σε εµένα, µε Τουλουπάκη τέσσερα χρόνια να µε ψάχνει,
µε εξεταστική που έγινε στη Βουλή επί έναν χρόνο, είχατε βρει
ένα τιµολόγιο που να έλεγε ότι πληρώθηκε η «NOVARTIS» 1
ευρώ µε εντολή του Υπουργού Άδωνη Γεωργιάδη, θα µε είχατε
φυλακίσει. Και εγώ έχω βρει 2 εκατοµµύρια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, κύριε
Υπουργέ, να κλείσει εδώ η συζήτηση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Η
Εθνική Επιτροπή Διαφάνειας λέει ότι είναι πλαστά και εικονικά
τιµολόγια που η υπηρεσία του ΚΕΕΛΠΝΟ έλεγε ότι δεν πρέπει
να πληρωθούν και που πληρώθηκαν µε εντολή του αδιάφθορου
Παύλου Πολάκη.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκε η

συζήτηση. Το έχετε µετατρέψει σε διαπροσωπικό σόου. Σας πα-
ρακαλώ πολύ. Δεν καταγράφεται τίποτα άλλο.

Προχωρούµε στην έβδοµη µε αριθµό 681/5-2-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς την Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: Συµβασιούχοι έργου
e-ΕΦΚΑ». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υφυπουργέ, όση ώρα παρακολουθούµε αυτή την
εκτροχιασµένη -θα έλεγα- κατάσταση, από τα θεωρεία της Βου-
λής παρακολουθούν τη συνεδρίαση µας έντεκα συµβασιούχοι

του e-ΕΦΚΑ που περιµένουν µε πολλή αγωνία την απάντησή σας
στην ερώτησή µου, αλλά και συνολικά τη θεσµική απάντηση του
Υπουργείου Εργασίας σε αυτό το θέµα που αποτελεί µείζον ζή-
τηµα και για τους εργαζόµενους που πλήττονται, αλλά και για
τους συνταξιούχους στη χώρα µας που περιµένουν εναγωνίως
τις συντάξεις τους, γνωρίζοντας το πόσο χρονίζουν και παίρνον-
τας διαβεβαιώσεις ότι θα λυθούν τα ζητήµατα της καθυστέρη-
σης, αλλά και για τους υπολοίπους εργαζόµενους στον e-ΕΦΚΑ
και στον ΕΦΚΑ που έχουν στην κυριολεξία στενάξει από τον
φόρτο εργασίας, την πλήρη ακαταλληλότητα των υποδοµών και
την απόλυτη υποστελέχωση ενός φορέα που είναι κοµβικός για
τους ανθρώπους οι οποίοι περιµένουν τη σύνταξη τους, έχοντας
δουλέψει σε όλη τους τη ζωή και έχοντας πληρώσει τις εισφορές
τους σε όλη τους την εργασιακή διαδροµή.

Κύριε Υφυπουργέ, όπως γνωρίζετε, έχουν προσληφθεί ως
συµβασιούχοι έργου ενενήντα άνθρωποι -εκατό αρχικώς- οι
οποίοι επί δύο χρόνια σχεδόν παρέχουν τις υπηρεσίες τους για
την έγκαιρη και γρήγορη έκδοση συντάξεων. Είναι πτυχιούχοι
των ελληνικών πανεπιστηµίων µε λαµπρές σπουδές, έχουν προσ-
ληφθεί µέσω των διαδικασιών ΑΣΕΠ, έχουν ειδικευτεί µε πόρους
και εργαλεία του ελληνικού δηµοσίου στη διαδικασία έκδοσης
των συντάξεων και έχουν συνδράµει και συµβάλει στην επιτά-
χυνση των διαδικασιών και στην έγκαιρη έκδοση συντάξεων κατά
τα δύο τελευταία έτη. Από άποψη ανθρώπινου δυναµικού είναι
συνεπώς πολύτιµο ανθρώπινο δυναµικό, το οποίο το ελληνικό
δηµόσιο οφείλει να αξιοποιήσει και όχι να το πετάξει στον δρόµο.
Από τον Γενάρη, δηλαδή µε την είσοδο της νέας χρονιάς, λήγουν
οι συµβάσεις έργου περίπου του 60% των ανθρώπων αυτών και
µέρα µε την ηµέρα, ο ένας µετά τον άλλον και η µια µετά την
άλλη µπαίνει στην ανεργία.

Το θέµα είναι πολλαπλό. 
Πρώτον, κρίνετε ότι είναι σωστό και πρέπει να συνεχιστεί αυτή

η κατάσταση, δηλαδή το ελληνικό δηµόσιο, το κράτος να συµ-
περιφέρεται µε αυτόν τον µπαγαπόντικο τρόπο, να εµφανίζει
συµβάσεις εργασίας σαν να είναι συµβάσεις έργου, να εκπαι-
δεύει ανθρώπους τους οποίους στη συνέχεια οφείλει να αξιοποι-
ήσει, αλλά τελικά να τους πετάει στον δρόµο και να µην
κεφαλαιοποιεί ούτε την επένδυσή του σε αυτό το δυναµικό που
είναι απολύτως άξιο και απολύτως πρόσφορο και πολύτιµο για
το πεδίο της έκδοσης συντάξεων; 

Δεύτερον, έχετε κάποιο πλάνο; Ξέρω ότι µου ζητήσατε να ανα-
βληθεί η σηµερινή συζήτηση και αν το θέµα δεν ήταν τόσο ζέον
δεν θα είχα κανένα πρόβληµα να την αναβάλουµε. Όµως είναι
ζήτηµα ζωής ή εγκατάλειψης για τους ανθρώπους αυτούς, οι
οποίοι µπαίνουν στην ανεργία, ενώ έχουν µόνο προσφέρει και
ενώ η λογική κάθε έννοια αξιοκρατίας και κάθε έννοια χρηστής
αξιοποίησης των πόρων του δηµοσίου υπαγορεύει και επιβάλλει
την αξιοποίησή τους. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στο γεγονός ότι µιλάµε για ενενήντα
πτυχιούχους µε πλήρη και εγνωσµένο επαγγελµατισµό που
έχουν εργαστεί επί δύο χρόνια, που έχουν αποκτήσει εξειδικευ-
µένη εµπειρία στην απονοµή συντάξεων και ότι ο ΕΦΚΑ αυτή τη
στιγµή σύµφωνα µε τα δηµόσια στοιχεία, από το σύνολο των
εννέα χιλιάδων τριάντα µιας θέσεων έχει καλυµµένες µόνον τις
έξι χιλιάδες επτακόσιες ενενήντα οκτώ και δεσµευµένες άλλες
εννιακόσιες πενήντα τέσσερις. Δηλαδή, έχει κενές οργανικές θέ-
σεις. Το 56,9% των εργαζοµένων του φορέα µόνο, δηλαδή λιγό-
τερο από 60%, ανήκει σε κατηγορίες κάποιου είδους ανώτατης
ή ανώτερης εκπαίδευσης, το υπόλοιπο 40% όχι -οι ενενήντα
αυτοί άνθρωποι είναι όλοι πτυχιούχοι και εισαγµένοι µέσω ΑΣΕΠ-
, ενώ υπάρχουν χίλια διακόσια εβδοµήντα τρία οργανικά κενά,
εκ των οποίων το 50% και πλέον είναι πανεπιστηµιακής και τε-
χνολογικής εκπαίδευσης. Δηλαδή έχετε 50% του χίλια διακόσια
εβδοµήντα τρία, περίπου εξακόσιες τριάντα επτά κενές οργανι-
κές θέσεις πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης και έχετε ενενήντα άξι-
ους ανθρώπους πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, οι οποίοι αυτή
τη στιγµή µπαίνουν στην ανεργία. 

Το δεύτερο ερώτηµα είναι γιατί δεν έχει βρεθεί λύση και γιατί
υποχρεώνονται αυτή τη στιγµή στην απόγνωση. Έχουν αποστεί-
λει στην κυρία Υπουργό επιστολή µε την οποία ζητούν λύση. Εγώ
περιµένω πραγµατικά ότι µε την απάντησή σας θα δώσετε µία
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πρόγνωση λύσης, γιατί δεν µου είναι νοητό ότι µπορεί το ελλη-
νικό δηµόσιο να συµπεριφέρεται κατ’ αυτόν τον τρόπο.

Και, τέλος, έχετε στη διάθεσή σας και την ανακοίνωση που
εξέδωσε η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συλλόγων Εργαζοµένων του
ΕΦΚΑ από τον Νοέµβριο που περιγράφει µια δραµατική κατά-
σταση γι’ αυτούς στους οποίους εµπιστευόσαστε την έκδοση
των συντάξεων και την ανακοίνωση την εντελώς πρόσφατη, 17
Γενάρη του 2024, του Συλλόγου Εργαζοµένων ΕΦΚΑ, που επίσης
υπογραµµίζει ότι αυτό το έµπειρο και αποτελεσµατικό προσω-
πικό πρέπει να παραµείνει στη θέση του. 

Παρακαλώ, λοιπόν, να µου απαντήσετε και πραγµατικά ελπίζω
ότι θα τοποθετηθείτε εγγυητικά, ότι οι άνθρωποι αυτοί θα αξιο-
ποιηθούν άµεσα και δεν θα πεταχτούν και ποιος είναι ο σχεδια-
σµός και η πρόβλεψή σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας, θα µου επι-

τρέψετε να ξεκινήσω µε σύντοµη αναφορά στο ιστορικό της υπό-
θεσης και στο νοµικό πλαίσιο που διέπει το θέµα της επίκαιρης
ερώτησής σας. 

Υποθέτω ότι ως νοµικός -και δεν είµαι νοµικός ο ίδιος, αλλά
έχω ακούσει πολύ καλά λόγια για εσάς σαν νοµικό- αυτά όλα θα
έπρεπε να σας είναι γνωστά και νοµίζω ότι σας είναι. Οι συµβά-
σεις έργου µεταξύ φορέων του δηµοσίου και φυσικών προσώ-
πων διέπονται κατ’ αρχάς από το άρθρο 6 του ν.2527/1997. Με
βάση τον νόµο αυτόν, πριν τη σύναψη της σύµβασης απαιτείται
µεταξύ άλλων έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης και βεβαί-
ωση του ΑΣΕΠ ότι πρόκειται για γνήσια σύµβαση έργου που δεν
υποκρύπτει εξαρτηµένη εργασία και δεν καλύπτονται µε αυτή
πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Τούτο, διότι όπως επίσης προβλέ-
πεται στον νόµο σύµβαση µίσθωσης έργου που καλύπτει πάγιες
και διαρκείς ανάγκες είναι αυτοδικαίως και καθ’ ολοκληρίαν
άκυρη. 

Επίσης, στο π.δ.164 του 2004, µε το οποίο ενσωµατώθηκε στο
Εθνικό Δίκαιο η οδηγία 1999/70 των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και
το οποίο εφαρµόζεται και στο προσωπικό που απασχολείται στο
δηµόσιο µε σύµβαση έργου, προβλέπεται ότι οι συµβάσεις που
καταρτίζονται διαδοχικά µεταξύ του ιδίου εργοδότη και του ιδίου
εργαζοµένου µε την ίδια ή παρεµφερή ειδικότητα και µε τους ίδι-
ους ή παρεµφερείς όρους εργασίας απαγορεύεται να υπερβαί-
νουν τους είκοσι τέσσερις µήνες σε συνολικό χρόνο απασχό-
λησης. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση τα πρόσωπα που απασχολούνται
ή απασχολήθηκαν στον e-ΕΦΚΑ µε βάση τη Σύµβαση Μίσθωσης
Έργου Σεπτεµβρίου 2021 συνήψαν σύµβαση έργου µε τον
φορέα µε βάση τις κείµενες διατάξεις προκειµένου να συνδρά-
µουν στην εκκαθάριση εκκρεµών αιτηµάτων συνταξιοδότησης.
Προηγήθηκε µάλιστα και η βεβαίωση του ΑΣΕΠ ότι πρόκειται για
γνήσια σύµβαση έργου και πράγµατι ήταν γιατί η εκκαθάριση
των εκκρεµών συντάξεων ήταν έργο συγκεκριµένης διάρκειας.
Η αρχική διάρκεια για τη σύµβαση ήταν δεκατέσσερις µήνες, γε-
γονός το οποίο ήταν εξαρχής γνωστό σε όλους τους συµµετέ-
χοντες. Στη συνέχεια παρατάθηκε νοµοθετικά δύο φορές µέχρι
τους είκοσι τρεις µήνες, µε το άρθρο 143 του ν.5039/2023 και µε
το άρθρο 12 του ν.5057/2023. Δηλαδή έχουµε φτάσει στο ανώ-
τατο όριο που επιτρέπει ο νόµος.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, όπως γνωρίζετε πολύ καλά οι προσ-
λήψεις στο δηµόσιο διέπονται από πολύ συγκεκριµένο και αυ-
στηρό πλαίσιο το οποίο µάλιστα αποτυπώνεται και στο Σύνταγµα
µε την αναθεώρηση του 2001. Με βάση τις συνταγµατικές δια-
τάξεις και πιο συγκεκριµένα µε το άρθρο 103 του Συντάγµατος,
η πρόσληψη υπαλλήλων στο δηµόσιο γίνεται είτε µε διαγωνισµό
είτε µε επιλογή σύµφωνα µε προκαθορισµένα και αντικειµενικά
κριτήρια και υπάγεται στον έλεγχο του ΑΣΕΠ. Επίσης, απαγο-
ρεύεται ρητά η µονιµοποίηση προσωπικού που έχει προσληφθεί
µε σύµβαση έργου και επιπρόσθετα απαγορεύεται η µετατροπή
των συµβάσεων του σε αορίστου χρόνου. 

Συνοψίζοντας, σεβόµενοι τις συνταγµατικές διατάξεις και την

κείµενη νοµοθεσία δεν υπάρχει πλέον κανένα περιθώριο επέµ-
βασης του νοµοθέτη, εφόσον έχουµε εξαντλήσει όλα τα νόµιµα
µέσα που διαθέτουµε. Το µόνιµο προσωπικό προσλαµβάνεται µε
τις διαδικασίες του ΑΣΕΠ και συνεπώς κανένας δεν θα έπρεπε
να διεκδικεί µονιµοποίηση µέσω άλλων οδών. 

Για τον λόγο αυτόν άλλωστε, η διοίκηση έχει ήδη προβεί σε
διαδικασίες πρόσληψης µόνιµου προσωπικού στον e-ΕΦΚΑ για
τα έτη 2020 έως  2023 το οποίο θα µπορεί να καλύψει τις ανάγ-
κες του φορέα κατά µόνιµο και διαρκή τρόπο. Οι σχετικές διαδι-
κασίες αφορούν στο σύνολό τους την πρόσληψη περισσότερων
από επτακόσια άτοµα στον φορέα. Θα ήταν ευκταίο, γιατί κά-
ποιοι διαγωνισµοί τρέχουν αυτή τη στιγµή ή θα τρέξουν στο αµέ-
σως επόµενο χρονικό διάστηµα, καταρτισµένα στελέχη όπως οι
συµβασιούχοι, στους οποίους αφορά η επίκαιρη ερώτησή σας,
που πραγµατικά βοήθησαν στην επίλυση του προβλήµατος των
εκκρεµών συντάξεων να συµµετάσχουν στις διαδικασίες του
ΑΣΕΠ, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στον νόµο. Άλλωστε ένα
εκ των κριτηρίων που συνεκτιµάται είναι και η εµπειρία σε θέµατα
κοινωνικής ασφάλισης την οποία προφανώς οι συγκεκριµένοι
υποψήφιοι έχουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, επειδή είµαι καλή νοµικός γνωρίζω πολύ

καλά ότι εδώ και δεκαετίες, δυστυχώς, το ελληνικό δηµόσιο κρύ-
βεται και λειτουργεί µε µπαγαποντιά. Προσλαµβάνει ανθρώπους
που είναι εργαζόµενοι στα αλήθεια και µάλιστα καλύπτουν πά-
γιες και διαρκείς ανάγκες και τους εµφανίζει άλλοτε ως συµβα-
σιούχους ορισµένου χρόνου µε την τακτική και την πρακτική των
παρατάσεων των συµβάσεων, αρνούµενο να συνοµολογήσει ότι
καλύπτουν οι άνθρωποι αυτοί πάγιες και διαρκείς ανάγκες είτε
ως συµβασιούχους έργου. 

Θέλετε να µας πείτε ότι από το 2010 µέχρι σήµερα, δηλαδή τα
τελευταία δεκατέσσερα χρόνια δεν υπήρχαν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες του ΕΦΚΑ; Διότι η ανακοίνωση της Πανελλήνιας Οµο-
σπονδίας Συλλόγων Εργαζοµένων του ΕΦΚΑ ξεκινάει µε το εξής:
«Από το 2010 στα ασφαλιστικά ταµεία και µετέπειτα στον ΕΦΚΑ
δεν έχει πραγµατοποιηθεί καµµία νέα πρόσληψη, παρά τις εκα-
τοντάδες κάθε έτος συνταξιοδοτήσεις. Δεν έχει τηρηθεί δώδεκα
χρόνια τώρα ούτε καν ο γενικός κανόνας τού µία πρόσληψη για
κάθε µία αποχώρηση.

Οι λιγοστοί πλέον εργαζόµενοι στον ΕΦΚΑ βρισκόµαστε στα
όρια της σωµατικής και ψυχολογικής εξάντλησης και ο οργανι-
σµός βρίσκεται στα όρια της λειτουργικής κατάρρευσης». Αυτό
λένε οι µόνιµοι. «Υπάρχει άµεση ανάγκη για εκατοντάδες προσ-
λήψεις µόνιµου προσωπικού στον ΕΦΚΑ καθώς όλες σχεδόν οι
οργανικές µονάδες του φορέα λειτουργούν εδώ και πολύ καιρό
οριακά. Σε κάθε δε περίπτωση οι ανάγκες του φορέα δεν µπο-
ρούν να αντιµετωπιστούν µε ηµίµετρα.» Και σας λένε και άλλα
και άλλα: «Υπάρχει άµεση και πιεστική ανάγκη να δοθούν στις
αρµόδιες υπηρεσίες του ΕΦΚΑ όλοι εκείνοι οι πόροι και τα ερ-
γαλεία, ώστε να µπορέσουν να παρέχουν στους εργαζόµενους
επαρκή και εξειδικευµένη εκπαίδευση. Πάγια και σταθερή µας
απαίτηση άµεσα είναι η κάλυψη όλων των κενών οργανικών θέ-
σεων. Ζητούµε να εναρµονιστεί ο ΕΦΚΑ µε τα γενικώς ισχύοντα
στο δηµόσιο.».

Κύριε Υπουργέ, ο ΕΦΚΑ αυτή τη στιγµή επαφίεται στον πα-
τριωτισµό και στη λειτουργία εκείνων των ανθρώπων που υπερ-
βαίνουν εαυτούς ως µόνιµο προσωπικό και εργάζονται σε
συνθήκες που δεν επιτρέπεται και εκείνων των συµβασιούχων,
µεταξύ των οποίων οι άνθρωποι τους οποίους πετάτε στον
δρόµο τώρα, και αν κατάλαβα καλά τους είπατε να καταθέσουν
τα χαρτιά τους για κάποια επόµενη προκήρυξη και έχει ο θεός.
Αυτό, θα µε συγχωρήσετε, αλλά µια Κυβέρνηση η οποία εµφανί-
ζεται ως Κυβέρνηση της αριστείας και του επιτελικού κράτους,
δεν µπορεί να το αναγγέλλει κατ’ αυτόν τον κυνικό τρόπο, δη-
λαδή για ανθρώπους που τους έχετε δύο χρόνια, έχετε επενδύ-
σει σε αυτούς, έχουν εµπειρία και ειδίκευση, έχετε αφιερώσει
χρόνο για την εκπαίδευσή τους και έχουν παράσχει έργο τέτοιο
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ώστε ο προκάτοχος της Υπουργού σας, ο κ. Γεωργιάδης, έλεγε
στις 4-10-2023, όταν πρότεινε την τελευταία παράταση: «Έχουµε
στον ΕΦΚΑ στο Τµήµα Εκκαθαρίσεως των Εκκρεµών Συντάξεων
περίπου εκατό συµβασιούχους των οποίων οι συµβάσεις λήγουν
αυτές τις µέρες και ζητάµε από το Σώµα την έγκρισή του για να
παρατείνουµε αυτόµατα όλες αυτές τις συµβάσεις έως πριν τη
συµπλήρωση εικοσιτετραµήνου για να µη δηµιουργηθεί ζήτηµα
µονιµοποίησής τους στο δηµόσιο, βάσει του γνωστού άρθρου.
Θεωρούµε ότι είναι πολύ κρίσιµο να γίνει δεκτή η τροπολογία
από το Σώµα, διότι οι άνθρωποι αυτοί έχουν πλέον εκπαιδευτεί
στον τρόπο που γίνεται ο υπολογισµός των συντάξεων και η από-
δοσή τους έχει συµβάλει καίρια στη µεγάλη πρόοδο που έχει
συντελεστεί στον τοµέα αυτό. Όπως φαίνεται, οι εκκρεµείς συν-
τάξεις στον ΕΦΚΑ ήταν περίπου εκατόν ογδόντα χιλιάδες πριν
από δύο χρόνια και σήµερα είναι τριάντα χιλιάδες.».

Λέτε ότι τελικά δεν έχει ανάγκη ο ΕΦΚΑ από τη συµβολή των
ανθρώπων αυτών; Εγώ και τότε, κύριε Τσακλόγλου, είχα αντι-
δράσει. Είχα αντιδράσει όταν ο κ. Γεωργιάδης είπε: «Δεν καλύ-
πτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες», γιατί αυτό ξέρουµε όλοι ότι
είναι ένα τέχνασµα του ισχυρού µέρους στη σύµβαση εργασίας,
που είναι το κράτος και η Κυβέρνηση, και το οποίο εκµεταλλεύε-
ται την αδυναµία του εργαζοµένου να διεκδικήσει την πραγµα-
τική υπόσταση της σύµβασης εργασίας του.

Οι άνθρωποι αυτοί είναι εργαζόµενοι που καλύπτουν ίσως από
τις πιο πάγιες και διαρκείς ανάγκες, αφού οι συντάξεις κάθε
χρόνο ανανεώνονται. Δεν εξέλειπαν οι συνταξιούχοι. Και αυτή τη
στιγµή αποδεκατίζοντας τη σχετική λειτουργία των ανθρώπων
αυτών, καταδικάζετε σε µεγαλύτερη αναµονή και όλους τους
συνταξιούχους οι οποίοι περιµένουν τις συντάξεις τους.

Θα περιµένω στη δευτερολογία σας, ελπίζω πραγµατικά και
θα επανέλθω, να µη µας πείτε κάτι τεχνικό που θα δικαιολογεί
αυτή την πρακτική δεκαετιών, που το ελληνικό δηµόσιο παρανο-
µεί, εµφανίζοντας συµβάσεις εργασίας ως δήθεν συµβάσεις
έργου και σε εργαζόµενους που καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες παντού -είτε στον καθαρισµό είτε στην εκπαίδευση είτε
σε όλα τα πεδία- εφαρµόζετε αυτή την τεχνική: Κάνετε τους ερ-
γαζόµενους συµβασιούχους ή συµβασιούχους έργου και τους
στερείτε βασικά εργασιακά δικαιώµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πρόεδρε,
ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Μην το κάνετε άλλο και κάντε µια καλή αρχή -θα συνεχίσω να
σας το ζητώ- από αυτούς τους συµβασιούχους, που είναι εργα-
ζόµενοι που καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες και πολύτιµο
εκπαιδευµένο προσωπικό, και φροντίστε για τη συνέχιση της ερ-
γασίας τους.

Υπάρχουν πλείστοι τρόποι για να γίνει αυτό. Και γνωρίζετε
πολύ καλά ότι, ανεξαρτήτως των νοµοθετικών προβλέψεων που
παραθέσατε, υπάρχει και η υπερνοµοθετική πρόβλεψη ότι δεν
επιτρέπεται τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, που είναι το αδύ-
ναµο µέρος σε µια σύµβαση, να καταστρατηγούνται από το
ισχυρό µέρος, που εν προκειµένω είναι το κράτος.

Εγώ, πάντως, να ξέρετε, και µε αυτή τη φράση τελειώνω, θα
τους υπερασπιστώ µέχρι τέλους και πιστεύω ότι κι εσείς αντιλαµ-
βάνεστε και η Υπουργός θα αντιληφθεί, ότι είναι προς το δηµόσιο
συµφέρον να τους αξιοποιήσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη, κυρία Πρόεδρε, όπως είπα και στην πρωτολογία µου,

τα περιθώρια επέµβασης του νοµοθέτη έχουν ήδη εξαντληθεί,
αφού ήδη έχουν προηγηθεί δύο νοµοθετικές παρατάσεις των
συµβάσεων έργου µέχρι το ανώτατο όριο που επιτρέπει το υφι-
στάµενο νοµοθετικό πλαίσιο.

Εξάλλου, οι συµβασιούχοι απασχολήθηκαν σε συγκεκριµένο
έργο, δηλαδή στην εκκαθάριση των εκκρεµών συντάξεων έργο
που σε σηµαντικό βαθµό έχει πλέον ολοκληρωθεί. Όπως επι-
στρέψαµε στην κανονικότητα µε τη διαχείριση των εκκρεµών

συντάξεων, πρέπει κάποια στιγµή να επιστρέψουµε στην κανονι-
κότητα και µε τις προσλήψεις.

Οφείλω δε να σας ενηµερώσω, ότι όπως πρόσφατα έκρινε ο
Άρειος Πάγος µε την υπ’ αριθµόν 6/2022 απόφασή του, επί υπό-
θεσης συµβάσεως έργου φυσικού προσώπου µε φορέα το δη-
µόσιο, ήταν αντισυνταγµατική η µε νόµο εξαίρεσή τους από την
απαγόρευση της ανανέωσης ή παράτασης της ισχύος τους.

Πολύ φοβάµαι ότι και στην πρωτολογία σας και στη δευτερο-
λογία σας, για την ταµπακιέρα, δηλαδή για τη συνταγµατικότητα
της πρότασής σας, δεν είπατε λέξη. Όλοι γνωρίζουµε τον νόµιµο
τρόπο προσλήψεων στο δηµόσιο και νοµίζω ότι αυτόν οφείλουµε
να ακολουθούµε και µόνον αυτόν.

Τα περί «µπαγαποντιάς», που αναφέρατε δύο φορές και στην
πρωτολογία σας και στη δευτερολογία σας, νοµίζω ότι είναι επι-
εικώς ανακριβή. Ακριβέστατοι ήταν οι όροι πρόσληψης των συγ-
κεκριµένων εργαζοµένων.

Στην πρωτολογία µου αναφέρθηκα στις πρωτοβουλίες που
έχουµε αναλάβει για την πρόσληψη µόνιµου προσωπικού στον
e-ΕΦΚΑ µέσω του ΑΣΕΠ. Σε διάφορα στάδια προκηρύξεων βρί-
σκονται αυτή τη στιγµή πεντακόσιες πενήντα µία θέσεις, ενώ για
το 2024 έχει εγκριθεί η πρόσληψη επιπλέον εκατόν πενήντα
πέντε νέων υπαλλήλων.

Θα πράττουµε τα νόµιµα, σεβόµενοι το Σύνταγµα. Και ειλι-
κρινά πιστεύω, κυρία Πρόεδρε, ότι και εσείς, κατά βάθος, σε καµ-
µία περίπτωση δεν θα θέλατε να µας προτρέψετε να
παραβιάσουµε το Σύνταγµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Επιτρέψτε µου, πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώ-

τηση, να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα:
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτρο-
φίας, ρυθµίσεις για την αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, διατά-
ξεις για την φυτοϋγεία, τα βιοκτόνα προϊόντα και την ποιότητα
τροφίµων και άλλες διατάξεις για την τόνωση της αγροτικής ανά-
πτυξης».

Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργού Επικρατείας κ. Χρήστου–Γεωργίου Σκέρ-
τσου: «Ισότητα στον πολιτικό γάµο, τροποποίηση του Αστικού
Κώδικα και άλλες διατάξεις».

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 673 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του «Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Για τα οξυµένα
προβλήµατα στο Κέντρο Υγείας Χάρακα του Δήµου Αρχανών -
Αστερουσίων, στην Περιφερειακή Ενότητα Ηρακλείου Κρήτης».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωρ-
γιάδης.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το Κέντρο Υγείας Χάρακα καλείται να καλύψει

τις ανάγκες της πρωτοβάθµιας υγειονοµικής περίθαλψης πε-
νήντα δύο χωριών και δύο Δήµων, Αρχανών - Αστερουσίων και
Δήµου Γόρτυνας.

Η ολοένα επιδεινούµενη κατάσταση που επικρατεί λόγω της
υποστελέχωσης σε υγειονοµικό προσωπικό, έχει οδηγήσει σε
αδιέξοδο µπροστά στις πολύ µεγάλες ανάγκες που υπάρχουν.
Χαρακτηριστικό είναι το παράδειγµα των ελλείψεων στους παι-
δίατρους, δηλαδή το γεγονός ότι δεν υπάρχει παιδίατρος και µέ-
νουν ακάλυπτες δύο οργανικές θέσεις παιδιάτρων. Μάλιστα, η
πρόσφατη παραίτηση παιδιάτρου έχει προκαλέσει πολύ µεγάλη
αναστάτωση στους γονείς της ευρύτερης περιοχής.

Ακάλυπτες παραµένουν οι πέντε από τις εννέα θέσεις γενικών
γιατρών, µε άµεσο κίνδυνο παραίτησης δύο ακόµα γενικών για-
τρών, λόγω των δυσχερών συνθηκών εργασίας και µε απαξιωτική
αµοιβή, ενώ µε αυτοθυσία προσπαθούν να παρέχουν πρωτοβάθ-
µια φροντίδα σε συνθήκες πραγµατικά απαράδεκτες.

Στα έξι Περιφερειακά Ιατρεία Ασηµίου, Πύργου, Μεσοχωρίου,
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Τεφελίου, Μεταξοχωρίου και στο νέο Περιφερειακό Ιατρείο Στα-
βιών υπάρχουν µόνο τέσσερις γιατροί. Τα δύο περιφερειακά ια-
τρεία δεν λειτουργούν και τα άλλα τέσσερα υπολειτουργούν
λόγω έλλειψης γιατρών, όπως ανέφερα. Τα δύο Περιφερειακά
Ιατρεία Μεσοχωρίου και Μεταξοχωρίου λειτουργούν µε γιατρό
υπηρεσίας υπαίθρου, που είναι για ένα χρόνο.

Επίσης, δεν υπάρχουν επισκέπτες - γιατροί πνευµονολόγος,
ορθοπεδικός. Ο καρδιολόγος που είχε έρθει µε οργανική θέση
στο Κέντρο Υγείας Μοιρών, σε άλλο δηλαδή κέντρο υγείας,
έφυγε για τη Λάρισα. Η ακτινολόγος έρχεται µία φορά το µήνα
από άλλο κέντρο υγείας, το Κέντρο Υγείας Μοιρών. Δηλαδή, το
Κέντρο Υγείας Χάρακα λειτουργεί µε δανεικούς γιατρούς από
άλλο κέντρο υγείας, µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται σοβαρά
προβλήµατα και στα δύο κέντρα υγείας και προφανώς η εντατι-
κοποίηση των ίδιων των γιατρών.

Προβλέπονται τρεις µαίες, µόνο µία υπηρετεί στο κέντρο
υγείας και πρόκειται να συνταξιοδοτηθεί η πρώτη που υπηρετεί
στο κέντρο υγείας, ενώ η δεύτερη µετακινήθηκε στις Σέρρες.

Για τους επισκέπτες υγείας, ενώ το οργανόγραµµα προβλέπει
τέσσερις, δεν υπάρχει ούτε ένας.

Τέλος, µεγάλο πρόβληµα υπάρχει µε τις αιµοληψίες. Παλιό-
τερα, γινόταν καθηµερινά. Τώρα γίνονται δύο φορές την εβδο-
µάδα και τα δείγµατα πάνε στο Πανεπιστηµιακό Γενικό
Νοσοκοµείο, πενήντα χιλιόµετρα απόσταση. Τα ραντεβού είναι
µε λίστα αναµονής και φτάνουν µέχρι και ένα µήνα.

Για όλα τα παραπάνω έχουν ενηµερωθεί µε σωρεία εγγράφων
τόσο η 7η ΥΠΕ, το Υπουργείο Υγείας, εσείς προσωπικά αλλά και
ο προκάτοχός σας µε ανακοινώσεις, διαµαρτυρίες αγροτικών πο-
λιτιστικών συλλόγων, του Συλλόγου Φίλων Κέντρου Υγείας Χά-
ρακα και πολλών άλλων µαζικών φορέων. Ορισµένα από αυτά τα
έγγραφα θα τα καταθέσω στα Πρακτικά.

Επίσης, το ΚΚΕ έχει αναδείξει το πρόβληµα καταθέτοντας από
τις 6-4-2023 την µε αριθµό 3135 ερώτηση, η οποία δεν έχει απαν-
τηθεί, απαξιώνοντας τις ανάγκες των κατοίκων σε πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας.

Την απαράδεκτη αυτή κατάσταση του κέντρου υγείας συµπλη-
ρώνουν τα κτηριακά ζητήµατα µε την αναγκαιότητα της αναδιαρ-
ρύθµισης του περιβάλλοντα χώρου και της άµεσης ανακαίνισης
του κτηρίου, το οποίο κτίστηκε το 1981 και από τότε δεν έχει συν-
τηρηθεί επαρκώς, µε αποτέλεσµα να είναι έντονα τα σηµάδια της
εγκατάλειψης και της φθοράς του κτηρίου.

Για το θέµα αυτό η τελευταία εξέλιξη είναι η µη ένταξη του
Κέντρου Υγείας Χάρακα στο Ταµείο Ανάκαµψης, παρά τις υπο-
σχέσεις της 7ης ΥΠΕ. Φυσικά, αυτό δεν είναι κεραυνός εν αιθρία.
Επιβεβαιώνει ότι και η µη ένταξη άλλων αναγκαίων έργων, όπως
η ανέγερση νέου κτηρίου στο Κέντρο Υγείας Μοιρών, ότι στο Τα-
µείο Ανάκαµψης, σε αυτό το υπερµνηµόνιο για τον λαό µας, όχι
µόνο δεν χωράνε οι λαϊκές ανάγκες, αλλά είναι και προαπαιτού-
µενο η διαρκής συντριβή τους για να πιάνονται τα ορόσηµα της
κερδοφορίας του κεφαλαίου.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποια είναι τα µέτρα που
προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση, πρώτον, για να προχωρήσει
η άµεση στελέχωση του κέντρου υγείας και των περιφερειακών
ιατρείων µε όλο το απαιτούµενο µόνιµο προσωπικό όλων των
κλάδων και ειδικοτήτων πλήρους και αποκλειστικής απασχόλη-
σης µε ουσιαστικές αυξήσεις, αλλά και να µονιµοποιηθούν οι
συµβασιούχοι και οι επικουρικοί και τέλος να επισκευαστεί και
να συντηρηθεί το κτήριο και ο περιβάλλοντας χώρος του κέντρου
υγείας µε κρατική ευθύνη.

Σε αυτό πρέπει να µας δώσετε σαφή απάντηση µε χρονοδιά-
γραµµα για την εξεύρεση της χρηµατοδότησης, πότε θα υλοποι-
ηθεί το έργο, τα γνωστά που πρέπει, εν πάση περιπτώσει, να
απαντάει ο Υπουργός σε τέτοιου είδους περιπτώσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-

πητέ κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για άλλη µία εύστοχη επίκαιρη
ερώτηση.

Στο Κέντρο Υγείας Χάρακα υπάγονται έξι περιφερειακά ια-
τρεία: Περιφερειακό Ιατρείο Σταβιών, Περιφερειακό Ιατρείο Πύρ-

γου, Μεσοχωριού, Τεφελίου, Μεταξοχωρίου και Ασηµίου. Το Πε-
ριφερειακό Ιατρείο Σταβιών συστήθηκε τον Δεκέµβριο του 2023
µετά από ενέργειες της 7ης ΥΠΕ της Κρήτης και ως εκ τούτου
δεν έχει στελεχωθεί ακόµα, καθώς δεν έχει εκδοθεί ακόµη η σχε-
τική προκήρυξη θέσεων ιατρών υπηρεσίας υπαίθρου. Ο πληθυ-
σµός περιοχής ευθύνης του κέντρου υγείας στο σύνολο
ανέρχεται σύµφωνα µε την απογραφή του 2011 σε δέκα χιλιάδες
τριακόσιους πενήντα επτά πολίτες, εξυπηρετώντας τοπικές κοι-
νότητες των δήµων Αρχανών, Αστερουσίων και Γόρτυνας. Στους
ίδιους δήµους δραστηριοποιούνται και τα Κέντρα Υγείας Αγίας
Βαρβάρας, Αρκαλοχωρίου, Καστελλίου και Μοιρών για την εξυ-
πηρέτηση άλλων τοπικών κοινοτήτων.

Στο κέντρο υγείας σήµερα προσφέρει υπηρεσία το κάτωθι
προσωπικό: δεκατρία άτοµα ιατρικό προσωπικό, οκτώ γενικοί
γιατροί, ένας παιδίατρος υπό παραίτηση όπως είπατε, ένας µι-
κροβιολόγος, ένας οδοντίατρος, δύο γιατροί υπηρεσίας υπαί-
θρου, δέκα νοσηλευτές, δεκατρείς λοιπό προσωπικό, σύνολο
έως τριάντα πέντε. Δύο γενικοί γιατροί έχουν µετακινηθεί από το
Κέντρο Υγείας Χάρακα προς άλλες δοµές πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας υγείας για την κάλυψη επιτακτικών αναγκών.

Από τη διοίκηση της 7ης ΥΠΕ καταβάλλεται η προσπάθεια για
την ενίσχυση σε προσωπικό, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τις απο-
χωρήσεις, παραιτήσεις. Συγκεκριµένα, έχουν εκδοθεί προκηρύ-
ξεις θέσεων ιατρών υπηρεσίας υπαίθρου, αλλά και έχουν δοθεί
δυνατότητες κάλυψης κενών θέσεων και από γενικούς γιατρούς.

Αναφορικά µε την αναβάθµιση της κτηριακής υποδοµής του
εν λόγω κέντρου υγείας η µελέτη του αφορά στην ανακαίνιση και
αναδιαρρύθµιση του κέντρου υγείας και ανήκει στα εκατόν πε-
νήντα οκτώ κέντρα υγείας που έχει αναλάβει µέσω του Ταµείου
Ανάκαµψης το ΤΑΙΠΕΔ να ανακαινίσει µέχρι το τέλος του 2025.
Ήδη, όπως είδατε ενδεχοµένως µε τον κύριο Πρωθυπουργό επι-
σκεφτήκαµε το «Τζάνειο» Νοσοκοµείο στον Πειραιά, που είναι τα
πρώτα νοσοκοµεία που φτιάχνονται και ήδη προχωράει και τον
Μάρτιο θα έχουν ξεκινήσει οι εργασίες και στο συγκεκριµένο κέν-
τρο υγείας.

Τώρα από τη διοίκηση της 7ης ΥΠΕ καταβάλλεται διαχρονικά
κάθε προσπάθεια αξιοποίησης των διαθέσιµων χρηµατοδοτικών
εργαλείων πέραν των διαγωνιστικών διαδικασιών, προκειµένου για
την αναβάθµιση της υλικοτεχνικής υποδοµής των κέντρων υγείας
της 7ης ΥΠΕ. Έχουµε, λοιπόν, πλήρη αναβάθµιση του στόλου των
διαθεσίµων ασθενοφόρων. Τον Οκτώβριο του 2023 ολοκληρώθηκε
η παράδοση δεκατεσσάρων σύγχρονων ασθενοφόρων σε όλα τα
κέντρα υγείας της Κρήτης, συµπεριλαµβανοµένου του Κέντρου
Υγείας Χάρακα. 

Υλοποιείται το έργο: «Εκσυγχρονισµός και αναβάθµιση του
Κέντρου Υγείας Αρκαλοχωρίου», προϋπολογισµού 105.000
ευρώ. Υλοποιείται το έργο: «Εκσυγχρονισµός και αναβάθµισης
του Κέντρου Υγείας Αγίας Βαρβάρας», προϋπολογισµού 177.000
ευρώ. Ολοκληρώθηκε η κατασκευή του Περιφερειακού Ιατρείου
Ψαρή, Φοράδα, το οποίο υλοποιείται για την Περιφέρεια Κρήτης
µέσα από το ΠΕΠ ’14 - ’20. Και είναι και µία σειρά άλλων έργων,
να µη σας κουράσω. 

Στον σχεδιασµό της 7ης ΥΠΕ συµπεριλαµβάνεται, επίσης, η κα-
τασκευή του Περιφερειακού Ιατρείου Κερατόκαµπου σε οικό-
πεδο που έχει δωρίσει ο Δήµος Βιάννου, η κατασκευή του
Πολυδύναµου Περιφερειακού Ιατρείου Κοκκίνη - Χάνι σε οικό-
πεδο που έχει παραχωρήσει ο Δήµος Χερσονήσου και του Πο-
λυδύναµου Περιφερειακού Ιατρείου Μακρύ Γιαλού σε οικόπεδο
που έχει δωρηθεί για τον σκοπό αυτό.

Τα παραπάνω είναι ενδεικτικά της προσπάθειας που καταβάλ-
λεται για την αξιοποίηση, απορρόφηση κάθε διαθέσιµου χρηµα-
τοδοτικού πόρου σε αντίθεση µε την εικόνα περί αστοχιών που
παρουσιάζεται.

Τέλος, µε στόχο τη βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών
υγείας και µε γνώµονα την εφαρµογή διεθνών προτύπων ποιότη-
τας από τον Δεκέµβριο του 2015 εφαρµόζονται στα παραπάνω δε-
κατέσσερα κέντρα υγείας της Κρήτης συστήµατα διαχείρισης
ποιότητας κατά το πρότυπο ISO9001, πρωτοπόρα δράση για όλη
την Ελλάδα. Από τον Δεκέµβρη του 2018 εφαρµόζονται πλέον συ-
στήµατα διαχείρισης ποιότητας κατά το ISO2001 σε δεκαπέντε
κέντρα υγείας και το πρόγραµµα αυτό εφαρµόζεται κανονικά.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Συντυχάκη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν τα
όσα αναφέρατε συνιστούν οµαλή λειτουργία ενός κέντρου
υγείας και στην προκειµένη περίπτωση του Κέντρου Υγείας Χά-
ρακα. Βέβαια, δεν µιλάµε για το Κέντρο Υγείας Βιάννου ούτε για
την Χερσόνησο ούτε για το Μακρύ Γιαλό, όταν έρθει η ώρα θα
συζητήσουµε και γι’ αυτά.

Ξέρετε το κέντρο υγείας το συγκεκριµένο που κουβεντιάζουµε
του Χάρακα αδυνατεί τη συνέχιση της εικοσιτετράωρης λειτουρ-
γίας του λόγω έλλειψης προσωπικού. Ο µεγάλος αριθµός προ-
σέλευσης ασθενών στα περιφερειακά ιατρεία λόγω
περιορισµένης λειτουργίας τους δύο ηµέρες την εβδοµάδα µε
εξήντα έως εβδοµήντα ασθενείς ηµερησίως στα Περιφερειακά
Ιατρεία Πύργου και Ασηµιού, λέω ένα παράδειγµα, συνθέτουν
εκρηκτικές συνθήκες για ασθενείς, τους ίδιους τους γιατρούς
που οι περισσότεροι δεν µπορούν να πάρουν άδεια εδώ και τέσ-
σερα χρόνια.

Άρα, λοιπόν, από αυτά τα οποία περιγράψατε, είναι και ορι-
σµένα στοιχεία που κατά την άποψή µας δεν ευσταθούν, έχουµε
άλλα στοιχεία. Δεν είναι δέκα οι νοσηλευτές, είναι επτά οι νοση-
λευτές και κάποια άλλα στοιχεία. Μπορεί πραγµατικά υπό αυτές
τις συνθήκες να µιλήσει κανείς για πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας; Κατά την άποψή µας και αυτό είναι που ζητούν και οι άν-
θρωποι, οι κάτοικοι της περιοχής, πυρήνας της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας είναι το κέντρο υγείας µε τα αποκεντρωµένα
ιατρεία, τις κινητές µονάδες που συνδέονται µε αυτό, µε χρηµα-
τοδότηση αποκλειστικά από το κράτος χωρίς καµµία εµπλοκή,
συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα, των µη κυβερνητικών οργανώ-
σεων ή οποιουδήποτε άλλου εν πάση περιπτώσει.

Μιλάµε για κέντρα υγείας πλήρως στελεχωµένα, µε όλες τις
βασικές ειδικότητες γιατρών: γενικοί γιατροί, παθολόγοι, παιδία-
τροι, γυναικολόγοι, οφθαλµίατροι, ορθοπεδικοί, ψυχίατροι, µι-
κροβιολόγοι, ακτινολόγοι και πάει λέγοντας. Είναι, επίσης,
στελεχωµένα µε οδοντιάτρους, νοσηλευτές, µαίες, ψυχολόγους,
κοινωνικούς λειτουργούς, επισκέπτες υγείας, φυσιοθεραπευτές
και άλλες ειδικότητες υγειονοµικών.

Αυτά τα οποία είπα στην πρωτολογία µου είναι τα στοιχειώδη.
Δηλαδή, ούτε καν τα στοιχειώδη δεν υπάρχουν στο συγκεκρι-
µένο κέντρο υγείας, όχι αυτά που σας λέω στη δευτερολογία που
αποτελούν και τον πυρήνα της λειτουργίας της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας ενός κέντρου υγείας.

Μιλάµε, λοιπόν, για κέντρα υγείας που θα έχουν ένα σύγχρονο
τεχνολογικό εξοπλισµό: διαγνωστικά εργαστήρια, οδοντιατρεία,
φυσιοθεραπευτήρια, φαρµακεία. Χρειάζεται η πλήρως και απο-
λύτως δωρεάν κάλυψη όλων των αναγκών σε υπηρεσίες πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας που είναι το τρίπτυχο «πρόληψη –
θεραπεία - αποκατάσταση» και που θα είναι όλο το εικοσιτετρά-
ωρο, τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο.

Για εµάς, λοιπόν, στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, εφικτό
και ρεαλιστικό, κύριε Υπουργέ, είναι ό,τι συµφέρει και ό,τι ωφελεί
τον λαό. Αυτό είναι που επιζητεί και ο ίδιος ο λαός και οι φορείς
της περιοχής γενικότερα. Η θέση µας για την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας είναι απολύτως ρεαλιστική, γιατί είναι αυτή που
έχει ανάγκη ο λαός και υπάρχουν όλες οι δυνατότητες και µπορεί
να αναπτυχθεί σήµερα στη χώρα µας.

Το δεύτερο µεγάλο πρόβληµα είναι της ανακαίνισης-ανακατα-
σκευής-αναβάθµισης του κτηρίου του κέντρου υγείας και ανα-
διαρρύθµισης του περιβάλλοντα χώρου. Κοιτάξτε να δείτε, από
το 2021 παρά τις προσπάθειες του Συλλόγου Φίλων και του
Δήµου Αρχανών - Αστερουσίων για τη σύναψη προγραµµατικής
σύµβασης δήµου και 7ης ΥΠΕ, προκειµένου µε µελέτη του δήµου
και µέσω της Αναπτυξιακής Ηρακλείου να ενταχθεί στο Πρό-
γραµµα «LEADER» για την εξασφάλιση χρηµατοδότησης 400.000
ευρώ, η 7η ΥΠΕ το αρνήθηκε χωρίς, όµως, ως όφειλε, να δώσει
λύση µέχρι σήµερα.

Κατά καιρούς, µε έγγραφά της η 7η ΥΠΕ προς το κέντρο
υγείας, καθησύχαζε, λέγοντας ότι έχουµε ξεκινήσει διαδικασίες
για την εκπόνηση µελέτης αναβάθµισης του κτηρίου συνολικά,
στην οποία προβλέπεται και η αναδιαρρύθµιση του περιβάλλοντα
χώρου και ότι θα ενταχθεί από το Υπουργείο Υγείας στο Ταµείο

Ανάκαµψης µε ποσό 1.200.000 ευρώ. Μάλιστα, τόνιζε ότι το κέν-
τρο υγείας βρίσκεται σε πλεονεκτικότερη θέση έναντι άλλων µη
νοµιµοποιηµένων κτηριακά κέντρων υγείας.

Μέχρι σήµερα, όµως, δεν έχει λυθεί τίποτα. Βέβαια, η επίλυσή
του δεν είναι ούτε ευθύνη του Συλλόγου Φίλων του Κέντρου
Υγείας. Παρ’ όλο που κάνουν προσπάθειες και ανακινούν το
θέµα, δεν είναι δική τους ευθύνη. Ούτε είναι ευθύνη του δήµου
ούτε φυσικά και κάποιας οποιασδήποτε Αναπτυξιακής. Είναι απο-
κλειστική ευθύνη της 7ης ΥΠΕ, του Υπουργείου, της Κυβέρνησης.
Είναι χρηµατοδοτούµενο µέσω του κρατικού προϋπολογισµού.

Δυστυχώς, ως συνήθως, το θέµα πάει από τον Άννα στον
Καϊάφα. Έχουµε το γνωστό, δηλαδή, πινγκ-πονγκ, από τον δήµο
στην Αναπτυξιακή Ηρακλείου, στην 7η ΥΠΕ και πάει λέγοντας,
απλώς και µόνο για να αποφύγει η Κυβέρνηση τις ευθύνες της
και τελικά να καλείται ο Σύλλογος Φίλων να τρέχει, να φωνάζει
και να καθαρίζει και τον περιβάλλοντα χώρο σε τελική ανάλυση.

Λοιπόν, δώστε απάντηση ξεκάθαρη. Θα ανασκευαστεί το κτή-
ριο µε όλες τις σύγχρονες προδιαγραφές; Θα ενταχθεί στο Τα-
µείο Ανάκαµψης; Έχει ενταχθεί; Αφού απεντάχθηκε. Τι µας λέτε
τώρα ότι θα ενταχθεί; Όπως έχουν απενταχθεί και πάρα πολλά
άλλα κέντρα υγείας και το Κέντρο Υγείας Μοιρών, για να µην
πάω σε άλλα Υπουργεία µε διάφορα άλλα έργα αναπτυξιακά και
τα λοιπά, που λέγανε ότι θα µπει στο Ταµείο Ανάκαµψης και τε-
λικά απεντάχθηκαν.

Ζητάµε να ανασκευαστεί, λοιπόν, το κτήριο µε όλες τις σύγ-
χρονες προδιαγραφές, να είναι λειτουργικό και να καλύπτει τις
ολοένα αυξανόµενες ανάγκες. Και φυσικά να µας πείτε πότε, µε
τι χρηµατοδότηση και µέσα σε ποιο χρονοδιάγραµµα θα γίνει
αυτό.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-
πητέ κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, είπατε: «Εµείς θεωρούµε ρε-
αλιστικό ό,τι συµφέρει τον λαό». Όχι, ρεαλιστικό είναι ότι µπορεί
να γίνει. Μακάρι να µπορούσαµε να υλοποιήσουµε όλα όσα συµ-
φέρουν τον λαό µας και γενικά τους λαούς της γης, αλλά αυτό
δεν µπορεί να συµβεί. Άρα το ρεαλιστικό είναι αυτό που επιτρέ-
πουν οι αντικειµενικές συνθήκες.

Πράγµατι σκοπός κάθε λογικής κυβερνήσεως -και πιστεύω ότι
εµείς είµαστε µία λογική κυβέρνηση- είναι από περιορισµένους
διαθέσιµους πόρους να επιτύχουµε τη µέγιστη δυνατή ωφέλεια
του λαού. Και, πιστέψτε µε, αυτό προσπαθούµε να κάνουµε κα-
θηµερινά στο Υπουργείο Υγείας.

Αλλά αν µου πείτε ότι είµαι ένας Υπουργός µε την ευλογία να
µπορώ να χρηµατοδοτήσω και να λύσω όλες τις ανάγκες όλων
των ανθρώπων στην Ελλάδα, όχι, δεν µπορώ. Πρέπει να κάνουµε
µια προτεραιότητα γιατί οι πόροι είναι πεπερασµένοι.

Δεύτερον, ως προς το ερώτηµα για την ανακαίνιση του κέν-
τρου υγείας. Ξέρω ότι εσείς, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος,
δεν έχετε µεγάλη συµπάθεια στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δικαίωµά
σας. Οφείλω, όµως, να σας πω ότι χάρη στη συµµετοχή µας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτή τη στιγµή που µιλάµε ανακαινίζονται εκ
βάθρων ογδόντα πέντε από τα εκατόν πέντε νοσοκοµεία και εκα-
τόν πενήντα οκτώ από τα τριακόσια δώδεκα κέντρα υγείας. Είναι
το µεγαλύτερο συνολικό πρόγραµµα ανακαίνισης των δηµοσίων
δοµών υγείας από τη µέρα που φτιάχτηκαν. Θα σας πω µόνο πως
στο «Τζάνειο» Νοσοκοµείο που ανακαινίζεται όλο, από τα ΤΕΠ
µέχρι τον τελευταίο όροφο, έχει να γίνει ανακαίνιση από τη δε-
καετία του 1960. Αν δείτε τους δύο ορόφους που έχουν αποµεί-
νει και τους δύο ορόφους που έχουν ανακαινιστεί, µέχρι κι εσείς
µπορείτε να πιστέψετε στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Άρα το να µας κατηγορείτε ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν ενδια-
φέρεται για την αναβάθµιση των κτηριακών υποδοµών στην
υγεία, είναι υπερβολή. Είναι το µεγαλύτερο πρόγραµµα κτηρια-
κής αναβάθµισης των δηµόσιων δοµών υγείας από την ίδρυση
του ελληνικού κράτους, το 1830. Δεν είχε γίνει ποτέ τέτοιο πρό-
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γραµµα, γιατί ποτέ δεν είχαµε τόσα λεφτά. Το κάνει η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Τώρα, ως προς της ελλείψεις γιατρών, κατ’ αρχάς, για την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, θα πρέπει να κάνουµε µια παρα-
δοχή. Υλοποιούµε τον προσωπικό γιατρό. Ο προσωπικός γιατρός
δεν υλοποιείται για να λέµε γενικά ότι έχουµε στην Ελλάδα προ-
σωπικό γιατρό. Υλοποιείται γιατί η κατά βάσιν παροχή πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας στην Ελλάδα δεν πρέπει να είναι το
κέντρο υγείας, πρέπει να είναι ο προσωπικός γιατρός.

Έχετε στην Κρήτη, ευτυχώς, µεγάλη εγγραφή στους προσω-
πικούς γιατρούς. Μπορεί ο κάθε συµπολίτης µας να πηγαίνει στο
κέντρο υγείας και να περιµένει στην ουρά ή να στέλνει mail στον
προσωπικό του γιατρό και να έρθει να τον εξετάσει. Είναι υπο-
χρεωµένος να κάνει αυτή τη δουλειά. Δεν είµαστε στην εποχή
που όποιος έχει το οτιδήποτε πρέπει να πηγαίνει στο νοσοκοµείο
ή στο κέντρο υγείας. Έχουµε γυρίσει σελίδα τώρα. Έχουµε τον
προσωπικό γιατρό για αυτή τη δουλειά και τον πληρώνουµε και
αδρά. Άρα πρώτος στόχος είναι να πηγαίνουν λιγότεροι στα κέν-
τρα υγείας.

Δεύτερον, αφού θα πηγαίνουν λιγότεροι στα κέντρα υγείας και
στα νοσοκοµεία, δεν θα είναι όλα τα κέντρα υγείας εικοσιτετρά-
ωρης λειτουργίας. Γιατί πρώτα απ’ όλα δεν πρέπει να είναι και
δεύτερο, γιατί δεν µπορούνε να είναι.

Έρχοµαι στις ελλείψεις ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπι-
κού. Το 2024 σε αυτό είµαι τυχερός ως Υπουργός Υγείας και
είναι η µεγάλη διαφορά από την προηγούµενη µου θητεία. Στην
προηγούµενη µου θητεία, κύριε Πρόεδρε, εν µέσω µνηµονίου
είχα απαγόρευση προσλήψεων και δεν µπορούσα να προσλάβω
κανέναν. Το µόνο που µπορούσα να κάνω ήταν να µετακινώ. Σε
αυτή µου τη θητεία έχω το µεγαλύτερο πρόγραµµα προσλήψεων
στο ΕΣΥ από την ίδρυσή του. Σε ένα έτος εγκεκριµένες δέκα χι-
λιάδες προσλήψεις µόνιµου προσωπικού στο ΕΣΥ δεν έχουν
υπάρξει ξανά ποτέ. Θα υπάρξουν το έτος 2024.

Τώρα πια η αγωνία µου δεν είναι αν έχω πιστώσεις για να κάνω
προσλήψεις, που έχω, γιατί τις έχει δώσει ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. Η αγωνία µου είναι αν θα βρω γιατρούς και
νοσηλευτές για να καλύψουν αυτές τις µόνιµες θέσεις προσωπι-
κού, γιατί µέχρι στιγµής πρέπει να σας πω ότι όπου κάνουµε
προσλήψεις, οι περισσότερες µένουν άγονες.

Το πρόβληµα είναι λίγο πιο σύνθετο και έχει να κάνει και µε τη
µεγάλη διαφορά αµοιβών µεταξύ του δηµοσίου και του ιδιωτικού
τοµέα. Ξέρω ότι ούτε και αυτό θα σας αρέσει, αλλά αποδεικνύε-
ται ότι οι συµπολίτες µας γιατροί και νοσηλευτές προτιµούν τον
ιδιωτικό τοµέα από τον δηµόσιο. Ο κυριότερος λόγος είναι ότι
πληρώνονται καλύτερα, έως και πολύ καλύτερα και δουλεύουν
σε καλύτερο περιβάλλον, προφανώς και αρκετά καλύτερο.

Άρα να ξέρετε δεν είναι τόσο γαλέρα οι συνθήκες στον ιδιω-
τικό τοµέα όπως νοµίζει το ΚΚΕ. Γιατί αν ήταν γαλέρα στον ιδιω-
τικό τοµέα, θα ερχόντουσαν στον δηµόσιο, αντί να πηγαίνουν
στον ιδιωτικό. Άρα αυτή είναι άλλη µεγάλη συζήτηση που µπο-
ρούµε να κάνουµε σε άλλη επίκαιρη ερώτηση. 

Ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα συζητηθεί,

τώρα, η τρίτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 658/30-1-2024 του
δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Μαρίας Αθανα-
σίου, προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Αναθεώρηση της
άρσης απαγόρευσης των παράλληλων εξαγωγών εκατόν τριάντα
επτά σκευασµάτων ζητά ο Φαρµακευτικός Σύλλογος Θεσσαλο-
νίκης από το Υπουργείο Υγείας και τον ΕΟΦ».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Άδωνις Γεωργιάδης.
Ορίστε, κυρία Αθανασίου. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε την πρόσφατη ανακοίνωση του

Φαρµακευτικού Συλλόγου Θεσσαλονίκης µεγάλες πρόκειται να
είναι οι ελλείψεις σε εκατόν τριάντα επτά σκευάσµατα, πρωτό-
τυπα φάρµακα, παιδικά εµβόλια, αντιπηκτικά, αντιεπιληπτικά, ιν-
σουλίνης, αναπνευστικά, κατά της οστεοπόρωσης και άλλα,
λόγω της άρσης της απαγόρευσης των παράλληλων εξαγωγών.

Με την άρση απαγόρευσης των παράλληλων εξαγωγών επί-
κειται να σηµειωθεί, όπως συχνά συµβαίνει, εκ νέου έλλειψη των

συγκεκριµένων σκευασµάτων, τα οποία, σύµφωνα µε την ανακοί-
νωση του Φαρµακευτικού Συλλόγου Θεσσαλονίκης, οι φαρµακο-
ποιοί τα προµηθεύονται σε περιορισµένες ποσότητες από τις
φαρµακαποθήκες.

Οι συνέπειες µιας τέτοιας απόφασης είναι για άλλη µια φορά
η ταλαιπωρία των ασθενών, αλλά και των φαρµακοποιών, οι
οποίοι σε κάθε αντίστοιχη έλλειψη αναγκάζονται να απευθύνον-
ται ακόµα και σε γειτονικούς νοµούς για την εύρεσή τους, προ-
κειµένου να εξυπηρετήσουν τους ασθενείς πελάτες τους.

Εποµένως επιβάλλεται η αναθεώρηση της συγκεκριµένης από-
φασης, ώστε να µη δηµιουργηθεί αναστάτωση σε ασθενείς και
φαρµακοποιούς, µε λυπηρές συνέπειες για την υγεία των πολι-
τών.

Με δεδοµένα όλα τα παραπάνω, ερωτάστε, κύριε Υπουργέ.
Πρώτον, προτίθεστε να προβείτε σε αναθεώρηση της απόφα-

σης του ΕΟΦ περί της άρσης της απαγόρευσης παράλληλων
εξαγωγών για τα ως άνω αναφερόµενα σκευάσµατα και όµοιά
τους, έτσι ώστε να µην προκύψουν σοβαρές ελλείψεις εις βάρος
των ασθενών που τα χρειάζονται; 

Δεύτερον, δεσµεύεστε να απαγορεύσετε µε σχετική διάταξη
τις παράλληλες εξαγωγές φαρµακευτικών σκευασµάτων από τον
ΕΟΦ, χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του Πανελλήνιου Φαρµακευτικού
Συλλόγου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα

ξεκινήσω από το τελευταίο. 
Κυρία συνάδελφε, ίσως εγώ να µην άκουσα καλά. Ο ΕΟΦ, και

κατά συνέπεια το Υπουργείο Υγείας, θα αποφασίσει ποια προ-
ϊόντα θα επιτρέπεται να εξάγονται από τη χώρα µόνο µε σύµ-
φωνη γνώµη του Πανελληνίου Φαρµακευτικού Συλλόγου;
Δηλαδή, θα παραχωρήσουµε σε έναν σύλλογο δηµόσια λειτουρ-
γία; Θέλω να είµαι ειλικρινής. Στη Βουλή είµαι δεκαεφτά χρόνια,
αλλά αυτό δεν το έχω ξανακούσει. 

Για να καταλάβετε τι είπατε, είπατε προ ολίγου ότι το κράτος
θα πρέπει να διαπραγµατεύεται την ισχύ του και την εξουσία του
µε έναν σύλλογο. Αύριο να πάµε σε έναν άλλον σύλλογο και σε
έναν τρίτο σύλλογο και µετά να αφήσουµε τους συλλόγους να
κυβερνούν. Αν είναι ποτέ δυνατόν! Θέλω να πιστεύω ότι κάτι
άλλο εννοούσατε και θα το ανασκευάσετε στη δευτερολογία
σας. 

Πάµε στα πραγµατικά περιστατικά. 
Το καλοκαίρι, τέλος Ιούλιου, ο προκάτοχός µου έβγαλε µια

απόφαση όπου απαγόρευε τις εξαγωγές –ο ΕΟΦ, δηλαδή- σε πε-
ρίπου τριακόσια σκευάσµατα. Λίγες µέρες αργότερα ήρθε από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η από 9 Αυγούστου 2023 προειδοποι-
ητική επιστολή. Η επιστολή έχει την υπογραφή της Επιτρόπου
Υγείας κ. Στέλλας Κυριακίδου, που γράφει: «Η Επιτροπή υπεν-
θυµίζει ότι το άρθρο 35 της Συνθήκης για τη λειτουργία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης απαγορεύει τους εθνικούς περιορισµούς στις
εξαγωγές. Τα κράτη - µέλη µπορούν να λαµβάνουν µέτρα που
επηρεάζουν τις εξαγωγές µόνο εάν τα µέτρα αυτά δικαιολογούν-
ται από έναν από τους λόγους που αριθµούνται στο άρθρο 36 ή
άλλες υποχρεωτικές απαιτήσεις που θεσπίζονται από τη νοµο-
λογία του δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα εν λόγω µε-
µονωµένα µέτρα πρέπει να αιτιολογούνται, δηλαδή να είναι
κατάλληλα, αναγκαία και αναλογικά προς τον επιδιωκόµενο δη-
µόσιο στόχο». Δηλαδή, µας καλεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να τεκ-
µηριώσουµε ότι αυτά τα προϊόντα που εµείς απαγορεύσαµε να
εξάγονται πράγµατι είναι σε έλλειψη στην Ελλάδα και η έλλειψη
οφείλεται στις παράλληλες εξαγωγές. 

Από τότε ο ΕΟΦ έκανε µια πολύ µεγάλη έρευνα, πριν πάω εγώ
στο Υπουργείο Υγείας -η απόφαση για απελευθέρωση των
σκευασµάτων, κάποιων από αυτών, γιατί τελικά εκατό και κάτι
σκευάσµατα παρέµειναν σε απαγόρευση, είχε ληφθεί πριν γίνω
εγώ Υπουργός Υγείας, αλλά εξεδόθη αφού έγινα εγώ Υπουργός
Υγείας-, ακριβώς για να απαντήσει στις ανησυχίες της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής. Και µάλιστα, παρέλαβα και σχέδιο απάντησης
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, συµµορφούµενη η Ελλάδα στο
άρθρο 35 της Συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 
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Τι κάναµε; Βάλαµε τον ΕΟΦ -µε εντολή του ο προκάτοχός µου
και τη συνέχισα εγώ- να ελέγξει από όλα τα τιµολόγια αγοράς
των φαρµακαποθηκών και από όλα τα τιµολόγια εξαγωγής των
φαρµακαποθηκών σε ποια σκευάσµατα υπάρχει, λόγω των εξα-
γωγών, απόθεµα λιγότερο των τριάντα ηµερών. Και είπαµε ότι
όποιο σκεύασµα λόγω εξαγωγών έχει απόθεµα λιγότερο των
τριάντα ηµερών, παραµένει σε απαγόρευση. Όποιο σκεύασµα
έχει απόθεµα άνω των τριάντα ηµερών, απελευθερώνεται, γιατί
προλαβαίνουµε να εισάγουµε, εάν τυχόν βρεθούµε σε έλλειψη.
Αυτό ήταν το κριτήριο και µε βάση αυτό το κριτήριο έγινε και η
απελευθέρωση ορισµένων προϊόντων και η συµµόρφωσή µας
στις ανησυχίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Ξαναλέω, λοιπόν. Τα σκευάσµατα για τα οποία ο ΕΟΦ ήρε την
απαγόρευση των εξαγωγών είναι σκευάσµατα που ο ΕΟΦ πιστο-
ποιηµένα έκρινε ότι δεν κινδυνεύουν από τις παράλληλες εξαγω-
γές. Διότι δέχοµαι απολύτως ότι το νούµερο ένα κριτήριο που
πρέπει να έχει ένας Υπουργός Υγείας -αυτό είναι το δικό µου
νούµερο ένα κριτήριο- δεν είναι η λειτουργία της εσωτερικής
αγοράς, αλλά είναι η προστασία της δηµόσιας υγείας. 

Άρα, αν για κάποιο σκεύασµα κρίνεται από τον ΕΟΦ ότι λόγω
παράλληλων εξαγωγών κινδυνεύει να βρεθεί σε έλλειψη ο Έλ-
ληνας ασθενής, αυτό αυτοµάτως µπαίνει σε λίστα απαγόρευσης.
Αν για ένα προϊόν ο ΕΟΦ λέει ότι αυτό υπάρχει σε επάρκεια…

Προσέξτε. Δεν σηµαίνει ότι όλα τα προϊόντα που έχουµε σε
έλλειψη είναι σε έλλειψη λόγω των παράλληλων εξαγωγών.
Υπάρχουν σκευάσµατα που είναι σε έλλειψη παγκοσµίως. Υπάρ-
χουν σκευάσµατα που είναι σε έλλειψη γιατί εδώ έχουµε πολύ
χαµηλή τιµή και οι εταιρείες δεν τα εισάγουν στην Ελλάδα. Και
άλλοι παράγοντες. Κάποια όµως κατηγορία είναι σκευάσµατα
που η µείωση της διαθεσιµότητάς τους οφείλεται στις παράλλη-
λες εξαγωγές. Αυτά τα σκευάσµατα παρέµειναν σε απαγόρευση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αθανασίου,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ο ΕΟΦ -γιατί µου είπατε τι σηµασία έχει ο

ΕΟΦ- εξέδωσε στις 19 Ιανουαρίου του 2024 την µε αριθµό πρω-
τοκόλλου 7545 απόφαση απαγόρευσης εξαγωγών για εκατόν δε-
καεννέα φάρµακα, αίροντας έτσι τις τρεις προηγούµενες
αποφάσεις απαγόρευσης που είχαν ληφθεί πέρυσι τον Μάιο και
τον Ιούλιο και ίσχυαν µέχρι σήµερα, εξαιτίας των ελλείψεων που
ταλαιπωρούσαν για µεγάλο χρονικό διάστηµα τους ασθενείς. 

Επιπροσθέτως, το Συµβούλιο της Επικρατείας έδωσε το πρά-
σινο φως στο προσωρινό µπλόκο του ΕΟΦ στην εξαγωγή εβδο-
µήντα πέντε φαρµακευτικών προϊόντων. Η πιο πάνω καινούργια
απόφαση θα ισχύει για τρεις µήνες έως τις 19 Απριλίου του 2024,
οπότε και θα επανεξεταστεί η επάρκεια των φαρµάκων στην
αγορά. 

Μας είπατε ότι υπάρχει έλεγχος. Ωραία! Θα υπάρξει ένα σύ-
στηµα δηλαδή που να βλέπουµε τι υπάρχει. Υπάρχει έλεγχος; Θα
λειτουργήσει αυτό το σύστηµα ώστε να ξέρουµε ότι υπάρχει ή
δεν υπάρχει το φάρµακο; Γιατί χωρίς τον έλεγχο όλα αυτά που
λέτε είναι άχρηστα. Εγώ τα σέβοµαι, αλλά µέχρι ένα σηµείο. 

Με την καινούργια απόφαση, λοιπόν, αίρεται η απαγόρευση
εξαγωγών σε εκατόν πενήντα οκτώ φάρµακα από τα διακόσια εί-
κοσι επτά που συµπεριλαµβάνονταν στις τρεις προηγούµενες
αποφάσεις του 2023. Ταυτόχρονα, υπενθυµίζεται ότι η υποχρέ-
ωση της διάθεσης αποκλειστικά στην εγχώρια αγορά ισχύει για
όλα τα φαρµακευτικά προϊόντα που κυκλοφορούν στην Ελλάδα,
µετά από έγκριση του ΕΟΦ για έκτακτη εισαγωγή ή µε απόφαση
της κατ’ εξαίρεση κυκλοφορίας µε ξενόγλωσση επισήµανση. 

Ο ΕΟΦ, λοιπόν, επισηµαίνει πως σε κάθε περίπτωση η διάθεση
των φαρµάκων στους ασθενείς στην Ελλάδα κατά προτεραι-
ότητα από όλους τους συµµετέχοντες στην αλυσίδα διακίνησης,
κάτοχοι άδειας κυκλοφορίας, φαρµακαποθήκες, φαρµακεία,
σύµφωνα µε τη ζήτηση και τη νόµιµη συνταγογράφησή τους είναι
επιβεβληµένη. 

Για την τήρηση των παραπάνω, ο ΕΟΦ σηµειώνει, επιτηρεί την
τήρηση των υποχρεώσεων επάρκειας των προϊόντων και πως η
µη επαρκής κάλυψη των αναγκών των ασθενών επισύρει την επι-
βολή κυρώσεων. 

Στο πλαίσιο της επιτήρησης της επάρκειας της αγοράς σε

φάρµακα, ο ΕΟΦ τονίζει ότι αν αλλάξουν τα δεδοµένα, η από-
φαση αυτή θα αρθεί και θα αντικατασταθεί µε νεότερη. 

Ο ΕΟΦ τα λέει, δεν τα λέω εγώ. 
Με τη νέα, λοιπόν, απόφαση καλούνται οι φαρµακαποθήκες

ως τις 24 Ιανουαρίου να δηλώσουν στον ΕΟΦ τα αποθέµατά τους
στην ηλεκτρονική εφαρµογή «Δήλωση Αποθεµάτων Φαρµάκων
Ανθρώπινης Χρήσης». Αυτό που είπατε. Το ζητούµενο είναι εν
προκειµένω να διασφαλιστεί η σταθερότητα στην επάρκεια των
φαρµάκων ανά πάσα στιγµή. 

Έχουν παρουσιαστεί, όπως τόνισα, σοβαρές ελλείψεις σε βα-
σικά φάρµακα καθηµερινής χρήσης, θέτοντας σε κίνδυνο ακόµα
και χρονίως πάσχοντες, ενώ την ίδια στιγµή παρουσιάζονται εξα-
γωγές σε τιµές οι οποίες σαφώς και συµφέρουν τους επαγγελ-
µατίες του χώρου. 

Το ερώτηµα είναι το αν η ηλεκτρονική εφαρµογή, όπως είπαµε,
«Δήλωση Αποθεµάτων Φαρµάκων Ανθρώπινης Χρήσης» µπορεί
να παράσχει αξιόπιστες πληροφορίες µετά από µία και µόνη δή-
λωση, φερ’ ειπείν αυτής στις 24 Ιανουαρίου. 

Η Ελληνική Λύση προτείνει την τακτική ενηµέρωση και επικαι-
ροποίηση των πληροφοριακών συστηµάτων, έτσι ώστε ανά πάσα
στιγµή το Υπουργείο να έχει πλήρη εικόνα των άµεσων διαθέσι-
µων σκευασµάτων. 

Επίσης, προτείνουµε τούτο να συνοδευτεί και από τον καθο-
ρισµό κατώτατου πλαφόν στον διαθέσιµο αριθµό φαρµάκων, µε
τη βοήθεια και της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, για όσα
σκευάσµατα αυτή αφορά, αλλά και λαµβανοµένων υπ’ όψιν των
ειδικών ανά εποχή συνθηκών, όπως επί παραδείγµατι σε εποχές
αναµενόµενης έξαρσης ιών και λοιµώξεων. 

Η τακτική ενηµέρωση τόσο των διαθέσιµων αποθεµάτων, αλλά
και η πρόβλεψη µε δεδοµένες τις αναµενόµενες εποχικές εξάρ-
σεις φρονούµε ότι θα συνδράµουν στην πρόβλεψη. Καλή είναι
και η επιβολή ποινών στους παραβάτες, αλλά πρώτα η Κυβέρ-
νηση οφείλει να πατάξει την πρόθεση για παραβατικότητα και,
ακόµα περισσότερο, να λάβει µέτρα ούτως ώστε να ελαχιστο-
ποιηθεί το ενδεχόµενο έλλειψης. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο

λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κυρία συνάδελφε, όλα όσα προτείνει η Ελληνική Λύση και πολλά
περισσότερα ήδη γίνονται.

Κατ’ αρχάς, παραµένουν σε απαγόρευση πάνω από εκατό
σκευάσµατα. Είµαστε πάνω από την απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας για τα εβδοµήντα πέντε. Τα εβδοµήντα πέντε
παραµένουν σε απαγόρευση, συν άλλα σαράντα περίπου. Άρα
δεν ξέρω γιατί αναφέρετε την απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Δεν την έχουµε παραβιάσει. Την έχουµε επεκτείνει.
Είναι περισσότερα από εβδοµήντα πέντε αυτά που παραµένουν
υπό απαγόρευση. 

Δεύτερον, ποιο είναι το κριτήριο για την απαγόρευση; Πολύ
σωστά, όπως το είπατε, βάσει των ηλεκτρονικών συνταγών που
έχουµε στην ΗΔΙΚΑ, ο ΕΟΦ υπολογίζει διαθεσιµότητα τριάντα
ηµερών. Εάν ένα φάρµακο έχει διαθεσιµότητα άνω των τριάντα
ηµερών απελευθερώνει τη δυνατότητα της εξαγωγής του, γιατί
δεν µπορούµε να πούµε για αυτό στην Ευρωπαϊκή Ένωση ότι
είναι σε έλλειψη. Αν ένα φάρµακο έχει διαθεσιµότητα κάτω από
τις τριάντα µέρες, τότε σε αυτή την περίπτωση το απαγορεύουµε
και λέµε ότι δεν µπορούµε κύριε να το αφήσουµε, γιατί προηγεί-
ται ο Έλληνας ασθενής. 

Αυτό που λέτε δηλαδή, ήδη το κάνει ο ΕΟΦ και βάσει αυτού
του κριτηρίου βγήκε η απόφαση της 19ης Ιανουαρίου του 2024,
όπου από τριακόσια τόσα βγήκαν σε απαγόρευση τα εκατόν
τόσα και τα άλλα διακόσια απελευθερώθηκαν. Γιατί κρίθηκε ότι
υπάρχει διαθεσιµότητα άνω των τριάντα ηµερών.

Όµως εκτός από αυτό που είναι το κανάλι παρακολούθησης
του ΕΟΦ, το οποίο υπήρχε πάντα και το οποίο λειτουργεί µε τα
τιµολόγια τα οποία κατατίθενται στην πλατφόρµα σε PDF και
θέλει µια επεξεργασία για να το καταλάβει ο ΕΟΦ, εµείς, εγώ
προσωπικά ως Υπουργός Υγείας έδωσα εντολή την πρώτη µέρα
που πήγα και φτιάξαµε σε χρόνο ρεκόρ µε τη συνεργασία των
φαρµακαποθηκών ηλεκτρονική πλατφόρµα. Σας καταθέτω για τα
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Πρακτικά µία µόνο σελίδα σε screen shot που βγάλαµε τώρα από
µια σελίδα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-
ωργιάδης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από τις 20 Ιανουαρίου επικουρικά του ΕΟΦ –έχει και ο ΕΟΦ
πρόσβαση φυσικά στην πλατφόρµα αλλά και το Υπουργείο
Υγείας, όχι όλοι γιατί έχει και εµπορικά µυστικά µέσα στην πλατ-
φόρµα- έχουµε όχι απλώς την κατάθεση των τιµολογίων που γί-
νονται στην πλατφόρµα του ΕΟΦ, τα οποία πηγαίνουν σε PDF
και πρέπει ένας υπάλληλος να δει το PDF και να υπολογίζει και
να δει αν υπάρχει διαθεσιµότητα ή όχι που λέγαµε προηγουµέ-
νως, αλλά έχουµε real time σύνδεση των αποθηκών των φαρµα-
καποθηκών µε τα τιµολόγια πωλήσεων τους και τη διαθεσιµότητα
στην αποθήκη τους. Δηλαδή εµείς πλέον βλέπουµε σε πραγµα-
τικό χρόνο πόσα σκευάσµατα έχουµε από κάθε είδος µέσα στις
φαρµακαποθήκες. 

Το µόνο κανάλι που δεν έχει συνδεθεί σήµερα µε την πλατ-
φόρµα είναι τα φαρµακεία. Τα φαρµακεία έχουν αρνηθεί να
µπουν στην πλατφόρµα. Θεωρούν ότι επειδή δεν έχουν θεωρη-
µένη αποθήκη –και εγώ σέβοµαι ότι είναι οικογενειακές επιχει-
ρήσεις- µια τέτοια διασύνδεση θα δηµιουργούσε προβλήµατα
λογιστικά σε ένα φαρµακείο και ένα µεγάλο διοικητικό βάρος.
Έχω δεχτεί ότι εντάξει ας έχουµε µία στενότερη παρακολούθηση
των φαρµακαποθηκών που κάνουν και τις παράλληλες εισαγω-
γές παρά των φαρµακείων που είναι και οικογενειακές επιχειρή-
σεις. Έχω δεχτεί να είναι εκτός αυτής της πλατφόρµας. Εάν
βάζαµε και τα φαρµακεία, θα είχαµε ακριβή αριθµό ανά σκεύα-
σµα τι έχουµε στην Ελλάδα ανά ηµέρα.

Αλλά το µεγάλο κανάλι, αυτό που αφορά η ερώτησή σας, δη-
λαδή τις φαρµακαποθήκες, δηλαδή, τις παράλληλες εξαγωγές,
πλέον το ξέρουµε σε πραγµατικό χρόνο.

Προσέξτε τι θα πει το ότι το ξέρουµε. Θα πει ότι δεν µπορούµε
να πάµε ψευδώς να πούµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή: «Απαγο-
ρεύω µια εξαγωγή γιατί έτσι θέλω». Και επίσης να ξέρετε και κάτι
ακόµα που µπορεί στην Ελληνική Λύση να µην το έχετε χρησιµο-
ποιήσει. Αλλά απ’ ότι βλέπω ξέρετε από φάρµακο. Είστε σχετική.
Δεν ξέρω τι δουλειά κάνετε, δεν έχω κοιτάξει. 

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Γυναικολόγος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα

είστε γιατρός. Πολύ ωραία. Το κατάλαβα γιατί ξέρετε και φαίνε-
ται. Είστε γνώστης.

Προσέξτε το µόνο οργανωµένο συµφέρον που θέλει να απα-
γορεύονται διαρκώς οι παράλληλες εξαγωγές είναι οι πολυεθνι-
κές φαρµακοβιοµηχανίες. Οι πολυεθνικές φαρµακοβιοµηχανίες
θέλουν να τα έχουµε µονίµως σε απαγόρευση παράλληλων εξα-
γωγών. Για ποιο λόγο; Γιατί πωλούν ένα φάρµακο στην Ελλάδα
σε χαµηλότερη τιµή και αυτό το πουλάει η φαρµακαποθήκη η ελ-
ληνική στη Γερµανία σε ακριβότερη τιµή. Άρα σου λέει η βιοµη-
χανία ότι αντί να το πουλήσω εγώ απευθείας στη Γερµανία σε
ακριβότερη τιµή, το κέρδος µου το παίρνει η ελληνική φαρµακα-
ποθήκη εκµεταλλευόµενη το ελεύθερο εµπόριο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ο µόνος δηλαδή οργανωµένος παίκτης στην αγορά
που θα ήθελε να παραβιάσουµε το άρθρο 35 της συνθήκης και
να είµαστε σε διαρκή απαγόρευση παράλληλων εξαγωγών είναι
οι µεγάλες φαρµακοβιοµηχανίες. 

Ε, δεν πιστεύω ότι εσείς εδώ θέλετε να παίξετε τον ρόλο των
µεγάλων φαρµακοβιοµηχανιών. Κι εµένα αν µου πείτε, προτιµώ
να κερδίζουν οι ελληνικές φαρµακαποθήκες παρά οι πολυεθνικές
φαρµακοβιοµηχανίες. 

Άρα, λοιπόν, δεν έχω καµµία διάθεση να παραβιάσω τις συν-
θήκες λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να παρανοµήσω
απαγορεύοντας προϊόντα που ξέρω ότι τα έχουµε.

Τώρα αν δεν έχουµε, είναι άλλο πράγµα αυτό. Αν δεν έχουµε,
πράγµατι εκεί πρέπει να απαγορεύεται η εξαγωγή. Γιατί; Γιατί ο
ασθενής στην πατρίδα µας έρχεται πάντα πρώτος. Αυτό είναι το
κριτήριο. Αλλά εκεί που τα έχουµε και πλέον µε την πλατφόρµα
ξέρουµε ακριβώς τι έχουµε, δεν υπάρχει κανένας λόγος να παί-
ξουµε το παιχνίδι κάποιων άλλων παραβιάζοντας την ευρωπαϊκή
νοµοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ τον
κύριο Υπουργό.

Επιτρέψτε µου, λίγο πριν πάµε στην επόµενη επίκαιρη ερώ-
τηση, να ανακοινώσω ότι δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότη-
τας η έκτη µε αριθµό 667/2-2-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Ελληνική Λύση» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών. Επίσης δεν θα συζητηθούν, κατόπιν συνεννόησης,
η πέµπτη µε αριθµό 671/4-2-24 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Οµοίως και η
πρώτη µε αριθµό 664/1-2-24 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών. 

Και τέλος δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των Βουλευτών
η τέταρτη µε αριθµό 652/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Ελληνική Λύση» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας και η πρώτη µε αριθµό 659/30-1-2024
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλο-
νίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό Ανάπτυξης.

Προχωράµε στη δεύτερη µε αριθµό 657/30-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Απόστολου
Πάνα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Εθνικό Πρόγραµµα Χαλαζικής Προστασίας για τη Χαλκι-
δική». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Διονύσιος Σταµενίτης. 

Ορίστε, κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι µε µια

επίκαιρη ερώτηση εδώ στο Κοινοβούλιο για ένα θέµα που ασχο-
λήθηκα πολύ εµπεριστατωµένα από την προηγούµενη κοινοβου-
λευτική περίοδο, το οποίο αφορούσε το ζήτηµα του Εθνικού
Προγράµµατος Χαλαζικής Προστασίας για τη Χαλκιδική. Γνωρί-
ζετε πάρα πολύ καλά ότι τα τελευταία χρόνια οι επιπτώσεις της
κλιµατικής αλλαγής, οι καταστροφικές συνέπειες όχι µόνο σε
εθνικό επίπεδο, έχουν επιφέρει τεράστια προβλήµατα στους πα-
ραγωγούς κυρίως στις δενδρώδεις καλλιέργειες και έχουν δηµι-
ουργήσει και τεράστια θέµατα στις υποδοµές τόσο στις
δηµόσιες όσο και στις ιδιωτικές.

Στο Εθνικό Πρόγραµµα Χαλαζικής Προστασίας το οποίο εφαρ-
µόζεται σε αγροτικές περιοχές της βόρειας και κεντρικής Ελλά-
δας, δυστυχώς για αδιευκρίνιστους λόγους δεν συµπερι-
λαµβάνεται ακόµη η Χαλκιδική. Πριν ένα χρόνο περίπου ο προκά-
τοχός σας παρ’ ότι αρχικά απέφυγε να απαντήσει για ποιο λόγο
δεν περιλαµβάνεται στο Εθνικό Πρόγραµµα Χαλαζικής Προστα-
σίας η Χαλκιδική, αν µη τι άλλο, έδειξε µία διάθεση ότι θα φτιαχτεί
µία επιτροπή προκειµένου να δούµε το πώς µπορεί να εφαρµοστεί
το πρόγραµµα αυτό και στον νοµό µου, όπως σας είπα πρωτύ-
τερα.

Παρ’ όλα αυτά έχει περάσει ένας χρόνος και δυστυχώς δεν
έγινε απολύτως τίποτα, η παραµικρή ενέργεια ούτε καν η ενηµέ-
ρωση για το τι θα γίνει. Γνωρίζετε καλά ότι ο ΕΛΓΑ είναι ένας ορ-
γανισµός που αυτή τη στιγµή πιέζεται, υπάρχουν οικονοµικές
επιβαρύνσεις, τα δεδοµένα του οργανισµού είναι ελλειµµατικά.
Άρα, λοιπόν, αν υπάρχει µια πρόβλεψη τέτοιων ίδιων καταστρο-
φικών καιρικών φαινοµένων, αυτό θα βοηθήσει και τη δηµόσια
διοίκηση και τον ίδιο τον ΕΛΓΑ.

Για τους παραπάνω λόγους σας ρωτώ αν προτίθεστε να µας
ενηµερώσετε αφ’ ενός µεν για τους λόγους αποκλεισµού και κα-
θυστέρησης της ένταξης της περιφερειακής ενότητας Χαλκιδι-
κής στο εν λόγω πρόγραµµα και αφ’ ετέρου δε για το αν υπάρχει
πρόβλεψη για την επέκταση της χαλαζικής προστασίας σε αυτήν
άµεσα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
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ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Το Εθνικό Πρόγραµµα Χαλαζικής Προστασίας µε εναέρια
µέσα αποτελεί µέρος του συνολικού Προγράµµατος Ενεργητι-
κής Προστασίας του ΕΛΓΑ. Σκοπός του είναι η καταστολή του
χαλαζιού και η µείωση των συνεπειών σε αγροτικές καλλιέργειες,
συµβάλλοντας στην προστασία των προϊόντων των παραγωγών
και στην οικονοµική ανάπτυξη της υπαίθρου. Εφαρµόζεται στην
πράξη κάθε έτος από 20 Μαρτίου µέχρι 30 Σεπτεµβρίου, σύµ-
φωνα µε τον σχεδιασµό του, όπως ακριβώς προβλέπεται στη
σχετική σύµβαση και στις αποφάσεις του ΕΛΓΑ.

Βάσει αυτού του σχεδιασµού, ο οποίος είναι τετραετής, εφαρ-
µόζεται σε ορισµένες περιοχές της κεντρικής Μακεδονίας, της
Θεσσαλίας και της Στερεάς Ελλάδας καλύπτοντας συνολικά πε-
ρίπου 5 εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα. 

Για την υλοποίησή του υπογράφεται σύµβαση µε ανάδοχο
εταιρεία, η οποία παρέχει τα εναέρια µέσα και τα πληρώµατά
τους. Συγκεκριµένα, για την κάλυψη της παραπάνω έκτασης
απαιτούνται τρία αεροπλάνα και έξι πληρώµατα. 

Ο προϋπολογισµός του προγράµµατος ανέρχεται σε 3,5 εκα-
τοµµύρια ανά έτος και επιβαρύνει, δηλαδή πληρώνει ο προϋπο-
λογισµός του ΕΛΓΑ. 

Ο προσδιορισµός των περιοχών, στο συγκεκριµένο τώρα, γί-
νεται µε κριτήρια καλλιεργητικά, δηλαδή είδος και ευπάθεια καλ-
λιεργειών, κλιµατικά, συχνότητα και ένταση φαινοµένου,
εδαφολογικά, ανάγλυφο της περιοχής, και οικονοµικά ώστε να
σχηµατίζονται ενιαία σύνολα εκτάσεων ικανού µεγέθους, οι
οποίες βρίσκονται στη δόκιµη επιχειρησιακή δυνατότητα και εµ-
βέλεια των µετεωρολογικών ραντάρ και των αεροπλάνων.

Με τη συνδυαστική αξιολόγηση των παραπάνω κριτηρίων επι-
διώκεται η µέγιστη δυνατή αποτελεσµατικότητα του προγράµ-
µατος, δηλαδή η βέλτιστη σχέση κόστους-οφέλους ή αλλιώς η
µέγιστη ωφέλεια ανά στρέµµα. 

Με βάση τα παραπάνω, στον σχεδιασµό του ΕΛΓΑ δεν συµπε-
ριλήφθηκε η Χαλκιδική δεδοµένου ότι συγκριτικά και µόνο µε τις
επιλεγείσες περιοχές η ένταση του φαινοµένου είναι µικρότερη,
το ανάγλυφο του εδάφους λιγότερο κατάλληλο, η καλλιεργού-
µενη µε πολύ δυναµικές σε πολύ ευπαθείς καλλιέργειες έκταση
είναι µικρότερη. Επαναλαµβάνω, συγκριτικά και µόνο µε δεδο-
µένο τον περιορισµό των πόρων. 

Τα παραπάνω αφορούν τον σχεδιασµό και την εφαρµογή του
προγράµµατος τετραετίας, το οποίο λήγει το 2024. Για την τε-
τραετία 2025-2028 θα σχεδιαστεί νέο πρόγραµµα και έχει ήδη
συγκροτηθεί η οµάδα εργασίας µε αντικείµενο τη σύνταξη προ-
τάσεων, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµόν 137/1-11-2023 απόφαση
του διοικητικού συµβουλίου του ΕΛΓΑ. 

Στον σχεδιασµό θα ληφθούν υπ’ όψιν όλα τα αιτήµατα προς
τον ΕΛΓΑ για επέκταση του προγράµµατος σε περιοχές είτε όµο-
ρες των ήδη καλυπτόµενων από το πρόγραµµα είτε νέες, συνε-
ξετάζοντας τα αιτήµατα αυτά µε τις αυξηµένες απαιτήσεις που
θα έχει µια αύξηση της καλυπτόµενης έκτασης, δηλαδή απαιτή-
σεις σε ραντάρ, εξειδικευµένο και έµπειρο προσωπικό, αερο-
πλάνα. 

Θα αποφασιστεί αν και σε ποιες περιοχές είναι δυνατή η επέ-
κταση του προγράµµατος. Διότι τα υφιστάµενα µέσα εφαρµογής
του προγράµµατος επαρκούν οριακά για την εφαρµογή τους
στις ήδη οριοθετηµένες περιοχές προστασίας. Και όπως αντι-
λαµβανόµαστε όλοι, η επέκταση του προγράµµατος και σε άλλες
περιοχές απαιτεί επιπλέον µέσα, ανάλογου οικονοµικού κόστους. 

Σε αυτή τη λογική της πιθανής επέκτασης σηµειώνω ότι είναι
σε εξέλιξη η διαδικασία για την προµήθεια δύο µετεωρολογικών
ραντάρ ιδιοκτησίας του ΕΛΓΑ µε χρηµατοδότηση από το πρό-
γραµµα αγροτικής ανάπτυξης. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πάνα, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, τον Σεπτέµβριο του

2022 καταθέσαµε ερώτηση για το παραπάνω θέµα, όπου το
Υπουργείο µάς απάντησε τον Γενάρη του 2023 και µας είπε κάτι
σχεδόν από αυτά που είπατε εσείς, δηλαδή ότι η επιλογή των γε-
ωργικών περιοχών εφαρµογής έγινε κατόπιν εισήγησης της οµά-

δας που τις προσδιόρισε, λαµβάνοντας υπ’ όψηιν καλλιεργητικά,
κλιµατικά και οικονοµικά κριτήρια, και η δε επέκταση εφαρµογής
του προγράµµατος περιορίζεται από τα διαθέσιµα µέσα εφαρ-
µογής και κατ’ επέκταση το κόστος. Το ίδιο ακριβώς απάντησε
αρχικά και ο προκάτοχός σας τον Φεβρουάριο του 2023 σε επί-
καιρη ερώτησή µου. 

Κοιτάξτε όµως τι γίνεται. Στη σύµβαση του ΕΛΓΑ µε τον ανά-
δοχο και πιο συγκεκριµένα στο άρθρο 3, περιοχή λειτουργίας χα-
λαζικής προστασίας, αναφέρεται ξεκάθαρα ότι εναπόκειται στη
διακριτική ευχέρεια του ΕΛΓΑ η επέκταση του εν λόγω προγράµ-
µατος και σε άλλες περιοχές εκτός αυτών που αναφέρονται στη
σύµβαση αδαπάνως. 

Άρα η επέκταση του προγράµµατος αφορά αποκλειστικά και
µόνον τον ΕΛΓΑ και µάλιστα χωρίς καµµία πρόσθετη δαπάνη.
Κρίνοντας λοιπόν από τα παραπάνω γεννούνται εύλογα ερωτή-
µατα του αγροτικού κόσµου. Πού είναι η µέριµνα για την προ-
στασία του αγροτικού εισοδήµατος και ποια είναι η πολιτική
ενίσχυσης της ανθεκτικότητας; Και τέλος ποια η πρόθεση διατή-
ρησης της βιωσιµότητας των αγροτικών εκµεταλλεύσεων της
Χαλκιδικής; 

Άρα, λοιπόν, εδώ έχουµε µια προβληµατική κατάσταση, καθώς
έρχεστε µε την ίδια απάντηση, ενώ έχουµε δεδοµένα τα οποία
µπορούν αυτήν τη στιγµή να διευκολύνουν και το Υπουργείο και
να διευκολύνουν εν πάση περιπτώσει και έναν νοµό όπως η Χαλ-
κιδική, όπου µην ξεχνάτε, κύριε Υπουργέ –γιατί το ξέρω ότι το
γνωρίζετε καλά, προέρχεστε από αγροτική περιοχή- αυτήν τη
στιγµή βρίσκονται οι Χαλκιδικιώτες στα µπλόκα και βρίσκονται
στα αγροτικά µπλόκα, γιατί έχουν να αντιµετωπίσουν ένα τερά-
στιο θέµα, πέρα από τα βασικά ζητήµατα που έχουν να αντιµε-
τωπίσουν αυτήν τη στιγµή οι αγρότες, το θέµα της ακαρπίας της
ελιάς, 80%-90%, που πλήττει αυτήν τη στιγµή το εισόδηµα των
Χαλκιδιωτών σε πολύ υψηλό επίπεδο για δεύτερη συνεχόµενη
χρονιά. 

Άρα όταν υπάρχει δυνατότητα και µας δίνεται µέσω του άρ-
θρου 3 αυτήν τη στιγµή αδαπάνως, µε µια απόφαση του ΕΛΓΑ,
να υπάρχει χαλαζική προστασία στη Χαλκιδική δεν αντιλαµβάνο-
µαι τον λόγο που συζητάµε συνεχώς για την επιτροπή και την
αξιολόγηση και τα εναέρια µέσα. Θα εφαρµόσουµε το άρθρο 3
που υπάρχει στη σύµβαση αυτήν τη στιγµή µεταξύ του ΕΛΓΑ και
του αναδόχου ή δεν θα το κάνουµε; 

Θέλω λοιπόν να µην συζητάµε αυτήν τη στιγµή τα αυτονόητα,
ενώ θα έπρεπε πραγµατικά, εδώ και ενάµιση, δύο χρόνια, που
έχω φέρει το συγκεκριµένο ζήτηµα στη Βουλή, να δώσουµε
απαντήσεις και λύσεις. Θεωρώ ότι θα σταθείτε ως Υπουργείο στο
ύψος των περιστάσεων, αντιλαµβανόµενοι και την κατάσταση
που βρίσκεται ο αγροτικός κόσµος, δίνοντας µια λύση σε ένα δί-
καιο αίτηµα των αγροτών και των παραγωγών της Χαλκιδικής. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Να πω ότι αυτό που αναφέρατε δεν ισχύει. Στη σύµβαση µε

την εταιρεία αναφέρεται ότι µπορεί να καλύψει εκτάκτως και όχι
µόνιµα κάποια µικρή επιπλέον περιοχή, όµορη των ήδη καλυπτό-
µενων περιοχών, χωρίς επιπλέον κόστος. Άρα, λοιπόν, επέκταση
του προγράµµατος σηµαίνει επέκταση της σύµβασης, επιπλέον
κόστος, που δηµιουργεί άλλα ζητήµατα. 

Οι απαντήσεις µας είναι περίπου ίδιες, γιατί το πρόγραµµα
λήγει το 2024. Υπάρχει µια σύµβαση η οποία υλοποιείται και προ-
φανώς συζητάµε τώρα για την καινούργια σύµβαση του 2025-
2028, όπου εκεί θα αξιολογήσουµε και νέες περιοχές, αν αυτό
καταστεί εφικτό από τις προτάσεις των εταιρειών που θέλουν να
αναλάβουν και από τα χρήµατα που υπάρχουν. 

Όµως έχει αξία να δούµε κάτι από την αρχή, για να τα βάλουµε
τα πράγµατα σε µια θέση. Όπως είπα και στην αρχή το πρό-
γραµµα χαλαζικής λαϊκής προστασίας µε εναέρια µέσα αποτελεί
µέρος του συνολικού προγράµµατος ενεργητικής προστασίας
του ΕΛΓΑ. Δεν είναι δηλαδή η µοναδική µέθοδος ενεργητικής
πρόληψης που προσφέρεται στους παραγωγούς. Σύµφωνα µε
ορισµένες µελέτες τα επίγεια µέσα προστασίας από χαλάζι,
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όπως πχ τα δίχτυα, τα συστήµατα ανίχνευσης ηλεκτρικών εκκε-
νώσεων, µπορεί να αποδειχτούν και πιο αποτελεσµατικά σε ορι-
σµένες περιπτώσεις. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, στο πλαίσιο του προγράµµατος αγροτικής
ανάπτυξης 2014-2020, ενεργοποιήθηκε το υποµέτρο 5.1, για το
οποίο δόθηκαν ήδη δύο προσκλήσεις για ιδιωτικές επενδύσεις
πρόληψης, παραδείγµατος χάριν αντιχαλαζικά δίχτυα και ανεµο-
µείκτες. Η πρώτη εκδόθηκε το 2018 µε προϋπολογισθείσα συνο-
λική δαπάνη τα 12,5 εκατοµµύρια ευρώ. Η δεύτερη εκδόθηκε το
2020 µε προϋπολογισθείσα συνολική δηµόσια δαπάνη τα 15 εκα-
τοµµύρια. 

Δικαίωµα συµµετοχής είχαν φυσικά πρόσωπα, νοµικά πρό-
σωπα, µεµονωµένοι παραγωγοί, συλλογικά σχήµατα. Η χρηµα-
τοδότηση ήταν στο 80% ή στο 100% αντίστοιχα. Το ενδιαφέρον
που εκδηλώθηκε ανέρχεται συνολικά στα 40 εκατοµµύρια περί-
που δηµόσια δαπάνη. Ειδικά στο πλαίσιο της πρώτης πρόσκλη-
σης υποβλήθηκαν τριακόσιες αιτήσεις, ενώ στο πλαίσιο της
δεύτερης υπεβλήθησαν περίπου χίλιες διακόσιες αιτήσεις.

Στην ΠΕ Χαλκιδικής στην πρώτη πρόσκληση εγκρίθηκε και
πληρώθηκε µία αίτηση µε ποσό 6.000 ευρώ. Στη δεύτερη πρό-
σκληση εγκρίθηκαν δεκαοκτώ αιτήσεις. Μόνο για τη µία εξ αυτών
έχει υποβληθεί ως στιγµής αίτηµα πληρωµής. Για τις υπόλοιπες
δεν έχουν υποβληθεί αντίστοιχα αιτήµατα, πράγµα που µάλλον
σηµαίνει ότι οι παραγωγοί δεν έχουν προχωρήσει προς το παρόν
στην επένδυση αυτή. 

Δεδοµένου ότι η διάρκεια υλοποίησης της πράξης ορίζεται
στους είκοσι τέσσερις µήνες από την απόφαση ένταξης, η οποία
εκδόθηκε στις 12 Απριλίου του 2023 έχουν ακόµα δικαίωµα να
το πράξουν και τους καλούµε να το κάνουν αυτό, να υλοποι-
ήσουν την επένδυση. 

Η συνολική δηµόσια δαπάνη των παραπάνω αιτήσεων της δεύ-
τερης πρόσκλησης ανήλθε σε 28.164.892 ευρώ, ξεπερνώντας
κατά πολύ αρχικά τη προϋπολογισθείσα σε δηµόσια δαπάνη
πρόσκλησης, γεγονός που καταδεικνύει ότι µετά την εφαρµογή
του µέτρου µε την πρώτη πρόσκληση φάνηκε η ανταποδοτικό-
τητά του, η αποτελεσµατικότητά του. Εξ ου και το ενδιαφέρον
ξεπέρασε τις προσδοκίες µας, πράγµα που µας ικανοποίησε ιδι-
αίτερα. 

Γι’ αυτό και φροντίσαµε ώστε να εξασφαλιστεί το επιπλέον
ποσό και να καλυφθεί το σύνολο των παραδεκτών αιτήσεων, όσοι
δηλαδή κρίθηκαν δικαιούχοι να ενισχυθούν. Οπότε εκδόθηκε και
η ανάλογη απόφαση, µε την οποία εγκρίνεται η προγραµµατική

υπερδέσµευση, στο πλαίσιο του υποµέτρου 5.1, ώστε να καλύ-
πτεται το παραπάνω ποσό.

Άλλωστε η πρόταση αυτή είχε ήδη ανακοινωθεί από τον Σε-
πτέµβριο του 2020 από τον τότε Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και υπάρχει και το σχετικό δελτίο Τύπου. Η Κυβέρ-
νησή µας ό,τι ανακοινώνει το πράττει και µόνο ό,τι πράττει ανα-
κοινώνει. Η Κυβέρνησή µας χαιρετίζει και ενθαρρύνει κάθε
προσπάθεια παραγωγών για αποδοτικότερες µεθόδους καλλιέρ-
γειας και προστασίας. Προς επίρρωση αυτών ήδη βρίσκονται σε
εξέλιξη οι διαδικασίες έκδοσης νέας πρόσκλησης στο πλαίσιο
της νέας ΚΑΠ εντός του 2024 για να δοθεί η δυνατότητα ένταξης
σε νέους ενδιαφερόµενους. Επιπλέον, στο νέο στρατηγικό σχέ-
διο της ΚΑΠ 2023-2027 προβλέπονται δαπάνες αγοράς εξοπλι-
σµού για το δίκτυο µετεωρολογικών προειδοποιήσεων στην
παρέµβαση: «Επενδύσεις σε υλικά και άυλα περιουσιακά στοι-
χεία, έρευνα για πειραµατικές και καινοτόµες µεθόδους παρα-
γωγής στα επιχειρησιακά προγράµµατα των οργανώσεων
παραγωγών οπωροκηπευτικών». 

Όπως βλέπετε, κύριε συνάδελφε, υπάρχει µια συνολικότερη
αντιµετώπιση του φαινοµένου της χαλαζόπτωσης για το σύνολο
της χώρας. Καµµία περιοχή και κανένας παραγωγός δεν µένει
ανυπεράσπιστος. Υπάρχουν λύσεις. Εµείς παρέχουµε το πλαίσιο
και εξασφαλίζουµε τη χρηµατοδότηση και καλούµε όλους τους
παραγωγούς να το κάνουν. Να µην αφήνουν ανεκµετάλλευτες
όλες αυτές τις ευκαιρίες για να προστατέψουν και να θωρακί-
σουν τις καλλιέργειές τους. Η κλιµατική κρίση είναι εδώ και τη
βιώνουµε όλοι µας αλλά οι αγρότες πολύ περισσότερο. Και το
δικό µας έργο είναι να τους βοηθήσουµε να προσαρµοστούν.
Αυτό και προτείνουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 19.11’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τρίτη 13 Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε
τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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